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در صفحه ورزشی بخوانیددر صفحه سیاسی بخوانید

در خصــــوص شـــرایط 
وضــــــعیت  و  کـــــرونا 
پــــرورش  و  آمــــــوزش 
پیـــــــش رو  ســــــال  در 
نیــاز بــه تأمــل بیشــتر 
اســت. همان گونــه کــه 
شــرایط موجــود کمک 
شــــــایانی در تغـــــــییر 
روش هــــــای آموزشــی 
بخصــوص  تربیتــی  و 
معلمــان  دیجیتــال  مهارت هــای  افزایــش 
به  دلیــل  مقابــل  در  کــرد  دانش آمــوزان  و 
محیــط  در  دانش آمــوزان  حضورنداشــتن 
مدرســه، مشکاتی در روند آموزش و تربیت 
به وجــود آورده اســت کــه شــاید بــروز آن در 
مقطع کنونی مشــهود نباشــد ولــی قطعاً در 
آینده مشخص می شود که آسیب های قابل 
ماحظه ای در روند تعلیم و تربیت در ابعاد 
آمــوزش و تربیت به  وجود آورده اســت. این 
آسیب ها شامل افزایش درصد ترک تحصیل 
در کــودکان و نوجوانان، افت کیفیت آموزش 
دانش آمــوزان و عــدم امکان تجربه زیســتی 

کنار هم بودن آنهاست...

خوشبینی ای که از زمان 
کاندیداتــوری جو بایدن 
برای ریاست جمهوری 
بر اســـــاس  و  امـــــریکا 
اظهارات او و اطرافیانش 
درباره بازگشــت امریکا 
بــه برجام شــکل گرفته 
بــود بــا اســتقرار رئیس 
جمهوری جدید ایاات 
متحــده در کاخ ســفید نه تنها کم نشــده بلکه 
رو به افزایش اســت. رئیس جمهــوری جدید 
امریــکا چــه در انتصــاب همکارانــش و چه با 
فرمانی که در نخستین روزهای کاری اش برای 
بازبینــی تأثیر تحریم هــای خارجی بــر مبارزه 
کشورها با کرونا صادر کرد، سعی کرده است تا 
چراغ سبزهای مکرری را به طرف های برجام 
و بویــژه دولتمردان ایران نشــان دهد. در مورد 
چرایی انتخاب افرادی مانند »تونی بلینکن« 
وزیــر خارجــه و »ونــدی شــرمن« معــاون او یا 
»رابرت مالی« به عنوان نماینــده ویژه در امور 
ایــران و برخــی منتخبان ســمت های دیگر که 
هر یک به نوعی با مذاکرات هسته ای و برجام 

مرتبط بوده اند...

تااب جازموریان یکی از پهنه های آبی جنوب شرق ایران 
اســت. پهنه ای که می تواند یک میلیــون هکتار از مناطق 
همجــوار را متأثر کند. در پایاب رودخانه مهم و راهبردی 
هلیل رود قرار دارد که از کوه  شــاه بافت سرچشــمه گرفته 
اســت و بعــد از ۴۰۰ کیلومتــر بــه جازموریــان می رســد. 
جازموریــان ســه اســتان سیســتان و بلوچســتان، کرمان و 
فارس را متأثر می کند که مهم ترین محل برای حفاظت 
از تنــوع زیســتی آبزیــان و پرنــدگان در منطقه محســوب 
می شــود و بســیاری از پرنــدگان مهاجــر، جازموریــان را 
به عنوان یکی از مقاصد خودشان در طول هزاران سال گذشته انتخاب کرده اند. 
جازموریان مهمترین عاملی اســت که می تواند چشــمه های تولید گردوغبار 
را مهــار کنــد و ظرفیــت گرمایی ویژه منطقــه را افزایش بدهد، تفــاوت دمای 
شــب و روز را کاهش بدهد و به بهبود کیفیت زیســتی کمــک کند. جازموریان 
با افزایش توان زیســت پاایی سرزمین، شــرایطی را فراهم می کند که منطقه 
راهبــری جنــوب کرمان به یک صنــدوق ارزی پایدار تبدیل شــود و هموطنان 
زیــادی از محل پرنده نگری، صیادی و رونق گردشــگری طبیعی )بومگردی( 
پول تولید کنند. متأســفانه در طول چند دهه گذشــته بیش از ۳۰ سد مخزنی  
کوچــک و بزرگ روی هلیل رود ســاخته شــده اســت. میــزان بارگذاری ها روی 
این رودخانه راهبردی در جنوب شــرق کشور بشدت افزایش پیدا کرده است. 
فعالیت هــای معدنی در سرچشــمه هلیل رود در کوه شــاه بافت افزایش پیدا 
کــرده و طرح هــای انتقــال آب مــدام و پیوســته در حال گســترش اســت. این 
مســأله سبب شــده که دیگر آب به جازموریان نرســد مگر در سیاب هایی که 
به صورت اتفاقی، ناگهانی و معدود رخ می دهد. همین مسائل باعث شده تا 
چشمه های گرد و غبار افزایش پیدا کند، وضعیت زیستی بسیار نامطلوب شود 
و بسیاری از مردمی که در مناطق اطراف این تااب راهبردی زندگی می کردند 

مجبــور بــه مهاجرت شــوند. ایــن مهاجرت هــای ناخواســته می توانــد باعث 
افزایش حاشیه نشینی در شهرهایی مثل کهنوج، جیرفت در کرمان، ایرانشهر 
در بلوچستان تا نیریز در فارس شود. خود این مسأله می تواند کاهش امنیت 
اجتماعی را در پی داشته باشد، بنابراین ما به بهانه آباد کردن یک منطقه در 
شــمال استان کرمان در ســراب هلیل رود، متأسفانه مناطق بزرگی را ناآبادان 
کردیم. ســرزمین را به سمت ورشکستگی  اکولوژیکی سوق دادیم و در نهایت 
به متروکه  شــدن سکونتگاه های انســانی  کمک کردیم ؛ جوامع انسانی هم که 

ماندند معیشت شان زیر گردوغبار دفن می شود. 
اگر قرار اســت که شــرایط دوباره به شــرایط پایدار برگردد، تحت هیچ شرایطی 
نبایــد حقابــه  جازموریان که چیــزی در حدود ۱۵۰ میلیون مترمکعب در ســال 
اســت، نادیــده گرفته شــود. یعنی بعد از حقابه  شــرب باید حقابــه  جازموریان 
مقــدم بر حقابه  کشــاورزی و صنعت باشــد. تا این اتفاق نیفتــد ما نمی توانیم 
امیدوار باشیم که بتوانیم در این منطقه مهم در حد فاصل سه استان به شرایط 
پایدار برسیم. آنچه  که برای برگشت شرایط در حوضه هلیل رود و احیای تااب 
جازموریان  باید اضافه کرد این است که ما باید از محل بازچرخانی  آب، تصفیه 
پساب ها و به کار انداختن دوباره  آب خاکستری از محل تغییر مصرف در بخش 
صنعــت و کشــاورزی و انتخــاب گونه هایــی که ارزش افــزوده  درخــور و نیاز آبی 
کمتــری دارند از محل کاهش ضایعات در بخش کشــاورزی و مرمت لوله های 
آب شــرب در شــهرهای اســتان کرمان بویژه شــهر کرمان و جیرفت، آب مورد 
نیاز برای شــرب را در باادست حوضه آبخیز  هلیل رود تأمین کنیم تا نیازی به 
زدن ســد و طرح های انتقالی بیشــتر نباشــد و از محل این صرفه  جویی بتوانیم 
حقابه  جازموریان را تأمین کنیم. امیدوارم مسئوان وزارت نیرو، محیط زیست، 
منابع طبیعــی و صمــت  به صورت خاص و مــردم منطقه این حــق را مطالبه  
کنند. تا زمانی که حقابه  جازموریان  تأمین و پرداخت نشود، نمی توانیم امیدوار 

باشیم که چشم انداز روشنی برای آینده تصویر شود.

 این روزها شاهد برپایی 
نمایشــگاه  نخســتین 
مجــازی کتــاب تهــران 
به عنوان راهکاری برای 
برقــرار ماندن صنعت 
نشرمان هستیم؛ بویژه 
بیمــاری  شــیوع  کــه 
کرونــا طــی یــک ســال 
اخیــر حیــات صنعت 
نشــرمان را با مشــکاتی جدی روبــه رو کرده 
اســت. در چنین شــرایطی که شــاهد کاهش 
از  و  از صنعــت  ایــن بخــش  فعالیت هــای 
ســویی فرهنگ مــان هســتیم بهره منــدی از 
فضای مجــازی به منظور بازگشــت بخشــی 
از ســرمایه ناشــران و کمک به روشــن ماندن 
چراغ نشرمان اتفاق بسیار خوبی است. خود 
من تا حدی که در توان داشــته ام در راســتای 
ایــن  برگــزاری  درخصــوص  اطاع رســانی 
نمایشــگاه تاش کــرده ام و حتــی در صفحه 
شــخصی ام هــم در ایــن رابطــه نوشــته و از 
مردم درخواســت کرده ام که حمایت از نشر 
و فعــاان آن را در روزگار ســخت امروزمــان 

فراموش نکنند...
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طنازی ایرانی  ها در مقابل رویدادهای مهم

بایدن خواستار بررسی تأثیر تحریم ها بر مبارزه جهانی با کرونا شد

ظریف: پنجره فرصت برای دولت جدید امریکا تا ابد باز نیست

اعتبار یک میلیارد داری برای کاهش آلودگی عسلویه 

 حسن ریاحی، محمدرضا چراغعلی، امیرعباس ستایشگر و اردوان جعفریان  
در گفت و گو با »ایران« از حال و هوای سی و ششمین جشنواره موسیقی فجر می گویند

از جومونگ  تا مازوت

 نشانه های تغییر رویکرد امریکا 
در قبال ایران

هوایپاکبهعسلویهبرمیگردد؟
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توضیح رئیس دفتر و معاون پارلمانی رئیس جمهوری درباره شکایت مجلسی ها

اباغ قوانین جزو فرآیند 
قانونگذاری نیست

# من - ماسک - می زنم
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 - توده گسترده گردوغبار حداقل 20 شهر و بیش 
از 1000 روستا را  در سیستان و بلوچستان در بر گرفت

- طوفان شن مزارع شرق کرمان را دفن کرد

 طوفان شن در شرق
وان

ن ج
گارا

برن
ه خ

شگا
با

گروه ایران زمین - وزش باد و گرد و خاک که از روز پنجشــنبه بســیاری از 
مناطق سیســتان و بلوچستان و شرق کرمان را فرا گرفت وضعیت آلودگی 
در  2۰ شهر و ۱۰۰۰ روستا  در سیستان و بلوچستان و ریگان و جازموریان در 

شرق کرمان  را در سطح خطرناک قرار داد .
مدیــرکل هواشناســی سیســتان و بلوچســتان در گفت وگــو بــا »ایــران« 
گفت: در 48 ســاعت گذشــته طوفان گردوخاک با ســرعت ۱۰4 کیلومتر بر 
ســاعت زابل در شــمال سیســتان و بلوچســتان را درنوردید و همزمان یک 
توده گردوغبار گســترده از نواحی مرکزی کشــور به ســوی شهرهای مختلف 

اســتان روانه شــد که حداقل 2۰ شــهر و ۱۰۰۰ روســتا را دربرگرفت. محســن 
حیدری افزود: نفوذ گردوغبار گسترده به زاهدان بیشینه ساعتی ذرات غبار 
در هوای این شــهر را به 2726 میکروگرم بر مترمکعب معادل ۱7.8 برابر 

حد مجاز رساند. 
وی ادامه داد: این گردوغبار شــعاع دید افقی در اکثر شهرهای استان را 
به شدت کاهش داده است به طوریکه دید افقی در شهرهای زابل، خاش، 

راسک، سراوان و زاهدان به محدوده هزار متر رسید.

ران
 ای

پروتکلهایبهداشتیتا۶ماهآیندهادامهخواهدداشت
رئیس جمهوری در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

گــروه سیاســی/ شــکایت جمعــی از نماینــدگان مجلس از 
رئیس جمهــوری به دلیل آنچه اســتنکاف از اباغ ۱۳ قانون 
مصوب مجلس خوانده شده، با واکنش و توضیحات رئیس 
دفتر و معاون پارلمانی رئیس جمهوری روبه رو شده است. 
از توضیحــات محمود واعظی و حســینعلی امیری اینگونه 
بر می آیــد که تاکنــون تنها دو قانون از ســوی رئیس مجلس 

یازدهم اباغ شده که یکی )قانون راهبردی لغو تحریم ها( از 
آنها هم به دلیل اشتباه محاسباتی محمدباقر قالیباف بوده 
و دیگری )پرداخت یارانه برای تأمین کااهای اساسی( هم 
سرنوشت دیگری پیدا کرده و در نهایت دولت و مجلس بر 

سر چگونگی اجرای آن به تفاهم جدیدی رسیدند.

صفحه 2 را بخوانید
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»ایران« گزارش می دهد

 افزایشمداومزمانانتظار

برایخانهدارشدن
رشد اقتصادی، افزایش درآمد خانوار و ثبات قیمت مسکن، 
۳ عامل تعیین کننده برای کاهش زمان دسترسی خانوارها 
به مســکن است. آمارهای رسمی نشــان می دهد در ۳ دهه 
اخیر، این عوامل تأثیر منفی بر دسترسی ایرانیان به مسکن 
داشته و به همین دلیل زمان انتظار برای خرید خانه افزایش 
یافته است. ساده ترین روش نحوه محاسبه زمان انتظار برای 
خریــد خانه این اســت کــه درآمد خانــوار را بــر قیمت واحد 

مســکونی تقســیم کنیم. در ایــن روش کل درآمــد خانوار یا 
درصدی از درآمد خانوار را برای محاســبه در نظر می گیرند. 
بررســی آمارهای مربوط به تغییرات قیمت مســکن در ۳۰ 
ســال گذشته نشــان می دهد که این شــاخص افزایش قابل 
توجهی داشــته اســت و متوســط قیمت هر متــر مربع خانه 
برای مثال در شهر تهران از حدود 4۰۰هزارتومان در سال 7۰ 

به 27 میلیون تومان در آذرماه سال 99 رسیده است. 

صفحه 9 را بخوانید



پیامتسلیترهبرانقاباسامیدرپیدرگذشت
حجتااساموالمسلمینعلویسبزواری

حضرت آیت اه خامنه ای در پیامی درگذشت عالم پارسا حجت ااسام 
پایــگاه  به گــزارش  گفتنــد.  تســلیت  را  ســبزواری  علــوی  والمســلمین 
اطاع رســانی دفتر رهبر معظــم انقاب متن پیام رهبر انقاب اســامی 

به این شرح است:
بسم اه الرّحمن الرّحیم

درگذشــت عالم پارســا و پرهیزگار جناب حجت ااســام والمسلمین 
آقــای سیدمحمّدحســن علــوی ســبزواری رحمةاه علیــه را بــه خاندان 
مکــرم و بازمانــدگان و ارادتمنــدان آن مرحــوم و بــه عمــوم مــردم عزیز 
سبزوار تسلیت عرض می کنم. همراهی آن عالم ربانی با حرکت مبارزان 
در دوران طاغوت و با فعالیت های انقابی در دوران جمهوری اســامی، 
حســنه ارزشمندی در محاســبات الهی و قدرشناســی های مردمی است. 

علو درجات آن مرحوم را از خداوند متعال مسألت می کنم.
سیدعلی خامنه ای
۴ بهمن ۱۳۹۹

گفتنی اســت مرحوم آیت اه سید محمدحســن علوی از روحانیون 
پیشکســوت و برجســته  دوران مبارزاتــی انقاب اســامی در شهرســتان 
سبزوار پس از سال ها مجاهدت و تبلیغ دین مبین اسام اول بهمن ماه 

امسال به دلیل بیماری درگذشت.

جهانکوچکآقایجهانبزرگی
برنامه چهارشــنبه شــب »زاویــه« شــبکه چهار بــا توهین هــای یکی از 
میهمانان علیه مسئوان نهادهای انتخابی و مشخصاً رئیس جمهوری 
حاشیه ســاز شده اســت. معاونت حقوقی رئیس جمهوری اعام کرده 
شــکایت خواهد کرد و شــبکه چهار هم در توضیحــی از بیانات میهمان 
حاشیه ســاز خــود تبــری جســته و نوشــته که ســخنان حجت ااســام 
جهان بزرگــی خــاف مصالــح کشــور و منویــات رهبر انقــاب )مدظله 
العالی( است و باید آن را جبران کنند تا ابزاری در دست دشمنان قسم 
خورده این نظام  نشود.« در این باره یادآوری چند نکته ضروری به نظر 

می رسد.
حجت ااســام  دکتــر،  عنــوان  بــه  حالــی  در  جهان بزرگــی  احمــد 
والمسلمین، پژوهشگر و اندیشمند و صاحب تألیفاتی در حوزه اندیشه 
سیاسی معرفی شــد که فارغ از ادبیات بحث برانگیزش که با واکنش ها 
و انتقادات بسیاری روبه رو شده، در طول برنامه هم حرف قابل اعتنایی 
در حــوزه موضوع محل بحــث یعنی ارتبــاط  قدرت سیاســی با  قدرت 
اجتماعــی به زبــان نیاورد و کل ســخنان او گــرد همان اظهــار نظرهای 

سیاسیون رایج در فضای سیاسی و رسانه ای بود. 
در حقیقت یک نکته قابل تأمل همین مســأله اســت که چنین افرادی 
چرا و چگونه و بر اســاس کدام شــاخصه های علمــی عضو هیأت علمی 
شده اند و عنوان اندیشــمند و پژوهشگر را به یدک می کشند. بخصوص 
کــه ایشــان ملبس به لبــاس روحانیــت هم هســت و اگر بنا بر مقایســه 
باشــد، تفاوت و فاصله معنــادار چنین افراد صاحب کرســی با مرحوم 
دکتر داود فیرحی روشــن می شود. شاید حاشیه نشینی یا طرد نخبگان و 
اندیشــمندان وزین، میدان مانور برای امثال آقای جهان بزرگی را مهیا 

کرده است.
نکته دیگری که در سخنان احمد جهان بزرگی برجسته بود، عصبانیت 
او از نهادهای انتخاباتی و کیفیت رأی مردم بود. آنجا که او همزمان هم 
معترض مردم بود که چرا در ســال ۹6 دوباره بــه روحانی رأی داده اند و 
هــم در بیان انتقادات، مســئوان را صرفــاً در نهادهــای انتخاباتی مثل 
دولت و مجلس محدود می کرد. اساســاً به روی خود هم نیاورد که بنای 
جمهوری اســامی بر رأی مردم اســتوار اســت و این مقوله ای است که 
در بیانــات بنیانگذار جمهوری اســامی ایران همواره مــورد تأکید بوده 
اســت. متأسفانه در اینجا هم سخنان این اندیشــمند و پژوهشگر! شانه 
به شــانه اظهار نظرهای برخی چهره های سیاســی بــود که در قالب یک 
استاندارد دو گانه هر گاه رأی مردم به سمت آنها بود به تعریف و تمجید 
رأی دهندگان می پردازند و اگر خاف خواست آنها بود رأی دهندگان را 

با مردم کوفه مقایسه می کنند.
نکته بعدی آنکه حاشیه سازی جهان بزرگی آنچنان سایه خود را بر متن 
برنامه زاویه انداخته که حاا ســخنی از بحث های میهمان دیگر برنامه 
یعنی عماد افروغ به میان نمی آید. آنجا که او از غلبه نیروهای سیاســی 
بــر نیروهای اجتماعــی گفت و نســبت به انحــراف از گفتمــان انقاب 
اسامی و اهداف جمهوری اسامی اسامی هشدار داد. کلیت مباحث 
دکتر افروغ هم اگر چه رویکردی انتقادی داشــت اما او در بیان انتقادات 
خــود از جاده انصــاف و اخاق خارج نشــد. اما تقلیل دادن ســؤاات و 
مباحــث حوزه نظری در یــک برنامه علمی و کارشناســی به بحث های 
روزمره و سیاســت بازی های جناحی از ســوی آقای جهان بزرگی نشان 
از جهــان کوچک ذهــن او دارد کــه گویا شــرایط را بــرای فرصت طلبی 
جناحــی مهیــا دیده کــه هیچ توجهــی به آســیب های مترتب بــر بیان 

نامحترمانه خود ندارد.
و امــا در این میان بهتر بود صداو ســیما و شــبکه چهار هــم نمایندگی از 
حــوزه اندیشــه ورزی را محــدود و محصــور در چهره هایی نمــی کرد که 
اصطاحاً قد و قامت آنهــا زیبنده نمایندگی از این حوزه نیســتند. چرا 
که هســتند اندیشمندان و اســاتید برجسته حوزه و دانشــگاه که هم آثار 
مکتوبــی در حوزه هــای نظری اندیشــه سیاســی دارند و هــم اقتضائات 

اخاقی و ماحظات نقادی را پاس می دارند.
با این همه ما نیز نباید از جاده انصاف خارج شــویم که در شــرایط فعلی 
صدا و ســیما برنامه زاویه منهای حاشــیه های برنامه اخیر جزو تولیدات 
قابــل دفاع  این رســانه اســت کــه تــاش دارد حداقل اســتانداردهای 
حرفــه ای را رعایــت کنــد و موضوعات را بــا حضور ســایق مختلف به 

بحث بگذارد.

گــروه سیاســی/ شــکایت جمعــی از نماینــدگان 
آنچــه  دلیــل  بــه  رئیس جمهــوری  از  مجلــس 
اســتنکاف از ابــاغ ۱۳ قانــون مصــوب مجلــس 
خوانده شــده، با واکنش و توضیحات رئیس دفتر 
و معاون پارلمانی رئیس جمهوری روبه رو شــده 
است. از توضیحات محمود واعظی و حسینعلی 
امیــری اینگونه بر می آید که تاکنون تنها دو قانون 
از سوی رئیس مجلس یازدهم اباغ شده که یکی 
)قانــون راهبــردی لغــو تحریم ها( از آنهــا هم به 
دلیل اشتباه محاسباتی محمدباقر قالیباف بوده 
و دیگــری )پرداخــت یارانه برای تأمیــن کااهای 
اساســی( هم سرنوشــت دیگــری پیدا کــرده و در 
نهایــت دولــت و مجلس بر ســر چگونگی اجرای 
آن به تفاهم جدیدی رســیدند. مضــاف بر اینکه 
ابــاغ و اجــرای قانــون متفــاوت اســت و دولــت 
اگرچه ایــرادی هم بــه برخی مصوبــات مجلس 
وارد بدانــد امــا وقتی تبدیــل به قانون شــد، آن را 
اجــرا می کنــد فــارغ از آنکــه رئیس جمهــور آن را 
ابــاغ کنــد یــا رئیــس مجلــس. در کنار ایــن نکته 
قابل توجه دیگر در سخنان اعضای دولت اینکه، 
چنیــن اتفاقی یعنی اباغ قوانین از ســوی رئیس 
مجلــس در دولت هــای نهــم و دهــم بیشــتر رخ 
داده و حتی شمار قوانینی که با مخالفت محمود 
احمدی نــژاد، از ســوی رئیس وقت مجلس اباغ 

شدند به ۳4 می رسد.
محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری 
در گفت و گــو بــا مهــر در توضیحاتی گفــت: آقای 
رئیس جمهــوری براســاس وظیفــه قانونــی خود 
بایــد از قانون اساســی صیانت کنــد، بنابراین اگر 
مراحــل تصویب یک قانــون، از نظر وی درســت 
طی نشــده باشــد یا برداشــت معاونــت حقوقی 
رئیس جمهوری این باشد که اشکالی در کار ]یک 

مصوبــه قانونــی[ اســت، قطعــاً رئیس جمهوری 
باشــد.  شــریک  موضــوع  ایــن  در  نمی خواهــد 
قانــون  شــرایط،  ایــن  در  کــرد:  اضافــه  واعظــی 
راهــکار و ســاز و کاری را مشــخص کــرده کــه اگــر 
رئیس جمهوری ]به یک مصوبه قانونی[ اشکالی 
دارد، رئیس مجلس می تواند قانون را اباغ کند. 
وی با بیان اینکه این کار قباً هم انجام شده است 
و مختص این دولت نیست، گفت: این مسأله در 
دولت های نهم و دهم به مراتب بیشتر بوده و در 
دولت هــای قبــل از آن هم بوده اســت و موضوع 

جدیدی نیست.
او در ادامــه از عملکرد مجلس یازدهم انتقاد 
کــرد و گفــت: مجلــس فعلــی کارهایــی انجــام 
می دهــد که بدعت محســوب می شــود اما وقتی 
چیــزی تبدیــل به قانون شــد ما به قانــون احترام 
می گذاریــم و اجرا می کنیــم. بنابراین در اینجا دو 
بحث مطرح است. بحث اول تشریفاتی است که 
طــی آن رئیس جمهوری باید یــک قانون را اباغ 
کند و دیگری اجرای قانون است. وی گفت: آقای 
رئیس جمهــوری کاری )ابــاغ قانون( که اشــکال 
داشته است را انجام نداده اما در موضوع مربوط 

به اجرای قانون، قطعاً قانون را اجرا خواهد کرد.
ë  یــا قانونگــذاری  فرآینــد  جــزو  قانــون  ابــاغ 

تشریفات؟ 
اما حسینعلی امیری معاون پارلمانی رئیس 
جمهوری هم از دعوت خود به کمیسیون قضایی 
مجلــس خبر داد که به علت عــدم اباغ بعضی 
از قوانین از ســوی رئیس جمهــور صورت گرفت. 
او گفت که در هفته گذشــته در این جلسه حضور 
یافتــه و برای اعضــا توضیح داده که اساســاً اباغ 
قانون جزو فرآیند قانونگذاری اســت یا تشریفات 
اســت و ابــاغ قانون بــا اجــرای قانــون دو مقوله 

متفاوت حقوقی هستند. معاون پارلمانی رئیس 
جمهــور در گفت و گــو بــا فــارس اضافــه کــرد: در 
این جلســه همچنین توضیح دادم کــه قانون در 
ذات خــود بایــد دارای چــه ویژگی هایی باشــد که 
قــوت قانونی و اجــرا پیدا کند و تشــخیص رئیس 
جمهوری که مجری قانون اساسی است، در اباغ 
قوانین چگونه است؟ به هر حال در دوره یازدهم 
مجلس دو قانون را جناب آقای قالیباف ریاســت 

مجلس شورای اسامی اباغ کرده اند.
وی در مــورد ایــن دو قانون گفــت: یکی از این 
دو قانــون، قانون پرداخــت یارانه تأمین کاا های 
اساســی اســت کــه دولت در حــال چاره اندیشــی 
بــرای تأمین منابع آن بود کــه نهایتاً توافقی بین 
ریاســت محتــرم جمهــوری و ریاســت محتــرم 
مجلس شورای اســامی برای اجرای آن صورت 
گرفت. قانون دیگر، قانــون اقدام راهبردی برای 
لغــو تحریم ها بود که این قانون شــب پنجشــنبه 

به دبیرخانه نهاد ریاســت جمهوری واصل شــد 
که روز های پنجشــنبه کارمندان دبیرخانه حضور 
ندارند و جمعه هم روز تعطیل رســمی اســت و 
شــروع ۵ روز مقرر در قانون مدنی از شنبه شروع 
می شــد. پیش نویس ابــاغ این قانون تهیه شــد 
که به جهت اینکه ریاســت مجلس شــروع ۵ روز 
را از پنجشــنبه محاســبه کرده بودند لــذا قانون را 
ایشــان برای انتشار به روزنامه رسمی فرستادند، 
مضافــاً دولــت در دو جلســه مفصــل آیین نامــه 
اجرایی قانــون اقدام راهبــردی را تهیه، تصویب 
و ابــاغ کــرد. او گفت: اگر دولت بنایــی بر اجرای 
این قانون را نداشــت که برای آن آیین نامه تهیه 
و تصویــب نمی کــرد. کمــا اینکــه در دولت هــای 
گذشــته هم موارد متعــددی را شــاهد بودیم که 
رؤســای مجلس قوانیــن مصوب را ابــاغ کردند 
مثاً در دولت نهم و دهم هم ۳۴ قانون تصویب 
شد؛ که با دستور رئیس مجلس وقت منتشر شد.

ë  کدام مصوبات مجلس از ســوی روحانی اباغ
نشده 

جمعــی از نماینــدگان مجلــس بــا تدویــن 
نامــه ای در قالــب مــاده ۲۳۴ آیین نامه داخلی 
مجلــس از رئیس جمهوری به دلیل اســتنکاف 
از ابــاغ ۱۳ مصوبــه قانونــی شــکایت کرده اند. 
آنگونــه کــه در خبرگــزاری مهــر آمــده و البتــه 
تنهــا دو مــورد از آنها به تأیید معــاون پارلمانی 
رئیس جمهوری رســیده، این قوانین عبارتند از 
»قانون حمایــت از آمران به معــروف و ناهیان 
از منکــر، قانــون رســیدگی بــه دارایــی مقامات، 
مســئوان و کارگزاران جمهوری اســامی ایران، 
قانــون رســیدگی بــه دارایی مقامات، مســئوان 
و کارگــزاری جمهــوری اســامی، قانــون اصاح 
قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دانشگاه ها 
و مراکز آموزش عالی کشور، قانون احکام دائمی 
برنامه توســعه کشــور، قانــون برنامه پنجســاله 
ششــم توســعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
جمهوری اســامی ایران، قانــون الحاق موادی 
بــه قانــون آیین نامــه داخلــی مجلــس شــورای 
اســامی، قانــون دائمی شــدن قانــون مجازات 
اسامی، قانون الحاق یک ماده به قانون تعیین 
تکلیــف اســتخدامی معلمیــن حق التدریســی 
و آموزشــیاران نهضــت ســوادآموزی در وزارت 
آموزش و پــرورش، قانون الحاق یک تبصره به 
مــاده )۱۸۲( قانــون آیین نامــه داخلی مجلس 
شــورای اســامی، قانــون موافقتنامــه خدمــات 
)ســرویس های( هوایــی دوجانبــه بیــن دولــت 
جمهــوری اســامی ایــران دولت کشــور کویت، 
قانــون الزام دولت بــه پرداخت یارانــه کااهای 
اساســی و قانــون اقــدام راهبــردی بــرای لغــو 

تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران.«
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اباغ قوانین جزو فرآیند قانونگذاری نیست 
توضیح رئیس دفتر و معاون پارلمانی رئیس جمهوری درباره شکایت مجلسی ها

واعظی: رئیس جمهوری در کاری که دارای اشکال باشد، شریک نمی شود اما قانون را اجرا می کند

حاشیه سازی جدید عنابستانی در خط ویژه

سیلینمایندهمجلسبهسربازوظیفه
گروه سیاسی/ صبح دیروز خبری به نقل از خبرگزاری 
نسیم در فضای مجازی منتشر شد؛ سیلی یک نماینده 
مجلــس بــه گوش یــک ســرباز وظیفــه پلیــس راهور. 
ســاعاتی بعــد برخــی از کاربــران فضای مجــازی این 
نماینده را علی اصغر عنابستانی، نماینده اصولگرای 
ســبزوار در مجلــس معرفــی کردنــد و کمــی بعد هم 

فیلم هایی از صحنه اتفاق منتشر شد.
آن طــور که صبــح دیروز خبرگزاری نســیم گزارش 
داد، ماجــرا از این قرار بــود که این نماینده مجلس به 
علــت ممانعت ســرباز راهــور از ورود وی به خط ویژه 
اتوبوس، عصبانی شــده و به صورت این ســرباز سیلی 
زده اســت. امــا هیچ مرجعی رســماً این خبــر را تأیید 
نکرده بود تا اینکه فیلم هایی در فضای مجازی منتشر 
شــد که قدری ماجرا را روشــن تر می کرد. آن طور که در 
این فیلم های کوتاه مشخص است، یک سرباز وظیفه 
به نام »حامد اکبری« مدعی اســت که هنگام شــیفت 
در تقاطــع خیابــان انقاب و مفتــح )دروازه دولت(، با 
برخورد این نماینده مجلس و راننده وی مواجه شــده 
است. این اتفاق در غروب روز چهارشنبه رخ داده بود. 
ســرباز وظیفــه پلیس راهــور در این فیلــم می گوید که 
ماشــین نماینده ســبزوار بدون داشتن مجوزهای ازم 
خواســتار تردد از خط ویژه خیابان انقــاب بوده، اما او 
مانع این کار شده است. این سرباز وظیفه توضیح داده 
که ابتدا با توهین راننده این اتومبیل مواجه شده و پس 
از آن نماینده مجلس به او سیلی زده است. چندین نفر 
از افراد حاضر در این فیلم، زدن ســیلی به صورت این 
سرباز را تأیید می کنند. این در حالی است که بر اساس 
این فیلم، توقف ماشین نماینده مجلس در خط ویژه 
باعث ایجاد ترافیک ســنگینی در خیابان انقاب شده 
که موجــب اعتراض راننــدگان اتوبوس های خط ویژه 
BRT هم می شود. در فیلم منتشر شده پاک ماشین 
نماینــده مجلس هم نمایش داده می شــود. عاوه بر 
این فیلم، ســرباز وظیفه یاد شــده توضیح می دهد که 
قدری جلوتــر، دوربین های کنترل ترافیک هم صحنه 

سیلی خوردن او از نماینده مجلس را ضبط کرده اند.
علی اصغر عنابستانی اما خود در پاسخ به روزنامه 
ایران زدن ســیلی به این ســرباز وظیفــه را تکذیب کرد 
و گفــت که نــه او و نه راننده اش هیــچ برخوردی با این 
سرباز نداشته اند. او در جواب به این سؤال که فیلم های 
منتشــر شــده از صحنه این اتفاق حکایت از وضعیت 
دیگری دارند هم به این پاسخ بسنده کرد که بزودی در 

این باره توضیح خواهد داد.
ë هیأت نظارت: بررسی می کنیم

در همین حال مصطفــی طاهری، نماینده زنجان 
و عضو هیأت نظارت بــر رفتار نمایندگان در گفت وگو 
بــا »ایران« گفت که هنوز شــکایتی بابــت این موضوع 
به هیأت یاد شــده، ارائه نشده است. وی افزود: در این 
مــورد هم معاونت حقوقــی ناجا و هم ســرباز وظیفه 
سیلی خورده می توانند در صورت تمایل شکوائیه خود 
را به هیأت نظارت تحویل دهند و ما هم در این هیأت 
آن را بر اســاس شواهد و مدارک و در چارچوب  قوانین 
ناظر به وظایف نمایندگی بررسی خواهیم کرد و تمام 
تاش خود را می کنیم که حقی از کســی ضایع نشــود. 
طاهری افزود: بدون تحویل شکوائیه به هیأت نظارت 
مــا نمی توانیم بــرای بررســی و تصمیم گیــری به این 
موضوع ورود کنیم. این در حالی اســت که امیرحسین 
قاضــی زاده هاشــمی، نایــب رئیس مجلــس و رئیس 

هیــأت نظارت بر رفتار نمایندگان در توئیتی موضعی 
ســخت تر در ایــن رابطــه گرفــت و از بررســی قطعــی 
ایــن موضــوع خبــر داد. قاضی زاده هاشــمی نوشــت: 
»درگیرى نماینده مجلس با ســرباز راهــور را در هیأت 
نظارت بر رفتار نمایندگان بررسی می کنیم و با مقصر 
قطعــاً برخورد قانونی خواهیم کرد. پس از بررســی ها 
ســخنگوى هیأت نظــارت نتایــج را اعــام خواهد کرد 
حفــظ حقــوق مردم برای ما مســأله اساســی اســت و 
همه حتی نمایندگان مجلس در برابر قانون مســاوی 

هستند.«
ë دستور ویژه فرمانده ناجا برای پیگیری موضوع

بــا وجود این، ســخنگو و معــاون اجتماعــی ناجا از 
ورود و دســتور ویژه سردار اشتری برای پیگیری پرونده 
ضــرب و شــتم مأمــور وظیفــه راهــور توســط نماینده 
مجلس خبر داد. ســردار »مهدی حاجیان« در همین 
رابطه گفت: ســردار حســین اشــتری؛ فرمانــده نیروی 
انتظامــی بافاصله دســتور ویــژه ای بــرای حمایت از 
حقوق ســرباز وظیفه راهور و پیگیری موضوع از طریق 
معاونت حقوقی و بازرسی ناجا صادر کرد. به گزارش 
پایــگاه خبری پلیس، وی با اشــاره بــه اینکه صیانت از 
حقوق آحاد پرسنل ناجا از دستورات اکید فرمانده ناجا 
است، افزود: اعتقاد، باور و تأکید سردار اشتری همواره 
بر این اســت که ســربازان وظیفه را نیز چــون فرزندان 
خود بدانیم و در صیانت از شخصیت، کرامت انسانی 
و حــق و حقوق شــان لحظــه ای دریــغ و درنگ نکنیم، 
ایشــان بارها به همه فرماندهان تأکید کرده  اســت که 
این جوانان، امانتی در دستان ما هستند بنابراین اجازه  
نمی دهیم به ســاحت مقدس سبزپوشان خدوم ناجا 
در هر جایگاه و مقامی توهین و تعدی شود. سخنگوی 
ناجــا تأکیــد کــرد: در صــورت احــراز تقصیــر نماینــده 
مجلــس، ناجا از حــق کارکنــان خود به جدیــت دفاع 

خواهد کرد.
ë عنابستانی؛ نماینده ای خبرساز

ایــن نماینــده مجلــس البتــه پیــش از ایــن هــم از 
نماینــدگان خبرســاز دوره یازدهم بهارســتان بــوده؛ از 
جمله در مهرماه با انتشــار عکســی از رئیس جمهوری 
در جلســه ســتاد کرونا، عبــارات توهین آمیــزی را برای 
رئیــس جمهوری به کار برد. کمتر از یک هفته بعد، در 
جلسه ستاد ملی کرونا که در روز شنبه سوم آبان ماه در 

حضو رهبری برگزار شــد، رهبر معظم انقاب با تأکید 
بر لزوم اتحاد و انســجام درونی در کشور بیان کردند که 
حرمت قوای ســه گانه باید حفظ شــود و هتک حرمت 
به مسئوان را حرام دانستند. رهبری در این دیدار بیان 
کردنــد: »هتک حرمــت حرام اســت و انتقــاد با هتک 
حرمت تفاوت دارد ضمن اینکه امروز کشور بیش از هر 
زمان دیگری به همکاری و اتحاد و انســجام نیاز دارد.« 
رهبر انقاب اســامی به اقدامات برخی ها در مواجهه 
با دولت و شــخص رئیس جمهوری در آن برهه اشــاره 
کردنــد و گفتنــد: »اگرچــه در میان ایــن بــرادران، افراد 
خوبی هم هســتند، اما این کار غلــط بود و این موضوع 
را بــه طــور صریح اعام می کنــم.« عنابســتانی اما روز 
بعــد از این ســخنان رهبــری، نوشــته خــود را مصداق 
تذکر ایشــان ندانست و گفت: »قطعاً توهین به رئیس 
جمهــوری بد اســت امــا روحانی نــازک نارنجی شــده 
اســت! رهبری که مصداق بــرای این توهین ها تعیین 
نکرده انــد.« او پیش تر در ابتدای تشــکیل مجلس هم 
بــا دفاع سرســختانه از حق مســکن نماینــدگان جدید 
گفته بود: »کســی که قرار است وظیفه نمایندگی ملت 
را به درستی انجام دهد نباید گرفتار اجاره خانه باشد.« 
همچنیــن دفــاع او از دادن خــودرو »دنــا پــاس« بــه 
نماینــدگان هم از دیگر مواضع خبرســاز او بوده و نکته 
اینجاست که او با همین ماشین قصد ورود به خط ویژه 
را داشت که همین هم باعث مضاعف شدن انتقادات 
از او شد. عنابستانی در ماه  های گذشته از سرسخت ترین 

مخالفان دولت و دستگاه سیاست خارجی بوده.
عنابســتانی متولد ســال ۱۳50 در قریه عنابســتان 
از توابــع شهرســتان ســبزوار اســت. او مدیــرکل امــور 
اجتماعی اســتانداری خراســان رضوی در دولت نهم 
و پــس از آن معاون اســتانداری این اســتان و فرماندار 
شهرســتان ســبزوار و اســتاندار اســتان چهارمحــال و 
بختیاری در دولت دهم بود. عنابســتانی سیاســتمدار 
اصولگرا در ســال ۱۳۸۴ مسئول ســتاد احمدی نژاد در 
خراسان بود، در آستانه انتخابات ۱۳۸۸ از فرمانداری 
ســبزوار استعفا کرد و مسئولیت ستاد مردمی محمود 
احمدی نــژاد در خراســان رضــوی را به عهــده گرفت. 
او پس از انتخابات دهم ریاســت جمهــوری به عنوان 
معاون امور اجتماعی دســتیار ارشد رئیس  جمهوری 

در نهاد ریاست  جمهوری مشغول فعالیت شد.

چراغسبزبایدنبهبرجام
ë ادامه از صفحه اول

باید گفت که به نظر می رســد نیت اصلی این بوده اســت که از هدر 
دادن وقت و انرژی دولت در راه بازگشت به برجام جلوگیری شود. 
زیــرا انتصاب هر فرد غیر آشــنا به موضوعی کــه دارای پرونده ای با 
هــزاران صفحه مســتندات اســت می توانســت موضــوع را تا حدود 
زیــادی بــه تعویــق بینــدازد. تــا این لحظــه هــم شــاهد بوده ایم که 
چهره هایــی مانند وندی شــرمن و رابرت مالی یا »جنت یلن« وزیر 
خزانــه داری موضعگیری های مثبتی داشــته اند که در آن بازگشــت 
بــه برجــام را پایه و مقدمه کار با ایران عنوان کرده و از مطرح کردن 

هرگونه پیش شرطی در این باره اجتناب کرده اند.
در مــورد فرمــان بازبینــی تأثیــر تحریم هــای خارجــی بــر مبارزه 
کشــورها بــا کرونــا نیز بــه جد معتقــدم ایــن فرمان اگرچــه برای 
جلوگیــری از واکنش هــای منفــی احتمالی کنگره و ســنای امریکا 
به طور عام در مورد همه کشــورهای تحت تحریم صادر شده اما 
چراغ ســبز ویژه ای اســت به ایــران. بعید می دانــم دولت بایدن 
دلش برای کره شــمالی بسوزد یا نگران مسائل کشور چین باشد 
کــه در مقابــل کرونــا نــه تنهــا آســیب کمتری دیــد بلکه به رشــد 
اقتصــادی بیشــتر در همیــن فرصت دســت یافــت. از این حیث 
معتقــدم این فرمان و اجــرای آن و تصمیم دولــت امریکا برای 
جلوگیری از تأثیر تحریم ها بر مواجهه دولت ایران بر همه گیری 
کرونا می تواند گام نخســت و مثبتی باشــد که در مسیر حل دیگر 

مسائل برداشته می شود.
بنابرایــن در مجمــوع معتقــدم کــه برخــاف برخــی پیش بینی هــا 
پروســه بازگشت امریکا به برجام پروســه طوانی نخواهد بود. آنها 
می دانند که ایران با تمام قدرت مشــغول غنی ســازی ۲0 درصدی 
اســت و دولــت ایــران موظف بــه اجرای باقــی بندهــای مصوبه ای 
اســت که مجلس تصویب کرده و برای پایبندی ایران به باقیمانده 
تعهدات برجامی ضرب ااجل تعیین کرده اســت. بی شــک دولت 
بایدن می داند که بی توجهی به وجود چنین فشــارهایی کار را برای 
همه طرفین ســخت تر خواهد کرد. از ســوی دیگر شاهد آن هستیم 
کــه کشــورهای مخالــف برجــام در منطقــه و گروه هــای مخالف در 
داخــل امریــکا ابیگری های خود را با نمایندگان کنگره و ســنا برای 

اعمال کارشکنی در این روند آغاز کرده اند.
با این حال به نظر می رســد امریکا نمی تواند بازگشــت به برجام را 
پیــش از انجام رایزنی هایی با طرف هــای اروپایی خود و حتی چین 
و روســیه عملیاتــی کنــد. رایزنــی نکــردن واشــنگتن بــا همپیمانان 
خــود  طــرف  از  کارشــکنی هایی  بــه  حتــی  می توانــد  اروپایــی اش 
اروپایی هــا هم منتهی شــود هرچند شــاهد آن بوده ایــم که »ژوزف 
بورل« مســئول سیاســت خارجی اتحادیــه اروپا در این بــاره موضع 
ســازنده ای گرفــت و در توصیه ای بــه دولت جدید امریکا خواســتار 

صرفه جویی در زمان برای بازگشت این کشور به برجام شد.
امــا بــه هر حــال امریکا اجــرم از رایزنی بــا اروپایی ها اســت و در 
مقابل به نظر می رسد دیپلماسی ایران نیز باید علی رغم رخوت 
به وجود آمده بر اثر بدعهدی اروپایی ها در تعهدات برجامی شان 
یــک بار دیگــر دیپلماســی فعالــی را بــا اروپایی ها پیــش بگیرد و 
در رایزنی هــا بــه نزدیک کردن نظــرات و پیش بینــی راه حل های 
ضــروری بپــردازد. زیرا اروپا بــا وجود دولت بایدن کــه خود چهار 
ســال منتقد سیاســت های ترامپ و خــروج او از برجام بوده دیگر 
بهانه ای از جنس مجازات شــرکت ها و بانک های اروپایی از سوی 
امریــکا نــدارد. بنابراین انجام گفت و گوهــای رودررو با طرف های 
حاضــر در برجــام به جــای موضعگیری هــای رســانه ای می تواند 

سازنده تر باشد.
در مجمــوع پیش بینــی که می تــوان از تحوات پیش رو داشــت این 
است که در روزهای آتی بعید است شاهد اعمال تحریم های جدید 
علیــه ایران یــا اعمال ســختگیری های تحریمی علیه شــرکت هایی 
باشــیم که می خواهند با ایــران کار کنند. برعکــس احتمال دارد که 
دولــت بایــدن روند بازگشــت به برجــام را با برداشــتن تحریم های 
نفتی و مالی و بانکی که می توان با یک فرمان رئیس جمهور انجام 

داد، آغاز کند.
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واکنشقوهقضائیهبهتوهینعلیهرئیسجمهوری
 خبــر اول اینکــه،  ســردبیر خبرگــزاری قــوه قضائیــه »میــزان« با 
انتشــار یادداشــتی به این پرســش کــه »چرا قــوه قضائیه بــه عنوان 
وارد  جمهــوری  رئیــس   بــه  توهیــن  ماجــرای  بــه  مدعی العمــوم 
دادســتان  قانــون  »براســاس  نوشــت:  و  داد  پاســخ  نمی شــود«، 
نمی توانــد بــدون اعام شــکایت از ناحیه شــاکی خصوصی دســتور 
تعقیب و رســیدگی صادر کند.« ســردبیر میزان بــا بیان اینکه »بعد 
از اظهارات نامناســب درمورد رئیس  جمهوری در برنامه تلویزیونی 
برخــی مطالبه می کنند قــوه  قضائیه به عنــوان مدعی العموم ورود 
کند« این افراد را به قانون جدید »کاهش  مجازات  حبس  تعزیری« 
ارجــاع داد و افزود: »بــا توجه به قانون جدید، دایره شــمول جرایم 
قابل گذشت توسعه یافته و برخی از مواد قانون مجازات اسامی  از 
جمله ماده ۶۰۹  این قانون با عنوان هتک حرمت مقامات رســمی 
کشــور در زمره جرایم قابل گذشــت قرار گرفته و در این جرایم ورود 
و رســیدگی قــوه قضائیه نیازمند شــکایت رســمی از ناحیه مقامات 

مذکور است.«

حکمانفصالازخدمتبرایشهرداراسبقکرج
خبر دیگر اینکه،   شهردار اسبق کانشهر کرج  به تبعید و انفصال 
از خدمت محکوم شــد. به گزارش ایســنا، دادگاه تجدید نظر استان 
البرز علی ترکاشوند را به اتهام سوء استفاده از مقام در جهت نقض 
مقررات در معامات دولتی به انفصال از خدمات دولتی و عمومی 
به مدت پنج ســال، منع اقامت در اســتان البرز و تهران به مدت دو 
سال و انتشار حکم محکومیت در یکی از روزنامه های محلی استان 

البرز محکوم کرده است.

حضرتی:فرزندمخریدارتابلوآغداشلونیست
شــنیدیم کــه،   قائــم مقــام حــزب اعتمــاد ملــی در نامــه ای بــه 
دادستان کل کشور، از او خواست تا به حواشی حراج تهران رسیدگی 
کنــد. به گــزارش ایلنا، الیــاس حضرتی در نامه ای بــه محمدجعفر 
منتظــری، دادســتان کل کشــور از او خواســت تــا بــه حواشــی پیــش 
آمــده درباره حــراج تهران و ادعای ارتبــاط دادن برخی از فروش ها 
با فرزندانش رســیدگی کند. حضرتی با بیان اینکه اشــاعه دهندگان 
خبــر دروغ خرید یکی از آثار گرانقیمت هنری در این حراج  توســط 
فرزنــد او درصدد تشــویش اذهــان عمومی و تخریب شــخصیت او 
و خانواده اش بوده اند، خواســتار آن شــد که دادســتانی کل کشــور از 
بــاب تظلــم خواهی به ماجــرا وارد شــده و از طریق اعــان عمومی 
خریــدار یا خریداران این اثر هنری را به ملت شــریف ایران معرفی 
کند. پیش تر برخی افراد مدعی شــده بودند که یکی از فرزندان این 
نماینده سابق مجلس تابلو آیدین آغداشلو را به قیمت 12 میلیارد 

تومان خریده است.

اسفند،دادگاهسهنفرازمتهمانحوادثآبان
با خبر شــدیم که،   وکیل مدافع یکی از متهمین حوادث آبان ماه 
از اعــاده دادرســی پرونــده موکلــش و دو متهم دیگر در اســفند ماه 
خبر داده اســت. بــه گزارش ایلنا، حســین تاج درخصــوص آخرین 
وضعیــت پرونــده موکلش محمد رجبی گفته رســیدگی بــه پرونده 
در شعبه 2۳ دادگاه انقاب برای اسفندماه تعیین وقت شده است 
و منتظریــم تــا دادگاه برگزار شــود. محمد رجبی، ســعید تمجیدی 
و امیرحســین مــرادی از بازداشت شــدگان اعتراض های آبان ســال 
1۳۹۸ هستند که قاضی صلواتی اسفند سال گذشته آنها را محاکمه 
و حکــم اعدام شــان را صادر کرده بــود و اوایل دی مــاه دیوان عالی 
کشــور درخواست اعاده دادرسی این ســه متهم را پذیرفت و دستور 

رسیدگی مجدد صادر کرد.

ادعایریاض:دستمابهسویایراندرازاست
دســت آخــر اینکه،  »فیصل بــن فرحان« وزیر خارجه عربســتان 
ســعودی در مصاحبه ای با شــبکه ســعودی العربیه مدعی شــد که 
ریاض از صلح با ایران اســتقبال می کند؛ اما این تهران اســت که به 

توافقات خود پایبند نیست.
به گزارش ایرنا وی ادعا کرد: درخواســت گفت وگوی ایران بی فایده 
و با هدف وقت کشــی و فرار از بحران هایش مطرح شــده اســت. این 
ادعــا در حالی مطرح می شــود کــه ایران بارها آمادگــی خود را برای 
گفت و گو با ریاض اعام کرده؛ اما این ســعودی ها بودند که به دلیل 
زیاده خواهی هــا از مذاکــره طفــره رفته انــد. وزیــر خارجه عربســتان 
ســعودی درباره برجــام نیز گفت: ما با امریــکا درخصوص توافق با 
ایران رایزنی خواهیم کرد تا توافق قوی باشــد. بن فرحان همچنین 
مدعی شــد کــه ضعف توافقــات ســابق به خاطرعــدم هماهنگی با 
کشــورهای منطقه اســت. کشــورهای اروپایی متوجــه نواقص توافق 

قبلی با ایران شده اند.
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بازدیدوزیردفاعازمرکزطراحیوساخت
سامانههایهواپیماییاسین

وزیــر دفــاع و پشــتیبانی نیروهــای مســلح، در بازدیــد از مراکــز طراحی، 
ســاخت و آزمون ســازه و ســامانه های اصلی هواپیمای یاســین، واقع در 
ســازمان صنایع هوایی، تأکیــد کرد: تجربه های برخورد با نظام ســلطه، 
همگی گویای این است که باید برابر دشمن قوی شد، همچنانکه تجربه 
۴دهه نشــان داده اســت که هزینه تســلیم در برابر قدرت هــای زورگو به 

مراتب بیشتر از هزینه ایستادگی در برابر آنان است.
بــه گــزارش وزارت دفــاع، امیــر ســرتیپ امیــر حاتمــی، بــا اشــاره به 
اظهــارات مایــک پمپئــو، وزیرامــور خارجه ســابق امریکا دربــاره تحریم 
جدیــد هفــت نهاد مرتبط با خطوط کشــتیرانی و ترابری ایــران از جمله 
صنایــع هوایــی ایــران گفــت: هربــار دشــمنان درصــدد اعمــال شــرایط 
محدودتری شــدند؛ صنایع ما به ســمت خودکفایی و شــکوفایی بیشــتر 

حرکت کردند.
او بــا بیــان اینکــه تحریم های ظالمانــه و غیر منطقی علیــه نیروهای 
مســلح و صنعت دفاعی موضوع جدیدی نیســت، افزود: نیروی هوایی 
سال هاســت کــه در معــرض تحریم هــای ســخت و ســنگین اســت، امــا 
همــواره با نشــاط و خود بــاوری، خودکفایی را به منصه ظهور رســانده و 
حقیقتــاً صنعــت هوایی یــک الگوی تمــام عیار برای نیروهای مســلح و 

کشور در حوزه مقابله با تحریم هاست.
وزیــر دفــاع پــس از بازدیــد از فرآیند ســاخت فرونــد دوم هواپیمای 
یاســین، ابــراز امیــدواری کــرد کــه بــا موفقیــت در ســاخت نمونه هــا و 
راه انــدازی خــط تولیــد هواپیمــا،  گام هــای مؤثری در مســیر رســیدن به 

ناوگان هواپیماهای جت آموزش پیشرفته یاسین برداشته شود.
فرونــد اول جــت آمــوزش پیشــرفته یاســین،  مهرمــاه ســال گذشــته 
نخســتین پرواز رســمی خود را بر فراز پایگاه شهید نوژه اجرا کرد.  ایران، 
بــا طراحــی و ســاخت ایــن هواپیمــای جــت آموزشــی در زمــره معدود 

کشورهای دارنده فناوری هوایی قرار گرفت.

عی
دفا

گروه سیاســی/ »انتخاب احتمالی رابرت مالی 
حامــل پیامــی روشــن در مــورد یــک رویکــرد 
کارآمد برای حل سریع و مؤثر مناقشه است.« 
این واکنش حســام الدین آشــنا مشــاور رئیس 
جمهوری اســت درباره خبر احتمــال انتخاب 
رابرت مالی یک چهره حامی برجام به عنوان 
نماینــده ویــژه امریــکا در امور ایران. با شــروع 
بــه کار جــو بایــدن در کاخ ســفید حــاا در کنار 
چالش هــا و برنامه هــای مختلفی کــه پیش رو 
دارد، فرجــام توافــق هســته ای و لغو یــا تداوم 
پیشــین  دولــت  در  شــده  وضــع  تحریم هــای 
امریــکا علیــه ایــران هــم یکــی از موضوعــات 
مطــرح در محافــل سیاســی و رسانه هاســت. 
مقامات مســئول کشــورمان تأکیــد کرده اند که 

خواست آنها رفع تحریم هاست.
از  پیــش  امریــکا  جدیــد  رئیس جمهــوری 
شــروع به کار از رویکرد »تعهد در برابر تعهد« 
ســخن گفتــه و اعام کــرده بــود در صورتی که 
ایــران بــه تعهدات خــود پایبنــد باشــد امریکا 
هــم بــه برجــام برخواهد گشــت. با ایــن حال 
آنچه خواســت ایران اســت نه صرف بازگشت 
واشــنگتن بــه ایــن توافق کــه لغــو تحریم ها و 

برخورداری از مزایای اقتصادی برجام است.
کار  ابتدایــی  روز  ســه  دو  همیــن  در  حــاا 
تیم جدید مســتقر در کاخ ســفید، نشــانه هایی 
بــروز کرده کــه جو بایــدن تمایلی بــه در پیش 
گرفتن سیاســت های سلف خود ندارد. حضور 
چهره هایی همچون آنتونی بلینکن در سمت 
وزارت خارجــه، وندی شــرمن معــاون وزارت 
خارجه، جیک ســالیوان مشــاور امنیت ملی و 
ویلیام برنز در »ســیا« کــه همگی از چهره های 
حامــی برجــام و حاضر در مذاکرات هســته ای 
بوده انــد، می تواند در تشــریح سیاســت آینده 
امریــکا در قبال ایران نشــانه هایی از وضعیت 
جدید و تمایل به حل مشکات از راه گفت و گو 
باشــد. اگــر رابــرت مالــی از دیگــر چهره هــای 
حامی برجام که گفته شده قرار است نماینده 
ویــژه امریــکا در امــور ایــران شــود را هــم بــه 
ایــن لیســت اضافــه کنیم شــاید این نشــانه ها 
پررنگ تــر هم باشــد. رئیس جمهــوری امریکا 

فرمان هــای  از  یکــی  تصمیمــات  اولیــن  در 
ترامــپ را لغــو کــرد کــه بــر اســاس آن موانــع 
ســفر ایرانی هــا بــه امریــکا در کنــار چند کشــور 
مســلمان دیگر برطرف می شود. او البته اخیراً 
در اقدامی دیگر طی دستوری در زمینه امنیت 
ملــی خواســتار بررســی تحریم هــای امریــکا و 
تحریم هــای چندجانبــه بــر مبــارزه جهانی با 
بیماری همه گیر کرونا شــد که شامل تحریم ها 

علیه ایران هم می شود.
به گزارش ایســنا، طبق یک ماده دســتوری 
کــه بایــدن در زمینه امنیــت ملی صــادر کرده 
و  تجــارت  وزیــر  خارجــه،  امــور  وزیــر  اســت، 
خزانــه داری با مشــورت وزیر خدمات انســانی 
و ســامت و آژانس توسعه بین المللی امریکا 
تحریم هــای امریکا و تحریم های چندجانبه را 
به ایــن منظور ارزیابی خواهند کــرد که آیا این 
تحریم ها مانع مبارزه با این بیماری می شوند 
یا نه. طبق این دستور، مقامات یاد شده سپس 
طبق بررســی های انجام شــده توصیه هایی را 
برای هرگونه تغییری در رویکرد قبلی از طریق 
مشــاور امنیت ملی و هماهنگ کننده پاسخ به 
بیمــاری کوویــد1۹ امریــکا بــه رئیس جمهوری 
اعــام خواهنــد کــرد. بر اســاس این گــزارش، 
دســتور بایــدن بــرای بررســی اثــر تحریم ها بر 
مبــارزه جهانــی بــا بیمــاری کرونــا در پــی این 
مطرح می شــود که ایران هم یکی از کشورهای 
درگیــر تحریم هــای امریکا در بحبوحــه مبارزه 
با شــیوع کرونا بوده اســت. مقامات کشورمان 
پیــش از ایــن گفته اند، به موجــب تحریم های 
امریــکا، در انجــام دادن تبــادات مالــی برای 
تهیه دارو و تجهیزات پزشــکی در زمان شــیوع 
کرونــا بــا مشــکاتی مواجــه بوده انــد، چــرا که 
بانک ها و شــرکت های خارجی به خاطر ترس 
از تخطــی از تحریم های امریکا و تنبیه شــدن، 
حاضــر به انجــام دادن تبادات مالــی با ایران 

نبوده اند.
ë همفکری سالیوان با تروئیکای اروپا

از ســویی دیگــر مشــاور امنیت ملــی دولت 
جــو بایــدن در گفت و گویــی تلفنی بــا مقامات 
و  انگلیــس  فرانســه،  جملــه  از  کشــور  چنــد 

آلمــان به موضــوع ایران نیــز پرداخت. امیلی 
هورن، ســخنگوی شــورای امنیت ملــی امریکا 
جیــک  کــه  گفــت  بیانیــه ای  در  جمعــه  روز 
جــو  دولــت  ملــی  امنیــت  مشــاور  ســالیوان 
بایــدن رئیس جمهــوری امریکا روز پنجشــنبه 
تماس های تلفنی با مقامات فرانســه، آلمان، 
انگلیس و ژاپن داشته است. طبق گفته هورن، 
مســائل  دربــاره  تماس هــا  ایــن  در  ســالیوان 
مربوط به چین، ایران، روســیه، کره شــمالی و 
بیماری همه گیر کرونا با مقامات این کشــورها 
گفت وگــو کــرده و بر »تمایل« جــو بایدن برای 
»متحــدان  بــا  اقیانوســی  فــرا  اتحــاد  تقویــت 

اروپایی« تأکید کرد.
ë پنجره فرصت تا ابد باز نیست

این در حالی اســت که محمد جواد ظریف، 
وزیر خارجه کشورمان در مقاله ای برای »فارین 
افــرز« یــادآوری کرده کــه پنجــره فرصت برای 
دولــت جدید امریکا تــا ابد باز نخواهــد بود. او 
نوشــته: »دولت جدید در واشــنگتن با انتخابی 
بنیادین روبه رو است. یا می تواند سیاست های 
شکست خورده دولت ترامپ را در پیش بگیرد 
و به مسیر پست انگاری همکاری بین المللی و 
قوانین بین المللی ادامــه دهد )بی اعتنایی ای 
کــه در تصمیــم ســال 2۰1۸ ایــاات متحده به 

خروج یکجانبه از برنامه جامع اقدام مشترک، 
معــروف به توافق هســته ای که تنها ســه ســال 
پیش از آن توسط ایران، چین، فرانسه، آلمان، 
روســیه، انگلســتان و اتحادیه اروپا امضا شــده 
بود، بســیار مشــهود بود(. یا اینکه دولت جدید 
می توانــد مفروضــات شکســت خورده گذشــته 
را کنــار گذاشــته و ارتقــای صلح و مــودت را در 
منطقــه دنبــال کنــد.« به نوشــته ظریــف »جو 
بایدن رئیس جمهوری ایاات متحده می تواند 
بــا پایــان دادن مؤثر سیاســت شکســت خورده 
فشــار حداکثری ترامپ و بازگشــت بــه توافقی 
کــه ســلفش آن را ترک کــرد، در مســیری بهتر 
بــه  نیــز  ایــران  صــورت،  آن  در  بگــذارد.  گام 
اجرای کامــل تعهداتش ذیل توافق هســته ای 
بازخواهد گشــت. اما اگر واشنگتن به جای این 
کار بــر امتیازگیــری اصــرار کند، ایــن فرصت از 

دست خواهد رفت.«
ë  جبــران بــرای  اروپــا  مقدماتــی  اقدامــات 

آسیب های اقتصادی ایران
در ســویی دیگــر روزنامــه گاردیــن هــم بــا 
اشــاره بــه دوره جدیــد سیاســت در امریــکا به 
اروپایی های پیشــنهاد کرده کــه از این فرصت 
بــرای پیشــبرد دیپلماســی بین ایــران و امریکا 

بهره ببرند.

آمــده:  رســانه  ایــن  گــزارش  از  بخشــی  در 
بایــدن  آمــدن دولــت جــو  کار  بــا روی  اکنــون 
انگلیــس،  امریــکا،  جدیــد  رئیس جمهــوری 
فرانســه، آلمــان و اتحادیــه اروپــا کــه همگی از 
شــرکت کنندگان توافــق هســته ای هســتند، در 
موقعیــت خوبی قرار دارنــد تا با احیای برجام، 
موضوعــات  در  ایــران  بــا  تعامــل  گام  اولیــن 
گســترده تر را بردارنــد. این امر مســتلزم تاش 
هماهنــگ و چنــد بعــدی اســت.این گــزارش 
افــزوده: اروپــا بایــد اقدامــات مقدماتــی فوری 
از  ناشــی  اقتصــادی  آســیب  جبــران  بــرای  را 
و  دهــد  انجــام  متحــده  ایــاات  تحریم هــای 
تســکین های اقتصادی کــه مطابق برجام برای 
ایران در نظرگرفته شــده، عملیاتی سازند. این 
می تواند از طریق همکاری با بخش خصوصی 
بــرای حمایــت از تجارت بــا ایران انجام شــود. 
اســت  ممکــن  متحــده  ایــاات  تحریم هــای 
یکجانبــه باشــد، اما اثر سرســام آور آنها جهانی 
بــود. شــفافیت و حمایــت از شــرکت ها بــرای 
تعامل با بــازار ایران، در صورت تخفیف یا لغو 
تحریم هــا گامی اساســی در جهــت اطمینان از 
منافع اقتصادی برای همه طرف ها خواهد بود. 
به نوشــته گاردیــن، »اروپا بایــد از دولت بایدن 
بخواهد که از درخواســت های ایران از نهادهای 
همچنیــن  و  کنــد  پشــتیبانی  جهانــی  مالــی 
اطمینان حاصــل کند که تجارت بشردوســتانه 
بامانــع اســت. در حالــی کــه واشــنگتن آماده 
می شــود تــا سیاســت تحریــم گســترده خــود را 
لغــو کنــد. ایــاات متحــده همچنیــن می تواند 
پیش خریدهــای نفتــی اروپــا را در معــرض نور 
ســبز قرار دهد، که می تواند بــه اروپا اجازه دهد 
یــک خط اعتبــاری در اختیار ایران قــرار دهد تا 
برای تجــارت بشردوســتانه یا ســایر خریدهای 

اساسی مورد استفاده قرار گیرد.«
اگــر چــه آنچــه اشــاره شــد  ایــن همــه  بــا 
نشانه هایی است از آنکه در امریکا »کشتی بان 
را سیاســتی دیگر آمده« اما مهم آن اســت که 
ایــن نشــانه های مثبــت همــراه بــا اقدامات و 
گام هایــی عملی و آنچــه در ایران از آن به رفع 

تحریم ها یاد می شود، اجرایی گردد.

نشانه های تغییر رویکرد امریکا در قبال ایران
بایدن خواستار بررسی تأثیر تحریم ها بر مبارزه جهانی با کرونا شد

ظریف: پنجره فرصت برای دولت جدید امریکا تا ابد باز نیست
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چالشهایپیشروی»جوبایدن«
»جو بایدن«، رئیس جمهوری 
جدید امریــکا در حالی از هفته 
کاخ  در  را  خــود  کار  گذشــته 
ســفید آغاز کرد که افرادی را در 
پســت های کلیــدی کابینه اش 
به کار گرفته اســت که بیشترین 
همســویی را بــا رویکــرد مــورد 
نظرش برای مدیریت بحران ها 

و موضوعات مهم داخلی و خارجی امریکا داشته باشند.
رئیس جمهوری جدید امریکا در مدیریت صحنه داخلی 
این کشور با چالش های متعددی روبه رو است.  جامعه امریکا  
به طور چشــمگیری در ســال گذشــته در کنار تهدیــدات علیه 
امنیت داخلی مربوط  به افراط گرایان راستگرای داخلی  شاهد 
تأثیرات مخرب طیف دیگری از تهدیدات، از جمله همه گیری 
کرونا، حمات سایبری علیه بخش های دولتی و خصوصی و 
بایای طبیعی مخرب و مهاجرت، رکود اقتصادی و بی ثباتی 
بــوده و بایــدن بــا قــول »دوبــاره بهتــر ســاختن« در انتخابات 
ریاســت جمهوری پیروز شــد. بنابراین امروز که امریکا عمیقاً  
وحــدت  خــود را از دســت داده  و دچــار تفرقه داخلی شــده و 
توزیــع فرصت هــا و منافع اقتصــادی در جامعه کامــاً نابرابر 
صــورت گرفتــه و در نهایــت اعتمــاد بــه سیســتم انتخاباتی و 
ظرفیت دولــت برای بهبود این وضعیــت، متحمل لطمات 
جدی شده است، بازگرداندن اعتماد به شهروندان امریکایی 
نیازمنــد تغییر و اصاحات نامحدود اســت. یکــی از اقدامات 
ضروری بایدن بــرای مدیریت فضای نــاآرام داخلی پیگیری 
مجموعــه ای از سیاســت ها بــرای تأمین عدالــت اجتماعی و 
اقتصادی اســت که از عمیق تر شــدن شــکاف های داخلی در 
جامعه امریکایی جلوگیری کند. اما پیش از هر چیز مهم ترین 
چالش پیش روی او در عرصه داخلی امریکا موضوع مواجهه 
بــا کرونــا و ســازماندهی و ممانعــت از تلفــات روزافــزون این 

بیماری است که وعده کاهش تبعات آن را داده است.
رئیــس جمهــوری امریــکا در عرصــه بین المللــی هــم بــا 
موضوعــات مهمی روبه رو اســت. پیــش از هر چیــز نکته قابل 
توجه درخصوص تبیین سیاست ها و برنامه های خارجی دولت 
بایدن این اســت که در زنجیره  تصمیم  ســازی و تصمیم گیری 
در امریــکا، رئیس  جمهوری تنها یکی از حلقه های تأثیرگذار در 
کنــار  کارتل های نفتی و ابی های مختلفی می باشــد که ســعی 
می کنند در روند تصمیم گیری و اجرای تصمیمات مهم دولت 

در عرصه بین المللی نقش آفرینی کنند.
لذا با این مقدمه که  سیاســت های بایــدن و ترامپ جدا از 
دو ســبک متضــاد و تاکتیک های مختلف، تفاوتــی ماهوی در 
موضوعات مهم با یکدیگر ندارند می توان با  بررسی شعارها 
و مواضــع و  شــیوه »بایدن« در انتخاب افراد برای پســت های 
مهــم و دیپلماتیک تا حدودی جهــت گیری ها و تاکتیک های 
دولت او را در عرصه سیاست های داخلی و خارجی پیش بینی 
کرد. بایدن  تاش کرده که انتخابش برای وزرای پیشنهادی در 
عرصه سیاســت خارجی  پیام آور صلح و نشان دهنده تاش 

برای فرو نشاندن تنش های بین المللی باشد.
در واقــع بخش مهمــی از راهبرد سیاســت خارجــی دولت 
بایدن )با توجه به تیم سیاست خارجی معرفی شده( متمرکز بر 

بازگشت به دوران  چندجانبه گرایی  و  بازگشت امریکا به جامعه 
جهانی و همکاری های گسترده با متحدان، تشکیل ائتاف های 
بزرگ، تقویت نهادهای بین المللی و حل و فصل مشــکات از 
طریق تعامل با متحدان و نزدیکان امریکا خواهد بود. سیاست 
بایدن مبنی بر بازگشــت امریــکا )America is back( جایگزین 
سیاســت ترامپ اول امریکا )America first( شده است یعنی 
سیاستی که ملی گرایی افراطی را ترویج می کرد و موجب خروج 
امریکا از پیمان های بین المللی و توافقات دوجانبه و چندجانبه 
و بروز تنش هایی در روابط امریکا با متحدین خود در اروپا و آسیا 

شده بود، از سوی »بایدن« تغییر خواهد کرد.
لــذا بــر ایــن اســاس  بایــدن روابــط میــان امریکا بــا اغلب 
کشورهایی که در دوران ترامپ تیره شده بود بویژه همپیمانان 
آســیایی، کــره جنوبــی، ژاپــن، هــم پیمانــان اروپایــی و همــه 
کشــورهای عضو ســازمان پیمان آتانتیــک شــمالی )ناتو( را 
بهبود خواهد بخشید و  موضوع فعال سازی اقدامات امریکا در 

چارچوب ناتو را دنبال خواهد کرد.
یکــی دیگــر از محورهــای مهــم سیاســت خارجــی امریکا 
مدیریت رقابت اســتراتژیک و شــدید با چین اســت که از نگاه 
وزرای انتخابــی دولت بایدن رقیبی چالشــی بــوده و امریکای 
زمان ترامپ  رویارویی شــدید و جنگ ســردی را با آن  شــروع 
کــرده اســت و  نقــش مهمــی در تعیین موفقیت یا شکســت 
سیاســت خارجــی امریــکا خواهــد داشــت.  در واقــع، مطابق 
بــا اســتراتژی »بازگشــت امریــکا« که بــه معنای تــاش برای 
بازگردانــدن هژمونی امریکا در سراســر جهــان و در چارچوب 
هدف جدید جهانی این کشور یعنی »جلوگیری از ظهور چین« 
است، اولویت بایدن در کاخ سفید احیای روابط بین دو طرف 
اقیانوس اطلس، تقویت روابط با اروپا و جلوگیری از نفوذ چین 
و روســیه به این میدان است. شــکی نیست که امریکایی ها نه 
تنهــا به اتحادیه اروپا به عنوان یک شــریک اســتراتژیک بلکه 
بــه عنوان بزرگترین بــازار جهان نگاه می کننــد. بنابراین  یکی 
از اولویت هــای دولت بایدن  بهبــود روابط اقتصادی و تجاری 
بــا اروپــا و پایان دادن به جنگ تجاری اســت که دولت ترامپ 
آغاز کرده بود. عاوه بر این دولت جدید امریکا با اتخاذ رویکرد 
تجاری چندجانبه تر، از تجارت به عنوان ابزاری برای بازسازی 
روابط با شــرکای اصلی در سراسر جهان استفاده خواهد کرد. 
بازگرداندن اعتماد به هم پیمانان امریکا، احیای روابط امریکا 
با ســازمان ملل و نهادهای آن و پیگیری پرونده روابط تجاری 
و پرونده سیاســی خارجی بخصوص در ارتباط با خاورمیانه و 

ایران از چالش های اساسی پیش روی بایدن است.
او سیاســت فشــار حداکثری ترامپ علیه ایران  را شکســت 
خــورده و مســبب افزایــش تنش هایــی می داند کــه متحدان 
امریــکا نیز با آن مخالفند. شــاید بتوان گفــت در کوتاه و میان 
مــدت، هــدف اصلــی امریــکا در دوره بایــدن احیــای برجام، 
تعلیــق محــدود برخــی از تحریم هــا و لغــو برخــی از فرامین 
اجرایی دولت ترامپ با هدف اعتمادســازی باشد. اقدامی که 
بی تردید برای آغاز مجموعه ای از تاش ها جهت رسیدن به 
توافقــی خواهد بــود که پایه های اعتماد میــان طرفین را برای 
اجــرای توافق تقویــت کند. با این حال نبایــد فراموش کرد که 
شــرط بازگشــت امریکا  به برجام تنها لغو تحریم هــای ایران 

خواهد بود.

امیرحسین طاهری
استاد دانشگاه 

خوارزمی و تحلیلگر 
مسائل بین الملل

رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح در پیامی به محضر حضرت 
آیــت اه خامنــه ای، فرمانده کل قوا، ضمــن تبریک برگزاری 
موفــق رزمایش هــای ارتــش و ســپاه، اعــام کــرد کــه صعــود 
صنعــت دفاعــی کشــور و آمادگی هــای همه جانبــه نیروهای 
مسلح به تراز بازدارندگی راهبردی، حقیقتی انکارناپذیر است 

که مورد اعتراف دوست و دشمن قرار گرفته است.
به گزارش ایرنا، سرلشــکر محمد باقری، با اشاره به برگزاری 
موفــق و اقتدارآفریــن رزمایش هــای اقتــدار ۹۹ ارتــش و پیامبــر 
اعظم)ص( 1۵ سپاه پاسداران در آب های نیلگون خلیج همیشه 
فارس، دریای عمان، سواحل مکران و شمال اقیانوس هند و کویر 
مرکزی ایران، اظهارکرد: آنچه این روزها در جریان رزمایش های 
زمینی، دریایی، موشــکی و پهپادی ارتش عزیز و سپاه سلحشور 
رقم خورد، تبلور و تجسم درک عمیق سربازان وایت از بیانات 
اخیر حضرتعالی در ســالروز قیام 1۹ دی ماه مردم قهرمان قم 
در سال ۹۹ مبنی بر یادآوری تجربه تلخ ناتوانی مقابل حمات 
موشــکی و هوایــی ارتش بعثی صدام در جنگ تحمیلی اســت 

که با گذشــت ســه دهه از آن دوران، امروز ســایه خود را با ساقط 
کــردن پهپاد راهبردی متجــاوز امریکایی و در هم کوبیدن پایگاه 
عین ااســد ارتش تروریستی امریکا در عراق، در اردوگاه دشمن 
و اتاق های فکر و محاسبه گری آنها گسترانده است. رئیس ستاد 
کل نیروهای مســلح افــزود: باور داریم صعــود صنعت دفاعی 
کشــور و توانمندی ها و آمادگی های همه جانبه نیروهای مسلح 
به تراز بازدارندگی راهبردی و گشــودن مســیرهای قدرت افزایی 
برای هماوردی و مقابله پیروزمند با تهدیدات و نیت های شــوم 
دشمنان، مرهون هدایت های حکیمانه آن رهبر معظم و فرزانه 
و فرمانــده مقتدر، بصیــر، انقابی، مجاهد و دوراندیش اســت، 
حقیقتــی نــاب و انکارناپذیر کــه همواره مــورد اعتراف دوســت 
و دشــمن قــرار گرفتــه اســت. سرلشــکر باقــری بــر آمادگی های 
همه جانبه فرماندهان و آحاد نیروهای مدافع انقاب و کشور به 
ویژه در ارتش و سپاه برای پاسخ قاطع و ضربت متقابل و ویرانگر 
به کانون های تهدید، تعرض و طمع ورزی به اســتقال امنیت و 

تمامیت ارضی میهن اسامی را اعام کرد.

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: باید اصول اقتصاد مقاومتی 
را اجرا کنیم اما بدانید اگر وزنه ای به پایمان وصل نباشد بهتر 
می توانیم این مسیر را طی کنیم؛ عدم اجرای لوایح چهارگانه 
FATF و تحریم هــای امریــکا موانع ما هســتند و اگر بخواهیم 
چشــم خود را بر این واقعیت ببندیم در واقع مثل این اســت 
کــه روز را انکار کرده باشــیم. محمدجــواد ظریف در گفت وگو 
بــا ایلنــا، در واکنــش به پیشــنهاد برخــی نماینــدگان مجلس 
درخصــوص تغییر نــام وزارت امــور خارجه بــه »وزارت امور 
خارجــه و تجارت« گفت: در بعضی از کشــورها ممکن اســت 
چنیــن وزارتخانــه ای وجود داشــته باشــد؛ آن روزی هم که به 
مجلــس رفتــم در  صحن عرض کــردم، اگرچه اعتقــاد دارم 
وزارت خارجه باید از نظر ســاختاری این توان را داشــته باشد 
که روابط خارجی را تنظیم کند اما وزارت خانه ما امکان اینکه 
تجــارت خارجــی را هم به عهده داشــته باشــد را نــدارد و این 
یــک وظیفه تخصصی اســت. وزیر امور خارجــه همچنین در 
رابطه با برخی اظهارنظرها مبنی بر اینکه مشکات اقتصادی 
ارتباطــی بــه تحریم هــا نــدارد و بــه ضعــف در دیپلماســی 
اقتصــادی بازمی گردد، اظهار داشــت: 2 ســال بعــد از برجام 
را نــگاه کنید که با وجــود اینکه این توافق به صورت کامل هم 
اجرا نمی شــد وضعیت تورم و رشــد چگونه بود و هنگامی که 
آقای ترامپ تحریم ها را بازگرداند و سیاســت فشار حداکثری 
را اعمال کرد چه شرایطی ایجاد شد. وی افزود: ما هیچ قدم و 
 FATF تاشی را موکول به بازگشت امریکا به برجام، تصویب
و برداشــتن تحریم ها نکرده ایم؛ نــه هیچ چیز موکول به اینها 
نیســت اما اینکه همه چیز را مرتبط به دیپلماســی اقتصادی 
بدانیم هم درســت نیست. رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان 
اینکه دیپلماســی اقتصادی یعنی ما دیگران را راضی کنیم با 

ایران  تجارت داشــته باشــند، تأکید کرد: تجارت نیاز به بانک 
دارد؛ وقتــی کــه بانک تحریم اســت و نمی توانــد ارتباطات را 
انجام دهد، هنگامی که کشــورها با این مشکل مواجه هستند 
کــه اگــر کشــتی های ایرانــی وارد بنادرشــان شــوند می گوینــد 
تحریم را شکســته اند؛ این محدودیت است. وی خاطر نشان 
کرد: درست است که ما باید به دنبال تهاتر و روش های دیگر 
برویــم و این کارها را انجام می دهیم اما بااخره این روش ها 
هزینه مند و وقت گیر است  و ما را با مشکاتی روبه رو می کند.

ë سفر دوره ای وزیر خارجه
دیــروز همچنیــن ســخنگوی وزارت امــور خارجه از ســفر 
آذربایجــان،  جمهــوری  بــه  دیپلماســی  دســتگاه  رئیــس 
فدراسیون روسیه، جمهوری ارمنستان، جمهوری گرجستان 
و جمهوری ترکیه از روز دوشنبه خبر داد.سعید خطیب زاده، 
در تشــریح ایــن ســفر اظهــار داشــت: این ســفر بــا محوریت 
مسائل دوجانبه، آخرین تحوات قفقاز، پروژه های در دست 
همکاری و زمینه های گسترش صلح و ثبات در منطقه انجام 

می شود. 

به مناسبت برگزاری  رزمایش های ارتش و سپاه انجام شد

تبریکسرلشکرباقریبهفرماندهکلقوا

وزیر خارجه با اشاره به تأثیرات منفی تحریم و »اف ای تی اف«:

روزراانکارنکنیم!
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دیلیصباح)ترکیه(:
مذاکراتــی که اخیراً بیــن ترکیه و اتحادیه 
می دهــد،  نشــان  گرفتــه،  شــکل  اروپــا 
دو طــرف بعــد از چنــد ســال پــر تنش و 
نزدیــک  حــال  در  گســترده،  اختافــات 
کــردن مواضع خــود به یکدیگر هســتند. 
زیــرا ایــن نزدیکــی بــه نفع هــر دو طرف 
اســت و ترکیــه نیــز مایــل به از ســر گیری 

عاقه مندی هایش در اروپا است.

اوانگاردیا)اسپانیا(:
هــر چنــد ضربه هــای کرونــا بــر پیکــر 
اقتصاد اســپانیا ادامه دارد، اما در سال 
2022 و بــا از بیــن رفتــن کرونــا، رشــد 
اقتصادی در کاتالونیــا می تواند تا 7.2 
درصد افزایش یابد. البته این رشد هر 
چند اندک در سال 2021 هم به حدود 
5.9 خواهد رســید که بعد از وضعیت 

ناگوار 2020 بد نیست.

چاینادیلی)چین(:
چین در پــی اقدامات حمایتــی اتحادیه 
اروپــا از مخالفــان هنــگ کنگی به ســران 
مســائل  بهانــه  بــه  داد،  هشــدار  اروپــا 
حقوق بشــری احترام بــه قوانین چین و 
حــق حاکمیــت آن را فرامــوش نکننــد و 
دست از مداخله جویی بردارند. زیرا این 
اقدامــات تنهــا منجــر به تنش بیشــتر در 

مسائل هنگ کنگ می شود.
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آغاز بازنگری »بایدن« در سیاست خارجی »ترامپ«
رئیــس  بایــدن«،  »جــو   / جهــان  گــروه 
جمهــوری جدید امریکا که تنها ســاعتی 
پــس از ورود به کاخ ســفید، با امضای 17 
فرمــان این پیام را به جهان داد که قصد 
 Z+ کنتــرل  دکمه هــای  گرفتــن  بــا  دارد 
بسیاری از سیاست های داخلی و خارجی 
امریــکا را به 4 ســال قبــل بازگرداند، روز 
جمعــه نیــز بــا صــدور فرمــان بازنگری 
بــر تحریم هــا و برخــی دیگــر از مســائل 
سیاســت خارجــی به جــا مانــده از دوره 
»دونالــد ترامپ« قدمی دیگر برای محو 
کردن سیاست های سلف خود برداشت.

»جو بایدن« در بخش اول این دستور، 
تاش کرد برخاف »ترامپ« که با خروج 
از ســازمان بهداشــت جهانــی، امریــکا را 
از مشــکل جهانــی کرونــا دور نگــه دارد، 
خواهــان بازنگری در تحریم هایی شــد که 
طی 4 سال گذشته اعمال شدند. او به این 
ترتیب تاش دارد تا به نیازهای جهان در 
مقابله با کووید19 پاسخ دهد. او این دستور 
را مستقیم به اداره دفتر کنترل دارایی های 
خارجــی که وظیفــه اعمــال تحریم هــا را 
در وزارت خارجــه امریــکا بــر عهــده دارد، 
فرســتاد. به گزارش ســایت رســمی »کاخ 
ســفید«، »بایدن« کــه در روز نخســت کار 
خود امریکا را به سازمان جهانی بهداشت 
بازگرداند، در این دستور خواهان آن شده 
است که سیاست های تهیه و تولید واکسن 
در کشــورش مــورد بازنگــری قــرار گیرد تا 

امریکا در کنار ســازمان جهانی بهداشت، 
بتواند گام های مؤثــری در زمینه مبارزه با 
کرونــا بــردارد. او از وزارت خارجه خود نیز 
خواســت با مدیــران بخش های مختلفی 
که وظیفــه کمک به کشــورهای نیازمند را 
دارند و همچنین مســئوان خارجی مثل 
وارد مذاکــره  نماینــدگان ســازمان ملــل 
شــود تــا کمک ها به ایــن کشــورهای کرونا 
زده روی ریــل بیفتــد. او در بخش دیگری 
از این دســتور نیــز از وزارت خارجه، وزارت 
خزانــه داری و وزارت بازرگانــی خواســت 
ضمن مذاکره با مدیران بخش کمک های 
خارجــی، تحریم هــای مالــی، اقتصادی و 
چنــد جانبــه امریــکا را که در طول 4 ســال 
گذشــته اعمال شــده بودند، بررسی کنند 
تا با تخفیف احتمالی، مانع آسیب مردم 
کشورهایی که تحت این تحریم ها هستند، 
شــوند. از جمله این کشورها، کوبا، ونزوئا 
وزارت  از  همچنیــن  او  هســتند.  ایــران  و 
خزانه داری امریکا نیز خواســت با بررسی 
بودجــه ســعی کنــد، پاســخگوی امنیــت 

بهداشت و درمان در جهان باشد.
ë بازنگری در توافق با طالبان

»دونالــد ترامپ« امضــای توافق بین 
امریکا با »طالبان« را یکی از دستاوردهای 
مهــم دولت خــود می دانســت و معتقد 
دولــت  شــد  باعــث  توافــق  ایــن  بــود، 
افغانســتان و طالبــان پــای میــز مذاکــره 
بنشینند. مذاکراتی که با گذشت بیش از 3 

ماه، هنوز به بار ننشسته است. »بایدن« با 
دستوری که جمعه شب صادر کرد، نشان 
داد ممکن است این توافق از طرف امریکا 
ملغــی شــود. به گــزارش ســایت شــبکه 
خبری »بی بی ســی«، »جیک ســالیوان«، 
مشــاور امنیــت ملــی رئیــس جمهــوری 
جدید امریکا، جمعه شــب اعام کرد که 
دولــت جدیــد این کشــور قصــد بازنگری 
در توافــق بــا طالبــان را دارد و بــرای تأیید 
آن، بایــد بررســی کــرده و اطمینــان یابــد 
کــه طالبان به تعهدات خــود در متن این 
توافــق پایبنــد بوده اســت یا خیــر. این در 
حالی اســت که یکــی از بندهای مهم این 
توافقنامه، کاهش خشــونت ها و حمات 
و پایان دادن به فعالیت های تروریســتی 

که منجر به کشــتار مردم می شود، است. 
این تصمیم با توجه به این مسأله گرفته 
شده است که در ماه های اخیر و همزمان 
بــا برپایــی نشســت ها بیــن نماینــدگان 
دولت کابل و نمایندگان طالبان در قطر، 
موجی از خشــونت ها سراســر افغانستان 
را در بر گرفته و به طور مشــخص جمعی 
از اهالــی رســانه و فعــاان اجتماعــی در 
این کشــور نیز هــدف ترورهــای هدفمند 
بوده انــد. در توافــق دولــت »ترامــپ« بــا 
طالبان همچنین از طالبان خواسته شده 
بود، نه تنها به همکاری با ســایر گروه های 
تروریســتی مثــل القاعــده پایــان دهد که 
مانــع فعالیت هــای آنــان در مناطقی که 
تحت کنترل دارد، شود. به گفته منابع آگاه 

طالبــان به این بخــش از تعهــد خود نیز 
عمل نکرده و ســایر گروه های تروریســتی 
همچنــان در بخش هــای نفــوذ طالبــان 
فعــال هســتند. در حــال حاضــر شــمار 
نیروهای امریکایی در افغانستان به 2 هزار 
و 500 نفر می رســد که کمترین میزان آن 
در طول 20 سالی است که از جنگ امریکا 
در افغانســتان می گــذرد. ایــن در حالــی 
اســت که طالبان پیشــتر به »بی بی ســی« 
گفته بودند که اگر امریکا به تعهد خود در 
توافق با آنان یعنی خروج همه نیروهای 
خارجــی تا آغــاز بهار، پایبند نباشــد، آنها 
حمله بــه نیروهای بین المللی حاضر در 

افغانستان را از سر خواهند گرفت.
ë بازنگری در سیاست های ضد یمنی 

بخــش دیگــری از اقدامــات »دونالد 
ترامــپ« کــه »بایــدن« در بازنگــری در 
اقدامــات  آخریــن  از  یکــی  اســت،  آن 
اعــام  تروریســتی  یعنــی  قبــل  دولــت 
شــدن انصاراه یمن اســت. بــه گزارش 
خبرگــزاری »رویتــرز«، ســخنگوی وزارت 
خارجــه امریکا جمعه شــب اعــام کرد: 
»هرچنــد برخــی اقدامــات حوثی هــا در 
یمــن را خــاف موازین خــود می دانیم، 
در  انصــاراه  نــام  طبقه بنــدی  امــا 
فهرســت تروریســم بایــد بازبینی شــود. 
زیــرا معتقدیم باید اطمینــان یابیم این 
کار باعــث اختــال در رونــد کمک هــای 

بشردوستانه به مردم یمن نشود.«

رویاروییترامپبامهاجران
مک گان به عنوان مشــاور حقوقی و قانونی کاخ ســفید که با اســتدال های 
منطقــی روی موضــوع انتصاب هــای قضایی متمرکز شــده بود، سیاســت 
مهاجرتــی را یــک باتــاق قلمداد می کــرد و از ایــن رو تصمیــم گرفته بود 
خود را از آن دور نگه دارد. وزارت دادگســتری هم مشــکات خاص خود را 
داشت. من که اکنون دیگر متوجه قضایا شده بودم، به دقت این موضوع را 

تحت نظر داشتم اما از همان الگوی مک گان پیروی کردم.
مــن روز نهــم ماه مه در جریان جلســه کابینه دربــاره مهاجرت به طور 
مســتقیم و بی واســطه با مشــکات این بخش آشنا شــدم. قرار بود در این 
جلســه که یک روز بعد از خاصی ما از توافق هســته ای ایران برگزار شــد، 
خانم کریســتین نیلســن وزیر امنیت داخلی و جِف سشنز وزیر دادگستری 
و دادســتان کل، دربــاره اقدامــات وزارتخانه هــای متبوع خود برای بســتن 
مرز مکزیک به ترامپ گزارش بدهند. ســپس دیگــر اعضای کابینه درباره 
حوزه های مربوط به خود صحبت می کردند. اما این جلســه به یک جلسه 
»توجیهــی« واقعی کــه در آن ترامپ با قدرشناســی از تاش های اعضای 
کابینه اش به گزارش های آنها گوش کند، سؤااتی از آنها بپرسد و حمایت 
خود را از آنها نشــان دهد، شــباهتی نداشــت. با تمام شــدن صحبت های 
سشــنز و در حالــی که نیلســن تازه شــروع به ارائــه گزارش خود کــرده بود، 
اوضاع وخیم تر شد. ترامپ از نیلسن پرسید »چرا شما نمی توانید مرزها را 
ببندید؟« نیلسن با ارائه فهرستی از مشکات خود و وزارتخانه متبوعش به 
این پرسش پاسخ داد. ترامپ وسط حرفش پرید و در برابر اعضای کابینه 
و گروهی از مشــاوران کاخ ســفید صدایش را باا برد و گفت: »شــما اشتباه 
می کنیــد. هیــچ چیز نمی تواند جلوی بســتن مرز را بگیرد. بــه آنها بگویید 
کشــور تعطیل اســت. ما افــرادی )همچــون قضات مهاجــرت( نداریم که 
همه این کارها را انجام دهند. همین و بس. کشور مثل سالن نمایش است 

وقتی پُر می شود، ظرفیتش تکمیل است.«
تــا همین جــا هم اوضاع به اندازه کافی بد بود ولی متأســفانه بدتر هم 
شــد. کلی تاش کرد از نیلســن به عنوان وزیر امنیت داخلی حمایت کند. 
او همیشــه از نیلســن حمایت می کــرد )کلی قبل از اینکــه به عنوان رئیس 
ستاد کارکنان کاخ سفید منصوب شود، وزیر امنیت داخلی امریکا بود(. اما 
این کار به خودی خود اشــتباه بود. همه می دانســتند که نیلسن این پست 
را بــه لطــف کلــی دارد و دخالت کلــی در این بحث باعث شــد این طور به 
نظر برسد که نیلسن نمی تواند از خود دفاع کند. متأسفانه ناتوانی نیلسن 
در دفاع از خود برای همه کســانی که در اتاق کابینه حضور داشــتند، ثابت 
شــد. کلی و نیلســن تاش کردند همه چیز را به گردن سشــنز بیندازند که 
بــه نظر می رســید تاش می کند حرف تــازه و متفاوتی را دربــاره اختیارات 
وزارت امنیت داخلی در قبال مرزها بزند. او هنگام بحث کردن درباره این 
موضوع معذب بود و ظاهراً سعی می کرد خود را کنترل کند. او ابتدا گفت: 
وزارتخانــه متبوعــش از اختیاراتــی کــه تازه دربــاره آنها توضیــح داده بود، 
برخوردار نیســت. کلی با عصبانیت پاســخ داد: »ما طبق دستور دادستان 
کل که اقدامی را غیرقانونی اعام می کند، عمل می کنیم و مهاجران را بر 
می گردانیم.« با این سخن کلی، سشنز بیشتر معذب شد. اما ترامپ هنوز 
به دنبال آزار نیلســن بود و خانم وزیر نیز از هــوش و ذکاوت ازم برخوردار 
نبود تا سکوت کند یا بگوید »چند روز دیگر با پاسخ بهتری بر می گردیم.« در 
نهایت ترامپ انگار که همه این موضوع را فراموش کرده اند، گفت: »من با 
دستور کار مقابله با مهاجرت غیرقانونی از سوی مردم انتخاب شده ام ولی 
ظاهراً اان قرار است به خاطر همین موضوع شکست بخورم«، که چنین 
احتمالی با توجه به واقعیات سیاســی اصاً بعید نبود. با نزدیک شدن به 
پایان جلســه با خودم فکر می کردم که استعفای نیلسن و کلی بااخره در 
آینده ای نه چندان دور رخ خواهد داد. بعدها بســیاری از رســانه ها گزارش 
دادند، نیلســن درســت بعد از این جلسه بســیار به دفتر کلی نزدیک شده 
است. سیاست مهاجرتی ترامپ یک افتضاح کامل و غیرضروری بود زیرا 
اقدامات بازدارنده زیادی وجود داشت که می توانستیم در مورد مهاجرت 
تشدید کنیم و علیه ادعاهای ساختگی، غیرقابل توجیه و جعلی مهاجران 

برای دریافت پناهندگی از ایاات متحده به کار ببندیم.
وضعیت در 20 ژوئن با اعام سیاست »تحمل صفر درجه« که بر عدم 
تســامح مطلق در برابر مهاجران تأکید داشت، وخیم تر شد و ترامپ خود 
را آمــاده می کرد تــا کودکان مهاجــر غیرقانونی را در مرزها از مادران شــان 
)یا افرادی که مدعی بودند والدین کودکان هســتند، ولی اغلب قاچاقچی 
انســان بودنــد( جــدا کند. این سیاســتی بود کــه دولت های قبلــی از جمله 
دولت اوباما هم اجرا کرده بودند اما ترامپ تحت فشارهای سیاسی، خود 

را عقب کشید و نیلسن و سشنز را سپر با قرار داد.
بعد از اینکه دســتور اجرایی ترامپ درباره لغو سیاســت »تحمل صفر 
درجــه« امضا شــد کلی فقط به خانه رفــت. او روز بعــد در گفت و گویی که 
داشــتیم تأیید کرد که ترامپ »سشنز و نیلســن را فروخت«، اما هیچ کس 

طرحی واقعی برای اجرا در گام بعدی نداشت. 

زهره صفاری/ آغــاز برنامه گفت و گوهای 
وارد  تــازه  رئیس جمهــوری  دوجانبــه 
امریــکا با رهبران خارجــی، گمانه زنی ها 
درباره زمان مذاکرات امریکا و چین برای 
بازسازی روابط درهم شکسته دو کشور را 

تقویت کرده است.
به گــزارش شــبکه خبری ســی ان ان، 
»جــو بایدن« برخــاف »دونالد ترامپ« 
کــه در بــدو ورود بــدون در نظــر گرفتــن 
ماحظــات سیاســی، بــه نظر می رســید 
کاماً بی برنامه با رهبران کشورها تماس 
گرفت، براســاس یــک زمانبندی تعیین 
شده کار را با مکالمه با »جاستین ترودو« 
نخســت وزیر کانــادا درباره بحــران کرونا 
و درخواســت مجوز ســاخت لولــه نفتی 
مــرزی و پــس از آن با »آنــدرس مانوئل 
لوپز اوبــرادور« رئیس جمهوری مکزیک 
پیش برد. امــا روابط قدیمی »بایدن« با 
»شــی جین پینگ«، همتــای چینی اش 
و اینکــه او پــس از 2 ســاعت ورود به کاخ 
خاطــره  فرصــت  نخســتین  در  ســفید 
شــام صمیمانــه بــا او را بــرای کارکنان و 
اعضــای کابینه اش تعریف کــرد، به باور 

تحلیلگران دیدگاه »بایدن« برای تغییر 
سیاست با چین را نشان می دهد. این در 
حالی است که به نوشته »چاینا مورنینگ 
پست«، نگاه چین برای مذاکرات پس از 
دوران پرچالش ترامپ نیز بســیار مثبت 
اســت، حتــی چنــد روز پیــش از تحلیف 
»جو بایدن«، رســانه دولتی چین نوشت 
»شی جین پینگ« در پاسخ نامه یکی از 
رؤســای شــرکت های بزرگ امریکایی، از 
ارتقای روابط دو کشــور و بهبود شرایط با 
روی کار آمدن دولت جدید نوشته است.
و  اســتراتژیک چیــن  رقابــت  گرچــه 
امریکا، پکــن را از واشــنگتن دور می کند 
امــا تحلیلگــران معتقدنــد اشــتیاق بــه 
اقتصــادی  بــزرگ  قــدرت  دو  روابــط 
جهان، »شــی جین پینگ« را به مذاکره 
مشــتاق تر نشــان می دهــد. آن هــم در 
زمانی که »بایدن« به دلیل دغدغه های 
داخلی امریــکا، اولویت هایش را بر رفع 
بحــران کرونــا و از بیــن بردن مشــکات 
مالی قــرار داده اســت. »ژائــو مینگائو«، 
استاد دانشگاه »تسینگوآ« معتقد است: 
»در حــال حاضــر دیگر روابط شــخصی 

رؤســای جمهوری چین و امریکا چندان 
مثمرثمــر نیســت و هرگونــه مذاکــره ای 
در ابعاد چندجانبه باید انجام شــود اما 
در شــرایط فعلی ضرورتی برای طرفین 
ندارد. »شی« و »بایدن« بخوبی یکدیگر 
را می شناســند امــا این آشــنایی قدیمی 
می توانــد اثــرات مثبــت و منفــی بســیار 
ویژه ای برای بایدن داشته باشد؛ چراکه 
با نگاه چین ســتیز داخلی ممکن اســت 
بــه ضعــف نشــان دادن در برابــر چیــن 
متهم شــود؛ بنابراین بــرای هر دو طرف 

بهتر اســت به جای مذاکرات مســتقیم، 
نشســت های  حاشــیه  در  دیدارهایــی 
بین المللــی مانند G20 یا نشســت های 

مرتبط با کرونا انجام دهند.«
ناظران بین المللی بــر این باورند که 
چیــن برای تغییر روابط بــا امریکا و پاک 
کــردن تصویری که »مایــک پمپئو« وزیر 
خارجــه ترامــپ از »حزب کمونیســت« 
جهــان«  تهدیــدات  »مرکــز  به عنــوان 
ســاخته بــود، بیــش از امریــکا مترصــد 

فرصت مذاکره است.

ë سیاستی همسو با احزاب
»ژانــت یلــن«، گزینــه منتخــب وزیر 
خزانه داری امریکا نیز چین را مهم ترین 
اســتراتژیک خوانــد و همــکاری  رقیــب 
میســر  متحدانــش  بــا  تنهــا  را  امریــکا 
دانست: »ما باید اقدامات متخاصمانه، 
غیرعادانه و غیرقانونی چین را فراموش 
نکنیم.« این یک گوشــه از نگاهی اســت 
کــه امریکا بــر روابط با چیــن دارد. گرچه 
بــه بــاور تحلیلگــران رفتــار عقایــی این 
است که دولت بایدن برای تغییر نگرش 
بــا چین کار کنند اما شــواهد غیر از این را 
نشــان می دهــد. محققــان مرکــز بیکان 
پالســی معتقدنــد: »شــرایط بــه گونه ای 
است که تیم بایدن را مشتاق تر از رقابت 
به ادامه تخاصم نشــان می دهد.« بواقع 
در حــال حاضــر سیاســت غالــب امریکا 
در میــان احــزاب بــزرگ جمهوریخواه و 
دموکرات بر پایه تخاصم با چین است و 
به نظر می رســد همین شرایط نیز سبب 
اظهارنظر دوپهلوی کابینه »بایدن« شده 
اســت: »روابط با چیــن خصمانه خواهد 

ماند اما اولویت ما این نیست.«

دورنمایپرابهامروابطامریکاباچین
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منابــع یمنــی از حملــه موشــکی انصــاراه یمــن بــه ریاض 
پایتخت عربستان خبر دادند.

به گزارش ایرنا، منابع خبری صبح دیروز از شــنیده شدن 
صــدای انفجــار مهیبی در ریــاض پایتخت عربســتان در پی 
شــلیک یــک فروند موشــک بالســتیک یمن خبــر دادند. در 
همین ارتباط شــبکه خبری »امدپرس«، گزارش داد، منابع 
محلــی خبر داده اند، صــدای انفجار ناشــی از برخورد راکت 
شــلیک شــده از ســامانه دفاع موشکی عربســتان به موشک 
بالســتیک شلیک شــده از یمن بوده است. فعاان و کاربران 
اینترنتــی عربســتان نیــز تصاویــر مربــوط بــه دود حاصل از 
این انفجار را در شــبکه های اجتماعی منتشــر کردند. شــبکه 
»الجزیــره« نیــز گــزارش داد که ســامانه پدافندی عربســتان 
یــک فروند موشــک شــلیک شــده را بر فــراز آســمان ریاض 
رهگیری و منهدم کرده اســت. اما منابع رســمی عربستان تا 

عصر دیروز گزارشــی از این انفجار منتشر نکردند. در پی این 
انفجــار پروازهای فرودگاه ریاض پایتخت عربســتان متوقف 
شــد و وب ســایت فرودگاه ریــاض تأخیر در ورود بســیاری از 
پروازهــا را گــزارش داد، بــدون اینکــه بگوید آیــا این موضوع 

مربوط به تاش برای هدف قرار دادن شهر است یا خیر.

بــه  واکنــش  در  کــرد،  تهدیــد  ترکیــه  جمهــوری  رئیــس 
فعالیت های حزب کارگران کردستان )پ. ک. ک( در شمال 

عراق، به این مناطق حمله خواهد کرد.
به گزارش ایســنا، بــه نقل از خبرگزاری صــدی البلد، رجب 
طیــب اردوغان، رئیس جمهــوری ترکیه پس از نماز جمعه در 
اســتانبول به خبرنگاران گفت، احتمال دارد ترکیه برای بیرون 
کــردن تروریســت های پ.ک.ک از شهرســتان ســنجار واقع در 
شــمال عــراق وارد عمــل شــود. وی با اشــاره به امــکان اجرای 

عملیات ناگهانی ترکیه برای بیرون کردن تروریست ها از سنجار 
افزود: من یک عبارتی دارم که همیشــه آن را می گویم: ممکن 
اســت یک شــب غافلگیرانه بیاییم. حزب دموکرات کردستان 
بــه ریاســت مســعود بارزانی به ایــن تهدید واکنش نشــان داد. 
»ریبین ســام« عضو حزب دموکرات کردستان عراق در پاسخ 
به تهدید اردوغان گفت: موضوع حاکمیت و حمایت از کشــور 
مطابق قانون اساسی بر عهده دولت مرکزی است. ما بشدت با 

دخالت نظامی خارجی در اراضی کشور مخالفیم.«

انتصابنخستین
سیاهپوست

دررأسپنتاگون
بــا  امریــکا  ســنای  جهــان/  گــروه 
صاحیــت  قاطــع،  اکثریــت  رأی 
»لویــد آســتین« گزینــه منتخــب 
»جو بایدن« بــرای وزارت دفاع را 
تأییــد کرد تا این ژنرال بازنشســته 
نخستین آفریقایی امریکایی باشد 

کــه بــر عالی ترین کرســی پنتاگون 
تکیه می زند. 

خبــری  شــبکه  گــزارش  بــه 
»الجزیــره«، »آســتین« در حالــی 
تأییــد صاحیــت شــد کــه از 100 
ســناتور جمهوریخواه و دموکرات 
تنها 2 نفر به او رأی مخالف دادند. 
ســناتور »جــک ریــد«، دموکــرات 
ارشد کمیسیون نظامی سنا گفت: 
»ژنــرال آســتین، یکــی از معــدود 
فرماندهان شایســته ای اســت که 
در دوران طوانــی و متمایــز خود 
در ارتــش امریــکا آن را بــه اثبــات 
رسانده است. او در زمانی ریاست 
وزارت دفــاع را خواهــد گرفت که 
اولویت های اســتراتژیک امریکا با 
افزایــش فضای رقابتــی با چین و 
روســیه تغییر کرده است.« رئیس 
جدید پنتاگون کمتر از 5 سال قبل 
بازنشســته شــده بود و نیــاز بود تا 
ابتدا کنگــره صاحیــت او را برای 

این سمت تأیید کند. 
پنجشــنبه  روز  او  بنابرایــن 
مجلــس   78 بــر   326 آرای  بــا 
نماینــدگان و موافقــت 67 بر 27 
ســنا، واجــد شــرایط احراز پســت 
دفــاع  وزارت  مقــام  عالی تریــن 
شــد. این وزیر 67 ســاله »بایدن« 
در ســال 1975 از آکادمی نظامی 
پوینــت«  »وســت  در  امریــکا 
بــا  و  بــود  شــده  فارغ التحصیــل 
عنــوان ســتوان دومــی در ارتــش 
وارد شــد و بــا ارتقــای جایــگاه در 
ســال 2013 مأموریت هایــش در 

خاورمیانه را آغاز کرد. 
او پــس از 41 ســال بــا جایــگاه 
ژنرالی و با 4 ستاره بازنشسته شد. 
آشــنایی »آســتین« بــا »بایــدن« 
بــه ســال 2011-2010 و مأموریت 
تخلیــه نظامیــان از عــراق بازمی 
گــردد. او در اولیــن تماس تلفنی 

خود با دبیر کل ناتو مذاکره کرد.

حملهانصاراهیمنبهریاض

تهدیداردوغانبرایحملهبهشمالعراق

تظاهراتحامیان
ناوالنیدرروسیه

بــه  دنبــال فراخــوان مخالفان 
دولــت روســیه بــرای اعتراض 
به دستگیری و حبس »الکسی 
سیاســی  فعــال  ناوالنــی« 
مخالــف دولــت، صدهــا نفــر 
چندیــن  در  وی  حامیــان  از 
شــهر روســیه اقدام بــه برپایی 

تظاهرات کردند. 
بــه  گــزارش ایرنــا بــه  نقــل 
تظاهــرات  در  اســپوتنیک،  از 
میــدان  در  غیرقانونــی 
مرکــز  در  ســکایا«  »پوشــکین 
مسکو تعدادی دستگیر شدند 
و اغلب آنها کســانی بودند که 
چهــره خــود را بــه طــور کامل 

پوشانده بودند. 
نیروهای پلیس به شــرکت 
می دهنــد  هشــدار  کننــدگان 
و  کــرده  اســتفاده  ماســک  از 
فاصلــه اجتماعــی را رعایــت 
کنند. وزارت کشــور روسیه هم 
اعام کرد حدود 4 هزار نفر در 
تظاهــرات غیرقانونی در مرکز 

مسکو شرکت کرده اند.
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هوایپاکبهعسلویهبرمیگردد؟
اعتبار یک میلیارد داری برای کاهش آلودگی عسلویه 

گفت و گوی »ایران« با اردشیر گراوند درباره انعکاس کاذب سبک زندگی و تشدید میل به مصرف در شبکه های اجتماعی

رئیس جمهوری در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

پروتکلهایبهداشتیتا۶ماهآیندهادامهخواهدداشت

سبک زندگی غیر واقعی و اکچری مردم در فضای مجازی

ت
اش

دد
یا

آموزشترکیبی،جایگزینآموزشآناین

در خصــوص شــرایط کرونــا و وضعیت آمــوزش و پرورش در ســال پیش رو نیاز 
بــه تأمل بیشــتر اســت. همان گونه که شــرایط موجــود کمک شــایانی در تغییر 
روش های آموزشی و تربیتی بخصوص افزایش مهارت های دیجیتال معلمان 
و دانش آمــوزان کرد در مقابل به  دلیل حضورنداشــتن دانش آموزان در محیط 
مدرســه، مشــکاتی در رونــد آمــوزش و تربیــت به وجود آورده اســت که شــاید 
بروز آن در مقطع کنونی مشــهود نباشــد ولی قطعاً در آینده مشخص می شود 
که آســیب های قابــل ماحظه ای در رونــد تعلیم و تربیت در ابعــاد آموزش و 
تربیت به  وجود آورده اســت. این آسیب ها شامل افزایش درصد ترک تحصیل 
در کودکان و نوجوانان، افت کیفیت آموزش دانش آموزان و عدم امکان تجربه 
زیستی کنار هم بودن آنهاست که بسیار در رشد مهارت های زندگی مؤثر است. 
اگــر چه فضای مجازی و تجربه آموزش مجــازی منجر به افزایش مهارت های 
دانش آموزان و معلمان شــده و می تواند در جهت افزایش کیفیت فعالیت ها 
اثربخــش باشــد ولــی نباید این تصور حاصل شــود کــه به تنهایی امــر یاددهی 
- یادگیــری در فضای مجازی بیشــتر اســت چــرا که در فرآینــد یادگیری، هدف 
انتقــال دانش نیســت کــه بتوان از این طریــق انجام داد، بلکــه موضوع تربیت 
کــه مأموریت اصلی مدرســه اســت بــا الگوپذیــری در محیط مدرســه و تعامل 

دانش آموزان با یکدیگر و ارتباط حضوری با مربیان شکل می گیرد.
بــا  توجــه به اهمیــت تعلیــم و تربیــت دانش آمــوزان بخصوص کــودکان و 
نوجوانان در مقاطع پیش دبستان و دبستان و ضرورت حضور آنان در مدرسه، 
ازم اســت دولــت و وزارت آمــوزش و پــرورش حداکثــر توان خــود را برای رفع 
مشکل آموزش این عزیزان به کار بندد تا هم معلمان اطمینان حاصل نمایند 
کــه محیط مدرســه مشــکلی برایــش از نظر اســتانداردهای بهداشــتی به وجود 
نمــی آورد و هــم اولیای دانش آمــوزان اطمینان خاطــر پیدا کنند کــه با حضور 

فرزندان شان در مدرسه مشکلی برای سامتی آنان ایجاد نمی شود.
دولت می تواند در خصوص واکسیناســیون پزشــکان، پرســتاران و معلمان 
اولویــت قائــل شــود و زودتــر بــه ایــن امرپرداخته شــود و در مقطــع فعلی هم 
می توانــد تمام ســعی خــود را در جهت واکسیناســیون آنــان انجام دهــد تا در 
شــروع سال تحصیلی آینده تمامی معلمان و نیز دانش آموزان )درصورتی که 
واکسن زدن برای آنان از نظر پزشکی ازم است( واکسینه شده باشند و بتوانند 
با حضور در مکان های آموزشی به فعالیت خود بپردازند. همچنین باید توجه 
داشــته باشــیم که تجربه آموزش مجازی و عادت معلمــان و دانش آموزان در 
کارکــردن در ایــن فضاها بایــد مورد اســتفاده در آموزش قرار گیــرد. همان طور 
کــه قباً اشــاره کرده بودم اســتفاده از فناوری در آموزش باعــث ارتقای کیفیت 
و  آیین نامــه  پــرورش  و  آمــوزش  وزارت  دارد  ضــرورت  می شــود.  آمــوزش 
دســتورالعمل های خود را برای اســتفاده از این نوع سیســتم آموزشــی در سال 

تحصیلی آینده تدوین نماید.
در ایــن خصــوص توصیه می شــود کــه آمــوزش ترکیبــی را به عنــوان روش 
آمــوزش جایگزیــن در نظر گرفته تا هم از مزایای فناوری برای شــرایط کنونی و 
تربیت استفاده شود و هم مدت زمان حضور دانش آموزان در مدرسه را کاهش 
دهد. عاوه بر این، در هر صورت اگر امکان واکسیناســیون تا زمان شــروع ســال 
تحصیلی میســر نباشــد روش اســتفاده از آموزش ترکیبی این امــکان را فراهم 
می ســازد کــه مدت زمــان حضور دانش آمــوزان و نیــز تعداد همزمــان آنان در 

محیط مدرسه کاهش یابد، ولی منجر به آموزش کامل مجازی نشود.
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براســاس گزارشی از مرکز پژوهش های 
مجلــس و مرکــز آمــار ایــران، فقــط در 
تیرماه امســال، هــر خانــواده باید برای 
تأمیــن ســبد غذایــی مطلــوب از منظر 
وزارت بهداشت، بیش از یک میلیون و 
۸۰۰هزار تومان برای خوراکی ها هزینه  
می کــرد. ایــن رقــم جــدا از هزینه هــای 
تأمیــن مســکن، بهداشــت و آمــوزش 
اســت. خیلی ها البته با دیــدن تصاویر 
غیــر واقعــی زندگی هــای اکچــری در 
فضای مجازی، از فضای واقعی پشت 
عکس هــا، ســورپرایزها و دورهمی های 
بــه  میــل  بی خبرنــد.  بــرق  و  زرق  پــر 
مصرف شــاید در شبکه های اجتماعی 
شــدید به نظر برســد، امــا واقعیت این 
اســت که حاا اجبار بــه تأمین نیازهای 
اساســی، جــای خــودش را بــه مصرف 
زدگــی ســال های گذشــته داده اســت. 
اینکــه ایــن تغییر ســبک تــا چــه اندازه 
منابــع  هدررفــت  از  و  بــوده  مطلــوب 
جلوگیری می کند یا اینکه محدود شدن 
اجباری میل به خرید، از نظر اجتماعی 
چه تبعاتی دارد، در گفت و گو با اردشیر 
گراوند، جامعه شناس و استاد دانشگاه 
زیــر  در  کــه  شــده  گذاشــته  بحــث  بــه 

می خوانید.
*** 

ë  زندگی ما آدم هــا در فضای مجازی با 
زندگی واقعی فاصله زیادی دارد، گاهی 
می بینیم که نوعی مصرف گرایی شدید و 
تبلیغات مصرفی افراطی در شبکه های 
مجــازی بــه نمایش گذاشــته می شــود 
که افــراد را به یــک زندگی مصــرف زده 
تشویق می کند، فکر می کنید این تصویر 

تا چه حد درست است؟
دارنــد.  مصــرف  بــه  میــل  آدم هــا 
مصرف گرایــی اساســاً بــد نیســت، امــا 
و  حــد  بایــد  هــم  مصــرف  در  افــراط 
مرزی داشته باشــد که به طور مستقیم 

بــه ویژگی هــای اقتصــادی و اجتماعی 
اروپــا،  خانوارهــا بر می گــردد. مثــاً در 
خریــد  نیازهایشــان  انــدازه  بــه  افــراد 
می کنند. براساس ویژگی های فرهنگی، 
هــم  جامعــه  اجتماعــی  و  اقتصــادی 
مصــرف می کننــد، امــا گاهــی بیــش از 
آنکه میزان مصرف تحت تأثیر عوامل 
درون خانــواده باشــد، از سیســتم های 
بیرونــی مثــل تبلیغات و بــازار تبعیت 
می کنــد. درواقع عوامل بیرونی، نیاز به 

مصرف و میزان آن را تعیین می کنند.
ë  آیــا عوامــل بیرونی می توانــد فراتر از 

شــرایط اقتصــادی خانــوار هــم تعیین 
کننده باشد؟

اگــر افراد وضع مالی بهتری داشــته 
باشــند، خب تــوان رقابت در ایــن بازار 
مصرفــی را دارنــد، امــا تعــداد کمــی 
هستند که باوجود سطح مالی پایین تر، 
ایــن عوامــل جلــو می رونــد،  همپــای 
مثــاً قــرض می گیرنــد یــا از نیازهــای 
اساسی شــان می گذرنــد تا در ایــن بازار 

عقب نیفتند.
ë  تبلیغــات افراطی و تشــویق به خرید 

اغلــب  کــه  اجتماعــی  شــبکه های  در 
تصویر دســت کاری شده و واقعی هم از 

وضعیت خانوارها نشــان نمی دهد، در 
شــدت این میل تــا چه انــدازه تأثیرگذار 

بوده است؟
تبلیغات به این شدتی که می گویید  
مــن درهیچ کجــا ندیــده ام. حداقل در 
چند ســال اخیرکمتر دیده شــده است. 
در فضــای مجــازی بــازار نیم بنــدی از 
کســب و کارهــا مشــغول تبلیــغ اســت 
کــه نمی تــوان بــه آن خــرده ای گرفت. 
به هرحــال همه ما نیاز به خرید داریم، 
امــا درآمدمــان در اندازه ای نیســت که 

بتوانیم خرید افراطی انجام دهیم.
ë  ،اگر خرید را به مثابــه یک نیاز ببینیم 

پس عدم ارضای آن هم تبعاتی دارد؟
افســردگی  دچــار  افــراد  قطعــاً، 
می شــوند. البته عوارض آن بلند مدت 
اســت و در آینــده ما شــاهد جامعه ای 
پرخاشگر، ناامید، بی انگیزه، خودخواه 
روانــی  گســترده  عارضه هــای  بــا  و 
می شــویم. وقتی می گوییم نیاز، یعنی 
بــه تعویــق  بــرآورده شــدن آن نبایــد 
بیفتد. ایــن موضوع ربطی به تبلیغات 
نــدارد. اگر فکری به حال تنظیم درآمد 
و نیازهای خانوارها بویژه جوانان نشود، 
باید عــوارض روانی آن را هم بپذیریم. 

البتــه در آینده هــم فرصت ترمیم این 
عوارض وجود ندارد.

ë  وضعیــت امــروز جامعــه را چطــور 
ارزیابی می کنید؟

مــا اان نســبت بــه بــازار مصرفــی 
عقــب افتــاده و از نقطه تعــادل خارج 
شــده ایم چراکه توان اقتصــادی مردم 
کاهش یافته اســت. وقتی مردم هرچه 
تاش می کنند، نمی توانند در این بازار 
رقابتی بــه نقطه تعادل برســند، دچار 
بیماری هــای روانی انفرادی می شــوند 
کــه تبدیل بــه گفت و گوهــای اجتماعی 
می شــود. بــه مکالمــات مــردم دقــت 
کنید که مدام می گویند نتوانستیم این 
را بخریــم، نشــد کــه ایــن کار را انجــام 
دهیم، در فروشــگاه های خرید، سبدها 
کوچــک شــده، مــردم مــدام نرخ هــا را 
چــک می کننــد، حرف هایشــان حــول 
از  نمی تواننــد  قیمت هاســت،  محــور 
خریدشــان لذت ببرند. چشــم شان به 
ســبد همدیگر اســت. یــک نفر بیشــتر 
پــر کند، مــورد قضــاوت قــرار می گیرد. 
از  بایــد  و  نیازهــا طبیعــی اســت  ایــن 
ســوی نظــام اقتصــادی تأمیــن شــود 
وگرنه عارضه هــای اجتماعی به دنبال 

خواهد داشــت. این یک فوریت است. 
حتــی خارج از فضای مجازی، شــما به 
تبلیغات محیطی هــم اگر دقت کنید، 
بــا  متوجــه می شــوید کــه در مقایســه 
گذشته بسیار کمتر شده، تلویزیون هم 
اساســاً کااهای مورد نیاز و مواد غذایی 
را تبلیــغ می کند، چون شــرایطی وجود 
ندارد که مــردم بخواهنــد مصرف زده 

شوند.
ë  زدگــی مصــرف  دچــار  مــا  یعنــی   

نشده ایم؟
کــه  خوشــحالم  مــن  اتفاقــاً  خیــر، 
کمــی  مجــازی  فضــای  در  حداقــل 
اساســی  نیازهــای  از  فراتــر  تبلیغــات 
می شــود، ایــن خــوب اســت. شــخصاً 
در اتوبــان تهــران –کــرج دقــت کردم و 
جز یک بیلبــورد کاشــی، تبلیغ دیگری 
ندیــدم، مــا بــه فضــای تبلیغــات نیاز 
داریــم. اما مســأله اینجاســت که حتی 
دچــار  هــم  تولیدی هــا  و  شــرکت ها 
مشکات مالی شده اند و نمی توان تنها 
یک ســوی ماجــرا  را کــه مصرف کننده 
کمتــر  مــردم  وقتــی  دیــد.   اســت، 
می خرنــد، حیــات آنهــا هــم بــه خطر 
می افتد. مردم اان درگیر رفع نیازهای 
اساســی مثل مسکن، خوراک، سامت 
نیازهــای  اینهــا  شــده اند.  آمــوزش  و 
طبیعی اســت که حتی قشــر متوسطی 
که امروز به دهک های پایین تر ســقوط 
کــرده با زحمــت تأمین می کنــد. حتی 
دهک هــای پایین تــر در همــان تأمیــن 
مسکن مانده اند و نیازهای زیادی دارند 
که بــه تعویق افتاده اســت. بخشــی به 
سامت و بهداشت جامعه برمی گردد 
مثل چــکاپ های ســاانه، چند درصد 
مــردم بــرای ایــن کار هزینــه می کنند؟ 
بخشی از آنها بیماری های روانی است. 
بخشــی عقب افتادگی فرهنگی است. 
وقتی حتی نیازهای اولیه تأمین نشده، 
می تــوان انتظــار داشــت پــدری بــرای 
فرزندانــش به جای نان، کتــاب بخرد؟ 

نیازهــای فرهنگــی مثــل کتــاب، تئاتر، 
سینما و سفر اینها اساسی است.

ë  البته که ما با تصویر دیگری هم روبه رو 
هســتیم، درجایی دیگر هنوز هم عده ای 
بیش از نیازهایشــان مصــرف می کنند. 
مواجهه با این دو قطبی شدید، چقدر بر 

روان مردم تأثیر می گذارد؟
را  برخــی  اقتصــادی،  شــکاف های 
دچــار عقده هــای روانــی کــرده اســت. 
مــا نبایــد وضعیت امــروز را با گذشــته 
مقایســه کنیــم. آن زمان مــردم میزان 
مصرفشــان پاییــن بود، امــا تبلیغات و 
تنوعی کــه امروز وجــود دارد هــم نبود 
و مــردم از وضــع زندگی شــان رضایت 
داشــتند. اما اکنون سبک زندگی تغییر 
کرده اســت. شــما به عنوان یــک خانم 
شــاغل کــه هــر روز ســر کار می رویــد، 
بایــد بتوانید ماهــی یک روســری برای 
خودتان بخرید، این نیاز اساسی است. 
امــا آیا قادر هســتید؟ اکنــون 7۰ درصد 
واقعی شــان  نیازهــای  درگیــر  مــردم 
هســتند. چندی پیش عکس یک کتاب 
را کــه 4۰ هزار تومان قیمت داشــت در 
صفحه مجازی ام به اشتراک گذاشتم، 
برایــم جالــب بود کــه حتــی مخاطبان 
فرهنگی و متوسط به اولین نکته ای که 
دقت کــرده بودند، نرخ کتــاب بود و به 
صراحت نوشــته بودند کــه نمی توانند 
تأمیــن  هزینــه  نظــام  وقتــی  بخرنــد. 
نباشــد، نظام تبلیغات بی تأثیر اســت.

امــا جامعه نیــاز به تبلیــغ و خرید دارد 
وگرنه مردم بیمار می شوند و تغییر این 
وضعیت درآینده نمی تواند مشکات 
روانــی امــروز را درمــان کنــد! بایــد دید 
و  مســکن  داروهــای  مصــرف  میــزان 
مراجعــه بــه روانپزشــک و روانشــناس 
تــا چــه میــزان افزایــش یافتــه اســت؟ 
اگرچــه وضعیت درآمــدی مردم حتی 
اجــازه نمی دهد که بــرای درمان روح و 
روانشــان به مشــاوره بروند و این بسیار 

تهدید کننده است.

باوجــود هشــدارهای ســتاد ملــی مقابله 
بــا کرونــا نســبت بــه  خطــر مــوج جدیــد 
شــیوع بیمــاری و در حالــی کــه تاش ها 
دربــاره انجام واکسیناســیون کرونــا از ماه 
جــاری همچنــان ادامــه دارد، مســئوان 
ســتاد مدیریت کرونا در تهران و رؤســای 
برخــی  پزشــکی  علــوم  دانشــگاه های 
اســتان ها از نشــانه های افزایــش شــیوع 
بیمــاری کرونــا با شــیب مایــم در مراکز 
درمانــی کشــور خبــر می دهنــد. افزایش 
موج سفرها به ویژه به جزایر جنوبی کشور 
و رشد 47 درصدی تردد ها نسبت به یک 
مــاه اخیــر بعــد از کاهــش محدودیت ها 
وضعیت بســیاری از شــهرها را با هشدار 
رونــد صعــودی ابتــا در روزهــای آینــده 
مواجــه کــرده اســت. همزمان بــا کاهش 
آمار مرگ و میر و موارد بســتری کرونایی 
بــه  بی توجهــی  رنــگ شــهرها  تغییــر  و 
رعایــت دســتورالعمل های بهداشــتی و 
افزایــش تجمعات و ترددها نیز از ســوی 
شــهروندان شــدت گرفته اســت. آن طور 
که اعضای کمیته های علمی ســتاد ملی 
مقابلــه بــا کرونــا می گوینــد؛ نشــانه های 
افزایش شــیوع کرونا را از همین حاا هم 
می شــود در تهــران و اغلــب اســتان های 
کشــور دید به گونه ای که بر اساس آخرین 
ارزیابی هــای وزارت بهداشــت در برخــی 
استان ها میزان بیماران سرپایی افزایش 
پیدا کرده و این زنگ خطر به قدری جدی 
اســت که نگرانی ها از شروع موج چهارم 
پیش از پایان موج سوم به دغدغه اصلی 
مســئوان بدل شــده اســت. تخمین زده 
می شــود در هر مــوج جدید شــیوع کرونا 
بیــش از ۱۰ هزار مرگ جدید رخ می دهد 
و ۱۰ هــزار خانــواده داغــدار می شــود. از 
ســوی دیگــر مردم عنــوان می کننــد که از 
ماندن در خانه خســته شده اند و بسیاری 
هــم دغدغه اقتصــادی دارند با این حال 
و بنا به  گفته متخصصان حوزه ســامت 
اگــر مقــررات، جریمــه و محدودیت های 
کرونایــی نباشــد، کمتــر کســی در خانــه 

می ماند. 
ë  واکسن خارجی تا وقتی واکسن داخلی 

برسد یک ضرورت است
رئیس جمهوری، کاهش آمار فوتی ها 
را به دنبــال تــاش و همــکاری همگانــی 
در رعایت دســتورالعمل های بهداشتی، 
کارنامه غرورآفرینــی برای ملت و دولت 
ایــران در رونــد مقابلــه بــا بیمــاری کرونا 
دانســت و در عیــن حــال، بــر ضــرورت 
تشــدید نظارت ها برای جلوگیری از موج 

جدید شیوع بیماری در کشور تأکید کرد.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی دولت، 
حســن روحانــی دیــروز در جلســه ســتاد 
ملی مقابله بــا کرونا اظهارداشــت: موج 
جدید بیماری کرونا در کشــور، به معنای 
تعطیلی بخشــی از کســب و کارها، ایجاد 
مشــکات جدیــد در جامعــه و اخال در 
انجــام خدمات رســانی به مردم اســت و 
باید با تشدید نظارت ها و تاشی همگانی 
بکوشیم کشور با موج جدید این بیماری 
مواجــه نشــود. رئیس جمهوری بــا تأکید 
بــر اینکه آمار دورقمی فــوت عزیزانمان، 
آمــار کمــی نیســت و بایــد روند کاهشــی 
این آمــار تــداوم یابد، گفت: در شــماری 
از اســتان ها رونــد کاهشــی آمــار بیماران 
و فوتی هــا متوقــف و در برخی مــوارد نیز 
شــاهد افزایــش بیمــاران و بویــژه ابتای 
ایــن  کــه  هســتیم  نوجوانــان  و  جوانــان 
باعث نگرانی اســت و همه باید به دقت 
دســتورالعمل های بهداشــتی را رعایــت 
کنند.  روحانی تصریح کرد: نباید به خاطر 
کاهشــی شــدن مــرگ و میرهــا، مســیر 
عادی ســازی در رفتارهــای خانوادگــی و 
اجتماعــی انجام شــود چرا کــه همچنان 
ایــن نگرانی وجود دارد که مجدداً شــاهد 
رونــد صعــودی ایــن بیمــاری باشــیم و 
چنانچــه مراقبت نکنیم ممکن اســت با 

ویروس جهش یافته مواجه شویم.
حداقــل  گفــت:  رئیس جمهــوری 
بایــد در پنــج تا شــش ماه آینــده با دقت 
مراعــات پروتکل های بهداشــتی را ادامه 
دهیم تا روند واکسیناســیون انجام شــود. 

دکتر روحانی با تأکید بر ضرورت تشــدید 
نظارت هــا، گفــت: صرفــاً بیــان تذکــر و 
مطلــب در رســانه ها کفایــت نمی کنــد و 
بایســت بخــش نظارتــی را هــم تشــدید 
کرد و در این راســتا از طریق اپلیکیشن ها 
می تــوان نظارت هــا را در خصوص رفت 
و آمدهــا و ترددها تشــدید کرد. همچنان 
که قرارگاه هم می تواند با اپلیکیشن های 
موجود سفرهای بین شهری مبتایان به 
بیماری را کنترل کنــد و این کار ضروری و 

ازم است. 
رئیس جمهوری خاطرنشــان کــرد: از 
مجموع گزارش چنین احساس می شود 
که ویروس کرونا در سطح جهان تضعیف 
نشده اســت بلکه برعکس بیماری زایی، 
ســرایت و خطر آن بیشتر هم شده است 
و چنانچــه کوچک ترین غفلت و اهمالی 
بــرای چنــد روز انجام شــود، شــاهد موج 
دیگــری خواهیم بود.  روحانی تأکید کرد: 
برای اینکه ویروس جدید از اروپا و آفریقا 
به کشور وارد نشود، ازم است فرودگاه ها 
و همــه مبــادی ورودی کشــور بــه دقــت 
کنترل شــود تــا ویروس جدید وارد کشــور 
نشــود. رئیس جمهوری گفــت: همچنان 
بایــد با قاطعیت از تجمع هــا و تردد های 
غیرضرور جلوگیری شود و هیچ چیز نباید 
ما را از این کار باز دارد، چرا که یک وظیفه 
قانونی، ملی و شــرعی اســت.  روحانی با 
بیان اینکه در زمینه واکســن های داخلی 
و خارجــی اقدامــات خوبــی انجام شــده 
اســت، اظهــار داشــت: در زمینه واکســن 
داخلــی، اوایــل ســال آینده ســه واکســن 

برکت، رازی و پاســتور را خواهیم داشــت 
و در خصــوص واکســن خارجی تــا پایان 
امســال غیر از سهمیه واکسن کواکس، در 
تاش هســتیم از جاهــای دیگر هم تهیه 
کنیم و تمام تاش ها بر این اســت که در 
ماه جاری واکسیناســیون در کشــور انجام 

شود.
ë بازنگری در محدودیت های کرونایی

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا نیز 
ضمن انتقاد از عدم رعایت پروتکل های 
بهداشتی در برخی نقاط کشور طی هفته 
گذشــته و مشخص شــدن تأثیر این عدم 
رعایــت طــی روزهای آتــی، در عین حال 
گفت: این هفته احتمااً جلسات دیگری 
در ستاد داریم درباره بازنگری پروتکل ها 
می کنیــم  صحبــت  محدودیت هــا  و 
زیــرا بــا تغییــر رنــگ شــهرها و وضعیت 
مناســب تر، شــاهد افزایــش تجمعات و 
ترددها هستیم.  علیرضا رئیسی با اشاره 
به اینکه هم اکنون از نظر وضعیت کرونا 
۱۹ شــهر نارنجــی، ۱۵7 شــهر زرد و ۲۵۶ 
شهر آبی داریم، گفت: این موضوع نشانه 
ایــن اســت که تــا حــدی وضعیــت بهتر 
شــده اســت اما افزایش ترددها، افزایش 
مــوارد ابتــای ســرپایی و عــادی انــگاری 
مــردم در برخــی شــهرها نگــران کننــده 
اســت. وی ادامــه داد: با ایــن وجود تذکر 
جدی می دهــم زیرا در برخــی از مناطق 
کشــور عدم رعایت پروتکل ها را در هفته 
گذشــته شــاهد بودیــم. مــوارد متعددی 
از  پروتکل هــا  رعایــت  عــدم  از  گــزارش 
شهرهای مختلف داشتیم. یکی از شهرها 
کاشــان بود که تذکر داده شد و امیدواریم 
پروتکل ها سختگیرانه اجرا و جبران شود.

وی افــزود: یکی از نگرانی ها رشــد ۴7 
درصدی ترددها نســبت بــه اول دی ماه 
اســت کــه ۴7 درصــد افزایش پیــدا کرده 
اســت این وضعیت نگران کننده اســت. 
هرگونه عدم رعایــت پروتکل، وضعیت 
را بــر می گردانــد. رئیســی بــا بیــان اینکه 
ویروس جدید جوانترها را درگیر می کند، 
تأکیــد کــرد: خــروج از وضعیــت قرمز به 
معنــای ضعیــف شــدن یــا از بیــن رفتن 
ویــروس نیســت. برعکــس، ویــروس در 
ســطح دنیا نــه تنها ضعیف نشــده بلکه 
جهــش پیــدا کرده و قوی تر شــده اســت. 
می دانیــم ویــروس جهش یافتــه قدرت 
ســرایت بیشــتری دارد. جوانان را بیشــتر 
درگیــر می کند. قدرت کشــندگی و میزان 
مــرگ و میــر مبتایان به ویــروس جدید 

نیز بیشتر است.

حمیده امینی فرد
خبرنگار

زی
مجا

ای 
فض

 فخرالدین احمدی دانش آشتیانی
وزیر سابق آموزش و پرورش 



ان
یر

ر ا
ن د

یرا
هوای پاک به عسلویه بر می گردد؟ا

اعتبار یک میلیارد داری برای کاهش آلودگی عسلویه 

 یکشنبه 5 بهمن 1399 
 سال بیست و هفتم

 شماره 7549
http://irannewspaper.ir

editorial@irannewspaper.ir

موضوع آلودگی هوا در عسلویه که قطب 
اســتقرار بزرگترین پاایشــگاه های نفتی و 
صنایع پتروشیمی است و جایگاه ویژه ای 
در تولیــد گاز کشــور دارد، بحــث جدیدی 
نیست. سال هاست که ساکنان این منطقه 
به دلیل وجود مشــعل های پاایشــگاه ها 
که یکی از درآمدهای اصلی کشــور است، 
آلودگی شدید محیط زیست ناشی از آن را 
تحمل می کنند. این موضوع زمانی بیشتر 
اهمیــت پیدا می کنــد که به گفتــه برخی 
کارشناســان و ســازمان ها، آلودگــی هوای 
عســلویه در برخی موارد، 100 برابر تهران 

بوده است.
ایــن آلودگی عاوه بر اینکه مشــکات 
ایجــاد  بــرای اهالــی منطقــه  را  تنفســی 
کــرده روند تخریــب ســواحل، زمین های 
کشــاورزی و فرســایش خــاک، انقــراض 
گونه های جانوری و گیاهی در جنگل حرا، 
آلودگــی خلیــج فــارس و کاهــش آبزیان 
را به علت دفع پســماندهای شــیمیایی، 

سریع تر کرده است.
تحقیقات نشــان داده که آلودگی های 
شیمیایی و بویژه ذرات معلق در احتمال 
ابتا به تنگی نفس، سردردهای میگرنی، 
کم هوشــی کودکان، ســقط جنین مادران 
پوســتی،  بیماری هــای  بــه  ابتــا  بــاردار، 
مشــکل  ســرطان،  و  مزمــن  برونشــیت 
غلظت خون، افزایش افســردگی، خشم 
و عصبانیــت و ظهور نشــانه های بیماری 
اوتیســم در کــودکان، مؤثــر بــوده اســت 
بــه همیــن دلیــل تاکنــون فعالیت هــای 
مختلفی در زمینه کاهش آلودگی در این 
منطقــه صــورت گرفتــه و مهمتریــن آن 
ایجاد کارگروهی با عنوان »کارگروه کاهش 
آلودگــی عســلویه« بــوده کــه بــر اســاس 
آن ســندی تنظیم شــده تــا فعالیت های 

مربوطه در سطح ملی انجام شود.
ë  کاهش قابل توجه آلودگی های عسلویه

نسبت به گذشته
رئیــس اداره حفاظــت محیط زیســت 

شهرستان عسلویه درباره وضعیت کنونی 
آلودگــی هــوای ایــن منطقــه بــه »ایــران« 
می گوید: آلودگی هوای عســلویه نسبت به 
ســال های قبل کاهش قابل توجهی داشته 
است به جهت اینکه بسیاری از پاایشگاه ها 
شــرایط نرمــال و پایدارتــری پیــدا کرده اند 
و حــوادث مربــوط بــه فلرینــگ )مشــعل 

سوزی( در سال99 بسیار کم شده است.
مصطفــی مؤذنی با بیان اینکه در این 
منطقه تعدادی پتروشیمی و پاایشگاه ها 
مســتقر هســتند کــه غالــب آلودگی ها به 
اینها مربوط می شــود، می افزایــد: اگر هر 
کــدام از اینها دچــار نقص فنی یــا حادثه 
محیط زیســتی شــوند ناچار بــه فلرینگ 
بیشــترین  و  می شــود  مشعل ســوزی  یــا 
آلودگی ها، ناشــی از ایــن فلرینگ خواهد 
بــود که در این مرحله آلودگی برای مردم 
نیــز قابل مشــاهده اســت بنابرایــن چون 
امسال پایداری تولید بیشتر بوده، فلرینگ 
کمتر شــده لذا آلودگی هم در این منطقه 

کاهش یافته است.
وی تصریح می کند: هر وقت پایداری 
تولید وجود داشته باشد یعنی پاایشگاه ها 
یا پتروشــیمی نرمال کار کنند و مشکات 
فرآیندی نداشته باشند، خوراک وارد شده 
به آنهــا تبدیل بــه محصول می شــود اما 
اگر مشــکات فنی نظیر خروج واحدی از 
سرویس، نوسانات برق و قطعی خطوط 
آب خنــک کننــده اتفــاق بیفتــد منجر به 
خــروج واحدها از ســرویس می شــود، در 
این صورت خوراک به ســمت فلر)شبکه 
مشعل( می رود و در اینجا به خاطر حفظ 
ایمنی، سوخته می شود که در این صورت 
ضمــن تولیــد نشــدن محصــول، باعــث 
هدر رفت منابع و آلودگی محیط زیســت 

خواهد شد.
ë  دبیرخانــه پایــش آلودگی هــای صنایع

نفت، گاز و انرژی وجاهت قانونی ندارد 
فعالیــت  در خصــوص  مؤذنــی 
»دبیرخانــه پایــش آلودگی هــای صنایــع 
نفــت، گاز و انرژی و اثر آن بر ســامت« و 
تأثیر آن در کاهش آلودگی هوا در عسلویه 

می گوید: این دبیرخانه که توسط دانشگاه 
علوم پزشــکی استان بوشــهر ایجاد شده، 
وجاهت قانونی ندارد و مشــخص نیست 
این دبیرخانه بر چه اساســی ایجاد شــده 
است چون جایگاه قانونی و علمی ندارد. 

وی اضافه می کند: برای ســازمان های 
مختلــف تقســیم وظایف شــده و بخش 
تشــخیص و پیگیری آلودگی نیز بر عهده 
ســازمان حفاظت محیط زیست گذاشته 
شــده و اثــرات بهداشــتی در حــوزه علوم 
پزشــکی و وزارت بهداشت است، لذا یک 
ســازمان نمی توانــد در مــوازات ســازمان 

دیگری دبیرخانه ایجاد کند.
مؤذنــی با تأکید بر اینکه این دبیرخانه 
بیشتر جنبه تبلیغاتی دارد، اظهار می دارد: 
مسئوان این دبیرخانه باید بگویند تاکنون 
چه کاری در زمینه آلودگی انجام داده اند؛ 
هرچنــد به طور حتم نمی تواننــد کاری در 
این حوزه که در شرح وظایف آنها گنجانده 
نشــده، انجام دهند و اگــر هم کاری انجام 
دهند، نمی توانند آن را عرضه کنند چون 
وجاهت قانونی ندارد. وی تصریح می کند: 
سازمان حفاظت محیط زیست نسبت به 
وظایفی که دارد نیرو و امکانات کمی دارد 
بویژه که با توجه به قوانین جدید، وظایف 
این سازمان بدون افزایش نیرو و امکانات 
افزایــش هــم یافتــه اســت لذا به ســختی 
وظایــف اصلی خود را انجــام می دهیم و 
به دنبال تبلیغات رســانه ای نیســتیم اما 
در حوزه بهداشت فعالیت های رسانه ای 
بیشــتر است و ممکن است ذهنیت پیش 
آید که آنها دارند در این موارد نیز فعالیت 

می کنند.
رئیــس اداره حفاظت محیط زیســت 
شهرســتان عســلویه می گویــد: در ســفر 
بــه اســتان بوشــهر و  رئیــس جمهــوری 
شهرستان عســلویه، کارگروهی در سطح 
ملــی با عنــوان »کارگروه کاهــش آلودگی 
عســلویه« تشــکیل شــد کــه ایــن کارگروه 
بــرای کاهش آلودگــی هوا نشســت هایی 
انجام داد و در نهایت با تدوین سندی به 
هیأت دولت ارسال شد. خوشبختانه این 

ســند اوایل امسال به دســتگاه ها مصوب 
و اباغ شــد کــه در آن وظایــف متعددی 
مشخص و روش های کاهش آلودگی ذکر 
شــده،همچنین بودجه آن نیز مشــخص 

شده و در حال تخصیص است.
بــه گفتــه وی، مســئولیت اجــرای این 
ســند بر عهــده ســازمان حفاظت محیط 
زیســت اســت که باید آن را پیگیری کند و 
اگــر روی این ســند بیشــتر کار شــود نتایج 
بهتری حاصل خواهد شــد تــا مواردی که 

جایگاهی در قانون ندارند.
مؤذنــی بودجه کلی بــرای اجرای این 
ســند را حــدود یــک میلیــارد دار اعــام 
می کند و می گوید: برای اجرای این ســند 
بــه مــوارد مختلــف نظیر رفع مشــکات 
فلــر یا شــبکه مشــعل در پاایشــگاه های 
مختلــف، رفع مشــکات بهره بــرداری از 
واحدهای بازیافت گوگرد در پاایشگاه ها 
و ارتقای سیستم تصفیه خانه های موجود 
پاایشــگاه ها که از اصلی ترین معضات 
منطقه محســوب می شــود اشــاره شده و 

برای اجرای هر کدام نیز اعتباراتی در نظر 
گرفته شده است.

وی با بیان اینکه بیشــتر فعالیت های 
مــا در خصــوص اجرای این ســند اســت 
ســاله   15 فعالیت هــای  نتیجــه  یعنــی 
مــا در عســلویه بــه اینجــا رســیده اســت، 
می افزاید: این ســند در ابتدا در منطقه با 
همکاری مجموعه وزارت نفت و سازمان 
حفاظت محیط زیســت تدوین شــده و با 
انجام کارشناسی های مختلف، به دولت 
اباغ شــد که در دولت نیز با بررسی هایی 
که انجام شد، اوایل امسال مصوب و اباغ 
شــد و اجرای بخشی از آن نیز شروع شده 
اســت و اگــر ایــن مــوارد ذکر شــده طی 3 
سال آینده اجرایی شود، می توانیم شرایط 
آلودگی را به میــزان زیادی کاهش دهیم 
تا سکونتگاه های این منطقه با استاندارد 

هوای پاک مطابقت داشته باشد.
ë  همــکاری خــوب صنایع پتروشــیمی در

کاهش آلودگی ها
مؤذنــی در خصــوص تأثیــر اجرای 

این ســند در کاهش روند آلودگی ها در 
منطقه می گویــد: در زمینه اجرای این 
ســند هنــوز در ابتــدای راه هســتیم اما 
تاکنــون نیــز منتظر این ســند نبوده ایم 
و بســیاری از کارهــای مفید با همکاری 
کــه  به طــوری  شــده  انجــام  صنایــع 
اقدامــات مربــوط بــه کاهــش مشــعل 
ســوزی و بهینه ســازی واحــد بازیافــت 
گوگــرد در پاایشــگاه ها صــورت گرفته 
اســت ولی برخــی فعالیت هــا نیازمند 
لــذا  بــود،  کان  هزینه هــای  صــرف 
تــا  شــد  فرســتاده  دولــت  هیــأت  بــه 

بودجه های آنها مصوب شود.
وی دربــاره وضعیت همکاری صنایع 
بــرای کاهــش آلودگــی عســلویه اظهــار 
صنایــع  همــکاری  زمینــه  در  مــی دارد: 
پتروشیمی مشکلی نداشته ایم چون اینها 
خصوصی هســتند و برای مشکات فنی 
و اصاحــات ازم هزینــه می کنند ولی در 
پاایشــگاه ها کــه دولتی هســتند بــا اینکه 
همــکاری خــوب اســت اما چون ســاختار 
قدیمی دارنــد و از تکنولوژی های قدیمی 
استفاده می کنند لذا اصاح اینها نیازمند 

مجوزها و هزینه های کان است.
مؤذنــی می افزاید: هرگونــه اصاح در 
پاایشــگاه ها موجــب می شــود آن واحــد 
صنعتــی بــرای مدتــی از مــدار فعالیــت 
خارج شــود و خروج از ســرویس منجر به 
قطع گاز کشور می شود، بنابراین می تواند 
بــروز مشــکات بخصــوص در  موجــب 

زمستان شود.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
عسلویه : آلودگی هوای عسلویه نسبت به سال های 

قبل کاهش قابل توجهی داشته است به جهت 
اینکه بسیاری از پاایشگاه ها شرایط نرمال و 

پایدارتری پیدا کرده اند و حوادث مربوط به فلرینگ 
)مشعل سوزی( در سال99 بسیار کم شده است

زهره توکلی
خبرنگار

کاروانسرایشاهعباسیاززندانسمنانآزادشد
ســمنان - شــهردار ســمنان از آغاز تخریب حصارهای پیرامونی کاروانسرای 
شاه عباســی ســمنان و دیوارهای بلند زندان ســمنان خبر داد و گفت: بعد از 
انتقال زندانیان و اخذ مجوزهای ازم این بنای تاریخی بعد از چهار دهه آزاد 

و در معرض دید شهروندان قرار می گیرد.
بــه گزارش ایســنا، ســیدمحمد ناظم رضوی در حاشــیه مراســم تخریب 
دیوارهای زائد ســاخته شــده در حاشیه این بنای تاریخی  اظهار کرد: تخریب 
این دیوارها بعد از توافق انجام شــده با مســئوان اداره کل زندان های استان 
و دیگر دســتگاه های مســئول انجام شده است. وی از آغاز فرآیند مرمت این 
کاروانســرای تاریخی بعد از تخریب دیوارها خبــر داد و افزود: فرآیند مرمت 

به وسیله شهرداری سمنان و زیر نظر میراث فرهنگی استان انجام می شود.
شــهردار ســمنان با اشــاره به برنامه های شــهرداری در ارتباط با این بنای 
ارزشمند تصریح کرد: این کاروانسرای تاریخی که در موقعیت بسیار مناسبی 
در مرکز شــهر ســمنان واقع شــده به یک مرکز فرهنگی و گردشــگری تبدیل 

خواهــد شــد. ایــن مدیــر 
ارشد شهری با بیان اینکه 
تخریب با بیل و کلنگ در 
حال انجام است، افزود: 
و  حساســیت  علــت  بــه 
ارزش تاریخی باای این 
بنا  بخش عمده تخریب 
بــا بیــل و کلنــگ در حال 

انجام است .
کاروانســرای سمنان که در مرکز اســتان واقع شده یکی از 999 کاروانسرای 
ســاخته شــده در دوران شاه عباس صفوی در شهر ســمنان است. این بنا که 

دارای ۴00 سال قدمت است در سال 13۵۲ به ثبت ملی رسیده است.
از ایــن کاروانســرای تاریخــی در چهــار دهــه گذشــته بــه عنــوان زنــدان 
اســتفاده می شده و آزادســازی آن یکی از مطالبات مردم این استان بوده که 

خوشبختانه  با آغاز روند تخریب، رنگ واقعیت به خود گرفت.

۵شهرداریخراسانجنوبیبهدادگاهمعرفیشدند
مدیــرکل حفاظــت، محیط  زیســت اســتان خراســان جنوبی گفــت: پنج 
شــهرداری اســتان به  دلیل دفن نامناســب پســماند از ابتدای امســال به 

دادگاه ها معرفی شدند.
به گزارش ایلنا حســن اکبری گفت: محیط  زیســت خراســان جنوبی از 
ابتدای ســال،۲00 اخطاریــه به علت مدیریت بد پســماند برای واحد های 
پســماند و زباله گاه ها صادر کرده است. وی افزود: برخی شهرداری ها هم 
به صورت مقطعی اقدامات خوبی انجام داده اند، اما تداوم نداشته و باید 
بازدیدهــای مداوم انجــام و اخطارهای ازم داده شــود. مدیرکل حفاظت 
محیط  زیســت خراســان جنوبی با بیان اینکه محیط  زیســت این استان در 
حوزه پســماند های عادی با مشــکل مواجه اســت، افزود: متأسفانه روش 
دفن زباله مناسب نیست. اکبری افزود: قانونگذار می گوید پسماند باید از 
مبدأ جمع آوری و تفکیک شود و مواد بازیافتی، بازیافت و مابقی کمپوست 
و جمع آوری بهداشتی شوند که متأسفانه این اتفاق در استان ما نمی افتد.

اکبــری گفت: طرح تفکیک از مبدأ با اینکه تصویب شــده، اما اجرایی 
نمی شود و هنوز طرح موفقی برای تفکیک زباله از مبدأ نداریم.

این
ر آن

خب



24 Jan 2021  1442 سال بیست و هفتم   شماره 7549  یکشنبه  5 بهمن 1399  10 جمادی الثانی 

سویههایاقتصادیموادمخدرازمنظراقتصادسیاسیوجامعهشناسیاقتصادیواکاویشد

نقش»افايتياف«درمنعپولشویيقاچاقچیانموادمخدر
صفحه 10

صفحه 9

ت
اش

دد
یا

حدیثیکبیماری۵0ساله
فعــاان  بــا  معاشــرت  و  برخــورد  در  وقتــی 
اقتصادی، اصحاب رســانه و سایر آحاد اجتماع با 
این سؤال مواجه می شوی که »راه حل چالش های 
اقتصادی اخیر چیســت؟« قاعدتاً باید صحبت از 
مشــکاتی بی سابقه و نوظهور باشــد، اما واقعیت 
این اســت که اقتصاد ایران ۵۰ ســال اســت که روز 
خــوش ندیده و در تمــام این مدت نیز گرفتار یک 
مشــکل اصلــی و اساســی بوده اســت کــه فقط به 

شکل های مختلف ظهور و بروز داشته است.به قول خواجه راز حافظ شیراز:
یــک قصه بیش نیســت غم عشــق وین عجــب/  کز هر زبان که می شــنوم 

نامکرر است
مشــکل اقتصاد ایــران به بیان خیلی ســاده حدناشناســی و موقعیت 

ناشناسی اهل سیاست و اصحاب قدرت است.

صفحه 9

»ایران« گزارش می دهد

افزایشمداومزمانانتظاربرایخانهدارشدن
رشــد اقتصــادی، افزایــش درآمــد خانــوار و ثبــات قیمــت مســکن، 3 عامل 
تعیین کننده برای کاهش زمان دسترسی خانوارها به مسکن است. آمارهای 
رســمی نشــان می دهد در 3 دهه اخیــر، این عوامل تأثیر منفی بر دسترســی 
ایرانیــان به مســکن داشــته و به همیــن دلیل زمــان انتظار بــرای خرید خانه 
افزایش یافته است.ســاده ترین روش نحوه محاســبه زمان انتظار برای خرید 
خانــه این اســت کــه درآمد خانوار را بر قیمت واحد مســکونی تقســیم کنیم. 
در ایــن روش کل درآمــد خانوار یــا درصدی از درآمد خانوار را برای محاســبه 
در نظــر می گیرنــد. بررســی آمارهای مربوط بــه تغییرات قیمت مســکن در 
3۰ ســال گذشته نشــان می دهد که این شاخص افزایش قابل توجهی داشته 
اســت و متوســط قیمت هر متر مربع خانه برای مثال در شهر تهران از حدود 
4۰۰هزارتومــان در ســال 7۰ به 27 میلیون تومان در آذرماه ســال 99 رســیده 
است. این آمار نشان می دهد سهم هزینه مسکن از متوسط هزینه خانوار رشد 

داشته و به این ترتیب زمان انتظار برای خرید خانه هم طوانی شده است.
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حسین ساح ورزی
صاحبنظر اقتصادی

رئیس امور برنامه ریزی، نظارت و آمایش سرزمین سازمان برنامه و بودجه اعام کرد

یک تصمیم جدید 
برای انحراف بودجه 1400

بــا افزایش مصرف گاز در کشــور و بحران خاموشــی ها در 
یــک روز از زمســتان امســال بــه علت کمبود ســوخت در 
نیروگاه ها،  این سؤال مطرح بود که آیا با این رشد 12 تا 15 
درصدی مصرف گاز و کمبود در بخش نیروگاهی،  تزریق 
گاز بــه چاه هــای نفتی و برداشــت صیانتــی از آنها انجام 

می  شود یا خیر؟
در پاســخ ایــن ســؤال »ایــران«، حســن منتظرتربتی، 
معاون وزیر نفت در امور گاز توضیح می  دهد: برای حفظ 
فشار و ازدیاد برداشت میادین نفتی ساانه 8 تا 1۰ میلیارد 
مترمکعب گاز به چاه ها تزریق می  شــود و این کار امسال 
نیز در حال انجام اســت. از آنجایی که تزریق در تابســتان 
نیــز می  توانــد صورت بگیــرد، مشــکلی رخ نخواهــد داد. 
بخصوص آنکه امســال برنامه افزایش برداشت و کسب 
آمادگــی بــرای افزایش صــادرات نفت نیز در دســتور کار 

قرار دارد و حفظ فشــار اهمیت بیشتری دارد. لذا با وجود 
افزایش مصرف گاز، این امر مهم متوقف نشده و مطابق 

برنامه در حال انجام است.
به گفته تربتی، تولید روزانه گاز کشــور به هزار میلیون 
مترمکعــب رســیده اســت کــه معــادل حــدود روزانــه ۶ 
میلیون بشــکه نفت و رقم قابل توجهی است.او با اشاره 
بــه اینکه ایــران تولیدکننده عمــده گاز اســت، به تکذیب 
یک خبر می  پردازد و می  گوید: کاهش تولید و افت فشــار 
در پارس جنوبی صحت ندارد. مصرف گاز کشور اکنون با 
کاهش دمای هوا در بخش خانگی به بیش از ۶۰۰ میلیون 
مترمکعب در روز رســیده اســت. در بخش نیروگاهی نیز 
روزانــه 1۰۰ تا 13۰ میلیون مترمکعب مصرف می شــود.

بــه گفته مدیرعامل شــرکت ملــی گاز، ظرفیــت پاایش 
گاز کشــور هــم  اکنــون روزانــه یــک میلیــارد و 31 میلیون 

مترمکعب است و ظرفیت روزانه 9۰۰ میلیون مترمکعب 
انتقال گاز نیز در کشور وجود دارد. اما این افزایش تولید گاز 
که امسال نیز 65 میلیون مترمکعب بیشتر شده است، به 
ثروت در کشور تبدیل نمی شود، زیرا عمده این مقدار گاز 
در بخش های گرمایشی در داخل کشور مصرف می شود 
و ازم اســت که برای رهایی از این وضعیت بهینه ســازی 

مصرف را جدی تر بگیریم.
معــاون وزیر نفت در امور گاز که روز گذشــته نشســتی 
خبری در حاشیه نمایشگاه نفت، گاز، پاایش و پتروشیمی 
داشت، درباره تأثیر تحریم ها بر صنعت گاز کشور عنوان 
کرد: تنها بخش آسیب دیده صنعت گاز از تحریم ها، نقل 
و انتقاات وجوه و درآمدهای حاصل از صادرات گاز بود. 
از مابقی مشکات با تاش بیشتر توانستیم عبور کنیم اما 

در بحث انتقال پول همچنان مشکل داریم.

با وجود افزایش مصرف داخلی و کمبود گاز در هفته های اخیر انجام می  شود

تزریق10میلیاردمترمکعبگازبهمیادیننفتی

خریدارانفرآوردههاینفتیایران
مدیرعامل شرکت پاایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: هم اکنون 
12۰ شرکت خصوصی از بستر بورس انرژی برای فروش فرآورده های نفتی 

ایران به کشورهای همسایه با ما همکاری می کنند.
علیرضا صادق آبادی در حاشیه بیست  و پنجمین نمایشگاه نفت، گاز، 
پاایش و پتروشــیمی گفت: در ســال 9۶، روزانه 17 میلیون لیتر بنزین وارد 
کشــور می شــد و با ادامه این روند و با توجه به رشــد مصرف بنزین، ساانه 
بــه حجــم واردات اضافــه می شــد به طــوری که در ســال 98 بــه رقمی در 
حدود 3۵ الی ۴۰ میلیون لیتر در روز می رسید.  صادق آبادی تصریح کرد: 
هم اکنون شــرکت ملی پاایش و پخش بزرگترین تولیدکننده و بزرگترین 
صادرکننده بنزین در منطقه اســت که به کشــورهایی مانند افغانســتان، 
پاکستان، ارمنستان، آذربایجان، کردستان و عراق به طور مستقیم بنزین 

صادر می کند./ شرکت ملی پاایش و پخش فرآورده های نفتی ایران

صفحه 8



 گــروه اقتصــادی- دولــت در ســال های اخیــر در 
کنــار فــروش و واگــذاری کامــل برخــی از اموال و 
دارایی هــای خود بــه بخش خصوصــی و مردم، 
در قالــب تبصــره 19 بودجــه، روش »مشــارکت 
عمومــی – خصوصــی« را نیز در دســتور کار خود 
قــرار داده کــه هــدف اصلــی آن جلب مشــارکت 
بخــش خصوصی برای بهره برداری از پروژه های 

مختلف است.
در ایحه بودجه 1400 نیز همانند چهار ســال 
اخیر این تبصره تکرار شــده اســت. اما کمیسیون 
تلفیــق مجلــس در روز 30 دی ماه چنــد مورد به 
این تبصره الحاق کرده است که از نگاه مسئوان 
ســازمان برنامــه و بودجه این تغییــرات به هیچ 
عنــوان بــه نفــع دولــت، بخــش خصوصــی و در 
مجمــوع اجــرای پروژه های توســعه ای در کشــور 
نخواهد بود. به اعتقاد مســئوان سازمان برنامه 
و بودجــه تغییــرات صورت گرفتــه دراین تبصره 
توســط کمیسیون تلفیق مجلس یک پیام روشن 
دارد: مشــارکت عمومــی خصوصــی را متوقــف 

کنید.
ë تناقض های آشکار در تصمیم کمیسیون تلفیق

رئیــس امــور برنامه ریــزی، نظــارت و آمایش 
ســرزمین ســازمان برنامــه و بودجــه در گفت و گو 
کمیســیون  تغییــرات  درخصــوص  »ایــران«  بــا 
تلفیــق در تبصــره 19 ایحه بودجه ســال آینده و 
آثار آن گفت: کمیســیون تلفیق در صدر تبصره، 
دســتگا ه های اجرایی را مخیر به واگذاری طرح ها 
و پروژه هــای خــود کــرده اســت. از ســویی در بند 
الحاقی 3 همــان تبصره ســازمان برنامه مکلف 
شــده اســت روش ها و شــرایط قــرارداد موضوع 
نیز  و  از جملــه تضمینات طرفین  تبصــره  ایــن 
طرح  انواع  با  متناسب  نظارتــی  چارچوب هــای 
و  عمومی  مشارکت  ملی  سامانه  در  را  )پروژه( 
خصوصی منتشر کند. این در حالی است که طی 
تمام دوران گذشته تبصره 19 همواره یک تبصره 

تکلیفی به دستگا ه های اجرایی بوده است.
امیــر امینــی افــزود: نــص حکم بر ایــن اصل 
اســتوار اســت که برای یک کار اختیاری که دامنه 
آن از ســاخت یــک زمین ورزشــی یا یک اســتخر 
کوچک اســتانی تــا یــک آزادراه، یک پاایشــگاه، 
یک نیروگاه ســطح ملی اســت، دســتورالعمل و 
روش اســتاندارد واحــد تهیــه شــود! دقیقــاً کاری 

کــه در حوزه وظایف یک دســتگاه حســب توافق 
با بخــش خصوصــی و شــرایط اجــرای عملیات 
اســت. به گفته وی، دستگاه های اجرایی در زمان 
فراخوان ســرمایه گذار با توجه به شــرایط خاص 
هر پــروژه و نوع )فنــی، مالی و اجرایــی( و میزان 
مشــارکت بخــش خصوصی )کــه گاه بــه بیش از 
70 درصــد منابــع مــورد نیــاز اجــرا می رســد( در 
اجرای طرح یا پروژه بایســتی شــرایط متنوعی را 
بــرای تأمین نظر بخش خصوصی در مشــارکت 
فراهم کنند. اگرچه آیین نامه تضامین مشارکت 
و  تهیــه  توســط ســازمان  عمومــی و خصوصــی 
هم اکنون در کمیسیون های دولت برای تصویب 
مطرح اســت، کمیســیون تلفیــق ارائــه تضامین 
بــه بخــش خصوصــی را بــه ســازمان برنامــه و 
بودجه واگذار کرده اســت. طبعاً ســازمان برنامه 
نمی توانــد بــه عنــوان جایگزیــن دولــت در ارائه 

تضامین دولتی باشد.
ë تغییر هدف با مزایده و مناقصه

مشــاور رئیــس ســازمان برنامــه و بودجــه در 
تبصــره 19 همچنیــن دربــاره پیشــنهاد الحاقــی 
دیگر کمیســیون تلفیــق توضیح داد: کمیســیون 
تلفیــق نحــوه ارجــاع کار را از طریــق مناقصــه یا 
مزایــده پیش بینی کــرده که با اهــداف تبصره 19 

در تضاد است.
وی ادامــه داد: یعنــی اینکــه دولــت بایــد بــه 
جای اســتفاده از توان بخش خصوصــی در ارائه 
خدمــات بخــش عمومــی، طرح هــا و پروژه های 
خــود را بــه فــروش برســاند. در واقع بــه این امر 
توجــه نشــده که دولــت به دنبــال پیمانــکار برای 
اجــرای پروژه هــا یا به دنبــال پاک کــردن صورت 
مســأله با فروش طرح و پروژه خود نیست. بلکه 
به دنبــال این اســت که از تــوان بخش خصوصی 
اســتفاده کرده و خدمات مــورد نیاز مردم را ارائه 
کنــد و بــر آن نظــارت داشــته باشــد. وی اضافــه 
کــرد: این درحالی اســت که برخــی از پروژه هایی 
کــه بــرای مشــارکت در بهره بــرداری بــه بخــش 
پاایشــگاه،  ماننــد  می شــود  ســپرده  خصوصــی 
آزادراه و راه آهــن چند هزار میلیارد تومان ارزش 
دارد کــه واگذاری آنها در قالب مزایده و مناقصه 
باعــث ایجــاد رانــت جدیــدی خواهد شــد. برای 
مثــال راه آهن گل گهر به بردســیر 2 هزار میلیارد 

تومان ارزش دارد.

ë  گــردش مالــی 2 هزارمیلیــارد تومانــی مزایده و
مناقصه

رئیــس امــور برنامه ریــزی، نظــارت و آمایش 
ســرزمین ســازمان برنامــه و بودجــه همچنیــن 
گفــت: در بخــش مزایــده و مناقصــه مشــاوران، 
پیمانــکاران و ســامانه هایی وجــود دارد کــه نفــع 
زیــادی از آن می برند به طوری کــه گردش مالی 
آن بــه یــک تــا 2 هــزار میلیــارد تومان می رســد. 
و  افــراد  مزایــده،  و  مناقصــه  رویکــرد  بنابرایــن 
عناصــر پایه گذار و ذینفــع و ســامانه های مرتبط 
محتــرم  مجلــس  کــه  دارد  را  آن  ارزش  آن،  بــا 
)همچون کنکور سراســری( تحقیق و تفحصی از 
گردش مالی آن و ذینفعان در این قضیه داشــته 
باشــند. به گفتــه وی، قطع بــه یقیــن نمایندگان 
مجلــس که دســتی بر آتش اجرا داشــته اند نیک 
آگاه هســتند که مشــارکت عمومــی خصوصی از 
طریق مناقصــه یا مزایده امــکان تحقق نخواهد 
را  آن  دارد  تــاش  مجلــس  اگــر  امــا  داشــت. 

بیازماید، بسم اه.
ë تبصره 19 خصوصی سازی نیست

امینــی با اشــاره بــه اینکــه تبصــره 19 اهداف 
دارد،  خصوصی ســازی  بــا  متفاوتــی  کارکــرد  و 
گفت: کمیســیون تلفیق این تبصره را به ســمت 
فــروش امــوال دولــت هدایــت می کنــد و آن را 
بــا خصوصی ســازی اشــتباه گرفتــه اســت. ایــن 
در شــرایطی اســت کــه همــواره و بخصــوص در 
سال های اخیر فرآیند خصوصی سازی و واگذاری 

شــرکت های دولتــی بــا امــا و اگرهای بســیاری از 
ســوی نماینــدگان مجلس روبه رو شــده اســت و 
همین روال می تواند در تبصره 19 هم تکرار شود. 
وی تأکیــد کــرد: در بیــان علــت ایــن تصمیمات 
برخــی نمایندگان کمیســیون عنوان داشــتند که 
اســاس تبصــره 19 بــر پایــه واگــذاری پروژه ها در 
مذاکرات پشت درهای بســته، نهاده شده است. 
اما حتی یک مورد مســتند در این ارتباط نه ارائه 
دادند و نه خواهند توانست ارائه دهند. چه اینکه 
سازوکار تبصره 19 همان سازوکار ماده 27 قانون 
تنظیــم بخشــی از مقررات مالی دولت اســت که 
نمایندگان 3 دســتگاه اجرایی مختلف، نماینده 
دادگســتری، نماینده بخش خصوصی و یک نفر 
کارشــناس خبــره در آن عضویت دارنــد. فرآیند 
واگــذاری مــاده 27 برخــاف فرآینــد مناقصــات 
و مزایده هــا که تنهــا تصمیم گیــران آن در درون 
یــک دســتگاه اجرایی هســتند جزو شــفاف ترین 

فرآیندهای اجرایی کشور است.
ë یک تصمیم برخاف اصل 44 قانون اساسی

مشــاور رئیــس ســازمان برنامــه و بودجــه در 
تبصره 19 در ادامه گفت: از همه جالب تر آنکه در 
بند الحاقی یک به طرز عجیبی بر خاف اصل 44 
قانون اساسی به وزارت نیرو اجازه داده است تا با 
ساماندهی، بهینه سازی و تغییر کاربری بخشی از 
اماک و دارایی هــای خود و احداث و بازسازی و 
بهره بـردار ی از آنها که اساساً و اصواً از اختیارات 
اساسی شورای عالی شهرسازی و معماری است 

نســبت بــه تشــکیل شــرکت  بــه بهانــه نوســازی 
شــبکه فرســوده برق اقدام کند. وی توضیح داد: 
بــا اجرای این بنــد الحاقی شــرکت هایی که خود 
تولیــد کننــده بــرق هســتند و در افزایــش قیمت 
ذی نفع، ســهامدار شــرکت های جدید می شوند. 
درحالــی که ایــن تصمیم منابــع جایگزین نفت 
را افزایــش نمی دهــد. امینــی با اشــاره بــه اینکه 
ظاهراً کمیسیون تلفیق برای پرکردن خأ کاهش 
فروش نفت از 2.3 میلیون بشکه به 1.5 میلیون 
بشکه به دنبال فروش بیشتر اموال دولت است، 
اظهــار کرد: ایــن تصمیم نه تنهــا باعث افزایش 
درآمدهــای دولــت نمی شــود بلکــه در جهــت 
عکس آن عمل می کند. به گفته وی شــاید برای 
دل کنــدن از نفــت و منابــع طبیعــی کشــور کــه 
ســرمایه های آیندگان نیز هســت فقــط به عزم و 

اراده دولت نباید اکتفا کرد.
ë پیام واضح کمیسیون تلفیق

رئیــس امــور برنامه ریــزی، نظــارت و آمایش 
ســرزمین تأکیــد کرد: برداشــت از ایــن 4 بند این 
اســت کــه نمایندگان کمیســیون تلفیــق درصدد 
ارائه این پیام مهم به دولت هســتند که استفاده 
از مشــارکت خصوصی برای اجــرا و بهره برداری 
طرح هــا و پروژه هــای بخــش عمومــی را متوقف 

کنید.
ë  کل فــروش پروژه در4 ســال کمتــر از 100 میلیارد

تومان
ایــن مقــام مســئول بــا تأکیــد براینکــه هدف 
دولت در تبصره 19 به هیچ عنوان کســب درآمد 
نیســت گفــت: کل درآمــد فــروش پــروژه از ایــن 
طریق در چهار ســال گذشــته 88 میلیارد تومان 
اســت درحالــی که 4 هــزار و 300 میلیــارد تومان 

پروژه به مشارکت بخش خصوصی رفته است.
وی اضافــه کــرد: در ســال جاری نیــز برنامــه 
تومــان  میلیــارد   400 و  هــزار  مشــارکت  دولــت 
درپروژه هــای اســتانی و 4 هــزار و 800 میلیــارد 

تومان در پروژه های ملی است.
امینی با تقســیم بندی پروژه هــا به اقتصادی 
و اجتماعــی افزود: برخاف پروژه های اقتصادی 
بــرای  بیشــتری  عاقــه  خصوصــی  بخــش  کــه 
مشــارکت در آنها دارد، در پروژه هــای اجتماعی 
به دلیــل عام المنفعه بودن ایــن بخش نیازمند 

تشویق و تخفیف است.
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رئیس امور برنامه ریزی، نظارت و آمایش سرزمین سازمان برنامه و بودجه اعام کرد

یک تصمیم جدید برای انحراف بودجه 1400
صعود3۸هزارواحدیشاخصدرپایانمعامات

شــاخص کل بورس تهران در جریان معامات روز گذشــته با صعود 38 هزار 
واحدی )معادل 3.2 درصد رشد( در ارتفاع یک میلیون و 222 هزار واحد قرار 
گرفت. شــاخص هم وزن نیز با رشــد 7 هزار واحدی، 440 هزار و 383 واحد را 

ثبت کرد. شاخص فرابورس هم به 18 هزار و 447 واحد رسید./ایلنا

پرداخت۷۶هزارمیلیاردریال
تسهیاتتولیدواشتغال

از اسفندماه سال گذشته تا پایان آذرماه امسال، حدود 75 هزار و 805 میلیارد 
ریــال تســهیات تبصــره 18)برنامه تولیــد و اشــتغال( به بنگاه هــا و واحدهای 
تولیــدی پرداخت شــده اســت. بر اســاس آمار ارائه شــده از ســوی دفتــر آمار و 
فرآوری داده های معاونت طرح و برنامه وزارت صمت، این میزان تســهیات 
به یک هزار و 328 بنگاه و واحد تولیدی از اســفندماه ســال گذشــته)1398( تا 
پایان آذرماه امسال پرداخت شده است. بر این اساس در این بازه زمانی، 7 هزار 
و 264 واحد تولیدی برای دریافت تسهیات برنامه تولید و اشتغال)تبصره18( 
ثبت نــام کرده بودند. پراکندگی پرداخت این تســهیات در 31 اســتان کشــور و 
مناطق آزاد بوده است. بیشترین تعداد پرداختی ها مربوط به استان اصفهان 
با 126 فقره به میزان حدود 8 هزار و 107 میلیارد ریال بوده است. بعد از استان 
اصفهان، استان تهران با 87 فقره تسهیات به مبلغ 6 هزار و 695 میلیارد ریال 

در رتبه بعدی قرار دارد./وزارت صمت

برگزارینمایشگاهممنوع!
اتاق اصناف ایران طی اطاعیه ای اعام کرد که به جز نمایشگاه های تخصصی 
بدون بازدیدکننده، برگزاری هر نوع نمایشــگاه در ســه وضعیت قرمز، نارنجی 
و زرد ممنوع اســت. در این اطاعیــه آمده که مطابق مفاد صریح طرح جامع 
هوشــمند محدودیت هــا کــه قبــاً طــی نامــه 10۶۴0/2۴/7 در تاریــخ 28 آبان 
1399 برگزاری هرگونه نمایشــگاه در سه وضعیت قرمز، نارنجی و زرد به دلیل 
پیشگیری از انتشار ویروس کووید19 و لزوم حفظ سامت آحاد جامعه ممنوع 
اســت. در این رابطه به استناد نامه شــماره 1۴۵۵0۴ تاریخ 18 آذر 1399 رئیس 
کمیتــه امنیتی، اجتماعی و انتظامی ســتاد ملی مدیریت بیمــاری کرونا صرفاً 
برگزاری نمایشــگاه های تخصصــی با رعایت کامل پروتکل های بهداشــتی در 
وضعیت نارنجی و زرد و با اخذ مجوزهای ازم از مبادی ذیربط بدون مراجعه 
و پذیــرش افــراد بازدیدکننــده عمومــی مجاز اســت. پیش تر هم رئیــس اتاق 
اصنــاف ایــران از وزارت صمت خواســته بود کــه از صدور مجوز بــرای برگزاری 
نمایشگاه های پایان سال خودداری کند، چراکه نمایشگاه های بهاره سهم بازار 
اصناف را خواهند برد، آسیب بیشتری به صنوف وارد می کند و به دلیل تجمع 

در نمایشگاه ها، کنترل و رعایت پروتکل ها مشکل تر است./ایسنا

تراکنشهایفاقدکدشهابازامروزبرگشت
میخورند

بانک مرکزی اعام کرد که از امروز )۵ بهمن( تراکنش های فاقد کد شهاب در 
ساتنا برگشت می خورند. روابط عمومی بانک مرکزی در پیامی توئیتری نوشت: 
از ۵ بهمن تراکنش های فاقد کد شــهاب در ساتنا برگشت می خورند، لذا افراد 
حقیقی یا حقوقی که کد ملی یا شناسه ملی خود را اظهار نکرده اند، نمی توانند 
از ایــن خدمت بهره مند شــوند. اگر تراکنش  هموطنان گرامی برگشــت خورد، 
می توانند مشــکل را از طریــق بانک مبدأ پیگیری و بانــک موظف به همکاری 

است./ ایلنا

بار
اخ



درآمــد  افزایــش  اقتصــادی،  رشــد 
 3 مســکن،  قیمــت  ثبــات  و  خانــوار 
عامــل تعیین کننده بــرای کاهش زمان 
دسترســی خانوارهــا به مســکن اســت. 
آمارهــای رســمی نشــان می دهــد در 3 
دهــه اخیــر، این عوامــل تأثیــر منفی بر 
دسترســی ایرانیان به مســکن داشــته و 
بــه همین دلیل زمان انتظار برای خرید 

خانه افزایش یافته است.
ســاده ترین روش نحــوه محاســبه زمان 
انتظــار بــرای خریــد خانه این اســت که 
درآمد خانوار را بر قیمت واحد مسکونی 
تقســیم کنیــم. در ایــن روش کل درآمد 
از درآمــد خانــوار  یــا درصــدی  خانــوار 
می گیرنــد.  نظــر  در  محاســبه  بــرای  را 
بررســی آمارهــای مربــوط بــه تغییرات 
قیمت مسکن در 30 سال گذشته نشان 
می دهــد که این شــاخص افزایش قابل 
توجهی داشــته اســت و متوسط قیمت 
هــر متر مربــع خانه برای مثال در شــهر 
تهــران از حدود 400هزارتومان در ســال 
70 به 27 میلیون تومان در آذرماه سال 
99 رسیده است. این آمار نشان می دهد 
ســهم هزینه مســکن از متوســط هزینه 
خانوار رشد داشته و به این ترتیب زمان 
انتظــار بــرای خریــد خانه هــم طوانی 

شده است.
ë سهم مسکن در هزینه خانوار

بر اســاس آمار وزارت راه و شهرســازی، 
ســهم مســکن در هزینه خانــوار در بازه 
ســال  طــی10  و   1388-1398 زمانــی 
گذشته روند مشخصی نداشته و همواره 
با نوســان همراه بوده اســت. بر اســاس 
این آمار، ســهم مسکن در هزینه خانوار 
در سال 1398 به بااترین مقدار خود به 
میزان 36درصد رسیده است که نسبت 
به ســال 1388، 3.4درصد رشد داشته 

است.

بر اساس آخرین مطالعات منتشرشده 
بانــک مرکزی این شــاخص برای شــهر 
تهران در ســال 1396 معادل 49 درصد 
بوده اســت. آمار رسمی از سهم مسکن 
در هزینه خانوار در سال 99 منتشر نشده 
اســت امــا بــا توجه بــه افزایــش قیمت 
مسکن از سال 98 تا 99، )بر اساس آمار 
بانــک مرکزی متوســط قیمت مســکن 
شــهر تهران در آذر امسال نسبت به آذر 
سال گذشــته 98.9درصد افزایش یافته 
اســت( و همچنین افزایــش هزینه های 
بــه افزایــش قیمــت  بــا توجــه  خانــوار 
کااهــا تحــت تأثیــر شــرایط اقتصــادی 
و تحریم هــا، ســهم مســکن در هزینــه 
خانوار ســهمی افزایشی داشته است. بر 
اساس آمار دی ماه مرکز آمار از شاخص 
قیمت مصرف کننده، قیمت مسکن در 
12ماه منتهی به دی ماه امســال، نسبت 
به دوره مشــابه ســال قبل 26.5 درصد 

افزایش را نشان می دهد.

دارنــد  اعتقــاد  مســکن  بــازار  فعــاان 
دسترســی به مســکن در دهه های اخیر 
بــرای خانوارهای شــهری دشــوار بوده و 
حدود یک ســوم هزینــه خانواده ها را به 

خود اختصاص داده است.
ســهم هزینه مســکن از متوســط هزینه 
خانوار )آمار وزارت راه و شهرســازی(در 
ســال 88 معــادل 31 درصد اســت.این 
سهم در ســال های 89 و 90 با دو درصد 
افزایش به 33 درصد رســیده است. در 
سال 91 این سهم به 34درصد می رسد. 
شــاخص  ایــن   93 و   92 ســال های  در 
کاهــش و دوبــاره 33درصدی می شــود 
و تــا ســال 98 ســهم هزینــه مســکن از 
متوســط هزینــه خانــوار بیــن 33 تا 34 
درصد متغیر اســت اما در سال 98 این 
سهم با رشد باا به 36 درصد می رسد.

واقعیــت این اســت که امســال نســبت 
قیمــت مســکن به ســبد درآمــد خانوار 
بــاا رفته و به بااترین حد خود رســیده 

است.
ë زمان دسترسی

آخرین آمار رسمی از شاخص دسترسی 
به مســکن و دوره انتظــار مربوط به آمار 
وزارت راه و شهرسازی است که این آمار 
هم فقط تا ســال 95 است و آمار رسمی 

چند سال اخیر منتشر نشده است.
نشــان  شهرســازی  و  راه  وزارت  آمــار 
می دهــد زمان دسترســی به مســکن در 
ســال 1371 معادل 18 ســال و در ســال 
95 هم همین عدد یعنی 18 سال برای 
خرید مســکن زمــان نیاز اســت. این در 
حالی اســت که متوسط قیمت یک متر 
مســکن در کشور در سال 71 معادل 210 
هــزار تومان و در ســال 95 معــادل یک 
میلیــون و 900 هــزار تومان بوده اســت. 
بر اســاس همین آمار، زمــان ازم برای 
خرید مســکن از ســال 71 تا ســال 86 از 
18 ســال کمتر بوده و در ســال 79 به 12 
ســال رسیده است. اما در سال 86 زمان 

انتظار برای خرید مســکن از 17 سال در 
ســال 85 در ســال بعد از آن یعنی سال 

86 به 22 سال می رسد.
اگر برای مثال زمان دسترسی به مسکن 
بــرای خریــد یــک واحــد مســکونی 75 
متــری و بــر اســاس کل درآمد متوســط 
خانوارهای شهری محاســبه  شود، عدد 
به دســت  آمــده، قدرت مالــی خانوارها 
بــرای خانه دارشــدن را نشــان می دهد. 
هر قدر قیمت مســکن افزایش پیدا کند 
و در مقابل، قدرت خرید خانوارها تحت 
تأثیر تورم و رشــد هزینه ها کاهش یابد، 
شاخص دسترســی به مســکن افزایش 
پیــدا می کند. با توجه به افزایش قیمت 
مســکن و افزایــش حــدود 100 درصدی 
آن از ســال 98 تــا 99، بنابرایــن بــه نظر 
می رسد شــاخص دسترســی به مسکن 

بازهم افزایش یافته است.
بــا احتســاب میانگیــن قیمــت خانــه و 
درآمد ســاانه در ســال 98، زمان انتظار 
برای خانه دار شــدن در این ســال، به 22 
ســال رســیده اســت. به گفته کارشناسان 
اقتصــادی اگــر هر خانــوار ایرانــی حدود 
30 درصــد درآمد خــود را پس انداز کند، 
می تواند پس از حداقل 22 سال، صاحب 
یک واحد مســکونی بین 70 تا 100 متری 
شــود. البته این شــاخص بــا فرض ثابت 
مانــدن قیمت مســکن یا برابــری میزان 
افزایش دستمزدها با تورم ساانه مسکن 
محاسبه شده است. اما با توجه به شرایط 
اقتصادی و رشد قیمت مسکن که امسال 
آن را تجربــه کردیــم، بــه نظــر می رســد 
شــاخص زمان دسترســی به مســکن در 
ســال 99 افزایــش دارد و عدد آن بیش از 

22 سال در سال 98 است.
بر اساس آمار مرکز آمار، متوسط درآمد 
خانــوار شــهری در ســال 98 معادل 54 
میلیــون تومــان بود. بــا توجه به ســهم 
36 درصــدی هزینــه مســکن در هزینه 
خانــوار در این ســال می تــوان گفت هر 

خانوار شهری در این سال بطور متوسط 
بیش از 19 میلیون تومان را صرف هزینه 

مسکن کرده است.
از سوی دیگر با توجه به افزایش قیمت 
کااها و در نتیجه افزایش هزینه خانوار، 
ســهم پس انداز از درآمد خانوار کاهش 
یافتــه اســت. آمارهــای رســمی نشــان 
می دهنــد قیمــت کااهــای مختلــف و 
بویــژه کااهای پرتقاضا امســال نســبت 
به ســال قبل رشد دارد و به همین دلیل 
تــوان مالــی خانوار هــم بــرای پس انداز 
درآمد تحت تأثیر این افزایش قیمت ها 

قرار گرفته است.
ë پیش بینی آینده

مهــدی روانشــادنیا، کارشــناس اقتصاد 
»ایــران«،  بــا  گفت و گــو  در  مســکن، 
شــاخص  از  پیش بینــی  خصــوص  در 
دسترســی بــه مســکن در ســال آینــده 
گفــت: بــا توجه به شــرایط اقتصــادی و 
تغییرات قیمتی، نمی تــوان پیش بینی 
دقیقــی از این شــاخص را در ســال های 
آتــی بــه دســت آورد. امــا بــا توجــه بــه 
اینکــه ایــن شــاخص بــر اســاس ثبــات 
قیمت ها کاهش و با افزایش قیمت ها، 
صعــودی می شــود می تــوان گفــت اگر 
قیمت مســکن به ثبات برســد و درآمد 
خانوار هــم افزایش یابد، بنابراین زمان 
دسترســی به مسکن هم کاهش خواهد 

یافت.
او افــزود: البتــه افزایــش درآمــد خانوار 
رشــد  و  اقتصــادی  شــرایط  بــه  کامــاً 
اقتصــاد کشــور وابســته اســت. بنابراین 
مجموعه تحوات سیاســی و اقتصادی 
اگر نشــان دهنده ثبات و کاهش تنش ها 
باشــد می توانیم امیدوار باشــیم که آثار 
را  قیمت هــا  ثبــات  و  اقتصــادی  رشــد 
هــم در بــازار مســکن ببینیــم. بنابراین 
نمی توان شــاخص دسترسی به مسکن 
را بــدون توجــه به شــرایط اقتصــادی و 

شرایط حاکم بر بازارهای دیگر ببینیم.
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»ایران« گزارش می دهد

افزایش مداوم زمان انتظار برای خانه دار شدن
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وقتــی در برخــورد و معاشــرت بــا فعاان اقتصــادی، اصحاب رســانه و 
ســایر آحاد اجتماع با این ســؤال مواجه می شــوی کــه »راه حل چالش های 
اقتصــادی اخیر چیســت؟« قاعدتــاً باید صحبت از مشــکاتی بی ســابقه و 
نوظهور باشد، اما واقعیت این است که اقتصاد ایران ۵0 سال است که روز 
خــوش ندیــده و در تمام این مدت نیز گرفتار یک مشــکل اصلی و اساســی 

بوده است که فقط به شکل های مختلف ظهور و بروز داشته است.
به قول خواجه راز حافظ شیراز:

یک قصه بیش نیست غم عشق وین عجب
کز هر زبان که می شنوم نامکرر است

مشــکل اقتصــاد ایــران بــه بیان خیلــی ســاده حدناشناســی و موقعیت 
ناشناسی اهل سیاست و اصحاب قدرت است.

از پایان دوران صدارت مرحوم عالیخانی بر وزارت اقتصاد در ۵0 ســال 
پیــش تــا امروز ایران گرفتار دولت هایی بوده که خواســتند در یک کشــور در 
حال توســعه، که بدون داشــتن زیرســاخت های کافی و مناســب، با اتکا به 
پــول نفــت، ادای دولت رفــاه را دربیاورند یا برنامه های توســعه دســتوری 

نامعقول را به اجرا بگذارند.
یارانه پاشــی در اقتصاد و جامعه و ناکارآمدی و فســاد در تولید کااهای 
عمومی بر اثر این رویکرد موجب کاهش یا می توان گفت حذف سهم بهره 
وری در رشد اقتصادی شده و این موضوع نیز کشور را به ورطه صفر و حتی 
منفی شــدن نرخ تشــکیل ســرمایه کشــانده و موضوع اخیر ام المصائب در 
روند گســترش فقر و سایر مشکات اقتصادی و حتی غیراقتصادی جامعه 

است.
راه حل این مشــکل هم در یک جمله عقب نشــینی سیاســت از »میدان 

اقتصاد« است.
مقام معظم رهبری ذیل سیاســت های اباغی اقتصاد مقاومتی، اصل 
۴۴ و بهبود مســتمر فضای کســب و کار چارچوب راهبردی این رویکرد را به 

روشنی تبیین کرده اند. 
بدیــن جهــت از منظــر بخــش خصوصــی از اولیــن گام هــای عملیاتــی 
در اجــرای ایــن سیاســت ها می تــوان به اجرای دقیــق و کامل قانــون بهبود 
مســتمر فضــای کســب و کار، خاموش کــردن موتور مقررات زایــی دولت از 
طریق برقراری یک نظام حسابرســی مقررات کشــور، شــفاف ســازی نظام 
مالیــه عمومــی با تأکید بر تفکیک سیاســت های مالی دولــت از نظم پولی 
کشــور، قطــع رابطه بودجه دولــت و درآمدهــای نفتی، اجرای یــک برنامه 
زمانبندی شده حداکثر 10 ساله برای حذف تمام یارانه های پنهان و پیدای 
غیرهدفمنــد و بهبود کیفیــت قوانین تجارت و مالکیــت و ارتقای ضمانت 

اجرایی قراردادها است.
بــا توجــه به 7 موضوع عنوان شــده قطعــاً می تــوان از چالش های اخیر 
اقتصاد که همه بخش ها با آن درگیر هســتند، عبور کرد؛ اگر هر کدام از این 
مــوارد نادیده گرفته شــود نمی توان به نتیجه مطلوب دســت یافت. از این 
رو اگــر دولت دوازدهم در راســتای سیاســت های اباغــی اقتصاد مقاومتی 
حرکت کند می تواند مشکات بخش اقتصاد را حل و فرصتی را فراهم کند 

تا فعاان اقتصادی در میدان اقتصاد اثرگذار باشند.
گر در خانه کس است یک حرف بس است.

حسین ساح ورزی
صاحبنظر اقتصادی



قرار گرفتــن در یک موقعیــت منحصربه فرد 
جغرافیایی همــواره نشــانه ای از طالع خوش 
مردمان آن ســرزمین نیســت. گاه همسایگی 
و همجــواری بــا بزرگ ترین تولید کننــده مواد 
مخــدر در جهــان می شــود همــان موقعیت 
منحصری کــه این بــار اقتصاد و امنیــت را به 
مخاطــره می انــدازد. ایــران از ایــن حیــث در 
محاصــره بازار مکاره و پر رونقــی قرار گرفته که 
رمق از جــان و روان مشــتریان اش می زداید و 
تنها وجه تمایزاش با ســایر بازارهــای موجود 
در اقتصــاد، غیرقانونی بودن تولیــد، عرضه و 
مصرف آن است؛ غیر قانونی بودن این تجارت 
عظیــم موضوعی اســت کــه شــاید در نادیده 
انگاشتن این حوزه در تحلیل های ژورنالیستی 
هم بی تأثیر نباشــد. همچنین با توجه به اینکه 
مســأله مواد مخدر و افــرادی که ســوء مصرف 
دارند عموماً تک ســاحتی و به عنوان آســیب 
در  می گیــرد،  قــرار  تبییــن  مــورد  اجتماعــی 
گفت و گوی پیش رو تاش شــده مســأله مواد 
مخدر از منظر اقتصاد جرم و با رویکرد بررسی 
تغییرات رفتاری مصرف کننده ها، تجارت سیاه 
مواد مخدر به مثابه پولشویی، هزینه های پنهان 
مواد مخدر و همه آنچه به طور عمده با ساختار 
اقتصاد سیاسی خط و ربط پیدا می کند، بررسی 
شود. در همین ارتباط با منصور براتی، دکترای 
علوم سیاسی دانشگاه تهران و معاون پژوهشی 
مؤسســه »کادراس« گفت و گــو کردیــم که در 
حــوزه نارکوتروریســم و جرایم ســازمان یافته 
و روندهــای جهانی مــواد مخدر بــه تحقیق و 
پژوهش مشغول است؛ داده های مطرح شده 
در گفت و گــوی پیــش رو حاصــل نــگاه میان 
رشته ای مؤسسه پژوهشی هم اندیشی جهانی 
راه برتر )کادراس( به مقوله مواد مخدر و اعتیاد 
از منظــر اقتصاد سیاســی بین الملــل، حقوق 
بین الملــل، علوم سیاســی و جامعه شناســی 
اقتصادی است که توانســته فقدان داده قابل 
اتکا در این حوزه ها را تا حدی رفع کند و شرایط 
برای سیاســتگذاری در این حوزه کــه ازمه آن 

شناخت وضع موجود است محقق شود.

ë  منظــر از  مخــدر  مــواد  اقتصــاد  مبحــث 
اقتصــاد  و  سیاســی  اقتصــاد  ســاختار های 

اجتماعی چگونه تعریف می شود؟
موضــوع گردش های مالی تجــارت مواد 
غیر قانونی در جهان امروز از اهمیت بســیار 
باایــی در حــوزه اقتصــاد سیاســی و اقتصاد 
سیاســی بین الملــل برخــوردار اســت. ارقام 
مربــوط بــه گــردش مالی تجــارت مــواد غیر 
قانونــی آنقدر بزرگ اســت که به قــدر تولید 
ناخالــص ملی چند کشــور می رســد کــه این 
موضــوع نشــان می دهــد کــه تجــارت مــواد 
مخدر در ســال های اخیر بسیار گسترده شده 
اســت؛ در کل مــوادی کــه قابلیــت مصــرف 
دارند به دو دســته مــواد قانونی و غیرقانونی 
تقســیم می شــوند. مواد قانونی مانند توتون 
و تنباکــو هســتند و در ســال های اخیــر برخی 
از کشــورهای جهان به ســمت قانونی ســازی 
مصرف موادی مانند »ماری جوانا «رفته اند. 
بــا ایــن حال بخش بزرگــی از مــواد در جهان 
از نظــر دولت هــا غیرقانونــی اســت و مرجع 
رسیدگی به مســائل مواد مخدر نیز دولت ها 
هستند و البته سازمان های بین المللی مانند 
UNODC کــه دفتــر مقابله با مــواد مخدر و 
جــرم ســازمان ملل متحد اســت نیــز بر این 
حــوزه نظارت دارند، اما دولت نهادی اســت 
که سیاســت های مخدری هر کشور را تنظیم 
می کنــد، به همیــن دلیــل هم سیاســت های 
مخدری متفــاوت و حتی متناقض در جهان 

وجود دارد.
حــال با اعام غیرقانونی بعضــی از مواد 
مخدر بازار ســیاهی به وجود می آید و از زمان 
تولیــد مواد تــا آغاز عرضــه و قــرار گرفتن در 
مســیر ترانزیــت ارزش افــزوده قابل توجهی 
بــه آن اضافه می شــود و در نهایــت به  طرق 
مختلــف به دســت مصــرف کننــده و عمده 
فروش ها می رســد. بازار سیاه باعث می شود 
قیمــت باایی به این مواد اضافه شــود، مثاً 
در ســال ۲۰۰۳ بــرآورد ســازمان ملل نشــان 
می دهد گردش مالی کل تجارت مواد قانونی 
در سطح جهان ۳۲۱ میلیارد دار بوده است 
که در همین سال تولید ناخالص ملی ایاات 
متحــده ۱۱ هــزار میلیــارد دار بوده اســت در 
حالــی که تولید ناخالص ملــی کل جهان در 
همــان ســال ۲۰۰۳ بالغ بر ۳6 هــزار میلیارد 
دار اعــام شــده کــه تجــارت مواد مخــدر از 
حیــث بزرگــی برابــر با یــک درصد ایــن رقم 
اســت.حال اگــر بخواهیم با کشــورهای دیگر 
مقایســه کنیــم در همیــن ســال ایــران ۱۵۳ 
میلیارد دار تولید ناخالص داشــته است که 
گردش مالی مواد تقریباً دو برابر ارزش تولید 
ناخالص داخلی کشــورمان در این سال بوده 
اســت. در همان ســال ۲۰۰۳ تولید ناخالص 

داخلی ترکیه نیز ۳۱۱ میلیارد دار بوده است.
در ســال ۲۰۱۴ که آخرین برآورد ســازمان 
ملل اعام شــد، تولیــد ناخالص ملی ایاات 
متحده امریکا بالغ بر ۱7.5 هزار میلیارد دار 
اعام شــده کــه از نظر بزرگــی حجم تجارت 
مــواد مخــدر در جهــان برابــر بــا 4 درصد آن 
اســت، یعنی می تــوان گفت حجــم تجارت 
مواد مخدر در ســال ۲۰۱4 نســبت به ۱۱ ســال 
قبل، یک درصد افزایش یافته است. از سوی 
دیگر تولید ناخالص ملی در ســطح جهانی 
در سال ۲۰۱۴ نزدیک به ۸۰ هزار میلیارد دار 
بوده اســت که اگــر ۶۵۲ میلیــارد دار را با آن 
مقایســه کنیم، بالغ بر ۰.۸ درصد می شــود؛ 
در مــورد ایران در ســال ۲۰۱۴ نزدیک به ۴۳۴ 
میلیارد دار تولید ناخالص ملی داشــته ایم 
که برابر با ۶۶ درصد آن گردش تجارت مالی 
مــواد مخدر در جهان اســت. بدیــن معنا که 
تجارت مواد مخدر و گردش مالی و رقمی که 
تولید می کند از نظر اندازه و حجم بالغ بر 66 

درصد تولید ناخالص ملی کشورمان است.
ë  چرا داده ها از ســال 2014 به روز رسانی نشده

است؟ مانع چیست؟
اصواً برآورد در این حوزه دشــوار اســت و 
در سال های اخیر سخت تر هم شده. آن هم 
بــه این دلیل کــه روش های پولشــویی به روز 
شــده و به  دلیل روش هــای جدیدی که برای 
پولشــویی بــه کار گرفتــه می شــود، نمی توان 

آماری دقیق ارائه کرد.
ë  حاا که به موضوع پولشــویی اشــاره کردید

و  مخــدر  مــواد  اقتصــاد  میــان  نســبتی  چــه 
پولشویی وجود دارد؟

در حــال حاضــر تکنیک هــای جدیــدی 
در جهــان بــرای جلوگیــری از پولشــویی اجرا 
می شود و در سوی دیگر گروه های تروریستی 
مانند طالبــان و داعش منابع مالی داشــتند 
و کــم کم بــه صرافــت افتادند که خودشــان 
تجارت مواد مخدر را انجام دهند؛ با بررســی 

۲۰ ســال گذشــته پیداســت کــه ایــن گروه هــا 
بواسطه قدرتی که داشتند چتر حمایتی برای 
گروه هایــی می شــدند کــه در ترانزیــت مــواد 
مخدر فعالیت داشتند بدون اینکه دولت ها 
بتوانند برخوردی داشته باشــند؛ در ازای این 
کار، گروه های تروریســتی از گــروه مواد مخدر 
پــول می گرفتنــد. کــم کم ایــن گروه هــا یکی 
شدند با این توضیح که گروه تروریستی اقدام 
به تولید، کشــت و ترانزیت کردند؛ اینجاست 
کــه مفهوم جدیــدی به  نــام نارکو تروریســم 
ایجــاد می شــود کــه ترجمــه آن تروریســت 
مخــدری اســت. نکتــه دیگــر آنکــه موضوع 
تکنیک هــای مقابلــه با پولشــویی بنیان های 
مالــی ایــن گروه هــا را هــدف قــرار می دهد تا 
نتوانند پول هایی  را که از این طریق به دست 
می آیــد  ترانزیــت کنند. به همیــن دلیل هم 
گروه هــای اف ای تــی اف و کنوانســیون پالرمو 
تــاش می کنند اجــازه ندهند ایــن گروه ها از 
طریق شبکه های بانکی بین المللی فعالیت 
داشته باشند. آخرین آمار مربوط به پولشویی 
۴۲۶ میلیارد دار تا ۶۵۲ میلیارد دار است که 
احتمــااً به رقم ۶۵۲ میلیــارد دار نزدیک تر 
باشد، اما آمار پولشویی مواد مخدر در سطح 
جهان رقمی در حدود ۱۰۰ میلیارد دار است 

که از سال ۲۰۱۴ به روز نشده است.
ë  آمــار صــادرات و واردات ایــن کاا چگونــه

است؟
مفهــوم کشــفیات بــه مــا نشــان می دهد 
میزان عاقه به هر ماده در سطح دنیا چقدر 
اســت و چه رونــدی را در ســال های مختلف 
طــی می کنــد. میــزان کشــفیات در کشــورها 
و دولت هــای مختلــف آمارهــای متفاوتــی 
دارد به عنــوان مثال ایران در حوزه کشــفیات 
تریــاک، هروئیــن و مورفین تقریبــاً در جهان 
و  تریــاک  درصــد   ۹۰ و  اســت  صدرنشــین 
هروئیــن دنیــا را ایــران کشــف می کنــد ،البته 
همیشــه ایــران در ســطح کشــفیات در صدر 
جدول جهانی اســت و این موضوع به  دلیل 
هــم مرز بودن با افغانســتان اســت و نشــان 
می دهد حجم مواد مخدری که از مسیر کشور 
مــا می گذرد، چقدر زیاد اســت که این میزان 
را می توان کشف کرد؛ به طور متوسط پلیس 
در سطح جهان می تواند ۲۰ درصد از مواد را 
کشــف و ضبط کند اما در مورد ایران این آمار 
بااتر می رود و به حدود ۲5 درصد کشــفیات 
جهان می رسد.نگاهی به میزان مصرف مواد 
مخدر در جهان نشان می دهد ماری جوانا در 
جایــگاه اول، کوکایین دوم، مشــتقات تریاک 
در جایگاه ســوم، محرک هــای آمفتامین که 
شیشــه از مشتقات آن محســوب می شود در 
رتبه چهارم مصرف قــرار دارند؛در واقع آمار 
کشــفیات در سطح جهان حکایت از آن دارد 
که روند کلی جهان بویژه در کشورهای توسعه 
یافته تر به سمت مصرف مواد صنعتی پیش 

می رود.
ë  انتقــال مــواد مخــدر از مبدأ بــه مقصد چه

ارزش افزوده ای برای این کاا ایجاد می کند؟
به طور ویژه در رابطــه با هروئین می توان 
گفت ماده ای است که اغلب در اروپا مصرف 
می شــود اما عمــده تولید آن در افغانســتان 
است و باید در مسیر بالکان به اروپا برسد، اگر 
بخواهیم مســیر اروپایی آن را بررسی کنیم تا 

دو ســال گذشــته قیمت یک کیلو هروئین در 
افغانستان سر زمین ۴۵۰ یورو بود که این رقم 
با پول ایران ۱۳ میلیون می شــود بعداز اینکه 
به تهران رســید یک هــزار یورو یعنــی به ۳۰ 
میلیون تومان می رســد. با عبــور از ایران و در 
ترکیه هشــت هزار و ۱۵۰ یورو می شــود یعنی 
۲۴۴ میلیون تومان و زمانی که به انگلســتان 
برسد رقم به ۲۰ هزارو۵۰۰ یورو می رسد که به 
پول ایران۶۱۵ میلیون می شود. با توزیع خرد 
در انگلســتان ارزش هر کیلــو 7۵ هزار و 7۵۰ 
یورو اســت ،یعنــی ۲ میلیــارد و ۲7۲ میلیون 
تومان به پول ایران. به همین دلیل اســت که 
بسیاری از کشورها مجازات های بسیار سختی 
بــرای قاچاق مــواد مخــدردر نظــر گرفته اند 
از جملــه ایــران. اما با این حــال این مجازات 
ســختگیرانه جنبه بازدارندگی ندارد ،چرا که 
یک ماده در افغانســتان بــا ارزش ۱۰ میلیون 
تومان وقتی به انگلســتان می رسد بهای کاا 
بــه ۲ میلیارد تومان رســیده حال تصور کنید 
بناســت ســه هزار کیلو از افغانســتان منتقل 
شــود حتــی اگر فقــط ۱۰۰ کیلــو از آن بــه اروپا 
برســد کافی است. به همین دلیل است که با 

وجود قوانین بازدارنده این بازار گرم است.
ë  بــه خســارتی  چــه  موادمخــدر  تجــارت 

شاخص های کان اقتصاد وارد می کند؟
جبــر جغرافیایــی باعــث شــده که مــا در 
مسیر بالکان قرار بگیریم که یکی از مسیرهای 
ترانزیــت    مواد مخدر در ســطح دنیا اســت و 
باعــث شــده مرزهای ایــران به یــک منطقه 
بســیار مهم بــرای قاچاقچیان تبدیل شــود. 
نخســتین تأثیــر مخربــی کــه ایــن موضــوع 
می گذارد برای امنیت انســانی است. از سال 
۵7 تــا اان ۴ هــزار نفــر از نیروهــای پلیس و 
مأمــوران مبــارزه بــا قاچــاق مــواد مخــدر در 
جریان برخورد با قاچاقچیان در کشور شهید 
شــده اند و ۱۵ هــزار نفــر هــم مجــروح داریم 
کــه ایــن میــزان در دنیا قابــل توجه اســت. از 
ســال ۱۳۵7 تــا ۱۳۹۹ نزدیــک بــه ۳۵ هــزار 
مورد درگیری توســط ایــران با افــرادی که در 
ترانزیت مواد هســتند، ثبت شــده است. این 
نشــان می دهد که کشور ما در برخورد با مواد 
مخــدر هزینــه باایــی پرداخــت می کنــد. در 
حالی که اگر در وضعیت جغرافیایی دیگری 
قرار داشــتیم هزینه ها صرف توســعه کشــور 
می شد. در موقعیت فعلی تقریباً بودجه ای 
که هر ساله برای مقابله با مواد مخدر صرف 
می کنیــم برابر با کل بودجه عمرانی کشــور و 
رقمی در حدود ۶۲ هزار میلیارد تومان است. 
موضوعی که اان در کشورهای پیشرفته مورد 
توجه قرار می گیرد این اســت که اگر یک دار 
در حــوزه مقابلــه با مــواد هزینه شــود هفت 
دار در زمینه هــای اجتماعــی ذخیره خواهد 
شــد. بــه همین دلیل اســت که در ســال های 
اخیر گفتمان پیشــگیری بیشــتر مــورد توجه 
قــرار می گیــرد. کشــور مــا هــم از ســال ۱۳۹۰ 
بــه ســمت پیشــگیری حرکت کــرده اســت. 
نمونه هایی از آن در حوزه های مختلف بویژه 
درحوزه آموزش و مطالب کتاب های درســی 

دانش آموزان نمود دارد.
ë  ایران چه سیاست هایی در زمینه پیشگیری و

مقابله با موادمخدر در پیش گرفته است؟
 با نگاهی به انواع سیاســت های مخدری 
کــه از باا اجرا می شــود می تــوان گفت چهار 
سیاســت  نخســت  داریــم؛  کان  سیاســت 
کاهــش تقاضــا اســت کــه ســعی می کنــد با 
افزایــش آگاهــی و آمــوزش افــراد از گرایــش 
افــراد به مصــرف موادمخدر پیشــگیری کند 
و ایــن سیاســت پیشــگیری اســت. سیاســت 
دیگر که در بســیاری از کشورها محبوب است 
و آن را انجــام می دهنــد، سیاســت کاهــش 

عرضه اســت. بدین معنا کــه با قاچاقچی ها 
و گروه های تولید و توزیع برخورد شــود مانند 
بســتن مرزهــا و محاکمــه و... سیاســت دیگر 
سیاست کاهش آســیب است که به موضوع 
آسیب های اجتماعی می پردازد و در نهایت 
سیاســت درمــان. در کشــور مــا از دهــه 7۰ تــا 
پایان دهه ۸۰ شــاهد شکل گیری این سیاست 
هســتیم کــه باعــث شــد ۱۳ هــزار مرکــز ترک 
اعتیــاد در کشــور شــکل بگیــرد و حــدود 7۰۰ 
هــزار نفــر از اعتیاد نجــات پیدا کننــد. به نظر 
می رسد کشــور ما بیشــتر به سمت پیشگیری 
حرکــت می کنــد. بعــد از انقاب اســامی در 
ایران سیاست کاهش عرضه تا سال ۱۳۶7 که 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر تشــکیل و اجرا شد 
ادامه داشــت. و از این زمان به بعد در انقاب 
اســامی به صــورت نظام مند به مــواد مخدر 
پرداخته می شــود. سیاســت مخــدری هم در 
کشور شکل می گیرد و کم کم به سمت درمان 
این مســأله پیش رفتیم. اسناد زیاد باادستی 
در این زمینه تصویب شــده مانند سند جامع 
پیشــگیری از اعتیــاد کــه در ســال ۹۴ تصویب 
شده است. همچنین اسناد دیگری که در صدر 
مقامات کشور توسط مقام رهبری اباغ شده 
اســت که بر پیشــگیری تأکید می کند و به نظر 
می رسد ما تا ۱۰ ســال آینده با شدت بیشتری 
به ســمت سیاســت پیشــگیری حرکت کنیم. 
اما اگر بخواهیم یک نــگاه داخلی به موضوع 
داشــته باشــیم میزان مصــرف موادمخدر در 
ایران آخرین بار در ســال ۹۴ اعام شد. بر این 
اساس تعداد افرادی که سوءمصرف دارند در 
کشور دومیلیون و ۸۰۰ هزار نفر است که برخی 
از نهادها معتقدند این رقم دقیق نیست و تا 
ســال ۹۹ نزدیک بــه 7 تا ۸ میلیون نفر تجربه 

یک بار مصرف مواد مخدر را داشته اند.
ë  کرونا چــه تأثیری بر بازار موادمخدر داشــته

است؟
یــک ســال اســت کــه بــا اپیدمــی کرونــا 
روبه رو بوده و هســتیم. این پاندمی بر جرایم 
ســازمان یافته و قاچــاق موادمخدرهم تأثیر 
گذاشــته اســت. نخســتین اثر آن ایــن بود که 
زنجیره عرضه انــواع کااهای مجاز مصرفی 
و غیرمجاز مانند مواد دچار اختال شــد. این 
نخستین و مستقیم ترین تأثیر بود که البته این 
اختال در عرضه خود تأثیرات دیگری ایجاد 
کرد؛ نخســت آنکه میزان عرضه موادمخدر 
پایین آمد در نتیجه تقاضا افزایش پیدا کرد و 
به تبع آن شاهد افزایش قیمت مواد بودیم. 
تأثیــر دیگر موضــوع این اســت کــه برخی از 
فروشــندگان و تولیدکننــدگان موادمخــدر به 
این فکــر افتادند که موادمخــدر را با خلوص 
کمتــری عرضــه کننــد و برخــی از مصــرف 
کننده ها به تغییر مصــرف روی آوردند. مثاً 
برخی مصرف کنندگان کوکاییــن در اروپا آن 
را بــا مصرف گل جایگزیــن کردند و برخی ها 
دچــار چندمصرفــی شــدند و ایــن موضــوع 
مهمــی اســت کــه آثــار بــدی بــرای مصرف 
کننده هــا ایجــاد می کند و نمونــه آن افزایش 
میــزان اوردوز هــا در یک ســال اخیر اســت یا 
تغییــر مصرف در برخی از افراد باعث شــده 
است که به استفاده از موادی روی بیاورند که 
خطرات بیشــتری دارد مثــل مواد صنعتی و 
مصنوعی تر بویژه شیشه. همچنین ما شاهد 
سایبری شدن جرایم و خرید و فروش آناین 
هستیم. در سطح اینســتاگرام دیده می شود 

که صفحاتی برای فروش وجود دارد.
از دیگــر تغییــرات به وجــود آمــده تغییر 
کرونــا  از  قبــل  اســت.  ترانزیــت  مســیرهای 
ترانزیت از طریق مســیرهای زمینی و هوایی 
جابه جا می شد اما در یک سال اخیر ترانزیت 
کننده هــا به مســیرهای دریایــی روی آوردند 

چــون مرزهای زمینــی و هوایی در یک ســال 
اخیــر بســته شــده اســت. مــا در اروپا شــاهد 
ایــن هســتیم که بنــدر آنتروپ که بــه بلژیک 
نزدیک است چندین برابر ماده مخدر کشف 
می کند. در ایران هم که قباً مسیر ورود شرق 
کشــور بود امــا اان از اســتان های همجــوار با 

خلیج فارس این کار انجام می شود.
ë  بــا توجــه بــه محدودیت هــای پژوهشــی و

فقــدان داده ای کــه در ایــن حوزه وجــود دارد 
مجموعــه شــما چگونــه توانســته بــه چنین 

داده هایی دسترسی پیدا کند؟
مؤسســه تحقیقات و رهیافت بین المللی 
مواد مخدر از ســال ۱۳۹۲ فعالیتش را شــروع 
کــرده اســت و ســعی می کنــد یــک نــگاه بین 
رشــته ای بــه موضــوع مطالعات مــواد مخدر 
داشــته باشد که بخشــی از موضوع مطالعات 
مــواد مخــدر و اعتیــاد موضوعــات حقوقــی و 
حقوق بین الملل مثل موضوع جرایم سازمان 
یافته که تا حد زیــادی هم با روابط بین الملل 
در ارتبــاط اســت. نگاه دیگــر بین رشــته ای ما 
بــه مســائل جامعــه شناســی اعتیــاد و بخش 
دیگر به موضــوع سیاســتگذاری و بخش های 
دیگــر به موضوع اقتصاد سیاســی جرم برمی 
گــردد. ســعی کردیــم از منابع دســته اولی که 
در ســطح جهــان و نهادهــای علمــی وجــود 
دارد اســتفاده کنیــم. مثاً ما شــاخصی تحت 
عنــوان دولت هــای شــکننده داریم کــه میزان 
موفقیت و شکســت دولت هــای مختلف دنیا 
را در حوزه حاکمیت مؤثر و کارآمدی  بررســی 
می کند. دولت هایی با بحــران کارآمدی بویژه 
دولت هایــی که با گروه های تروریســتی روبه رو 
هســتند مثل افغانســتان در این شاخص رتبه 
باایی می گیرند و هرچه که دولتی رتبه باایی 
بگیرد، نشــان دهنده میزان شکننده بودن آن 
اســت. شــاخص های دیگر تروریســم جهانی، 
آزادی اقتصــادی اســت کــه نشــان می دهــد 
وضعیــت اقتصادی کشــورها چگونه اســت و 
شاخص های دیگر به حمایت از نهادهایی که 
با پولشویی در سطح جهان مقابله می کنند در 
همین راستا است. ما سعی کردیم در سال های 
اخیر با اطاعاتی که از سازمان های بین المللی 
یــک  می آیــد  به دســت  علمــی  گروه هــای  و 
برداشت منسجم از بازار مواد مخدر در جهان 
و وضعیت منطقه خودمان به دست بیاوریم 
و بــه مخاطــب خــود ارائــه کنیــم. اصلی ترین 
منبع ما منبعی است که ســتاد مقابله با مواد 
مخــدر در کشــور خودمــان در دفتر ایــران و در 
دفتر اصلی مرکزی منتشر می کنند و وجاهت 
بین المللی دارد و جزو آمارهای رســمی است 

که از خود دولت ها گرفته می شود.
ë  نتیجه این پژوهش ها چه کارکردی دارد و در

کجا استفاده می شود؟
به طور مشــخص نتیجه ایــن پژوهش ها 
حــوزه  باشــد؛  مؤثــر  دوحــوزه  در  می توانــد 
نخســت به نهادهای سیاستگذار برمی گردد 
و کارگــزاران حــوزه سیاســتگذاری در کشــور. 
به عنوان مثال اگر ما بدانیم که مصرف شیشه 
در کشور با ســرعت زیاد افزایش پیدا می کند 
یا در مجموع روند کلی نشــان از این باشد که 
مواد صنعتی مصرف زیاد می شود این روند 
را نگاه می کنیم سیاســتگذار متوجه می شود 
که برنامه ریزی را با مواد صنعتی انجام دهد 
و تمرکــز خــود را از موادی ماننــد ماری جوانا 
کمتــر کنــد. حــوزه دوم دانشــجویان و افــراد 
عاقه منــد در ایــن حــوزه اســت کــه به دلیل 
فقــدان آمــار در کشــور و منتشــر نشــدن آن 
به صورت منظم سعی می کنیم این خأ را تا 
حدی جبران کنیم و آمار جامعی را به دست 
آوریم و ما با توجه به آمارهای رسمی این کار 

را انجام می دهیم.
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سویه های اقتصادی مواد مخدر از منظر اقتصاد سیاسی و جامعه شناسی اقتصادی واکاوی شد

 هر سال ۶2 هزار میلیارد تومان معادل کل بودجه عمرانی کشور صرف مقابله با مواد مخدر می شود / پاندمی کرونا زنجیره عرضه مواد مخدر در جهان را دچار اختال کرد که نتیجه آن کاهش عرضه، افزایش قیمت و چند مصرفی است

نقش »اف اي تي اف« در منع پولشویي قاچاقچیان مواد مخدر

در سال 2014 که آخرین برآورد 
سازمان ملل اعام شد، تولید 

ناخالص ملی ایاات متحده امریکا 
بالغ بر 17.5 هزار میلیارد دار اعام 
شده که از نظر بزرگی حجم تجارت 

مواد مخدر در جهان برابر با 4 درصد 
آن است، یعنی می توان گفت 

حجم تجارت مواد مخدر در سال 
2014 نسبت به 11 سال قبل، یک 

درصد افزایش یافته است. از سوی 
دیگر تولید ناخالص ملی در سطح 
جهانی در سال 2014 نزدیک به ۸0 

هزار میلیارد دار بوده است که اگر 
۶۵2 میلیارد دار را با آن مقایسه 

کنیم، بالغ بر 0.۸ درصد می شود

در ســال 2014 تولید ناخالــص ملی ایــران نزدیک به  4۳4 میلیارد دار بوده که تجارت مواد مخدر، گردش 1
 مالی و رقمــی که تولید می کنــد از نظر انــدازه و حجم بالغ بر 

۶۶ درصد تولید ناخالص ملی کشورمان بوده است.

است که احتمااً به رقم ۶۵2 میلیارد دار نزدیک تر باشد اما آمار پولشویی 2 آخریــن آمار مربوط بــه پولشــویی 42۶ میلیــارد دار تــا ۶۵2 میلیارد دار 
مواد مخدر در سطح جهان رقمی در حدود 100 میلیارد دار است که از سال 2014 به 

روز نشده است.

تجارت مواد قانونی در سطح جهان ۳21 میلیارد دار بوده است.3 در ســال 200۳ بــرآورد ســازمان ملــل نشــان می دهــد گــردش مالی کل 

و ضبط کند اما در مورد ایران این آمار بااتر می رود و به حدود 2۵ درصد 4 به طور متوسط پلیس در سطح جهان می تواند 20 درصد از مواد را کشف 
کشفیات جهان می رسد.

انگلستان می رسد بهای آن به 2 میلیارد تومان می رسد.5 یک کیلــو هروئین در افغانســتان بــا ارزش 1۳ میلیون تومــان وقتی به 

صرف مقابله با مواد مخدر می شود.6 هر ســال ۶2 هزار میلیارد تومــان معادل کل بودجه عمرانی کشــور 

این اســاس تعداد افرادی که سوءمصرف دارند در کشور دومیلیون و ۸00 7 میزان مصرف مواد مخدر در ایران آخرین بار در ســال ۹4 اعام شــد. بر 
هزار نفر اســت که برخی از نهادها معتقدند این رقم دقیق نیســت و تا ســال ۹۹ 

نزدیک به 7 تا ۸ میلیون نفر تجربه یک بار مصرف مواد مخدر را داشته اند.

نتیجه آن کاهش عرضه، افزایش قیمت و چندمصرفی است.8 پاندمی کرونا زنجیره عرضه مواد مخدر در جهان را دچار اختال کرد که 

دریایی منتقل شد.9 در زمــان پاندمــی ترانزیت مواد مخدر از مســیرهای زمینــی و هوایی به 

شده است.10 کرونا منجر به سایبری شــدن جرایم و خرید و فروش آناین موادمخدر 

سپیده پیری
خبرنگار  ش

زار
گ

رستم قاسمی، وزیر سابق نفت:

 بابکزنجانیرا

دردولتدهمهمبهدادگاه
معرفیکردهبودیم

فــروش نفــت توســط بابــک زنجانــی در دوره 
وزارت رســتم قاســمی انجام شــده بــود و حاا 
ایــن وزیــر ســابق نفــت دربــاره پرونــده بابــک 
زنجانــی توضیح می دهد: فکــر می کنم ارتفاع 
پرونــده بابــک زنجانی یک متر باشــد، بیش از 
۲۵ دادگاه رسمی در این خصوص برگزار شد و 
این پرونده دســت وزارت اطاعات این دولت 
در هشــت ســال گذشــته بــوده و مــن تحقیقــاً 
عــرض می کنم که هیچ یــک از کارمندان نفت 

در پرونده بابک زنجانی متهم نیستند.
رســتم قاسمی در حاشیه بازدید از بیست و 
پنجمین نمایشــگاه بین المللی نفت در جمع 
خصــوص  در  بارهــا  کــرد:  اظهــار  خبرنــگاران 
بابــک زنجانــی نظر خــود را اعام کــرده ام اما 
بــاز می گویــم؛ در دوره غیــر از تحریم، ســال ها 
شرکت ملی نفت ایران به صورت دولتی، نفت 
ایران را می فروخت؛ اما با وقوع پدیده تحریم، 
شــرایط فروش نفت برای کشــور، یک شــرایط 
عادی نبود و امروز هم شــرایط فروش نفت در 

تحریم، عادی نیست.
وی بــا بیان اینکــه ما زمینه هایی را درســت 
خصوصــی  بخش هــای  کــه  بودیــم  نکــرده 
قدرتمندی ایجاد شده باشــند که بتوانند نفت 
کشــور را در شــرایط مختلــف بفروشــند، اظهار 
کــرد: بابــک زنجانی به عنــوان یک خریــدار در 
زمان تحریم ها، به شــرکت ملی نفت مراجعه 
و از شــرکت های پوششــی کــه بر اســاس مجوز 
شورای عالی امنیت ملی ایجاد شده بود، برای 

خرید نفت اقدام می کرد.
قاســمی بــا بیــان اینکــه معتبرتریــن ســند 
معامات تجــاری دنیا LC اســت، گفت: آقای 
 LC ،زنجانــی وقتی نفــت را خریــداری می کند
را از یــک بانــک ایجاد شــده در خارج از کشــور 
ارائــه می کند که تا آن مقطعی که وی LC را به 
شــرکت ملی نفت می دهد، بیش از ۶۰ درصد 
مدیریت آن بانک متعلق به یکی از بانک های 
بــزرگ کشــور بود کــه اتفاقــاً بیــش از 7۰ تا ۸۰ 
درصــد اعتبارات وزارت نفت نیــز در آن بانک 

بود.
وی افــزود: آقای زنجانی پیش از سررســید، 
کل آن بانک را خریداری می کند و هم صاحب 

بانک و هم صاحب LC می شود.
وزیــر ســابق نفت بــا بیــان اینکــه همزمان، 
آن بانــک هــم تحــت تحریــم قــرار می گیرد و 
اتفاقاتــی که در ادامه رخ می دهــد و در نهایت 
کل اقداماتــی که انجام شــد این بــود که وزارت 
نفــت، ایشــان را ممنــوع الخــروج کــرد، اظهار 
کرد: کارشناسانی سازمان دهی شدند که اموال 
ایشــان را شناسایی کنند و همزمان با شناسایی 
امــوال وی، اقدامــات ازم در زمینــه کارهــای 

دادگاهی صورت می پذیرد.
دولــت  همــان  در  درواقــع  داد:  ادامــه  وی 
دهــم، ما ایشــان را بــه دادگاه معرفی کردیم و 
نکته مهم اینجاست که کارهایی که می بایست 
در زمینــه اقدامات قضایــی صورت می گرفت، 
کاماً طبیعی اســت ولی مهم تر از آن بایســتی 
بــرای بازگشــت این پــول کار می شــد، پولی که 
وجود دارد و بایســتی تاش می شد این پول ها 
در کنــار اقدامات قضایی، به کشــور بازگردانده 
می شد. وی با بیان اینکه به هر حال در شرایط 
تحریم، ریسک و مشــکاتی وجود دارد، اکنون 
نیــز وزارت نفــت بــرای فــروش نفــت تــاش 
می کنــد امــا پشــت صحنــه ریســک هایی نیــز 
وجود دارد کــه بابک زنجانی نیز یکی از همین 
ریســک ها بــود، افــزود: اما نکته مهــم اینکه در 
ســال ۱۳۹۰ و ۱۳۹۱ که تحریم امریکا، ســازمان 
ملــل و اروپا بودیم نزدیک به ۱۶۰ میلیارد دار 
نفت فروخته شــد کــه بااترین فروش نفت در 

۱۰۰ سال گذشته است.
وزیــر ســابق نفــت در پاســخ بــه ســؤالی در 
خصــوص فــروش نفت گفــت: همان طــور که 
مهنــدس زنگنــه در مجلــس اعــام کردند که 
آقای قاسمی نه تنها ۹۰ درصد بلکه ۱۰۰ درصد 
در کنــار وزارت نفــت هســت، ایشــان درســت 
فرمودند ما مدتی اســت که در خصوص بحث 
فــروش نفت به وزارت نفــت کمک می کنیم و 
بخش قابــل توجهی از نفت کشــور را داریم به 

روش هایی که وجود دارد می فروشیم.
قاســمی دربــاره واردات گاز از ترکمنســتان 
وارد  گاز  کشــور  ایــن  از  دوره ای  در  گفــت: 
می کردیــم و بابــت آن بدهی داشــتیم که باید 
پرداخت می شــد. گاز ترکمنستان برای ما یک 
حســن داشــت و آن هــم اینکــه از آنچــه صادر 
می کردیــم ارزانتــر بــود ضمــن اینکــه مزیــت 
ســوآپ را هــم داشــتیم اما بــه هر دلیــل قطع 
شــد. در آن مقطــع کــه مشــکات بانکــی برای 
صــادرات و واردات داشــتیم بنــده ســفری بــه 
کشــور ترکمنستان داشــتم و با رئیس جمهوری 
ایــن کشــور ماقــات و مذاکــره کــردم کــه قبول 
کنند به جای پول، به آنها کاا بدهیم که توافق 
خوبی بود و ما توانستیم تعداد زیادی اتوبوس، 
لوله هــای نفــت و محصــوات شــیمیایی را به 

جای طلب به ترکمنستان صادر کنیم.
وی در پاســخ به سؤالی در خصوص برنامه 
ریاســت  کاندیداتــوری  بــرای  اش  احتمالــی 
جمهــوری در انتخابــات ۱۴۰۰ گفــت: هنوز زود 

است در مورد انتخابات صحبت کنیم.

10 نکته از 
مصاحبه
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صدوراولینشناسنامهفرزندانبامادر
ایرانیوپدرغیرایرانیدرخوزستان

اهواز - استاندار خوزستان از صدور اولین شناسنامه 
بــه فرزنــدان مــادر ایرانی کــه دارای پــدر غیرایرانی 
هســتند در اســتان خبر داد. غامرضا شــریعتی در 
جلســه اهدای اولیــن شناســنامه به فرزنــدان مادر 
ایرانــی کــه دارای پــدر غیرایرانــی هســتند، اظهــار 
کرد: در راســتای اجرایی شــدن قانون مصوب ســال 
۱۳۹۸ جهــت شناســنامه دار کــردن و هویــت دادن 
بــه فرزندان مادران ایرانی کــه دارای پدر غیرایرانی 
هســتند، اولین شناســنامه در خوزســتان صادر شد. 
وی بــا بیــان اینکه این قانــون در جهــت حمایت از 
زنــان ایرانی، فرزندان و خانواده آنها تصویب شــده 
اســت، افــزود: تا بــه امروز فرزنــدان مــادران ایرانی 
شــرایط مبهمــی داشــتند و شــرایط تحصیــل آنهــا 
ســخت بود و همچنین نداشتن هویت مشکاتی را 
برای شــان به وجود می آورد. اســتاندار خوزستان  با 
اشاره به اینکه خانم فاطمه ظریف اولین شناسنامه 
در اســتان را دریافــت کرده اســت، گفت: بــا فراهم 
کردن دستورالعمل ها، احکام شرعی، فقهی و پس 
از مصوبه قانونی شــرایطی فراهم آمد تا فرزندانی 
که از مادر ایرانی و پدری غیرایرانی هستند به عنوان 
پایــان  در  وی  شــوند.  محســوب  ایرانــی  شــهروند 
خاطرنشان کرد: در خوزستان ۲ هزار و ۳۰۰ فرزند از 
مادر ایرانی و پدر غیرایرانی وجود دارد که برای ۵۲۴ 
نفر آنها پرونده تشــکیل شــده و بتدریج شناســنامه 

آنها صادر خواهد شد.

کاهش۲3درصدیصیدماهیان
استخوانیازخزر

رشــت -  معــاون صیــد و بنــادر ماهیگیــری گیــان 
گفت: امســال با کاهش ۲۳ درصــدی صید ماهیان 
اســتخوانی از دریــای خــزر نســبت به مدت مشــابه 
ســال گذشــته مواجــه هســتیم. بــه گــزارش ایســنا، 
اکبــر  ایلدرم با بیــان اینکه صیادان شــرکت تعاونی 
صیــادی پــره از ۲۰ مهرمــاه تورهای خودشــان را در 
ســواحل دریــای خزر پهــن کرده انــد، گفــت: از آغاز 
فصل صید تاکنون ۷۴۰ تن انواع ماهیان استخوانی 
توسط صیادان صید شده است. وی بیشترین میزان 
صیــد ماهیان اســتخوانی را مربوط به گونــه کفال با 
۴۴۱ تن صید دانســت و افــزود: ۶۰ درصد از ماهیان 
صید شــده مربوط به گونه کفال است. معاون صید 
و بنادر ماهیگیری شــیات گیان، با بیان اینکه بعد 
از کفال ماهی سفید بیشترین میزان صید را به خود 
اختصــاص داده اســت، تصریــح کــرد: طــی مــدت 
مذکــور ۲۶۴ تن ماهی ســفید صید شــده که معادل 

۳۶ درصد است.

گروه ایران زمین - وزش باد و گرد و خاک 
کــه از روز پنجشــنبه بســیاری از مناطــق 
سیســتان و بلوچستان و شــرق کرمان را 
فرا گرفت وضعیت آلودگی در  ۲۰ شــهر 
و ۱۰۰۰ روســتا  در سیستان و بلوچستان و 
ریگان و جازموریان در شرق کرمان  را در 
سطح خطرناک قرار داد .باد و گردوغبار 
۲۰ شهر و بیش از ۱۰۰۰ روستای سیستان 

و بلوچستان را فرا گرفت.
و  سیســتان  هواشناســی  مدیــرکل 
بلوچستان در گفت وگو با »ایران« گفت: 
در 4۸ ساعت گذشته طوفان گردوخاک 
با سرعت ۱۰4 کیلومتر بر ساعت زابل در 
شمال سیستان و بلوچستان را درنوردید 
و همزمان یک توده گردوغبار گسترده از 
نواحی مرکزی کشــور به سوی شهرهای 
مختلف استان روانه شــد که حداقل ۲۰ 

شهر و ۱۰۰۰ روستا را دربرگرفت.
محســن حیدری افزود: نفــوذ گردوغبار 
گسترده به زاهدان بیشینه ساعتی ذرات 
غبــار در هــوای ایــن شــهر را بــه ۲۷۲6 
میکروگرم بر مترمکعــب معادل ۱۷.۸ 
برابــر حد مجــاز رســاند. وی ادامــه داد: 
ایــن گردوغبار شــعاع دید افقــی در اکثر 
شهرهای استان را به شدت کاهش داده 
اســت به طوریکه دید افقی در شهرهای 
زابل، خاش، راســک، ســراوان و زاهدان 
بــه محدوده هــزار متــر رســید. مدیرکل 
هواشناسی سیستان و بلوچستان گفت: 
در حــال حاضر ســرمای هــوا و یخبندان 
شــبانه مهمتریــن پدیــده جوی اســتان 
اســت بــه طوریکه فقــط در 4۸ ســاعت 
گذشــته کمینه دمای زاهــدان ۱۷ درجه 
سلســیوس سردتر شده است. او با اشاره 
به شــروع یخبندان شــبانه در سیستان و 
بلوچستان افزود: عاوه بر زاهدان، روند 
کاهش دما در اکثر شهرهای استان اتفاق 
افتاده اســت و در ۲4 ســاعت گذشته  در 
هشت شهر استان یخبندان شبانه  روی 
داده است. مدیرکل هواشناسی سیستان 
و  بلوچستان ادامه داد:  بر اساس آخرین 
خروجی نقشــه های پیش یابــی و مدل 

های جوی، پیش بینی می شود یخبندان 
شــبانه و ســرمای هوا همچنان در استان 
بویژه نیمه شــمالی اســتان ادامه داشته 
باشــد. حیدری گفــت: توصیه می شــود 
فعالین بخش کشاورزی استان اقدامات 
ازم برای جلوگیری از ســرمازدگی نظیر 
تهیه ســوخت مورد نیــاز، کنتــرل دمای 
گلخانه ها و مرغداری ها و... را در  دستور 

کار قرار دهند.
ë هوا به شرایط تنفسی خطرناک رسید

بر اســاس اطاعات سامانه پایش کیفی 
هوای ســازمان حفاظت محیط زیســت 
شــاخص کیفیت هوا در شهرهای زابل، 
ایرانشــهر و چابهــار ۵۰۰ واحــد و در کوه 
خواجــه در شهرســتان هامــون نیــز این 
شــاخص به ۳۵۲ واحد رسید؛ شرایطی 
کــه بــر اســاس راهنمــای کیفیــت هوای 
این ســامانه، در شــرایط خطرنــاک قرار 
دارد و مــردم نبایــد هیــچ فعالیتــی در 
خارج از منزل داشــته باشــند. بر اســاس 
گزارش های مردمی و مســئوان محلی 
در  بــاد  وزش  شــدت  کرمــان،  اســتان 
مســیرهای ارتباطی مشــترک سیســتان 
و بلوچســتان با این اســتان به حدی بود 
که مســیر زاهدان-کرمان برای ســاعاتی 
بســته شــد. ســامانه پایش کیفــی هوای 
ســازمان حفاظت محیط زیســت اعام 
کــرد که ســاعت ۱۰:۰۰ روز جمعه میزان 

در  معلــق  ذرات  میکــرون   ۱۰ آاینــده 
هوای زابل حداقل به ۵۰۰ واحد معادل 
۳.۲ برابــر حــد مجــاز رســید و شــرایط 
کیفــی هــوا را برای تمام گروه های ســنی 
»خطرناک« کرد. در شــرایط خطرناک، 
شــاخص کیفیت هوا با رنــگ قرمز تیره 
افــراد  همــه  و  می شــود  داده  نمایــش 
جامعــه بایــد از فعالیــت هــای خــارج 
از منــزل خــودداری کننــد.  بــر اســاس 
اســتانداردهای اعامــی ســامانه پایــش 
کیفی هوای کشــور، شاخص کیفیت هوا 
به ۶ دســته تقسیم بندی می شــود که از 
نظر بهداشــتی ۲ دســته آن پاک و سالم 
و چهار دسته دیگر نشان دهنده درجات 
مختلف هوای ناســالم برای گــروه های 
و  ناســالم  بســیار  ناســالم،  حســاس، 

خطرناک است.
ë  خسارت ســرما و طوفان  کشــاورزان

سیستان و بلوچستان
کشــاورزان سیســتان و بلوچســتان هــم 
از  کرمــان  در  خــود  همســایگان  ماننــد 
خســارت های ســرما زدگــی و همچنین 
نصیــب  بــی  خــاک  گــردو  طوفــان 
نماندند. معاون ســتاد مدیریت بحران 
اســتانداری سیســتان و بلوچســتان بــه 
ایرنــا گفــت: حــدود ۶۰ میلیــارد تومــان 
در دی ســال جــاری بــه اراضــی زراعــی 
و باغی)کشــاورزی( ایــن اســتان در اثــر 

سرمازدگی خسارت وارد شده  است.
روح اه ســرگزی بــا بیان اینکــه با وجود 
تــوده هــوای  ســرد و وزش بــاد در دی 
ســال جــاری شــاهد ســرمای کم ســابقه 
بودیــم  بلوچســتان  و  سیســتان  در 
اظهارداشــت: در بحــث طوفــان ۲ روز 
اخیــر به دلیــل اینکه مدت زیــادی از آن 
نگذشــته، خســارات ناشــی از آن هنــوز 

جمع بندی و اعام نشده است.
 وی بــا اشــاره بــه عــوارض طوفان هــای

 ۲ روز اخیــر در سیســتان و بلوچســتان 
افزود: در اثر ایــن طوفان ها، ۱۳۵ نفر به 
مراکز بهداشتی درمانی با عائم اختال 
تنفسی مراجعه کردند که ۱۴ نفر بستری 
و ۱۲۱ نفــر بــه صــورت ســرپایی درمــان 
شــدند.  وی بــا اشــاره به اینکه براســاس 
آمار هواشناســی در ســال گذشته تعداد 
۵۹ روز بــاد بــا ســرعت ۵۴ کیلومتــر بــر 
ساعت بوده که این میزان در سال جاری 
تــا پایــان دی و اول بهمــن ۳۰ روز بــوده 
تصریــح کــرد: از ایــن ۳۰ روز ۲ روز دیــد 
افقی زیر یکهزار متر بوده است. سرگزی 
افزود: سعی مدیریت بحران بر این بوده 
کــه دســتگاه های اجرایی دســت اندرکار 
برنامه هــای کنتــرل وضعیــت نابهنجار 
گــردو غبار را در دســتور کار قــرار دهند و 
اقدامــات کوتاه مــدت و بلندمدت برای 

این موضوع تهیه و اجرایی کنند.

توده گسترده گردوغبار حداقل 20 شهر و بیش از 1000 روستا را در سیستان و بلوچستان در بر گرفت

 طوفان شن در شرق

گروه ایران زمین - سیل، سرمازدگی و طوفان شن؛ 
اینها دشــمنان هرســاله کشــاورزان جنوب و شرق 
کرمان هســتند. هفته گذشته ســرما زدگی بیش از 
۱5۰۰ میلیــارد تومــان به کشــاورزان جنوب کرمان 
خســارت زد و ایــن هفتــه طوفــان شــن بــه ســراغ 
کشــاورزان جازموریــان و ریــگان در شــرق کرمــان 
آمــد و همــه دســترنج آنــان را دفــن کــرد. ریــگان 
حــاا به دلیــل وجود کویــر لوت، کاهــش رطوبت و 
تغییــرات اقلیمــی بــه کانــون ریزگردها در اســتان 

کرمان تبدیل شده است.
بــه  گفتــه مرجان شــاکری مدیرکل محیط  زیســت 
اســتان کرمــان، خشکســالی یکــی از دایــل اصلی 
افزایــش کانون هــای شــنی در شهرســتان ریــگان 
اســت و در منطقه جازموریان نیز به دلیل خشــک 
شــدن این باتاق و بســتر خشــک منطقه مستعد 
بروز طوفان شــن و ریزگرد است. وی تصریح کرد: 
حــل مشــکل ریزگردها در شــرق اســتان کرمان به 

همت مدیران در سطح استان و ملی نیاز دارد.
ë اشک کشاورزان در مزارع دفن شده

و  جوانــان  دارد.  فــرق  ســال ها  همــه  بــا  امســال 
کشاورزان شرق کرمان با مشقت فراوان بذر، کود و 
پاســتیک را با قیمت های گزاف خریداری کردند. 
همه ســختی های کشــت را پشت ســر گذاشتند به 
امیــد اینکه بــا فــروش محصوات کشاورزی شــان 
اندک ســرمایه ای را برای فصل جدید زندگی شان 
پس انــداز کننــد. امــا اکنون نــه تنها همــه زحمات 
آنهــا با طوفان شــن روز گذشــته به بــاد رفت بلکه 
عاوه بــر اینکه نانی عایدشــان نشــد، بدهکار هم 
شــدند و به قول خودشــان زخم دلشــان تازه شــد 
و شرمندگی شــان پیــش طلبکاران و خانواده شــان 

شروع دوباره ای از سر گرفت.
 بــه  گــزارش ایســنا، »رضــا هاشــمی« از جوانــان 
کــه  شــن  طوفــان  خســارات  از  جازموریــان  اهــل 
همــه دســترنج کشــاورزان را بــر بــاد داد اینچنین 
گفــت: از بیــن هزاران کشــاورز فقط تعــداد اندکی 
با پول خودشــان کشــاورزی کردند و بقیــه مردم و 
جوانــان یــا از بانک وام گرفتند، یا قــرض کردند یا 
طای همسر و فرزندانشــان و وسیله نقلیه شان را 

فروختند و خرج کشاورزی کردند.

»ایمان ســابقی« نیــز از اهالی جازموریــان در این 
بــاره گفــت: صدهــا هکتــار نهالــکاری در دشــت 
دوکــم انجام شــده که متأســفانه یک ســال اســت 
رهــا شــده اند و هزینــه کشــت و آماده ســازی آنهــا 
نیز بی نتیجه اســت زیــرا اصلی ترین منطقه وزش 
بــاد و دروازه طوفــان جایــی اســت کــه متأســفانه 
جنگلکاری هــا در حــال نابــودی هســتند و کســی 
توجهــی نــدارد کــه قبــاً نهالــکاری شــده امــا رها 
شــده اند.  یکــی دیگــر از کشــاورزان جازموریان نیز 
گفــت: از دو هکتــار محصولی که کشــت کــرده ام، 
چیــزی باقــی نمانــده و همه چیز خراب شــده و از 
زندگــی و دســترنج مــا چیزی روی زمین نیســت و 

همه دفن شدند.
کشــاورز دیگــری از روســتای نقصــان جازموریــان 
گفــت: ۲۰۰ هکتار کشــاورزی در این روســتا شــامل 
ســیب زمینی، گوجه، هندوانه و خیار نابود شــدند 

و دیگر چیزی برایمان نمانده است.
»محمــود قانعی فــر« فرماندار شهرســتان رودبار 
جنوب با اشــاره به خسارت سنگین سرما و طوفان 
به مزارع کشاورزی در جازموریان گفت: از ساعات 
اولیــه از بخشــی از مزارعــی کــه بر اثر طوفان شــن 
خسارت دیده اند بازدید کردم اما وسعت خسارت 
زیــاد اســت. وی از خســارت ۲۰۰ میلیــارد تومانــی 
طوفان شن به بخش کشاورزی شهرستان خبرداد 
و افزود: گزارش مفصلی از وضعیت خســارات به 
اســتانداری، مدیریت بحران استان و کشور ارسال 
کردیم اما هنوز این میزان خسارت تغییر می کند.

 وی بیشترین میزان خسارات را بخش جازموریان 
و زهکلــوت عنوان کرد.  »ســعید برخوری« رئیس 
ســازمان جهــاد کشــاورزی جنــوب کرمــان گفــت: 
طوفان سوم بهمن ماه بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان 

به کشاورزان جازموریان خسارت زده است.
 وی کانــون بحــران طوفان شــن را زهکلوت اعام 
کــرد و افــزود: بعد از جمع بندی نهایی خســارات، 
گــزارش کامــل را بــه مدیریــت بحــران اســتان که 
زیرمجموعه معاونت عمرانی اســتانداری اســت، 
ارســال می کنیم که در نهایت توســط ستاد بحران 
بررســی می شــود و بــه وســیله ســازمان برنامــه و 

بودجه تأمین اعتبار می شود.

ش
بر

طوفانشنمزارعشرقکرمانرادفنکرد
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 دردسر دختــر نوجوان
 برای انتقام از ناپدری

گروه حوادث/ دختر نوجوان که برای آزار دادن ناپدری خود با خواهرناتنی 
3ساله اش از خانه فرار کرده بود در دام پسری فریبکار گرفتار شد.

بــه گزارش خبرنــگار حوادث »ایران«، چندی قبــل زن جوانی با مراجعه 
به پلیس از ناپدید شــدن 2 دختــرش خبر داد و گفت: من از ازدواج اولم 
یــک دختر 16 ســاله دارم و از ازدواج دومم نیز یک دختر 3 ســاله. 3 روز 
قبل دختر بزرگم به نام مونا به بهانه خرید ساندویچ با خواهرش از خانه 
خــارج شــد و دیگر برنگشــت. امروز دوســت مونــا با من تمــاس گرفت و 
گفــت که مونا بــه او پیام داده و گفته دیگر به خانــه بر نمی گردد و ما هم 

نباید دنبال آنها بگردیم.
 در حالــی کــه ردیابی ها بــرای یافتن این دو خواهر ادامه داشــت یک روز 
بعد زن جوان با مراجعه به پلیس گفت: یک نفر شــبانه دختر 3 ساله ام 

را پشت در خانه رها کرده و رفته بود.
 تاش پلیس ادامه داشــت تا اینکه یک هفته بعد مأموران مونا را با ســر 
و وضعی آشفته در پارک سرخه حصار یافتند.دختر نوجوان می گفت از 

سوی پسری جوان تحت آزار قرار گرفته است.
 پزشــکی قانونــی آثــار ضرب و جــرح روی بــدن مونا را تأیید کــرد و بدین 
ترتیــب دختر نوجــوان برای تحقیــق و بازجویی به پلیــس آگاهی منتقل 
شــد. وی گفت: چند سال قبل پدر و مادرم از هم جدا شدند و من همراه 
مادرم زندگی می کردم. تا این که مادرم با مرد جوانی ازدواج کرد و بهاره 
بــه دنیــا آمد. ناپدری ام با مــن بد رفتاری می کرد و مــادرم هم اعتراضی 
نمی کــرد به همین خاطر من هم برای اذیت کردن او و مادرم با بهاره از 
خانه خارج شدم. بعد با دوستم سینا تماس گرفتم و خواستم که دنبالم 
بیاید. اما ســینا با یکی از دوســتانش آمد. آنها ما را به بابلســر بردند. من 
می خواستم فرار کنم چون پشیمان شده بودم و نگران وضعیت خواهرم 
بودم اما آنها ما را به شــمال بردند. وقتی برگشتیم دوست سینا خواهرم 
را به خانه رســاند اما ســینا مرا به جنگل های ســرخه حصار برد و آنجا به 
من تعرض کرد. بعد هم طاهایم را دزدید. به دنبال اطاعاتی که دختر 

نوجوان به پلیس داده بود سینا و دوستش دستگیر شدند.
از قبــل  را  اتهــام خــود شــد و گفــت: مونــا  ســینا در بازجویی هــا منکــر 
می شــناختم.آن روز بــه مــن گفته بود تــا دنبالش بروم.من و دوســتم به 
خواســت او به شــمال ســفر کردیم. او می گفت برای اذیت کردن ناپدری 
اش دســت به چنین کاری زده اســت. اما بعد از اینکه به تهران برگشتیم 
بــه پارک ســرخه حصار رفتیم و مــن به اصرار خودش بــا او رابطه برقرار 
کردم. او نمی خواســت به خانه شــان برگردد اما من بــه زور او را در پارک 

نگه داشتم تا تحویل خانواده اش بدهم.
دوســت ســینا هم صحبت هــای او را تأیید کرد و چون مدرکــی علیه او به 
دســت نیامده بود قرار منع تعقیب برایش صادر شــد اما ســینا به اتهام 
آدم ربایــی و ضــرب و جــرح در شــعبه هفتــم دادگاه کیفری یک اســتان 

تهران پای میز محاکمه ایستاد.
 در جلســه دادگاه مــادر مونــا درخواســت اشــد مجــازات را مطــرح کــرد. 
مونــا نیــز در حالــی که اشــک می ریخت گفت: قبــول دارم همراه ســینا و 
دوســتانش به شمال رفتم اما در پارک او با چاقو مرا تهدید به مرگ کرد 

وآزارم داد.
 در پایان جلســه قضات وارد شــور شــدند و با توجه به مدارک موجود در 
پرونــده، ســینا را به اتهــام آدم ربایی به دو ســال زندان و شــاق محکوم 

کردند.

طوفانشاهرودسقفدامداریراازجاکند
گروه حوادث/  وزش طوفان شدید در شاهرود ، سقف 25 تنی یک دامداری 

را از جا کند و 60 متر با خود برد .
ایــن حادثــه روز جمعه در روســتای اســدآباد شــاهرود رخ داد و بــر اثر وزش 
طوفان که 100 کیلومتر در ســاعت ســرعت داشت سقف فلزی یک  دامداری 
در حال ســاخت که 2۵ تن  وزن دارد از ســازه جدا شــد و ۶0 متر آن ســوتر در 

باغ انگور مجاور سقوط کرد.
غامرضــا فرهادی مالک دامداری به خبرگزاری صدا و ســیما گفت:  شــدت 
وزش طوفــان آن قــدر زیــاد بود که  دیوارهــای دامداری  فرو ریخت و ســقف  

جدا و به باغ مجاور دامداری پرتاب شد.
علی اکبر جعفری مالک انگور نیز گفت: بر اثر پرتاب این سقف فلزی 100 تا 

1۵0 اصله درخت انگور از بین رفت.
ایــن طوفــان شــدید همچنیــن به ســازه پنــج گلخانه به مســاحت پنــج هزار 

مترمربع آسیب زد و محصول گوجه آنها را از بین برد.

بر
خ

گــروه حــوادث/ پــدر و دختری که ســوار بــر تله ســیژ در منطقه 
دربندسر قصد رفتن به اسکی داشتند به علت نبستن محافظ 
ایمنی در حال ســقوط بودند که با کمک بموقع مســئوان تله 
ســیژ نجات یافتند.به گزارش خبرنگار حــوادث »ایران«، عصر 
جمعه 3 بهمن کلیپی در فضای مجازی منتشــر شد که در آن 
یک پدر و دختر کوچکش را نشــان می داد که در حال ســقوط از 
روی صندلی تله ســیژ دربندســر بودند و دقایقی بعد هر دو به 
پایین سقوط کردند اما به دلیل اینکه تور نجات در محل وجود 

داشت هر دو زنده ماندند.
برای اطاع از چگونگی این حادثه و جزئیات این ماجرا با سینا 
سرپوشــی، مدیــر روابــط عمومی تلــه کابین دربندســر تماس 
گرفتیــم کــه وی در این رابطــه به خبرنــگار »ایران« گفــت: روز 
جمعه همکارانم از طریق تله بی ســیم با من تماس گرفتند و 
گزارش شــد که 2 نفر ســوار تله سیژ هستند اما به خاطر نبستن 
حفاظ برایشان حادثه ای رخ داده است. نخستین بررسی های ما 
نشــان می داد حادثه برای پدر و دختری رخ داده که در ایستگاه 
یکم برای اســکی بازی ســوار دســتگاه های دو نفره مخصوص 
اســکی بازها شده بودند. اما هنگام سوار شدن حفاظ تله سیژ را 
نگذاشــته بودند. از ســویی ظاهراً دختر بچه 6 سال و نیمه روی 
صندلی بد نشسته بوده است. همین موارد باعث شده بود که 

به محض حرکت این حادثه رخ دهد.

ایــن ماجرا حــدود 5 دقیقــه طول 
دســتگاه  بافاصلــه  کشــید، 
خامــوش شــد و در عرض کمتر 
از یک دقیقه تجهیزات را آماده 

کردیم و توری را زیر پای آنها پهن 
کرده و شــرایط پرش را بــرای آنها 

فراهم کردیــم. ارتفاع خیلــی کم بود 
که با فراهم شــدن شرایط مناسب، پدر و دختر 

از تله ســیژ پریدند و نجات یافتنــد. همزمان با پرش 
آنهــا، امدادگــران در محــل حاضر بودنــد. از آنجایی 
که فاصله زیادی تا زمین نبود از آنها خواسته شد که 

بپرند؛ اگر فاصله بیشــتر بــود، از تجهیزات دیگر مانند 
طناب برای نجات آنها استفاده می شد. وضعیت جسمی 

آنها بعد از این پرش خوب بود و با پای خودشــان، به اورژانس 
رفتند. بعد از این حادثه تحت درمان قرار گرفتند.

ë بی دقتی حادثه ساز
مرد جوانی که با دخترش در این حادثه گرفتار شــده اســت، از 
حادثــه آویزان شــدنش از تله ســیژ چنین گفت: مــن و دخترم 
مانلی روی تله ســیژ ســوار شــدیم همان لحظه اول که آمدیم 
بنشینیم، دخترم هنوز ننشســته بود که این اتفاق افتاد. خودم 
هر کاری کردم مانلی را عقب بکشم یک دستی نمی توانستم تا 

اینکه یک دفعه هردو برگشتیم و آویزان 
خیلــی  شــرایط  داد:  ادامــه  شــدیم.او 
ترســناک و ســخت بود. خدا را شــکر به 
خیــر گذشــت و تا متوجه شــدند که این 
اتفاق برای ما افتاده همه به کمک آمدند 
یک ســری توری های حفاظ را گذاشــتند زیر 
پــای مــا و از آن باا به پایین پریدیم و خدا را شــکر 
اتفاقــی برایمان نیفتاد.جواد شمشــکی، رئیس شــورای شــهر 
شمشــک دربندســر نیز در این رابطه گفت: افراد غیرحرفه ای 
گاهی موارد ایمنی را به صورت صحیح رعایت نمی کنند و این 
مورد نیز از همین دسته بود. اپراتور نیز پس از مشاهده نقص در 
بستن کمربند دستگاه را متوقف کرد و با استفاده از توری این دو 
فرد را نجات داده و با توجه به حضور اورژانس در محل، توسط 

پزشک معاینه شدند.

 5 دقیقه دلهــــره
 میان زمیــن و آسمــان

تعیین هیأت کارشناسی 
حادثه سقوط چتـربـاز در

گروه حوادث/  با گذشت سه روز از حادثه سقوط مرگبار مرد چترباز 
از نردبــان آتش نشــانی بازپــرس جنایی تهــران دســتور تعیین هیأت 

کارشناسی برای بررسی علت حادثه و توقیف چتر وی را صادر کرد.
بــه گــزارش خبرنــگار حــوادث »ایــران«، صبح پنجشــنبه 2 بهمن 

»محمد بزرگــی«، چترباز حرفه ای، 
بــه  داشــت  قصــد  کــه  هنگامــی 
یادبــود  و  بزرگداشــت  مناســبت 
شــهدای حادثه پاســکو، از مقابل 
در  واقــع  آتش نشــانی  ایســتگاه 
شــهرک اکباتــان بــا چتــر از نردبان 
58 متری آتش نشــانی فــرود آید، 
بــه علت بازنشــدن کامــل چترش 
ســقوط کرد و جان باخت. گزارش 
مرگ این مرد 30 ساله به بازپرس 
کشــیک قتــل پایتخــت اعام شــد 
و بازپــرس محمدجواد شــفیعی، 

رسیدگی به این پرونده را آغاز کرد. او ابتدا دستور توقیف 
چتــری را که محمــد بزرگی با آن قصد پرش داشــت، صــادر کرد تا به 
محلی مناســب انتقال داده و مورد بازبینی و بررســی کارشناســی قرار 

گیرد.
همچنین بازپرس شعبه پنجم دادسرای امور جنایی تهران دستور 
بازبینی فیلم هایی که از صحنه پرش گرفته شده بود و تحقیق از اپراتور 
جرثقیــل آتش نشــانی که محمد بزرگی از نردبــان آن پرید و تحقیق از 

شاهدان و افرادی که در صحنه حادثه حضور داشتند را نیز صادر کرد.
هیأت کارشناســی نیز به دستور بازپرس جنایی تعیین شد تا علت 

حادثه و وضعیت محیطی و وزش باد را بررسی کنند.

گروه حوادث/ دو مرد که به دســتور یک 
زن، شــوهر وی را کشــته بودنــد به قصاص 
محکــوم شــدند و زن جــوان نیز بــه اتهام 

معاونت در قتل به حبس محکوم شد.
به گزارش خبرنگار حــوادث »ایران«، 
راز این جنایت از شــامگاه 29 تیر ســال 98 
بــا کشــف جســد مــردی جــوان در بزرگراه 
ســعیدی تهران فاش شــد. با اطاع ماجرا 

به پلیس و انتقال جســد به پزشکی قانونی 
مشخص شــد مرد جوان به نام داریوش بر 

اثر 19 ضربه کارد به قتل رسیده است.
 پلیس در نخستین گام به سراغ همسر 
25 ســاله مقتــول رفت، وی بــه مأموران 
گفت: شوهرم پیک موتوری بود و شب ها 
هم به عنوان نگهبان در خوابگاه دختران 
کار می کــرد. آخریــن بــاری که شــوهرم را 

دیــدم بــه دنبال گرفتــن یک ســفارش از 
خانه بیــرون رفت و دیگر برنگشــت.اما 
مأمــوران در بررســی دقیق تــر ماجــرا به 
ارتباط پنهانی همسر مقتول با مرد جوانی 
به نــام محمود پی بردند و بــا ردیابی های 
فــراوان یک ماه بعد او را دســتگیر کردند. 
محمــود خیلــی زود بــه قتل داریــوش با 
همدســتی دوســتش کیوان اعتراف کرد.
وی گفــت: وقتــی من با ســیما - همســر 
مقتول- آشنا شــدم نمی دانستم متأهل 
اســت، بعــد از مدتــی عاشــقش شــدم و 
تصمیم به ازدواج گرفتم تا اینکه او به من 
گفت متأهل اما شــوهرش معتاد اســت 
و خیلی اذیتش می کند. ســیما پیشــنهاد 

داد شوهرش را بکشــیم . به همین خاطر 
طبق نقشه با داریوش تماس گرفتم و از او 
خواستم تا بسته ای را به محلی در نزدیکی 
کوره آجرپــزی ببرد. مــن آن روز به همراه 
دوست صمیمی ام کیوان به پشت کوره 
آجرپــزی رفته بــودم . وقتــی داریوش به 
آنجا آمــد با او صحبت کردم و به او گفتم 

پلیس و از اقوام همسرش هستم. 
من از او خواســتم تا از همســرش جدا 
شود اما با هم درگیر شدیم و من چند ضربه 
چاقو به او زدم. می خواســت فــرار کند که 
دوســتم هم چند ضربه به او زد و بافاصله 
فرار کردیم . به دنبال اظهارات تکان دهنده 
این مرد، سیما نیز دستگیر شد اما ادعا کرد از 

قتل شوهرش بی خبر بوده است.
با افشای این ماجرا کیوان نیز ردیابی و 
بازداشت شد و به مشارکت در قتل اعتراف 
کرد. متهمان در بازجویی ها مدعی شــدند 
قبل از این جنایت ماده مخدر گل مصرف 

کرده بودند و حالت طبیعی نداشتند.
پرونده آنها با صدور کیفرخواســت به 
شعبه دهم دادگاه کیفری یک استان تهران 

فرستاده شد. 
در جلســه دادگاه اولیای دم که قیم 
فرزنــد خردســال قربانــی نیــز هســتند 
درخواست قصاص کردند.محمود در 
دفــاع از خــود گفت: من خودم نقشــه 
قتل را کشــیدم و ســیما از این موضوع 

اطاعــی نداشــت.کیوان نیــز گفــت: 
من به خواســت خودم همراه محمود 
رفتــم و وقتــی دیــدم آنها با هــم درگیر 
شده اند و داریوش قصد فرار دارد چند 
ضربه چاقو به او زدم.سیما نیز بار دیگر 
اتهــام خــود را انــکار کرد و گفــت: من 
اصاً خبر نداشــتم محمود با شــوهرم 
خودســرانه  او  اســت.  گذاشــته  قــرار 

چنین تصمیمی گرفته بود.
در پایان جلســه قضات وارد شور شدند 
و با توجه به مدرک هــای موجود در پرونده 
محمــود و کیــوان را بــه قصــاص محکوم 
کردند. زن جــوان نیز به خاطر معاونت در 

قتل به زندان محکوم شد. 

 پیــک موتـوری قصاص،مجازات قاتان

جزئیاتسقوطپدرودخترازتلهسیژ

قتل کارگر باربری در پارک جوادیه
گــروه حــوادث/ درگیــری دو پســر جــوان در یکــی از 

بوستان های تهران منجر به قتل یکی از آنها شد.
بــه گــزارش خبرنگار حــوادث »ایران«، ســاعت 2 
بعد از ظهر روز اول بهمن دختر نوجوانی با اورژانس 
تمــاس گرفــت و از مجــروح شــدن دو پســر 21 و 22 
ســاله در نزدیکــی پارکــی در خیابان بعثــت، منطقه 
جوادیــه خبر داد. با اعام این خبــر امدادگران راهی 
محل شــدند اما قبل از رســیدن آنها پسر 22 ساله که 
از ناحیــه پهلو مورد اصابت جســمی نــوک تیز مانند 

چاقو قرار گرفته بود تسلیم مرگ شد.
به دنبال مرگ پســر جوان، مأموران کانتری 117 
جوادیه، موضوع را به بازپرس کشــیک قتل پایتخت 
اعــام کردنــد. بــه دســتور بازپــرس شــعبه یازدهــم 
دادســرای امــور جنایــی پایتخــت تحقیقــات در ایــن 
خصــوص آغاز و تیم جنایی دقایقی بعد راهی محل 

حادثه شــدند. دومین زخمی کــه او نیز از ناحیه پهلو 
مصدوم شده بود به بیمارستان منتقل شد.

بــا حضــور در محل دختر 16 ســاله ای کــه گزارش 
ایــن نزاع خونیــن را به اورژانس اعام کرده و شــاهد 
حادثه بود، گفت: 6 ماه قبل در اینســتاگرام با پسری 
به نام ارشــیا آشــنا شــدم. امروز بــا او قرار گذاشــتم و 
داخل پارک نشسته بودیم که ناگهان پسری برایمان 

مزاحمت ایجاد کرد.
او ادامــه داد: از روی صندلی پارک بلند شــدیم تا 
از آنجا برویم که دوباره مقتول به سراغ ما آمد و این 
بار با ارشــیا درگیر شدند او ناگهان چاقویی از جیبش 
درآورد و به پهلوی ارشیا ضربه ای زد. ارشیا که سعی 
داشــت از خود دفــاع کند، چاقو را از دســتش گرفت. 
پســر جــوان مقاومت می کــرد که یک دفعــه چاقو به 
پهلــوی او فــرو رفــت در حالی کــه هر دو نفــر زخمی 

شــده بودند من با اورژانس تمــاس گرفتم اما قبل از 
اینکه امدادگران برسند، پسر جوان تسلیم مرگ شد.

در تحقیقات میدانی که از سوی کارآگاهان پلیس 
آگاهــی پایتخــت صــورت گرفــت نیز مشــخص شــد 
پارکــی که در آن درگیری و درنهایت جنایت رخ داده 

است، پاتوق مقتول بوده است.
در ادامــه تحقیقات خانواده مقتول نیز شناســایی 
شدند. پدر مقتول به مأموران گفت: پسرم در باربری 
کار می کنــد و روز حادثــه نیــز به قصــد رفتن به محل 
کارخانــه را تــرک کــرد. تصــور می کردم که پســرم در 
محــل کارش اســت که مأمــوران تمــاس گرفتند و از 

قتل او خبر دادند.
بازپــرس مصطفــی واحــدی دســتور تحقیقات از 
متهم 21 ســاله پس از بهبودی را صادر کرد تا انگیزه 

اصلی این جنایت مشخص شود.

تخریبخانهبراثرانفجارگازپیکنیک
گــروه حوادث/ انفجار گاز پیک نیک باعــث تخریب یک خانه و مصدوم 
شــدن چهار نفر از اعضای خانواده در اهواز شــد. ابراهیم قنبری، رئیس 
ســازمان آتش نشــانی و خدمــات ایمنــی شــهرداری اهــواز در ایــن بــاره 
گفــت: ایــن حادثــه در ســاعت ۹:30 صبح شــنبه اتفاق افتــاد و مأموران 
آتش نشانی به محض اطاع از ماجرا راهی محل حادثه شدند. نخستین 
بررسی ها نشان می داد انفجار گاز در خیابان هشت منطقه ماشیه اهواز 
رخ داده و در پی آن چهار عضو یک خانواده مصدوم شــدند. وی با بیان 
اینکه مصدومان این حادثه توسط نیروهای آتش نشانی از زیر آوار خارج 
شــدند افزود: پدر و مادر این خانواده به بیمارســتان ســوانح و ســوختگی 
اهــواز منتقل شــدند و 2 فرزنــد آنها به صــورت ســرپایی در محل درمان 
شــدند. علت این حادثه باز ماندن شــیر گاز پیک نیک از شب گذشته در 
خانــه بــود که صبح شــنبه ناگهان بر اثر یک جرقه انفجــار رخ داد و خانه 
تخریب شد. طبق اعام سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
اهــواز از ابتــدای امســال تا کانون 1۴ مــورد انفجار گاز شــهری در اهواز رخ 

داده است و ۶ نفر در این حوادث جان خود را از دست داده اند.
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   افقي: 
1- خواهي نشوي رســـوا... جماعت شو- 

نوعي فضاي سبز اطراف شهر
2- يکـــي از اصول مهـــم و اساســـي در تولید محصوات 

زراعي و باغي- پسر عرب- قیمت
3- جوال- امیدواري- مختل شدن رابطه میان دو نفر بر 

اثر رنجش- رود شولوخف
4- خبره- نظر- فرمان توقف پلیس

5- نابغه- با خیر و برکت- کوه»سیستان و بلوچستان«
6- سپاسگزاري- هوس آبستن- غیر قابل تغییر

7- فرزند رستم- نسل و نژاد- کامیون ارتشي
8- عضو راهي- بهترين فیلم تاريخ- اسم آذري

9- نیمتنه زنانه- گمگشته کنعان- تر و تازه
10- بخش پايین صورت- نقابدار کارتوني- کشور آسیايي

11- حیوان جونده- نوعي شرکت- لباس بي آستین
12- خانه يیاقي- طايفه- اندازه لباس

13- عريان- ترساندن کامي کسي- کوه آتشفشان فعال 
»ژاپن«- گذشتن

14- سطل آبکشـــي- مرض ســـبزي و آب آلوده- ياتاقان 
توپي

15- راسته اي از حشـــرات- نعمتي که بواسطه آن انسان 
خارق العاده ترين چشمه هاي حیات را تجربه مي کند

 عمود ي: 
1- امپ هايـــي با نور متمرکز- رگ به رگ شـــدن مفصل 

مچ پا
2- محل اسب دواني- سرکرده- خروس مازني

3- باران ريزه- اصل و بنیاد- کشـــوري در قاره »آفريقا«- 
صدای زنبور

4- جنگ و کارزار- پارچه لطیف- نام و نشان
5- مخزن اشیاي گرانبها- داور بازنشسته ايراني- هافبک 

تیم»الهال«
6- پرتابه ورزشي نوک تیز- ظهور، پديداري- سخنوران

7- عصب- پدر عرب- گلر برزيلي سابق »پارس جنوبی 
جم«- موی گردن اسب

8- اثر عاشقانه »وحشي بافقي«
9- گوسفند جنگي- اصطاحي در کاراته- کلمه افسوس- 

قهوه
10- مار خطرناک- حرکت زمین- اندوه، دلتنگي

11- قتل و کشتار- هجران- رنگ طبیعت
12- تنگه »ترکیه«- ويران کردن- سمند جديد

13- تن پوش اغـــري موقت!- همان »تاتار« اســـت- 
درس موضوعي- عنصر نمک خوراکي

14- لقب اروپايي- به نوبت است!- حیله
15- غذاي محلي »شیراز«- بیزاری و اشمئزاز

   افقي: 
1- نــام ديگر »آرامگاه ســعدی«- مثل 

»قطع امید کردن«
2- اين ويــروس رايانه اي فايل هايcom را آلوده می کند- 

بلوغ روانی- آموزش
3- فرمان اتومبیل- سرد نیست- مشکل- رمق

4- اطاعات کامپیوتري- صوت تعجب- شگردها
5- خجستگي- عددي ترتیبي- کادوها

6- شــهری در »مجارســتان«- نــام »غفــوری« بازيکــن 
استقال- فیلمی از »شهريار بحرانی«

7- کاف نخ- بازي آناين و پرهیجان- خونابه
8- رود اروپايــي- يکــي از زيرســبک ها در داســتان هاي 

علمي/تخیلي- شهر»رازي«
9- مثــل- بزرگ ترين پزشــک قرون وســطي- گشــادگي 

رگ هاي پا
10- بدکار- مفرغ- امیدواري

11- اثر »جامی«- از تزئینات ساختماني- بخشي از رايانه
12- حکايتگر- خريد و فروش- واحدي نظامي

13- شهر ايالت »آاباما«- نامراد- قلمه زدن- برس
14- تاجريزي- حرفش يکي است!- فیلمي به کارگرداني 

برادران »واچوفسکي«
15- سرمربي سابق »ذوب آهن«- مسافر

 عمود ي: 
»داســتان  فیلــم  بازيگــر  قوطــي-  ماهــي   -1

وست سايد«)2020(
2- کشور باستاني- غذاي بسته بندي شده- ظاهر بنا

3- رنجوري- دار فاني- ســاختمان فــرو ريخته- افزودن 
انگلیسي

4- دنباله رو عروس- مردم- داستان بلند
5- بي ثمر- چهارباغ- کارگزاران

6- سلسله اي سفاک در صدر اسام- بازگشتن- بي ريا
7- پیشــوند فقدان- کوه بلند »ژاپن«- نقیض کوچک- 

هافبک سابق »آرسنال«
8- اثر »انوره دوبالزاک«

9- مخفف يورش- نزديک بین- ضد »نرم«- گرفتني از 
نابکار

10- ماه گرفتگي- زبانه آتش- خودروي ايراني
11- هدف- از رنگ ها- حیوان صحرا و بیابان

12- عضو گوارشــي- شــهر صنعتــي نزديــک »تهران«- 
وسیله نظافت

13- فیلم »رابرت دی«- به حد کمال نرســیده- شــرکت 
پوشاک و تجهیزات ورزشي آلماني- حرف ربط

14- ضمیر متصل مخاطب- کســي که به دوســت خود 
کمک کند- تاير زمستاني

15- بازيگر سريال »نون خ«- مگس ناقل بیماري

جدول روزنامه  دارای دو »شرح عادی و ویژه« است. در صورت تمایل به حل دو شرح ابتدا یکی از 
شرح ها را با مداد حل کرده و سپس با پاک کردن جواب شرح اول، به حل شرح دوم بپردازید. یک جـدول با دو شـرح
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از جومونگ تا مازوت
طنازی ايرانی  ها در مقابل رويدادهای مهم

بررسی تاريخ نشان 
می دهد وقتی 

مردم با زندگی 
واقعی روبه رو 

نبودند به بیان 
مسائل و مشکات 

با نگاه طنزآلود 
رو می آوردند و به 

همین دلیل همیشه 
شعرايی که طنازتر 

بودند بیشتر مورد 
توجه قرار می گرفتند

توقیف نفتکش کــره ای در خلیج فارس، 
حملــه طرفــداران ترامپ به ســاختمان 
کنگــره، حضور نظامیــان در محوطه کاخ 
ســفید، آلودگــی هــوای پایتخــت و خبــر 
اســتفاده ســوخت مــازوت در نیروگاه هــا 
چنــد نمونــه از اتفاق هــای مهمی اســت 
که در یک ماه گذشــته خیلی از رسانه ها و 
مردم در رســانه ها و فضای مجازی به آن 
پرداختند. اما نگاه بسیاری از مردم به این 

اتفاق ها مثل همیشه طنزآلود است.
آزاد  نفتکــش  راحتــی  ایــن  بــه  »اینجــا 
نمی کنن. اول باید خافی پرداخت کنین 
و بعــدش یــک هفته در کاس آموزشــی 
حفاظت از محیط زیســت شرکت کنین و 
بعــد از دادن خســارت و هزینه نگهداری 
نفتکــش، آن وقت آزاد می کنیــم.« »کره 
جنوبی ناو جنگی برای آزاد کردن نفتکش 
بــه خلیــج فــارس فرســتاده. فرماندهی 
ناو هم بــر عهده جومونگه ولــی اگر اونها 
جومونــگ و گــروه دامــول دارنــد مــا هم 
مختــار و ابوعمره داریم.« »بهترین تنبیه 
بــرای کــره فروختــن نفتکــش در ســایت 
دیــوار به قیمــت 7 میلیــون داره.« »این 
نظامی هایی که برای محافظت از مراسم 
تحلیــف اومــدن کاخ ســفید چــرا اینقــدر 
خســته اند. قبلش داشتن بیل می  زدند.« 
»ترامــپ که داره از کاخ ســفید میره کاش 
یکــی بهــش بگــه حداقــل اون گیتــار را با 
خــودت نبــر.« »درکل طبیعــت می  خواد 
ایرانی  هــا رو منقرض کنه. اون از کرونا این 

هم از مازوت و هوای آلوده.«
ایــن چنــد نمونــه از بازتــاب اتفاق  هــای 
مهم روز در شــبکه های اجتماعی اســت. 
امــا چرا هنوز مردم مســائل و رویدادهای 
مهم کشــور و جهان را به شــکل طنز بیان 
می کننــد و آن را جــدی نمی گیرنــد؟ بــه 
گفته جامعه شناسان مردم ایران همیشه 

نسبت به مسائل پیرامون حساس بودند 
و تحــوات را با دقت زیــر نظر می گرفتند 
و برخــاف بســیاری از کشــورهای منطقه 
به این تحــوات و اتفاق ها واکنش نشــان 

می دهند.
دکتر یعقــوب موســوی، جامعه شــناس 
کــه  برخــی  برخــاف  دانشــگاه  اســتاد  و 
معتقدند مردم ایران نگاه طنز به مسائل 
مهم و مشکات کشور دارند، معتقد است 
مردم ایران از گذشته بسیار جدی بوده اند 
و هنــوز هــم هســتند و بــا نگرانی مســائل 
مختلــف را نقــد می کننــد: »مــردم ایران 
ملــت محتاط و ریســک پذیری هســتند و 
به مســائل مختلف جدی نــگاه می کنند. 
در گذشــته نســبت بــه مســائل پیرامــون 
دقیق بودند و از آســمان و زمین اســطوره 
می ســاختند. ظهــور مکاتــب و جریان ها، 
مذهب و دین ناشی از تأمل ایرانی هاست 
که اتفاقاً خیلی هم کنجکاو هستند. مردم 
ایــران همیشــه به دنبال شــناخت زوایای 
قضایا هســتند. ایرانی ها میراث دار همان 
اقوامی هستند که جهان شناسی عمیق را 
در جهان خلق کردند. زرتشت، میترایسم 
و پذیــرش اســام حکایت از ایــن دارد که 
ایرانی هــا یــک نــگاه عمقــی به حــوادث 
پیرامونی داشــتند و جزر و مــد تحوات را 
خیلی جدی می گرفتند. هیچ گاه خسوف 
و کســوف در ایــران یــک امر عــادی نبود و 
ده هــا آییــن، مذهــب، ســنت و رســوم به 
وجود آورد. ساده ترین پدیده های طبیعی 
به آیین هایی تبدیل می شــد که پشت سر 

آنها یک مبنای فکری وجود داشت.«
او در عین حال رو آوردن به بیان مسائل 
اساســی کشــور با نــگاه طنــز را مربوط به 
مشــکات یکــی، دو دهه اخیــر می داند 
طنزگونــه ای  نــگاه  »اینکــه  می گویــد:  و 
بــه حــوادث دارنــد یــک جریــان و موج 
کاذبی اســت که شــاید در یکــی، دودهه 
اخیــر آغــاز شــده اســت. البتــه می توان 

دلیــل آن را یــک مقدار به ســهل انگاری 
اجتماعــی،  نبــودن مدیریــت  و جــدی 
فرهنگــی و یک مقــدار هم بســته بودن 
بــاب طنزهای واقعــی اجتماعی و عدم 
تخلیــه در جاهای دیگــر دید. جامعه ما 
به دلیل بســته بودن باب تخلیه روحی و 
روانی و شــادی های اجتماعــی گاهی در 
قبال حوادث بسیار جدی و مهم موضع 
طنز می گیرد و خودش را با آن مشــغول 
می کند. ولی از دیدگاه تبارشناسی مردم 
ایران بسیار جدی بودند و خالق تحوات 
بــزرگ تاریخ هســتند. مردمی نیســتند 
کــه با طنــز تاریــخ را تمــام کننــد. گاهی 
حقایق تلخ را به زبان طنز بیان می کنند 
و بــا زبــان طنز از کنــار واقعیت های تلخ 
عبــور می کننــد. ایــن طنز حــاوی معنا و 

تفسیرهای پنهان است.«
 نــگاه واقعــی یــا طنز بــه حوادث کشــور و 
مســائل پیرامون آن ارتباط مســتقیمی با 
نــوع زندگی مردم و واقعــی یا غیرواقعی 
بــودن آن دارد. برخــی بیان طنز مســائل 
مهــم کشــور را که بــا زندگی همــه ارتباط 
مستقیم دارد کاهش فشار روانی می دانند 
و می گویند ایرانی ها استاد روایت بدترین 

شرایط به زبان طنز هستند.
 دکتــر اردشــیر گراونــد، جامعه شــناس و 
اســتاد دانشــگاه محدودیت هــا را عامــل 
رویدادهــا  در  طنز پــردازی  بــه  گرایــش 
می داند و معتقد اســت وقتی برای گفتن 
امور واقعی محدودیت باشــد حرف های 
درســت و واقعــی در قالــب طنــز بیــان 
می شــود: »وقتــی در جامعــه اشــتغال و 
درآمد و تنظیم هزینه و درآمد بر اســاس 
یک منطق باشــد با زندگی واقعی روبه رو 
هســتیم. در این جامعه اساســاً نگاه طنز 
بــه مســائل اساســی رخ نمایــی نمی کند. 
بررســی تاریخ نشان می دهد وقتی مردم 
بــا زندگی واقعــی روبه رو نبودنــد به بیان 
مســائل و مشــکات با نــگاه طنزآلــود رو 

می آوردنــد و بــه همیــن دلیــل همیشــه 
شــعرایی کــه طنازتــر بودند بیشــتر مورد 
توجه قرار می گرفتند. بازتاب مسائل مهم 
به شــکل طنز در فضای واقعی یا مجازی 
به دو دلیل اســت. اول اینکه مردم با بیان 
طنز می خواهند خودشــان را از فشاری که 
روی آنها است، نجات بدهند و دوم اینکه 
موضوعــات چون بر اســاس یــک منطق 
واقعی نیســت آن را به شوخی می گیرند. 
به عنوان مثال همین توقیف کشتی کره ای 
در آب های خلیج فارس. نمی دانم چقدر 
ایــن توقیــف به دلیل آلوده کــردن محیط 
زیست بوده یا به منابع مالی بلوکه شده ما 
در کره بستگی دارد. همین شفاف نبودن 
و اظهارنظرهــای واقعی یــا غیرواقعی در 
رســانه های رســمی و غیررســمی باعــث 
می شــود مردم با طنازی این توقیف را به 

مسائل سیاسی ربط دهند.«
پیگیــری اخبار و بی تفاوت نبودن نســبت 
بــه اتفاق هایــی کــه در کشــور یــا جهــان 

می افتــد یکــی از ویژگی هــای بــارز مــردم 
ایران از گذشــته تا به امروز اســت و همین 
بی تفاوت نبودن باعث شد ایران هیچ گاه 

مستعمره اروپا یا امریکا نشود.
دکتــر موســوی هــم در ایــن بــاره معتقد 
اســت که امــروز هم مــردم ایــران همان 
راه را با شــرایط متفاوتی ادامه می دهند: 
»مــردم ایــران برخــاف اقوام همســایه 
کــه خیلــی نســبت بــه اتفاقــات واکنــش 
نشــان نمی دهند و بــا آنها کنــار می آیند 
بســیار حساس و پیگیر هستند. به همین 
دلیــل ایــران هیچ گاه مســتعمره کشــور 
دیگــری نشــد و برخاف هند و پاکســتان 
و خیلــی دیگر از کشــورها اروپا نتوانســت 
ایــران را مســتعمره کنــد. در حالی که آن 
قــدر وضعیت داخلــی ایران خــراب بود 
که اروپایی ها می توانســتند کشــور ما را به 
شــکل نظامی کنتــرل کننــد اما هیــچ گاه 
نمی توانســتند آن را به لحــاظ اجتماعی 
کنترل کننــد. اگر هر روز ایرانی را در تاریخ 

بررسی کنیم متوجه می شویم که مسائل 
حول پاسداشــت، نقــد، نگرانی و تحلیل 
از یــک وضعیت یا چیزهایی کــه امروز از 
آن به مخاطره زیستی یا حیاتی نام برده 
می شــود می گذشــت. همین امروز را اگر 
در تاریــخ قدیــم ایران بررســی کنیم یک 
اســم و معنا یا رســم خاصی در آن وجود 
داشت. درجایی خواندم ایرانی ها از هیچ 
روزی بــدون اســم گذاری و تحلیــل عبــور 
نمی کردند. یعنی حکما برای آن روز یک 
کشف یا اتفاق یا آیینی را وضع می کردند 
و همه اینها مهم است. عناصر چهارگانه 
آب، بــاد، خــاک و آتــش در تاریــخ ایران 
نماد بودند و مردم از شــناخت آسمان و 
طبیعت به جامعه شناسی می رسیدند. 
برای این مردم جزر و مدهای اجتماعی، 
سیاســی و نظامی و آمدن و رفتن لشکر و 
جابه جا شــدن نیروها معنا داشــت و هم 

مورد بحث و بررسی قرار می گرفت.«
دکتــر گراونــد هــم معتقــد اســت توجــه 

بیــش از حــد به سیاســت باعث شــده تا 
مــردم همه مســائل و رویدادهایــی را که 
در زندگی شــان اثر گــذار اســت، سیاســی 
ایــران طنــازی  مــردم  ببیننــد: »روحیــه 
نیســت بلکه آن قدر در امور واقعی ســیر 
کرده انــد که می تواننــد از امور غیرواقعی 
یــک چیز خنــده دار درســت کننــد. توجه 
بیش از اندازه مردم به سیاســت حکایت 
از این دارد که سیاســت ساحت عظیمی 
از زندگی اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی 
آنهــا را دربرگرفته اســت. نباید سیاســت 
تا ایــن انــدازه همه ابعــاد زندگی مــان را 
دربــر بگیرد. اگر هم سیاســتی وجود دارد 
بایــد در راســتای حل مســائل اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی باشد ولی متأسفانه 
سیاســت  راســتای  در  را  مســائل  همــه 
پیش می بریــم. ملت ایران نمی خواهند 
سیاســی باشــند امــا آن قدر سیاســت در 
همــه ابعــاد زندگی شــان اثر گذاشــته که 

اساساً چیزی غیر از سیاست نمی بینند.«

یوسف حیدری
گزارش نویس
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رسالت موسیقی متوقف نمی شود
 حسن ریاحی، محمدرضا چراغعلی، امیرعباس ستایشگر و اردوان جعفریان

 در گفت و گو با »ایران« از حال و هوای سی و ششمین جشنواره موسیقی فجر می گویند

ë  جشــنواره از  دوره  ایــن  ســال،  از 35  بعــد 
موســیقی فجــر شــرایط متفاوتــی را تجربــه 
خواهــد کــرد، در واقع ویــروس کرونا موجب 
شــد تمامی جشــنواره های ایــران بــه طرح و 
ایده هــای جدیــدی دســت یابند، بــا توجه به 
وضعیــت اکنــون جامعــه، چــه برنامه ریزی 
سی و ششــمین  بــرای  سیاســتگذاری هایی  و 
جشــنواره موســیقی فجر انجام گرفتــه، آیا از 
جشــنواره های بــزرگ بین المللی دنیــا که در 

حال برگزاری است، الگو برداری شده است؟
حســن ریاحــی: همانطــور کــه اشــاره کردید 
جشــنواره  کرونــا،  بیمــاری  شــیوع  به دلیــل 
امســال موســیقی فجر متفاوت از ســال های 
قبــل برگــزار خواهد شــد و به همیــن منظور 
طــی جلســات بســیاری که بــا حضــور آقای 
حســینی معاونــت هنــری وزارت فرهنــگ 
و ارشــاد اســامی، آقــای الهیــاری مدیــرکل 
دفترموســیقی )و رئیس جشــنواره موسیقی 
فجر(، شورای سیاستگذاری و هیأت انتخاب 
جشــنواره برگــزار شــد، درخصــوص اجرایی 
و  برنامه هــا  جشــنواره  از  دوره  ایــن  شــدن 
ســناریوهای متفاوتــی طراحــی گردیــد، در 
واقــع دســتخوش تغییراتــی خواهیــم بــود. 
نخســت اینکــه اگــر طبق اعــام ســتاد ملی 
مقابلــه با کرونــا وضعیت تهران آبــی یا زرد 
اعــام  شــود، بخشــی از اجراهای جشــنواره 
به صورت حضوری خواهد بود و این آمادگی 
وجــود دارد. اما اگر شــرایط به  گونــه ای دیگر 
باشــد و وضعیــت نارنجــی یــا قرمــز اعــام 
شــد تمامی اجراها به صــورت آناین برگزار 
ایــن  خروجــی  کلــی  به طــور  امــا  می شــود. 
جلسات و برنامه ریزی ها ابتدا ایجاد فضایی 
بــرای همدلــی مــردم و هنرمنــدان و نشــاط 
و شــادی در شــرایط اکنــون جامعــه اســت و 
در کنــار آن حمایــت از هنرمندان موســیقی 
کشــورمان، چــرا کــه مشــکات پدیــد آمــده 
به دلیــل ایــن بیمــاری، شــرایط اقتصــادی و 
کاری هنرمندان را بســیار پیچیده کرده است 
و شــاید این جشــنواره بتواند کمک اندکی به 
ایــن هنرمندان عزیزمان باشــد. البته ناگفته 
نمانــد شــرایط برگــزاری جشــنواره بــه ایــن 
آســانی نیست که بیان می شــود؛ جمع آوری 
گروه هــای موســیقی در بخش های مختلف 
و نگرانی از ســامت جســمانی آنها مواردی 
اســت که حتمــاً باید مورد توجه قــرار بگیرد. 
تــاش مــا این اســت بــا دعــوت از گروه های 
مختلف کارهایی متفــاوت و تازه برای مردم 
در نظــر گرفته شــود تا از شــنیدن و دیدن آن 
لــذت ببرنــد. امــا بخــش متفاوت جشــنواره 
بخش رقابتی و جایزه باربد است که می تواند 
اتفاقی جذاب و هیجان انگیز برای هنرمندان 
باشــد و در ایــن بخــش آلبوم های موســیقی 
منتشــر شــده طی دو سال گذشــته به رقابت 

گذاشته خواهند شد.
اردوان جعفریــان: شــرایط اجرای موســیقی 
متفاوت با دیگر هنرها است و بخش اعظمی 
از لذت و مهارت هــای آن به عرضه زنده آن 
برمی گردد، بنابراین اجرای آناین نمی تواند 
مانند یک اجرای زنده برای مخاطب شــور و 
هیجان داشته باشد، اما شرایط موجود و جبر 
زمان و مکان که در دنیا هم شــاهد هســتیم، 
موجــب شــده بــا اتفاقــات اکنــون ســازگاری 
کنیــم و دلیــل ایــن ســازگاری در یــک جمله 
خاصــه می گــردد »جریــان هنــری متوقف 
نمی شود« بنابراین برگزار نشدن جشنواره ای 
مانند موســیقی فجر یا دیگر جشــنواره ها که 
تاریخی را پشــت سر گذاشــته اند، یک اتفاق 
و یک مشــخصه منفی خواهد بود. به عنوان 
مثال دراکثر جشــنواره های هنری که امســال 
برگزار شــد یا در حال برگزاری است به دلیل 
مشــکات ســفر و نگرانی از تــردد هنرمندان 
و حفــظ ســامت آنهــا بخــش بین الملل از 
جدول جشــنواره ها حذف شــد. اما تاش ما 
این بــود ایــن جریان از پــا نایســتد و متوقف 
نشــود چرا که جشــنواره از دید مــن تنها یک 
دروازه ورودی نیست تا صرفاً وارد کننده یک 
اتفاق باشیم بلکه توسعه دهنده دیپلماسی 

فرهنگی است.
مــا امســال تهدیــدی به نــام کرونــا را به یک 
فرصــت تبدیــل کردیــم و بــا جشــنواره های 
موســیقی بین المللی تعامل برقرار کردیم. 
ایــن  و  جشــنواره ها  ایــن  تــداوم  بنابرایــن 
بودجــه  یــک  مصــرف  صرفــاً  همکاری هــا 
نیســت، بلکه شــکل دیگــری از دیپلماســی 
عمومــی و هنری را به نمایش می گذارد و در 
کنار آن شاهد ادامه حیات گونه های مختلف 

موسیقی هستیم. اما در بخش بین الملل با 
دعــوت از گروه های خارجی - چه به  صورت 
اجــرای زنده یــا آناین- تاشــمان ایــن بود 
بتوانیم در کنار یک اجرای لذت بخش برای 
مــردم، نــگاه تخصصی تر هم وجود داشــته 
باشــد و با دعوت از این هنرمنــدان الگوهای 

خوبی را به دانشجویان معرفی کنیم.
امیرعباس ستایشگر: همان طور که اشاره شد 
شرایط برگزاری این دوره از جشنواره و اجرای 
آنایــن فرصتــی ایجاد می کند تــا مخاطبان 
بی شــماری حتــی در ســرتا ســر دنیــا شــاهد 
اجرای برنامه های امسال جشنواره موسیقی 
فجر باشــند. چرا که در سال های قبل اجرای 
کنســرت در بخــش موســیقی بین الملــل یا 
موســیقی کاســیک ایرانی نهایت با حضور 
200 یا 300 مخاطب در ســالن برگزار و دیده 
شــد امــا امســال در فضای وســیع تــری این 
اجراها به نمایش گذاشــته خواهد شد. نکته 
دیگــر کــه مهم ترین مشــکل در بخــش اجرا 
اســت، تمرین گروه های موســیقی اســت که 
می بایست چاره اندیشی صورت بگیرد، چرا 
که دورهم جمع شــدن گروه ها برای تمرین، 
قطعاً آســیب هایی برای هنرمنــدان خواهد 
داشــت و بر همیــن اســاس از گروه هایی کم 
تعداد و مستقل انتخاب و دعوت شده است.
نکتــه دیگری که آقای ریاحی دبیر جشــنواره 
هم بدان اشــاره داشتند این است که امسال 
جایــزه باربــد در قالــب جشــنواره گنجانــده 
بــه  از دوره ســی و یکم  کــه  شــده؛ جایــزه ای 
جشــنواره وارد شــد و ســه دوره برندگان خود 
را معرفــی کــرده و بــار دیگــر در جشــنواره 
سی و ششــم موسیقی فجر، شاهد این بخش 
رقابتــی هســتیم و جالــب اســت بدانیــد بــا 
اســتقبال بســیار خوبی روبه رو شد و می توان 
گفــت تقریباً تمامــی فعاان و حاضــران در 
میــدان موســیقی، بــا رضایتنامــه کتبی خود 
آلبوم هایشــان را ارســال کرده انــد و ایــن آثار 
در 15 جلســه داوری شــد و اسامی کاندیداها 
بزودی از سوی ستاد جشنواره اعام می شود. 
با این تفاسیر همچنان جای امیدواری است 
و قطعاً با معرفی برندگان این دوره از جایزه 
باربــد، این انگیزه برای ســال هــای بعد هم 
همچنان وجود خواهد داشت و به طور یقین 
از فردای روز اختتامیه جشــنواره، هنرمندان 
برنامه ریزی هــای بهتــری برای جایــزه باربد 

خواهند داشت.
محمدرضاچراغعلی: همانطور که دوســتان 
اشــاره کردنــد امســال بــا حجــم بیشــتری از 
امــکان  ایــن  و  هســتیم  روبــه رو  مخاطبــان 
وجــود دارد کــه تعداد بــی شــماری از مردم 
موســیقی  جشــنواره  برنامه هــای  میهمــان 
فجــر باشــند. به عقیــده مــن، موســیقی ژانر 
مهجــور و دورافتاده ای اســت، به این جهت 
کــه معمــواً مدیاهایــی چــون تلویزیــون به 
موســیقی  پرمحتــوای  برنامه هــای  پخــش 
بویژه جشنواره موسیقی فجر چندان رغبتی 
نشــان نمی دهند. درحالی کــه عرصه جدی 
موســیقی، اجرای گروه هایی است که عمدتاً 
در جشــنواره ها حضــور پررنگــی داشــته اند 
آنایــن  اجراهــای  پخــش  بــا  امیــدوارم  و 
جشنواره امســال از طریق فضاهای مجازی، 
در تغییــر ســلیقه و ذائقــه شــنیداری مــردم 
نقش بســزا و مثبتــی ایفا کنیم و مــردم ما با 
موســیقی جدی تر و رســمی تر آشــنا شــوند. 
آرزویم این اســت رادیــو و تلویزیون هم نگاه 
خود را تغییر بدهنــد و به پخش برنامه های 
موســیقی و نشــان دادن ســازها ترتیــب اثــر 
دهند چرا که بخشــی از فرهنــگ و هویت ما 
همین موسیقی هایی است که در جشنواره ها 

می بینیم و می شنویم.
نکته دیگر اینکه با بررسی گروه های متقاضی 
حاضر در این دوره از جشنواره، با حجم بسیار 
خوبی از استقبال هنرمندان موسیقی محلی 
و موســیقی دستگاهی مواجه شــده ایم و این 
موضوع جای بســی امیدواری و خوشــحالی 
اســت چرا که ایــن هنرمندان بــا وجود عدم 
حمایت، به صورت خودجوش فعالیت های 
خــود را داشــته اند و این امر بیانگر آن اســت 
که رســالت و نگاه به فرهنگ غنی موســیقی 

همچنان وجود دارد.
ë  هــر کــدام از شــما بزرگــواران در دوره هــای 

مختلــف جشــنواره موســیقی فجــر تجربــه 
همــکاری و همیاری داشــته اید، ارزیابی شــما 
از بزرگترین و ملی ترین جشــنواره موســیقی 
ایران چیست؟ آیا با گذشت بیش از سه دهه، 
این جشــنواره را پویا تر می بینید یا بــه تکرار و 

یکنواختی رســیده است؟ در چه بخش هایی 
ضعــف و در چه بخش هایی پیشــرفت هایی 

حاصل شده است؟
 ریاحی: از دیدگاه من که چندین سال دبیری 
جشــنواره را برعهده داشتم، طی این سال ها 
جشنواره موســیقی فجر رو به پیشرفت بوده 
و بــه نقاط مثبت و خوبی رســیده اســت. اما 
نکته مهم این است که زمانی می توانیم یک 
جشــنواره را از تکرار و یکنواختی به دور کنیم 
که از گروه های خوب دعوت به عمل آوریم و 
در کنار آن بودجه کافی اختصاص داده شود، 
بنابراین مســأله اقتصادی در اولویت دعوت 
از گروه های موســیقی قــرار دارد. اما بار دیگر 
تأکیــد می کنم طی این 35 ســال، جشــنواره 
موسیقی فجر پیشرفت بســیار خوبی داشته 

و حتی می توان ارزیابی بهتری هم داشت.
نکتــه دیگر در کنار نــگاه جشــنواره ای به این 
جشنواره بزرگ ملی ایران که به نشاط مردم 
و جامعه می اندیشــد، بخش دیگر فعالیت 
ارائــه کارهــای فرهنگــی اســت و  جشــنواره 
می بایســت فرصت خوبی بــرای هنرمندان 
بویژه نسل جوان موسیقی ایران فراهم شود 
تــا بتوانند آثار خــود را در این جشــنواره ارائه 
کننــد. در کشــور ما اســتعدادهای موســیقی 
بسیار خوبی حضور دارند اما آن طور که باید 
و شاید حمایت نشده اند و تا به امروز بستری 
بــا عنــوان کانون یــا انجمــن بــرای هدایت و 
کشــف و پــرورش ایــن اســتعدادها تشــکیل 
نشــده است؛ هدفی که همیشــه به دنبال آن 
بــودم و علــت پذیرفتــن دبیری ایــن دوره از 
جشــنواره هم بر همین اســاس بوده اســت. 
مــن به آینــده نســل جوانان موســیقی ایران 
امیــدوارم و جامعــه هنری هم بایــد به آنها 
اعتماد و اطمینان داشته باشد و از طرح هایی 
کــه در اندیشــه ایــن جوانــان می گــذرد بهره 
بــرده، بخصوص در بخش تولیــد و بار دیگر 
تأکیــد می کنــم همه ایــن اتفاقات مســتلزم 
این اســت کــه کانونــی بــرای اســتعداد های 
جــوان راه انــدازی شــود. نکتــه دیگــر حفظ، 
ترویج و اشــاعه موســیقی ملی ایران اســت. 
هدفی که طی ســال ها دبیری جشنواره بارها 
و بارهــا بــه آن تأکید داشــته ام و تاشــم این 
بود جوانان را به این مهم متوجه کنم چراکه 
براین احساسم نســل جوان موسیقی ایران، 
اندکی از موســیقی ملی و هویت ایرانی خود 
فاصله گرفته اند و به رجعت دوباره آن تأکید 
می کنــم. امــا نکته مهم و بهتر اســت بگویم 
مشــکل بزرگ جشنواره موســیقی فجر نگاه 
دولتی اســت کــه برآن ســایه افکنــده و برای 
رهایــی از آن می بایســت دولت برگزار کننده 
آن نباشــد و اجــرای جشــنواره را بــه بخــش 
خصوصی واگــذار کند، چرا کــه نقش دولت 
تبییــن و ارائــه سیاســت های کلی جشــنواره 
است و اجرا برعهده بخش خصوصی است.

ë  درصحبت های خــود به حمایت از نســل
جوان و دعوت و شــرکت از قشــر دانشــجوی 
موسیقی تأکید داشتید، آیا این نگاه برخاسته 

از فعالیت شما در این مراکز علمی است؟
ریاحــی: مــن ســال ها در دانشــگاه فعالیــت 
داشــته و تدریس کرده ام امــا تأکید و اصرارم 
دیده شــدن نســل جوان موســیقی ایــران در 
جشــنواره موســیقی به این ســبب اســت که 
جوانان نیاز به حمایت دارند. در حال حاضر 
موزیســین ها و فارغ التحصیان دانشــگاه که 
بســیار با استعداد هستند شــرایط اقتصادی 
در آموزشــگاه های  نــدارد و عمومــاً  خوبــی 
مختلــف یا حاشــیه های تهــران بــه تدریس 

مشغول اند.
ستایشگر: درادامه صحبت های آقای ریاحی 
باید بگویم من از دوره چهاردهم تا هفدهم 
به عنوان سرپرست گروه و نوازنده درجشنواره 
موسیقی فجر شرکت کرده ام و از دوره 27 به 
تناوب مســئولیت های مختلفی در جشنواره 
داشــته ام. طبــق صحبت های آقــای ریاحی 
مشــکل اصلی جشنواره موســیقی فجر نگاه 
دولتی اســت، دولــت باید برون ســپاری کند 
بــه بخــش  اجــرای جشــنواره  و مســئولیت 
خصوصــی واگــذار شــود تــا هنرمنــدان ما با 
مشــکات کمتری دســت و پنجــه نرم کنند. 
برنامه هــای  و  اهــداف  تــداوم  دیگــر  نکتــه 
جشنواره اســت؛ به عنوان مثال جایزه باربد، 
جایزه موســیقی و رسانه، جایزه ترانه و حتی 
می تــوان جوایــز دیگــری را هم به جشــنواره 
اضافه کرد و براین نظرم جشــنواره موسیقی 
فجــر جایزه محور برگزار شــود، بــه این دلیل 
کــه در جامعــه موســیقی تصــور دیگــری از 
جشــنواره وجــود دارد، یعنی تعــدادی گروه 
دعــوت می شــوند و اجــرای برنامــه دارنــد و 
درآخــر مبلغی دریافت می کننــد و می روند 
واین خاصه برنامه های یک جشنواره است؛ 
این درحالی است که هنرمند یا گروهی که در 
جشــنواره شــرکت و اجرا دارد باید جشــنواره 
را ازآن خــود و مهــم بداند و بــرای حضور در 
ایــن جشــنواره بــزرگ ملــی ایــران، انگیزه و 
اشتیاق دیده شود. به عنوان پیشنهاد، بخش 
پایــان نامه ها یا آهنگســازهای جــوان یعنی 
آهنگســازانی که بــرای اولین بار اثــری تولید 
کرده اند در جدول جشــنواره گنجانده شــود. 
نکته بعدی همان طور که آقای ریاحی اشاره 
کردند بعد از پایان جشنواره جوانان مستعد 
را به حال خود رها نکنیم و حمایت های ازم 
انجام بگیرد، این نگاه می تواند تأثیر بسزایی 

در حضــور گروه هــای شــرکت کننــده داشــته 
باشــد. به عنــوان مثــال جشــنواره فیلم فجر 
یک جشــنواره دولتی است اما اکثر سلیقه ها 
ماننــد  می کننــد  شــرکت  جشــنواره  درایــن 
اســتادان بهرام بیضایــی، اصغــر فرهادی و 
بهمــن فرمــان آرا، ایــن بــزرگان آثارشــان را 
درجشــنواره فیلــم فجرشــرکت می دهنــد تا 
دیــده شــود و بعــد از دریافــت جایــزه قطعاً 
اکران خوبی هم خواهند داشت و از آثارشان 
اســتقبال بیشــتری می شــود امــا متأســفانه 
برخی از موزیســین های بزرگ ما به نوعی از 
حضور درجشنواره کناره گیری کرده اند. براین 
اساس نیاز اســت گروه های شرکت کننده در 
جشــنواره موســیقی فجــر ترغیب و تشــویق 
شــوند و نســبت بــه گروه هایــی کــه شــرکت 
نمی کننــد، امتیــاز متفاوتــی داشــته باشــند، 
بدین معنا که اگر گروهی در جشــنواره مقام 
نخســت را به دست آورد این اطمینان خاطر 
وجــود دارد که در طول ســال امکانات خوبی 
دراختیــار او قــرار می گیــرد، ماننــد فعالیــت 
درکانون اســتعدادهای جوان. یا به طور مثال 
اگرگروهی رپرتوارجدید سفارش بگیرد واین 
کار موفــق به دریافت جایزه شــد، ســه شــب 
در تاار وحدت اجرای رایگان داشــته باشــد، 
یا برای شــرکت در جشنواره های بین المللی 

حمایت و همکاری ازم انجام شود.
بــار دیگــر تأکیــد می کنــم خصوصی ســازی 
جشــنواره، نــگاه نظارتــی دولــت وهمچنین 
تــداوم برنامه های آن در انســجام و پایداری 
جشــنواره بســیار حائز اهمیت اســت و نباید 
این تصور و سیاســت وجود داشــته باشــد که 
بــا تغییر رئیــس و دبیرجشــنواره در زیربنای 

آن هم تغییراتی شــکل بگیرد بلکه می توان 
با نگاه کارشناســی تــر، ایــرادات آن را اصاح 
کرد.مــن به شــخصه به طور کلی بــا موضوع 
حذف کردن مخالف هستم و تأکیدم افزودن 
برنامه های بیشتر به جشنواره است حال اگر 
ســاختار آن دچار مســأله اســت بــا یک خرد 

جمعی می توان آن را اصاح کرد.
ë  اســتعدادهای« بخــش  دوره  یــک  در 

درخشان« و »نسلی دیگر« در جدول جشنواره 
قرار داشــت و دبیری آن را برعهده داشتید آیا 
امکان بازگشت این بخش ها هم وجود دارد؟

ستایشــگر: این بخش ازتفکرات آقای ریاحی 
بود و ازم به ذکر اســت موزیســین های نسل 
ســوم و چهــارم موســیقی ایــران کــه امــروز 
و  می کننــد  فعالیــت  حرفــه ای  به صــورت 
شناخته شده هستند از بخش »نسلی دیگر« 
برخاســته اند و علت موفقیــت این بخش یا 
اســتعدادهای درخشــان تــداوم آن بــود و 4 
دوره این بخش را برگزار کردیم و البته آزمون 
و خطاهای بســیاری هم وجود داشــت. نکته 
دیگر اینکه در دوره بیست و هشتم جشنواره 
موســیقی فجر)ســال 91( بــه پیشــنهاد آقای 
ریاحــی کانونــی ایجاد شــد با عنــوان »کانون 
برگزیــدگان فجر« کــه دبیــری آن را برعهده 
داشــتم و گروه هــای برگزیــده در ایــن کانــون 
اجرای کنســرت داشــتند یــا برای آنهــا آلبوم 
منتشــر می کردیم اما به دلیل کمبود بودجه 
این کانون تعطیل شــد، درحالی کــه اگر این 
بخش همچنان پا برجا بــود امروزبه بنیادی 
تبدیل می شد که دغدغه آقای ریاحی است.

ë  به ســؤال قبل برگردیم، جشنواره موسیقی 
فجر در این ســه دهــه چه نقاط قــوت و مثبتی 

داشــته و چــه بخش هایــی از آن بــه بررســی 
اصولی تری نیاز دارد؟

نخســت  کارکــرد  مــن  نــگاه  از  جعفریــان: 
جشــنواره ها، تشــویق جامعه هنــری و ایجاد 
انگیــزه و شــور زندگی اســت و طبیعتــاً برای 
ایجــاد ایــن انگیــزه چرخه هــای متفاوتی در 
نظرگرفته شده است که یکی از آنها برگزاری 
جشــنواره های هنری مانند موســیقی اســت 
امــا همان طور که اشــاره شــد اثر بخشــی این 
جشــنواره ها ملــزم بــه تــداوم سیاســت های 
یک جشنواره است که بخشــی از این اهداف 
می بایســت طــی ســال شــکل بگیــرد وخود 
جشــنواره تنهــا ایجــاد یــک نقطه انگیزشــی 
برای فعاان حوزه موســیقی بوده اســت. در 
ســی وپنج دوره گذشــته، جشــنواره موسیقی 
فجــر، چندیــن دوره درخشــان را گذرانــده و 
ایده هایی درآن مطرح شــده که موجب شــد 
آهنگسازان نسل جوان، فرصت بهتری برای 
دیــده شــدن داشــته باشــند و درکنــار آن آثار 
بسیار شــاخصی هم تولید شــد، بنابراین اگر 
جشــنواره موسیقی فجر بدرســتی درجایگاه 
خود قرار بگیرد و معرفی شــود می تواند یک 
جریان زاینده هنری باشد. بنابراین باید نقاط 
قــوت دوره هــای قبــل دیــده و نقــاط ضعف 
آن هم در طول ســال کارشناســی شود تا این 
جشــنواره بتوانــد هرســال مبدأ یــک حرکت 
درســت و اصولی برای موسیقی و هنرمندان 
ما باشــد. درخصوص بخــش بین الملل نیز 
بایــد بگویــم برگــزاری جشــنواره و دعــوت از 
هنرمنــدان خارجی یک دریچه تبادل اســت 
و نبایــد تنهــا یــک وارد کننــده صــرف بــود و 
همان طور که آقای ستایشگر اشاره کردند در 

حــوزه فیلم ایــن اتفاق افتاده اســت و توفیق 
فیلم ها در جشــنواره فجــر برحوزه اقتصادی 
این جشــنواره تأثیر به ســزایی داشــته اســت 
امــا در جشــنواره موســیقی ایــن نــگاه وجود 
نــدارد و حتی در جشــنواره های پایه ای تر هم 
اینگونه عمل نمی شود، به طورمثال برگزاری 
جشنواره موسیقی جوان که مانند یک کنکور 
سراســری با دقت و نظر مهم ترین اســتادان 
موســیقی ایــران اجــرا می شــود. اما بــا پایان 
یافتن ایــن جشــنواره آینده این اســتعدادها 
چــه خواهــد شــد؟ منظــورم ایــن اســت کــه 
جشــنواره موســیقی فجــر نبایــد بــه خــودی 
خــود یــک جشــنواره 5- 4 روزه دیــده شــود 
بلکه باید مبدأ اثرگذاری باشــد.اما سؤال این 
اســت آیــا جشــنواره موســیقی فجر بــا ارکان 
آموزشی کشور مانند دانشگاه های هنر ارتباط 
دارد؟ البتــه پرداختــن بــه ایــن موضــوع بــه 
سیاســت های کلی و باا دســتی بــر می گردد 
و در حــوزه اختیــار یــک جشــنواره نیســت. 
نهادهــای سیاســتگذار بایــد نــگاه حمایتــی 
بــه جوان هــا داشــته باشــند چــرا که اگــر این 
استعداد ها دیده نشوند درواقع اتاف انرژی 
و زمان بوده و طبعاً بی انگیزگی و بی عاقگی 
و رها کردن آن حوزه را در پی خواهد داشــت. 
بــا این تفاســیر باید بگویــم جشــنواره از نگاه 
مــن فراتــر از یــک جشــن چنــد روزه اســت و 
باید محلی برای پوشــش گروه های مختلف 

موسیقی باشد.
ë  جشــنواره موسیقی فجر نزدیک به 4 دهه از 

برگزاری آن می گذرد و هرســال حــرف تازه ای 
برای گفتن داشته است.

جعفریان: در دوره ای که بخش استعدادهای 

نداسیجانی 
خبرنگار

به آغاز سی وششــمین جشنواره موسیقی فجر کمتر از 4 هفته باقی است و سرانجام با 
اما و اگرهای بسیار و دلنگرانی از نامشخص بودن نحوه برگزاری  جشنواره، پرونده این 
دوره از جشنواره موسیقی فجر در مسیر اجرا قرار گرفت. هنرمندان موسیقی کشورمان 
بعد از ماه ها سکوت و سکون از تاریخ ۲۸ بهمن تا 3 اسفند، باردیگر بر صحنه موسیقی 
حاضر می شوند و سالن های شهر را با نغمه های موسیقی طنین انداز خواهند کرد. اما 
این دوره از جشنواره موسیقی فجر متفاوت از سی وپنج دوره گذشته برگزار خواهد شد 
و تجربه ای با عنوان »اجرای آناین« فرصتی شــد تا این جشنواره در گستره وسیع تری 
دیده و شنیده شود و در کنار آن افزوده شدن بخش رقابتی یا همان »جایزه باربد« شور 
و حال دیگری به جشنواره خواهد بخشید. حسن ریاحی )آهنگساز( دبیر سی وششمین 
جشنواره موسیقی فجر، محمدرضا چراغعلی)آهنگساز و تنظیم کننده( و امیرعباس 
ستایشگر)آهنگســاز و نوازنــده( اعضــای هیــأت انتخــاب و اردوان جعفریان)ناشــر، 
تهیه کننده و پژوهشــگر موســیقی( مدیــر بخش بین الملل ایــن دوره از جشــنواره، در 
میزگرد »ایران« از شرایط برگزاری سی وششمین جشنواره موسیقی فجر در بخش های 
مختلــف و تجربه های خــود از دوره های گذشــته و پیشــنهاد در جهت ارتقــا و اعتای 

جشنواره سخن گفته اند که در ادامه می خوانید:

موسیقی
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تصمیم ســازبرعهده دارنــد جــاده را هموار 
کنند تا جشــنواره هایی مانند موســیقی فجر 
چندیــن برابــر دیــده شــود و فعالیــت کند تا 
حوزه های عرضه موسیقی و درادامه عرضه 
تجاری موســیقی ارزشــمند و فراگیرتر شــود. 
موســیقی های  حــوزه  در  و  ســال ها  درایــن 
خوبــی  بســیار  موســیقی های  غیرتجــاری، 
ساخته شده اما به دلیل نبود زیرساخت های 
تجــاری بســیاری ازایــن کارها دیده و شــنیده 
نشد و این بخشــی ازکارکرد جشنواره است و 
دلیــل بازگرداندن جایــزه باربد هم برهمین 
اســاس بوده تا بخش بزرگی از موســیقی که 
جریــان جــدی موســیقی اســت و نســبت به 
موســیقی پــاپ درجامعه مخاطــب کمتری 
دارد بــه توازن درســتی دســت یابــد. درواقع 
وظایف جشــنواره ها تاش در جهت ارتقای 

استاندارها در سطح جامعه است.
چراغعلی: متأسفانه مرزبندی بین ژانرهای 
موســیقی از بیــن رفته و این موضــوع دردنیا 
هــم دیده می شــود. به عنوان مثال در کشــور 
ما گونه ای از موســیقی با عنوان تلفیقی باب 
شــده که تعریف درستی ازآن نیست.درواقع 
این مرزبندی ها موجب شــد در شاخه بندی 
موســیقی هایی که بــه بخش رقابتی امســال 
ارســال شــد دچار مشــکاتی شــویم چــرا که 
موســیقی  نبــود  مشــخص  واضــح  به طــور 
تلفیقی مدرن اســت یا کاســیک معاصر یا 
پــاپ. بنابرایــن ازم اســت بعد از جشــنواره 
نســبت بــه این مســأله کارشناســی درســت 
وجــدی تــری صــورت بگیــرد و مرزبندی هــا 
مشــخص تر شــوند تا تعاریف درســتی از آن 

داشته باشیم.
ë  اما این مرزبندی ها باید طی ســال و از سوی

دفترموســیقی انجــام بگیــرد و وظیفــه یــک 
جشنواره نیست .

و  ایــن کارشناســی  بلــه. قطعــاً  چراغعلــی: 
چــون  نهادهایــی  توســط  بایــد  مرز بنــدی 
دفترموســیقی انجام شــود. امسال دربخش 
رقابتــی آثــاری به دســت ما رســید کــه طبق 
فراخــوان دســته بندی و ژانر بندی شــده بود 
اما در برداشــت خود آن هنرمند هم مشکل 
وجود داشــت چرا که موســیقی کــه به عنوان 
مثال کاســیک معاصر معرفی شده بیشتر 
شــبیه یک اثر پاپ بود.نکته دیگرکه به نظرم 
باید نســبت به آن نگاه جدی تر وجود داشته 
باشــد ارائه موســیقی تجــاری و غیــر تجاری 
اســت، به عنوان مثال دربخش رقابتی که به 
آثار تولید شــده دوســال گذشــته اختصاص 
داشت، گرایش بیشــتر هنرمندان موسیقی، 
تولیــد موســیقی جــدی بــوده با وجــود آنکه 
درجامعــه  شــان  مخاطــب  می دانســتند 
محدودتــر اســت اما هدف ثبت کارهایشــان 
به صورت یک آلبوم موســیقی اســت. اما در 
بخش تجاری مانند موســیقی پــاپ گرایش 
هنرمنــدان بــه ســمت تــک آهنــگ رفته که 
قطعــاً اثر گــذاری آن کوتاه اســت و درنهایت 
بــا چنــد اجــرای کنســرت شــنیده می شــود. 
ایــن دوســتان آرام آرام تولیــد آلبــوم را کنــار 
گذاشته اند و آنچه امروز می بینیم تغییر مدیا 
از تولیــد آلبوم به تک آهنگ اســت و این امر 
موجب شد تعداد آلبوم ها در بخش تجاری 
بســیار اندک باشــد. ناگفته نماند با توجه به 
اینکــه مدیایی بــرای پخش موســیقی وجود 
ندارد و شــبکه های تلویزیونی تنها به پخش 
آثار مناســبتی و تقویمی می پردازند این امر 
موجــب شــد هنرمندان بــه فضــای مجازی 

روی آورند.
کــردم  اشــاره  پیش تــر  کــه  همان طــور  و   
رویکــرد اکثریــت هنرمنــدان بخــش تجاری 
موســیقی)پاپ( انتشار تک آهنگ در فضای 
مجــازی اســت امــا ایــن بخــش در فراخوان 
جشنواره دیده نشــده بنابراین بسیاری ازآثار 
خــوب ایــن بخــش طــی دوســال گذشــته یا 
به صورت تک آهنگ منتشرشد یا به صورت 
موســیقی فیلــم و ســینما به گوش می رســد 
که عمدتاً مردم با این آثار آشــنایی بیشتری 
دارنــد. امســال دربخــش موســیقی پــاپ و 
تلفیقــی درمجمــوع 18 آلبوم ارســال شــده، 
این درحالی اســت که 15 هــزار خواننده پاپ 
در کشور ما فعالیت می کنند و ترک مستقل 
موســیقی  بخــش  در  کرده اند.امــا  منتشــر 
دســتگاهی و نواحــی ایــن تعــداد در حجــم 
بســیار باایی بوده؛ شــاید این عدم استقبال 
به دلیل نبود قانون کپی رایت در ایران باشــد 
یا اینکــه تولید آلبوم برای موســیقی تجاری، 
کارکــردی نداشــته و به همین ســبب رغبتی 
هم دیده نمی شود. اما امیدوارم این موضوع 

در جشنواره سال آینده جدی تر نگاه شود.
ë  بــا توجــه بــه ارزیابی آثــار ارســال شــده در

بخش موســیقی پــاپ آیــا این امــکان وجود 
داشــت بخش دیگری چون »تک آهنگ« به 

فراخوان جشنواره افزوده شود؟
چراغعلی: می توانســت این کار انجام بگیرد 
اما زمان برای فراخوان و بررسی حجم بسیار 
بــاای این تعــداد تک آهنگ بســیار کم بود 
و البتــه راهــکار آن این اســت که ایــن آثار در 
طول سال بررسی و امتیاز دهی شود و دریک 
دبیرخانــه بــه ثبــت برســد و بعــد از بــه حد 
نصاب رسیدن آن، درپایان سال به جشنواره 
معرفی شوند. البته بعد از پایان جشنواره در 
خصوص این موضوع بررســی هایی صورت 

خواهد گرفت.
ë  آقای ریاحی با توجه به شرایط متفاوت این

دوره از جشنواره، آیا تمامی سیاستگذاری ها و 

برنامه ریزی ها بر اساس آیین نامه انجام گرفته 
است؟

ریاحی: بله. قطعاً برنامه ریزی های جشنواره 
طبــق آیین نامــه انجام مــی گیرد حتــی اگر 

شرایط متفاوت باشد.
ë  یکی از مفــاد و اهداف آیین نامه جشــنواره

موسیقی فجر»اعتای هنر موسیقی و ارتقای 
مخاطبــان«  شــنیداری  فرهنــگ  و  ســلیقه 
اســت، چه میزان ایــن موضوع مــورد توجه 
ارتقــای  بــوده؟  جشــنواره  برگزارکننــدگان 
فرهنــگ شــنیداری مــردم وظیفه جشــنواره 
اســت یا دفترموســیقی؟ آیــا در همین مدت 
زمان کوتاه کمتر از 10 روز می توان این ســطح 

سلیقه را ارتقا داد؟
ریاحــی: اگرچــه توجــه بــه اعتــای ســطح 
فرهنــگ شــنیداری مخاطــب جــزو وظایف 
جشــنواره نبــوده امــا از نــگاه مــن برگــزاری 
جشــنواره ها دررســیدن به این موضوع مهم 
می تواند نقش مهمی ایفا کند. به عنوان مثال 
تربیت نسل جوان موسیقی ایران و آثاری که 
تولید و در جشــنواره اجرا می شود و به گوش 
مردم می رســد می تواند در شــکل گیری این 
اتفاق بزرگ تأثیر بســزایی داشته باشد. من 
نیــز در ایــن ســال ها تــاش کــردم آثــاری در 
جدول جشنواره قراربگیرد که با ذائقه درست 
شــنیداری مــردم نزدیک تر باشــد البته ازم 
به ذکر اســت مخاطبان جشــنواره موســیقی 
فجــر به دو بخش تقســیم می شــوند. مردم 
عادی کــه نگاه جشــنواره ای دارنــد و افرادی 
کــه به صــورت حرفــه ای موســیقی را دنبــال 
می کنند و قطعاً هدف شان تنها شنیدن یک 

اثر نیست.
جعفریان: اعتای سلیقه موسیقایی جامعه 
یــک عبــارت کلــی اســت وحتــی درعهــده 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی هم نبوده و 
یک بحث کان فرهنگی اســت که نیازاست 
نهادهای بسیاری در رسیدن به این موضوع 
عالــی  ازشــورای  باشــند؛  داشــته  همــکاری 
انقاب فرهنگی تا سیســتم آمــوزش عالی و 
همچنیــن سیســتم رســانه ای وزارتخانه ها و 
نهادهای دولتی و غیردولتی باید در رسیدن 
به ارتقای سطح موســیقی درجامعه تاش 
وهمــکاری داشــته باشــند. نکته دیگــر اینکه 
بخش بزرگی از سلیقه عامه مردم در فضای 
مجــازی به دســت می آیــد اما با این تفاســیر 
بــه اعتقاد من، جشــنواره ها با نــگاه متفاوت 
خــود کــه در هــر دوره تعریــف خاصــی دارد 
به ســهم خودشــان می توانند بخشــی از این 
اعتــا را بر عهــده بگیرند اما اینکــه به دنبال 
منجی از جنس جشــنواره موســیقی باشــیم 
در هیــچ کجــای دنیــا وجــود نــدارد. وظیفــه 
برگزارکنندگان جشنواره، عرضه اجراهایی با 
متر و معیار مشخص است تا بتوانند در حوزه 
آموزشــی یا مخاطب عام ســلیقه جامعه را 
ارتقا بدهند حتی باید یک قدم بااتر ازسطح 
ســلیقه عامه مردم قراربگیــرد؛ به این دلیل 
که ذات عملکرد جشــنواره ها فرهنگ سازی 
است نه مصرف کننده خروجی یک جامعه، 
بنابراین امســال درحــوزه اجراهای عمومی 
و خارجی تاش شــده به ســلیقه شــنیداری 
جامعه نزدیک تر شــویم تا آن مخاطب عام 
جامعــه هــم از یــک جشــنواره الگــو و الهام 
بگیرد و بهتر اســت بگویم جشــنواره رکنی از 
همه ارکانی اســت کــه می تواند فرهنگ گذار 
باشــد و هرگــز نمی تواند به تنهایــی قابلیت 

ارتقای سلیقه عامه را برعهده بگیرد.
چراغعلی: قطعــاً در مــدت 10 روز نمی توان 
درسطح سلیقه شــنیداری مردم اثر گذاربود 
امــا می توان الگوی مناســبی ارائــه کرد. نکته 
دیگر اینکه نگاه دو گانه به موســیقی اســت، 
بدیــن معنــا کــه موســیقی نــه درآمــوزش و 
پــرورش جایــگاه ارزشــمندی دارد و نــه در 
رســانه ملی مورد توجه اســت. وقتی  ســازی 
در تلویزیــون به نمایش درنمــی آید چگونه 
می توان انتظار داشت مردم با موسیقی های 
ارزشــمند و ســنتی آشــنایی بیشــتری داشته 
باشــند! بایــد بگویــم نســل امروز موســیقی 
همان آثاری را گوش می دهند که دانشجوی 
23-22 ســاله به دنبــال آن اســت، ادبیــات 
براســاس  مــا  امــروز  نوجوانــان  و  کــودکان 
شــنیدن ترانه های مختلف کــه گاه محتوایی 
ندارد، بســیار تغییرکرده است.شــما بگویید 
آیــا گویــش نســل جــوان و نوجــوان امــروز با 
گذشــته یکــی اســت؟ قطعــاً پاســخ منفــی 
اســت؛ دراین ســال ها در حوزه موســیقی کار 
جــدی انجام نگرفته اســت و هــر آنچه دیده 
و شنیده می شود تاشی است که نسل امروز 

خودجوش برعهده گرفته اند.
مــردم مــا بــه اســتانداردی کــه تعریف یک 
آلبوم است توجهی ندارد و روی به کارهایی 
آورده اند که مورد عاقه شــان بوده. چرا باید 
بهتریــن موســیقی دســتگاهی مــا مخاطب 
1000 نفری داشته باشد؟ واقعیت موسیقی 
مــا آن چیزی اســت که در خیابــان و از عامه 
مردم به گوش می رسد. البته سیاستگذاران 
فرهنگــی می تواننــد در جهــت دادن به این 
مســیر نقش مهمی داشــته باشــند امــا این 
اتفاق در 10 روز شــکل نمی گیرد بلکه شــاید 
طــی 10 ســال آرام آرام به این هدف دســت 
یابیم. جای تأسف است که بگویم در زمینه 
فرهنگ کم کاری بسیاری شده و در موسیقی 
این موضوع بیشــتر دیــده می شــود. چرا که 
اختــاف نظر ها بر موســیقی ســایه افکنده و 
این اتفاقات باعث شده به همین حداقل ها 

حسن ریاحی: مشکل بزرگ 
جشنواره موسیقی فجر نگاه 

دولتی است که برآن سایه 
افکنده و برای رهایی از آن 

می بایست دولت برگزار کننده 
آن نباشد و اجرای جشنواره 

را به بخش خصوصی واگذار 
کند، چرا که نقش دولت تبیین 

و ارائه سیاست های کلی 
جشنواره است و اجرا برعهده 

بخش خصوصی است

محمد رضا چراغعلی: یکی از 
ویژگی های موسیقی پاپ این 

است که تجربه های جدید خود 
را برای مردم به نمایش می گذارد. 

بنابراین نمی توان استاندارد 
خاصی برای آن تعریف کرد. 

البته جشنواره تعیین کننده این 
استانداردها نیست بلکه باید 

مکانی برای اجراهای مختلف 
موسیقی باشد، از گذشته 

جشنواره تا به امروز نگاه متفاوتی 
به بخش موسیقی پاپ وجود 

داشته و انتخاب این گروه ها 
کمک به بار مالی جشنواره است

موسیقی

جوان یا پایان نامه های دانشــجویان موسیقی 
به جشــنواره افزوده شد آثاربســیار شایانی به 
دبیرخانه جشــنواره رســید بنابرایــن می توان 

گفت اتفاقات خوبی صورت گرفته است.
نکته دیگر اینکه در بســیاری از جشــنواره های 
جایــزه  یــک  وقتــی  بین المللــی  موســیقی 
جهانــی به اثری تعلق می گیــرد این امکان را 
به آهنگســاز می دهد که اثرش با ارکسترهای 
معتبر، اجرای زنده شــود و این نگاه تشــویقی 
ایجاد یک انگیزه جمعی اســت البته نه فقط 
بــرای آهنگســازاثر بلکه بــرای بیــش از 2000 
دانشجویی که در این رشته تحصیل می کنند. 
بنابرایــن جشــنواره هــای موســیقی فجــر در 
دوره ها و در بخش هایی مانند اســتعدادهای 
جــوان اتفــاق تــازه ای را رقم زده اســت. نکته 
بعــدی ایــن اســت کــه نــگاه سیاســتگذاران 
بــا  متفــاوت  فیلــم  جشــنواره  بــه  فرهنگــی 
کــه  همان طــور  اســت،  موســیقی  جشــنواره 
بــا  متفــاوت  هــم  آن  اقتصــادی  تعاریــف 
موســیقی بوده و اسپانســرهای بســیار بزرگی 
هــم حامی آن هســتند و ناگفته نماند بودجه 
بســیار خوبی هم برای آن در نظر گرفته شده 
اســت. امــا نگاه بــه موســیقی متفاوت اســت 
و اختــاف نظروســلیقه های بســیاری وجــود 
دارد امــا در ســینما اینگونه نیســت و طبیعتاً 
گســتره فعالیت های آن بیشــتر اســت. اما در 
موســیقی ایــن نگاه ها نقطه ضعــف آن بوده 
و این موضوع در حوزه شــورای سیاستگذاری 
و  برنامه ریــزی  و  نمی گیــرد  قــرار  جشــنواره 
حوزهــای  بــه  آن  خصــوص  در  کارشناســی 
باادســتی برمی گردد و نیاز اســت مســئوان 
امر و افرادی که مسئولیت هایی در حوزه های 

هم راضی باشــیم و با خود بگوییم موسیقی 
زنده است.

ë  به اســتانداردهای کیفی گونه های موســیقی
اشاره کردید که در آیین نامه جشنواره موسیقی 
فجر هم به آن تأکید شــده، در بخش موســیقی 
پاپ و تولیــدات آن، این معیار اســتانداردهای 

کیفی چگونه ارزیابی می شود؟
چراغعلی: همان طور که پیش تر اشاره کردم 
در بخــش موســیقی پــاپ آلبوم هــای کمــی 
به دست ما رسید، بخشی که خود به ژانرهای 
متفاوتــی چــون متــال، راک، هوی متــال و... 
تقسیم بندی می شود اما در جشنواره تعریف 
نشــده اســت. یکــی از ویژگی هــای موســیقی 
پاپ این اســت که تجربه هــای جدید خود را 
بــرای مردم بــه نمایش می گــذارد. بنابراین 
نمی توان استاندارد خاصی برای آن تعریف 
ایــن  کننــده  تعییــن  جشــنواره  البتــه  کــرد. 
اســتانداردها نیســت بلکه بایــد مکانی برای 
اجراهای مختلف موسیقی باشد.ازسال های 
گذشته به انتخاب گروه های اجرایی دربخش 
موســیقی پــاپ نــگاه گیشــه ای بــوده یعنــی 
درایــن بخــش، بلیــت بیشــتری بــه فــروش 
می رســد و ایــن نــگاه تا بــه امروز هــم وجود 
دارد و بــا هر رقمــی این کار انجــام می گیرد. 
اینها مســائلی است که باید کارشناسی شود. 
البتــه امســال نــگاه ویــژه و متفاوتــی انجــام 
گرفتــه و آن دعــوت از گروه های دانشــگاهی 
و هنرســتانی اســت، گروه هایی کــه اغلب به 
دعوت از داوران دانشگاه که خود از مدرسان 
مراکــز آموزشــی بودنــد، انتخــاب شــده اند و 
ایــن موضــوع می توانــد انگیــزه خوبــی برای 
ســال های بعد باشــد.اما دربخش موســیقی 

دربخش بین الملــل، نگاه منطقه ای به ایران 
فرهنگــی بود یعنــی آنچه در حوزه موســیقی 
ایــران فرهنگی تبیین شــده اســت از شــرق تا 
آســیای میانه و... و البتــه اقدامات خوبی هم 
انجام گرفت اما متأســفانه به دایل مختلف 
روبــه رو  مشــکاتی  بــا  منطقــه ای  اجراهــای 
شــد به عنــوان مثــال ازهنرمندان از بکســتان 
و آذربایجــان دعــوت شــده بــود امــا به دلیــل 
ابتا به کرونا از شــرکت در جشــنواره انصراف 
دادنــد. یک گروه بســیار شــاخص هــم از هند 
دعــوت شــده بــود و با شــورای فرهنگــی هند 
نیــز هماهنگی هایــی انجــام گرفــت و تمامی 
به دلیــل  امــا  تأمیــن گردیــد  هزینه هــای آن 
ناهماهنگی ها و تعلل و عدم همکاری برخی 
نهادها متأســفانه حضوراین گروه را از دســت 
موســیقی  جشــنواره  از  دوره  درایــن  دادیــم. 
فجر شــش گروه در بخش بین المللی دعوت 
شــده اســت که همه ایــن هنرمنــدان افرادی 
و  هســتند  دار  شناســنامه  و  شــده  شــناخته 
کارهای بسیار شــاخصی اجرا کرده اند درواقع 
تــاش ما این بوده در کنار تنوع فرم و ســبک، 
محدودیت هایی که در همنشــینی هنرمندان 
وجــود دارد رعایــت شــود و بــه همین ســبب 
انتخــاب ما گروه هــای کوچک و سولیســت ها 

بود.
ë  آقــای ریاحــی بــا توجه بــه مســائلی کــه در

بخش بین الملل مطرح گردید، تم جشــنواره 
)موســیقی مشــرق زمیــن( در خصــوص چــه 

گروه هایی اجرا خواهد شد؟
ریاحــی: همان طور کــه ابتــدای صحبت های 
خــود اشــاره داشــتم تأکید مــن ایجــاد تبادل 
فرهنگی بین ایران و کشــور های همســایه بود 

پاپ نــگاه دیگری وجــود دارد چراکــه انتظار 
مردم در بخش موســیقی پــاپ چیز دیگری 
است و عاقه مندیشان شــنیدن آثاری است 
کــه در طول ســال پخش شــده و مــورد توجه 
شــان اســت. نکته مهــم که طی این ســال ها 
تغییــرات آن بــه وضوح دیده می شــود روند 
نزولی موســیقی پاپ اســت؛ شروع موسیقی 
پــاپ بعــد از انقاب حــدوداً از ســال 76 و با 
حمایت مرکز موســیقی تلویزیون آغاز شد و 
ابتدا حمایت از کســانی بود که مشابه خوانی 
می کردنــد و ترانه هــا و موســیقی ها به گوش 
مردم می رســید که اگــر چه شبیه ســازی بود 
اما قابل دفاع بودند اما بعدها که ممیزی ها 
برداشــته شــد مردم به شــنیدن هــر اثری که 
براحتــی قابــل دســترس بــود، گرایــش پیدا 
کردند و خروجی آن موســیقی هایی است که 

امروز نه محتوای ترانه دارد و نه ملودی.
ë  به عنوان دبیر این دوره از جشــنواره انتخاب

گروه های موسیقی چگونه ارزیابی شده است؟
ریاحی: به شــخصه به نو آوری توجه بســیاری 
دارم و تاشــم ایــن بــود گروه هایــی انتخــاب 
شوند که به لحاظ شعر، موسیقی، تنظیم و...

حرف تازه ای برای گفتن داشــته باشند و البته 
ایــن نــو آوری دربخش هــای دیگرهــم ماننــد 
موســیقی اقوام یا کاســیک ایرانی دیده شده 
اســت، چرا که شــنوندگان امروز موســیقی ما 
به دلیل دسترسی آسان به فضاهای مجازی و 
پیشرفت تکنولوژی ازشنیدن هر نوع موسیقی 
اشــباع شــده اند بنابراین باید آثــاری متفاوت 
بــا کارهایی که طی ســال شــنیده می شــود به 
جدول جشــنواره معرفی گردد. اما نکته دیگر 
شنیدن صدای بانوان است، بخشی که صدای 
فرهنگ ایران بوده و رنگ مهمی در موسیقی 

ما دارد اما تقریباً خاموش شده است.
ë  یعنــی بخش بانوان هــم در جشــنواره اجرا 

خواهند داشت؟
ریاحی: خیر. به دلیل شرایط برگزاری متفاوت 
و اجــرای آنایــن امســال گروهی از موســیقی 

بانوان دعوت و انتخاب نشده است.
ë  در دوره هــای قبــل کــه دبیــری جشــنواره را

در  »بین الملــل«  عنــوان  داشــتید،  برعهــده 
جشــنواره وجود داشــت اما بعد ها این عنوان 
حذف شد آیا همچنان قابل بازگشت نخواهد 

بود؟
عنــوان  نظــرم  ایــن  بــر  مــن  خیــر.  ریاحــی: 
جشــنواره  را  آن  و  شــود  افــزوده  بین الملــل 
بین المللــی موســیقی فجر بخوانیــم و قطعاً 
ایــن موضــوع در شــورای سیاســتگذاری هــم 

مطرح خواهد شد.
ë  بــا توجــه به شــرایط کرونــا و کمبــود بودجه 

آیــا اجرایی شــدن بخش بین الملــل ضرورت 
دارد؟این درحالی است که جشنواره تئاتر فجر 

امسال  به صورت ملی برگزار می شود!
جعفریــان: بایــد بگویــم معیــار و مــاک مــا 
چگونگــی برگزاری ســایر جشــنواره های فجر 
نیست.سال قبل با وجود اتفاقات و حواشی که 
در آبــان مــاه و بعــد از آن به وجود آمد بخش 
بین الملل جشنواره را بسختی برگزار کردیم و 
8 گروه موســیقی به ایران دعوت شدند. البته 
باید بگویم درموسیقی بین الملل و در بخش 
اقتصادی آن تعاماتی وجود دارد که احتمااً 

درتئاتردیده نشده است.
 به طورمثال امسال و درشرایط کرونا که اغلب 
برنامه های فرهنگی و هنری دنیا متوقف شده 
بودند، توانستیم قراردادهای مهمی درجهت 
تعامــل با چندین جشــنواره خارجی به امضا 
برســانیم، تا بواســطه این قراردادهــا بتوانیم 
هنرمندانــی بــه مجموعه بخــش بین الملل 
دعــوت کنیم تــا بعد از آنکــه شــرایط کرونا از 
بیــن رفــت و دنیــا بــه روال عادی خود رســید 
اســتعدادهای درخشان موسیقی ایران به آن 
جشــنواره ها معرفی شــوند این معــادات به 
ســبب جشنواره اتفاق افتاده است و امیدوارم 
سالهای بعد و دوره های بعد نیز از این امکان 
که با تاش بسیار انجام گرفته، بدرستی بهره 
برده شــود.نکته دیگراین بود که امســال با دو 
معضــل بــزرگ در جشــنواره روبــه رو بودیــم 
نخســت افزایش دو برابری قیمت ارز نسبت 
به سال قبل و دیگر اینکه بودجه جشنواره هم 

نسبت به سال قبل بسیار کاهش پیدا کرد.
اما ســهم بزرگــی ازبودجه بخــش بین الملل 
حتی بیش از ســهمی که دولــت تقبل کرده از 
منابــع دیگر تأمین شــده و فشــاری به بودجه 

وارد نشده است.
بخــش  حــذف  احتمــال  دربــاره  ادامــه  در 
بین الملل بایــد بگویم این اتفاق یک حرکت 
دلخواه نبوده و همان طور که آقای ستایشــگر 
اشاره داشــت اصواً خســارت حذف کردن ها 
بیش ازاین است واین لطمه شامل دوره های 
بعــد هــم خواهد بود، اما شــرایط ایــن دوره و 
نگرانــی از تردد و ســامت هنرمندان موجب 
شد جشنواره را محدود تر برگزار کنیم وتمرکز 
جشــنواره بــر خاقیت فــردی اســت یعنی از 
کمیت و تعداد کســر شده و به کیفیت افزوده 
شــده اســت واز هنرمندانــی دعــوت به عمل 
آمــده که سولیســت های درجه یک هســتند و 
در امتــداد ایــن سیاســت از دوئت های خوبی 
هم انتخاب شــده است و بخش بسیار بزرگی 
از ایــن بودجه با تفاهــم با بخش های بیرونی 

تأمین شده است.
ë  امسال چه کشــورهایی در جشنواره حضور و

اجرا دارند؟
جعفریــان: با نگاه و به پیشــنهاد آقای ریاحی 
به عنــوان دبیــر جشــنواره، انتخــاب نخســت 

چرا که از اشتراکات فرهنگی بسیاری برخوردار 
هســتیم و در کنار آن با ایجــاد این ارتباطات و 
تعامات با استعدادهای موسیقی کشورهای 
مختلــف آشــنا شــویم و بالعکس آنهــا نیز با 
جوانــان مســتعد نوازنــده و آهنگســاز ایــران 
آشــنایی بیشتری پیدا کنند. چرا که جوان های 
مــا از موســیقی ملــی خــود فاصلــه گرفته اند 
و اصــرار مــن این بــود در دنیــای بی بنــد و بار 
موسیقی، نسل جوان تشویق شوند و کارهایی 
با شناســنامه ایرانــی تولید و عرضــه کنند. اما 
همان طور که گفته شــد به دلیل بیماری کرونا 
ایــن اتفاق انجــام نگرفت و به دلیــل زمان بر 
بودن مســیر اداری دعوت از کشــورهای دیگر، 
امــکان جایگزینــی را هــم از دســت دادیم اما 
تاش ما این است نگاه به موسیقی شرقی در 
گروه های ایرانی دیده شود و برنامه ریزی هایی 

هم انجام گرفته است.
ë  آقای ستایشــگر در انتخــاب گروه های ایرانی

چــه تدابیــری صــورت گرفتــه؟ آیــا براســاس 
تــم موســیقی شــرقی اجراهایی خواهــد بود؟ 
اگــر امکانــش هســت دربــاره تعــداد اجراها و 

سالن های اجرا هم توضیح دهید؟
ستایشــگر: بــا توجه بــه فراخــوان ایــن دوره از 
جشنواره، بخش عمده ای از شرکت کننده ها، 
و  نواحــی  بخــش  در  موســیقی  گروه هــای 
دســتگاهی هســتند.بخش دیگــر ایــن برنامه 
بازســازی آثــار قدمــا اســت کــه در دوبخــش 
بــا کام و بــی کام اجــرا می شــود. همچنیــن 
بخشــی هم به اجرای خوانندگان پیشکسوت 
اختصــاص دارد و در کنــار آن چنــد اجــرای 
ارکسترال خواهیم داشت که قطعات ایرانی و 

کاسیک اجرا خواهند کرد.
ë  در بخش موسیقی پاپ چه برنامه ریزی هایی

انجــام گرفتــه واز چــه گروه هایی دعوت شــده 
است؟ آیا دراین بخش قطعات تازه یا تفکرات 
و ایده هــای نــو اجرا خواهد شــد؟ چــرا بخش 
گیشــه ای تنهــا در بخش پــاپ جشــنواره دیده 

می شود؟
چراغعلــی: از گذشــته جشــنواره تــا بــه امروز 
نــگاه متفاوتی به بخش موســیقی پاپ وجود 
داشــته و انتخــاب ایــن گروه هــا کمــک بــه بار 
مالی جشنواره است چرا که این ژانر موسیقی 
طرفداران بســیاری دارد و بالطبع از اســتقبال 
امــا در  اســت.  بــوده  برخــوردار  خوبــی هــم 
خصوص گروه های حاضردرجدول جشنواره 
ســی و ششــم باید بگویم در بخش موســیقی 
پــاپ به طــور قطــع انتخاب ها انجــام نگرفته 
و قراردادهــا بســته نشــده اســت. امــا اجــرای 
ایــن گروه ها همــان برنامه های اســت که طی 
ســال برگــزار کرده اند چرا که شــرایط امســال 
متفاوت تــر از ســالهای قبل جشــنواره بــوده و 
به دلیل کرونا، کنســرتی به صورت زنده برگزار 
نشــد و تنها تعداد بســیار اندکی از هنرمندان 
موســیقی پــاپ اجراهایــی دربخــش آنایــن 
داشــته اند. بنابرایــن قــرار اســت از گروه هایی 
دعــوت به عمــل آیــد کــه تقریبــاً آمــاده اجرا 
هســتند و کم و بیــش تمرین های داشــته اند. 
درجدول امســال ســی و ششــمین جشــنواره 
موسیقی فجر که با 30 اجرا و چند اجرای پاپ 
برنامه ریزی شده است. البته تا زمان برگزاری 
جشنواره شرایط تهران قابل پیش بینی نیست 
و همان طور که آقای ستایشــگر اشاره داشتند 
چنــد پــان درنظــر گرفته شــده و اگر شــرایط 
مســاعد نبود تمامی اجرا ها به صورت آناین 

پخش خواهد شد.
ë در بخش موسیقی نواحی چطور؟

هــم  نواحــی  موســیقی  بخــش  در  ریاحــی: 
استقبال خوبی از جشــنواره صورت گرفته اما 
تأکید ما نســل جوان موســیقی نواحی بود که 
درکنار پیشکســوتان این حوزه اجــرای برنامه 

داشته باشند.
ë  در بخش جایــزه باربد ارزیابی به چه صورت 

است؟
 چراغعلی: درجشنواره امسال هیأت انتخاب 
وهیات داوران به صورت ادغام شده همکاری 
دارند و البته ازحضور آقای اسفندقه هم که در 
زمینه شــعر فعالیت می کنند بهــره خواهیم 
بــرد و به بخش هیأت داوران دعوت شــده اند 

ودرحوزه موسیقی با کام همکاری دارند.
ë  به عنوان ســؤال آخر؛ با گذشــت ســی و پنج

دوره از جشــنواره موســیقی فجر، چشــم انداز 
و اعتبار این جشــنواره در منطقــه یا فرا منطقه 
چگونه اســت آیــا ایــن جشــنواره تا بــه امروز 

توانسته بخوبی دیده شود؟
ریاحی: به نظر من بسیار موفق عمل کرده ایم 
بخصــوص در بخــش موســیقی نواحــی کــه 
مشکات بسیاری وجود دارد اما خوشبختانه 
امســال 50 نفر متقاضی شــرکت در جشنواره 
بودند. مــن براین باورم اگر جشــنواره زیرنظر 
بخــش خصوصــی اداره شــود قطعــاً موفــق 
خواهــد بود مســأله دیگر بودجه آن اســت که 
نیاز اســت نگاه حمایتی تر وجود داشته باشد 
اگر این مســائل مرتفع شود قطعاً در سالهای 

آینده شاهد جشنواره بهتری خواهیم بود.
امــروز  بــه  تــا  قبــل  از دوره هــای  جعفریــان: 
هنرمنــدان شــاخصی ماننــد ظافــر یوســف، 
انور براهم و... به جشــنواره دعوت شــده اند و 
این موضوع موجب شــد جشــنواره موسیقی 
فجر بیشــتر دیده و مطــرح شــود و در کنار آن 
همکاری های خوبی هم صورت گرفته اســت 
امــا فرامــوش نکنیــم جریان ســازی از ســوی 
جشــنواره ملزم به امتداد یک حرکت است و 
تداوم این کارنیازمند سیاست های بلند مدت 

است ودرکنار آن تأمین بودجه است.

اردوان جعفریان: اثر بخشی 
این جشنواره ها مستلزم تداوم 

سیاست های یک جشنواره 
است که بخشی از این اهداف 

می بایست طی سال شکل 
بگیرد وخود جشنواره تنها 

ایجاد یک نقطه انگیزشی برای 
فعاان حوزه موسیقی بوده 

است.  بنابراین اگر جشنواره 
موسیقی فجر بدرستی 

درجایگاه خود قرار بگیرد و 
معرفی شود می تواند یک 

جریان زاینده هنری باشد

امیر عباس ستایشگر: 
خصوصی سازی جشنواره، 

نگاه نظارتی دولت وهمچنین 
تداوم برنامه های آن در انسجام 

و پایداری جشنواره بسیار حائز 
اهمیت است و نباید این تصور 
و سیاست وجود داشته باشد که 

با تغییر رئیس و دبیرجشنواره 
در زیربنای آن هم تغییراتی 

شکل بگیرد بلکه می توان با 
نگاه کارشناسی تر، ایرادات آن را 

اصاح کرد.من به شخصه به طور 
کلی با موضوع حذف کردن 

مخالف هستم و تأکیدم افزودن 
برنامه های بیشتر به جشنواره 

است 
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26 مهر
بمب گذاری در منطقه پیشین زاهدان 
توسط گروهک تروریستی جنداه که 
به شهادت سردار نورعلی شوشتری 
جانشین فرمانده نیروی زمینی سپاه، 
رجبعلی محمدزاده فرمانده گردان 

نصراه و 41 نفر دیگر انجامید.

17 آبان
درگذشت امیر 
قویدل نویسنده 
و کارگردان 

سینما.

12 آذر
موزه مجلس 

شورای اسامی 
افتتاح شد.

26 آذر
آزمایش 

موفقیت آمیز 
موشک سجیل2 با 
حضور وزیر دفاع.

25 دی
وقوع 

طوانی ترین 
خورشیدگرفتگی 

قرن در ایران.

19 بهمن
محمود احمدی نژاد 

از تصمیم ایران 
برای غنی سازی 

20درصدی اورانیوم 
خبر داد.

6 اسفند
پیوستن اولین گردان از 
شکاری بمب افکن های 
صاعقه به ناوگان نیروی 
هوایی ارتش جمهوری 

اسامی ایران.

5 بهمن
یک هواپیما توپولوف 1۵4 با 
1۵۷ مسافر و 1۳ خدمه در 
فرودگاه شهید هاشمی نژاد 
مشهد فرود آمد و دچار 

آتش سوزی شد. در این حادثه 
42 نفر مصدوم شدند.

19 دی
سقوط هواپیمای بوئینگ 
ایران ایر تهران- ارومیه، 

در نزدیکی ارومیه و کشته 
شدن ۷8 سرنشین از 

10۵ نفر.

18 آذر
فرامرز پایور 
موسیقیدان 

ایرانی، 
آهنگساز، 

مدرس و محقق 
موسیقی ایرانی 

درگذشت

15 بهمن
در جشنواره فیلم فجر به رنگ ارغوان 
)فیلم(، ابراهیم حاتمی کیا )کارگردان(، 

محسن تنابنده )بازیگر مرد(، نگار جواهریان 
)بازیگر زن(، شهرام اسدی و همایون 

شهنواز )فیلمنامه(، بهزاد عبدی )موسیقی( 
سیمرغ بلورین گرفتند. به رنگ ارغوان 

حاتمی کیا منتخب تماشاگران شد.

30 بهمن
ناوشکن جماران به 
ناوگان رزمی نیروی 

دریایی ارتش جمهوری 
اسامی ایران ملحق 

شد.

5 آبان 88
کسب مقام اول 
المپیاد جهانی 
نجوم توسط 

تیم دانشجویی 
ایران.

26 آبان
درگذشت نیکو خردمند 
دوبلور و بازیگر سینما و 

تلویزیون.

14 دی
ارتحال آیت  اه علی 

صافی گلپایگانی مجتهد و 
مرجع تقلید شیعه.

22 دی
ترور و شهادت مسعود علی 

محمدی استاد فیزیک دانشگاه 
تهران و دانشمند هسته ای کشور.

3 بهمن
بر اثر واژگون شدن قطار 
توربوترن از ریل در مسیر 

مشهد- تهران ۷ مسافر جان 
خود را از دست دادند و 12 نفر 
مجروح شدند. این حادثه در 

نزدیکی ایستگاه آزادور به وقوع 
پیوست.

 اولین همایش مبارزه با پولشویی
 و تامین مالی تروریسم در ایران

 تهران، 30 دی ماه 1388 
در مرکز همایش های بین المللی صدا و سیما

 همایش عملیات روانی و رسانه
 19 مهر ماه 1388 در مرکز همایش های 

بین المللی صدا و سیمای جمهوری 
اسامی ایران 

گردآوری:محمد گرشاسبی
روزشمار

 صفحه 16   سال بیست و هفتم   شماره 754۹   یکشنبه  5بهمن1۳۹۹  10 جمادی الثانی1442   ایران قرن صدو شصت و سه

نیمه دوم

آیت اه حســینعلی منتظری به علت بیماری و 
کهولت سن، ساعت یک بامداد روز یکشنبه 

۲9 آذر 1388 در8۷ سالگی درگذشت.
آیت اه منتظــری روز یکم مهر ســال 1301 
در شــهر نجف آباد اصفهان بــه دنیا آمد. در 
حوزه های علمیــه اصفهان و قــم به تحصیل 
دروس ســطح و عالی حــوزه پرداخت. او  از 
ســال 134۲ چندین بار بازداشت و در نهایت 
در ســال 1354 به 10 سال زندان محکوم شد 
اما در هشتم آبان 135۷ به همراه آیت اه سید 
محمــود طالقانی آزاد شــد. پــس از پیروزی 
انقاب اسامی در سال 1364 از سوی مجلس 
خبــرگان رهبری به عنوان قائــم مقام رهبری 
انتخاب شــد. امام راحل طی نامه ای در ششم 
فروردین 1368 مخالفت خود را با قائم مقامی 
آیت اه منتظری از همان روز اول بیان کردند و 

وی از این جایگاه کنار گذاشته شد...
 پیام تسلیت رهبر معظم انقاب

بسم اه الرحمن الرحیم
اطــاع یافتیم که فقیه بزرگوار آیت اه آقای 
حاج شــیخ حســینعلی منتظــری رحمت اه 
علیــه دارفانی را وداع گفته و به ســرای باقی 
شــتافته اند. ایشــان فقیهی متبحر و اســتادی 
برجســته بودند و شــاگردان زیادی از ایشان 

بهــره بردنــد. دورانــی طوانــی از زندگی 
آن مرحــوم در خدمت نهضــت امام راحل 
عظیم الشــأن گذشــت و ایشــان مجاهدات 
زیادی انجــام داده و ســختی های زیادی در 
این راه تحمل کردند. در اواخر دوران حیات 
مبارک امام راحل امتحانی دشــوار و خطیر، 
پیش آمد کــه از خداوند متعــال می خواهم 
آن را با پوشــش مغفــرت و رحمت خویش 
بپوشــاند و ابتائات دنیوی را کفاره آن قرار 
دهد. اینجانب درگذشــت ایشــان را به همه 
بازماندگان بویژه همســر مکرمــه و فرزندان 
محترم آن مرحوم تسلیت می گویم و رحمت 

و مغفرت الهی را برای وی مسألت می کنم.
سید علی خامنه ای
۲9 آذر 1388
روزنامه اطاعات- دو شنبه 30 آذر 1388

تهرانی ها طوانی ترین تونل شــهری کشور را دیروز ]دوشنبه 1۲ بهمن 
1388[ با حضور محمدباقر قالیباف شــهردار تهران، به دست دو جانباز 

جنگ تحمیلی افتتاح کردند.
تونــل توحیــد با عبور 31 اتوبــوس قدیمی و مدرن حامل مســئوان و 
شهروندان تهرانی از رمپ شمالی و 10 شهروند با خودروی شخصی شان 
از رمــپ جنوبی پس از 3۲ ماه کار عملیاتی، به طور رســمی به چرخه 

گذرگاه های شهری پایتخت پیوست.
ایــن تونل ۲136 متری که دارای دو رمپ شــمالی و جنوبی اســت، از 
ترافیک تهران می کاهد و با کاهش مصرف سوخت، تأثیرات مثبتی در 

وضعیت آلودگی هوای پایتخت خواهد داشت.
تونل توحید یکی از پروژه های عمرانی اجرا شــده در کشــور است که 
با توانمندی فنی و تجربی 3 هزار و 400 نفر پرســنل اجرایی و اســتفاده 

از ۷08 دستگاه و تجهیزات سبک و سنگین مدرن احداث شده است.
ایــن تونل با نصــب ۷0 عدد جت فــن و 11 اگزوز فن، تهویه شــده و 
ژنراتورهای اختصاصی و اضطراری برق، با پیش بینی تنظیم نور طبیعی 

همواره روشن نگه داشته می شود. به کارگیری ۲5 هزار قطعه بتنی، نصب 
سیســتم هوشمند، محاسبه دقیق و مقاوم سازی تونل در مواجهه با زلزله 
و تکان های تخریبی ناشــی از فعالیت گسل ها از دیگر ویژگی های این 

پروژه بزرگ شهری است.
انتظار شهروندان برای گشایش تونل توحید روز افتتاح به حدی بود که با 
خودروهای شخصی خود در محدوده تونل حاضر شده و با تونل عکس 

یادگاری گرفتند!
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عبدالمالک ریگی در فضای ایران شکار شد

آغاز تولید موشک کروز در ایران

آیت اه منتظری درگذشت

مردم در روز اول برای گرفتن عکس یادگاری، تونل را بستند!

گشایش تونل توحید

شیوع بیماری های مسری همیشه می تواند به 
بحرانی جدی در هر کشــوری و حتی سطح 
جهان تبدیل شــود، کما اینکه یک ســالی 
می شــود که دنیا بــا بحران کرونا دســت و 
پنجه نرم می کند و تاکنون بیش از دو میلیون 
نفــر براثراین بیماری جان خود را از دســت 
داده اند. در سال 1388 هم جهان شاهد شیوع 
آنفلوانــزای خوکی بود، بیمــاری ای که در 
تابســتان آن سال به ایران هم رسید و در نیمه 
دوم گسترش پیدا کرد. البته خوشبختانه این 
بیماری جان باختگان زیادی نداشت ولی در 
سطح گسترده ای در شهرهای مختلف کشور 

شیوع پیدا کرد. 
در زمان ورود و شــیوع  این بیماری در ایران 
رسانه ها به صورت گسترده اخبار این موضوع 
را پوشــش می دادنــد. روزنامــه اطاعــات 
در گزارشــی درایــن باره نوشــت: »وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به منظور 
پیشگیری از گسترش این بیماری به هموطنان 
بویژه کسانی که از سفر عمره مفرده به کشور 
بازگشته اند، اکیداً توصیه کرده است از دست 
دادن و روبوسی با افراد خودداری کنند. این 

وزارتخانــه همچنین بر رعایت فاصله با افراد 
مبتا تأکید کرده اســت که برای پیشگیری 
از سرایت این بیماری، استفاده از دستمال در 
هنگام عطسه و شستن دست ها پس از تماس 
با اشیای فرد مبتا ضروری است چرا که این 

ویروس تا ۲ ساعت روی اشیا باقی می ماند.«
روز چهارشــنبه ۷ مهر 1388، همایش یک 
روزه آنفلوانــزای خوکــی در تهران برگزار 
شــد. روزنامه اطاعات در گزارشــی از این 

همایش می نویسد:
»محمــد ســروش رئیــس اداره آنفلوانزای 
وزارت بهداشــت بــا اعام افزایش شــمار 
مبتایان به آنفلوانزای نوع آ )خوکی( به 46 
نفر، میانگین سن مبتایان به این بیماری را در 
کشور 1۲ تا 35 سال اعام کرد و افزود: این 
بیماری در شهرهای مختلف از جمله زنجان، 
مشهد، اصفهان، کرج، تهران، جهرم و شیراز 
دیده شده است. تنها راه مبارزه با این بیماری، 
پیشــگیری اســت زیرا واکســن آنفلوانزای 
فصلــی در جلوگیری از ابتا بــه آنفلوانزای 

خوکی تأثیر ندارد.
محمــود نبــوی، معــاون مرکــز مدیریت 

بیماری هــای واگیر وزارت بهداشــت هم 
با هشــدار نســبت به شــیوع بیماری اعام 
کرد:»مــدارس کانــون گســترش بیماری 
آنفلوانــزای خوکــی بــوده و قرار اســت 
رایزنی هایی بــا وزارت آموزش و پرورش 
داشته باشــیم که اگر در مدرسه ای بیش از 
سه نفر از دانش آموزان به این بیماری مبتا 
شدند آن مدرسه به مدت یک هفته تعطیل 

شود.
هم اکنــون این طرح در برخی کشــورهای 

پیشرفته که آنفلوانزای خوکی در آنها شیوع 
زیادی پیدا کرده، به تصویب رسیده است.«

عاوه بر همه اینها مرضیه وحید دســتجردی 
وزیــر بهداشــت هم آبــان ماه ســال 1388 
اعــام کرد:»هرهفته تقریباً 3 تا 4 هزار نفر به 
آنفلوانزای خوکی مبتا می شــوند که از این 
میان حدود 55 درصد مبتایان زیر ۲4 ســال 
ســن دارند.به این ترتیب آمار نشان می دهد، 
آنفلوانزای نوع آ اغلب نسل جوان و کودکان 

را گرفتار می کند.«

مسکن مهر، چند سالی اســت که به واژه ای آشنا در ادبیات زندگی 
ایرانیان بدل شــده و در حاشــیه شــهرهای مختلف کشــور شــاهد 
شــکل گیری مجتمع های مسکونی هستیم که در واقع در قالب طرح 
مســکن مهر اجرایی شدند و هم اکنون چند میلیون خانوار ایرانی در 
این مجتمع ها ساکن هســتند. ریشه شکل گیری طرح مسکن مهر به 
ســال 1386 باز می گردد ولی در واقع این پروژه عظیم در سال 1388 
و در دوره وزارت محمد سعیدی کیا، کلید خورد و در دوره وزارت 
علی نیکزاد به یکــی از برنامه های اصلی دولت محمود احمدی نژاد 

بدل شد.
طرح مســکن مهر در ابتدا در قالب بند د تبصره 6 قانون بودجه سال 
1386 مطرح شــد و ســپس بر مبنای قانون ســاماندهی و حمایت از 
تولید و عرضه مسکن، به صورت پیوسته در دستور کار قرار گرفت. 
البته ذکر این نکته نیز ضروری است که این طرح در حقیقت شامل 
اجاره بلند مدت زمین جهت احداث مسکن است که در طرح جامع 
مسکن نیز پیشنهاد شده بود. اما حجم پیشنهاد شده در آن طرح بسیار 
کمتر بود که در دولت دهم از ۲0 هزار واحد در ســال به یک و نیم 
میلیون واحد در سال افزایش یافت. دولت محمود احمدی نژاد، قانون 
ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن را تهیه و به عنوان ایحه 
یک فوریتی در تاریــخ اول خرداد 1386 جهت تصویب به مجلس 
شــورای اســامی تقدیم کرد و متعاقبــاً مجلس  نیــز در تاریخ ۲5 
اردیبهشت ســال 138۷ این ایحه را با تأیید شورای نگهبان نهایی و 
اباغ کرد اما با ایجاد زمینه های ازم این قانون در سال 1388 اجرایی 

شــد. علی نیکزاد وزیر مسکن و شهرسازی که طرح مسکن مهر در 
دوران او اجرایی شد، در ابتدای خرداد 139۲ و چند ماه پیش از پایان 
دوران ریاســت جمهوری محمود احمدی نژاد اعام کرد از ابتدای 
دولت نهم بالغ بر 4/400/000 واحد مسکن مهر در شهرها و روستاها 
شــروع به ساخت شــده اند که نیمی از این تعداد در روستاها بوده اند 
که  1/500/000از این تعداد تا خرداد 139۲ تحویل شــده است. اما 
نکته مهم این است که طرح مسکن مهر و بار سنگین آن میراثی بود 
که از دولت دهم برای دولت حســن روحانی باقی ماند و دولت های 
یازدهم و دوازدهم هم باتوجه به تعهدی که به مردم داده شده بود این 
طرح را پیش بردند و تقریباً در طول 8 سال به پایان رساندند. در واقع 
بخش مهمی از پروژه های مسکن مهر بخصوص در شهرهای بزرگ 

در دوره دولت های یازدهم و دوازدهم اجرایی و تحویل شد.

مهم ترین  عنــوان  به  نوروز 
ایرانیــان  باســتانی  جشــن 
بــه منزلــه یکــی از میراث 
امروز  جهانــی  ناملمــوس 
به ثبــت بین المللی رســید.
ثبت جهانی نوروز توســط 
یونســکو در حالــی اتفاق 

می افتد که ســازمان میراث فرهنگی و گردشــگری ایران در ســال 1384 مدارک و 
مســتندات ازم برای ثبت این رویداد مهم ســنتی و باستانی را به مراجع ذیربط ارسال 
کــرده بود. پرونده ثبت نوروز به عنوان میراث غیرملموس جهانی تقاضای مشــترک 
ایران، پاکستان، آذربایجان، قزاقستان، هند، ازبکستان و ترکیه بوده است.این اتفاق در 
حالی رخ می دهد که مراسم نوروز عاوه بر این کشورها در کشورهای دیگری نظیر 
افغانستان و تاجیکستان نیز برگزار می شود. افغانستان و تاجیکستان در این پرونده نقش 
نداشتند زیرا افغانســتان به تازگی به کنوانسیون میراث ناملموس جهانی ملحق شده و 

تاجیکستان هنوز به عضویت این کنوانسیون درنیامده است.
 ثبت ردیف موسیقی ایرانی

ردیف موســیقی ایرانی به عنوان چهل و پنجمین اثر جهانی بعــد از نوروز و به عنوان 
دومین اثر میراث ناملموس جهانی شناخته شد.مسعود علویان صدر معاون حفظ، احیا 
و ثبت آثار تاریخی ســازمان میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری با بیان این 
مطلب، گفت: ثبت جهانی ردیف موســیقی ایرانی افتخار بزرگی برای کشور ایران به 
شمار می آید. ردیف موسیقی سنتی کاسیک ایرانی مجموعه الگویی بنیادی است که 

برای اجرای بداهه پردازی و آهنگسازی به کار برده می شود.
ردیف موسیقی وسیله ای برای حفظ و انتقال میراث فرهنگی ایران در قالب ساختارهای 
زیبایی شناختی است که به طور شفاهی از استاد به شاگرد منتقل می شود.علویان با اشاره 
به اینکه ردیف بررسی در دوره قاجار تکوین و تاریخچه آن تا اواسط دوره صفویه قابل 
پیگیری است، اظهار داشت: ردیف در حقیقت صورت بندی مجموعه ای از نظام موسیقی 
کهن کشــور است که به قرن ها پیش باز می گردد. دو نوع ردیف موسیقی به نام آوازی 
و ســازی، وجود دارد. ردیف های ســازی با توجه به ویژگی های فنی سازهای مختلف 
اجرا می شــوند. تار، سه تار، ســنتور، کمانچه، نی، عود و قانون، سازهای اصلی موسیقی 
کاسیک هستند که با آنها ردیف اجرا می شود. موسیقی کاسیک ایرانی از ۲50 ملودی 
تشکیل شده که با عنوان گوشه، با نظم و ترتیبی خاص در قالب هفت مجموعه اصلی به 
نام دستگاه و پنج مجموعه به نام آواز دسته بندی می شوند. دستگاه های هفتگانه از شور، 
ســه گاه، چهارگاه، ماهور، همایون، نوا، راست پنجگاه و آوازها از ابوعطا، بیات ترک، 

افشاری، دشتی و بیات اصفهان تشکیل شده اند.
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شیوع آنفلوانزای خوکی درایران مسکن مهر چگونه شکل گرفت؟

ثبت جهانی نوروز و ردیف های موسیقی ایرانی

داستان یک همه گیری ویروسی میراثی برای دولت یازدهم

 تهیه و تنظیم:حسن مجیدی
بریده جریده

عبدالمالــک ریگی ســرکرده گروهک 
تروریستی جنداه صبح دیروز ]سه شنبه 4 
اسفند 1388[ پس از یک عملیات پیچیده 
اطاعاتی، توســط ســربازان گمنام امام 
شد.حجت ااسام  دســتگیر  زمان)عج( 
حیــدر مصلحی وزیــر اطاعات دریک 
نشست خبری با اشاره به عملیات 5 ماهه 
وزارت اطاعــات در زیــر نظر گرفتن و 

دستگیری ریگی، از دستگیری سرکرده گروهک تروریستی در فضای جمهوری اسامی 
ایــران خبر داد و گفت: عبدالمالک ریگی در هنگام دســتگیری هــم باور نمی کرد که 
توســط سربازان گمنام امام زمان)عج( بازداشــت شده است.... بدون این که هیچ یک از 
سرویس های اطاعاتی دیگر کشورها از جمله سرویس های اطاعاتی کشورهای منطقه با 
ما همکاری داشته باشند، سربازان گمنام امام زمان)عج( موفق شدند با یک اقدام ارزشمند 
و مدیریت دقیق اطاعاتی این شــرور را در مکان های مختلف تعقیب و همراهی کنند و 

در فضای جمهوری اسامی وی را دستگیر کرده و در اختیار دستگاه قضایی قرار دهند.
سربازان گمنام امام زمان)عج( تصویری از ریگی به دست آوردند که نشان می دهد وی ۲4 
ساعت قبل از دستگیری در یکی از مقرهای امریکا در افغانستان حضور داشت.... سربازان 
گمنام امام زمان)عج( پس از دریافت تصویر ریگی وی را مدیریت کرده و در منطقه ای 

قرار دادند که دستگیری او صورت گرفت....
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خط تولید موشک کروز )نصر یک( در 
سازمان صنایع هوافضای وزارت دفاع به 

بهره برداری رسید.
سردار سرتیپ احمد وحیدی، وزیر دفاع 
و پشتیبانی نیروهای مسلح ایران در مراسم 
افتتــاح این خــط تولید، ا ظهار داشــت: 
موشــک نصر یک از نوع موشک کروز 

است که قادر است شناورهای 3000 تنی را منهدم کند. این موشک در کاس موشک های 
کوتاه برد اســت که درحال حاضر قابلیت شلیک از ساحل و انواع شــناورها را دارد و در 
آینده نزدیک امکان شلیک از هلیکوپتر و زیردریایی نیز به قابلیت های تاکتیکی آن اضافه 
می شود. با تولید انبوه این موشک و تحویل آن به نیروی دریایی سپاه و ارتش، توان دفاع 

دریایی نیروی دریایی جمهوری اسامی به نحو چشمگیری افزایش خواهد یافت.
روزنامه اطاعات - دوشنبه 1۷ اسفند 1388
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در دو دهــه اخیــر تعــداد زنانــی کــه 
تحصیــات عالیــه دارنــد نســبت بــه 
افزایــش  بــه  رو  گذشــته  ســال های 
گذاشته اســت و زنان پا به پای مردان 
ارتقــا یافتند ولــی متأســفانه در حوزه 
راه اندازی و مدیریت کســب و کارها  و 
کارآفرینی حضور پررنگی نداشته و در 

این حوزه غیبت محسوسی دارند.
به نظرم عوامل مختلفی در اینکه 
زنان هنوز نتوانسته اند پا به پای مردان 
در حــوزه کســب و کارهــا و بخصوص 
کســب و کارهــای مجــازی ورود کنند، 
در ابتــدای امر بحث نبــود خودباوری 
اســت. زنــان نســبت بــه داشــته های 
خود مانند دانش و مدیریت شان باور 
ندارند و این بحث در بین زنان بسیار 
شایع است. از ســوی دیگر مردان هم 
تصور غلطــی در زمینه مدیریت زنان 
در کســب و کارها دارند و این را اشاعه 
زنــان  می شــوند  باعــث  و  می دهنــد 
نتواننــد به درســتی در حوزه کســب و 
کارها ورود کرده و آن را مدیریت کنند.
فنــاوری  حــوزه  در  زنــان  دانــش 

اطاعــات نیــز انــدک اســت و در این 
حوزه زنان دارای فقر دانشــی هســتند 
و کمتــر بــه ســراغ رشــته های فناوری 
بــا  بتواننــد  تــا  می رونــد  اطاعــات 

تحصیل آن کارآفرین شوند.
و  کســب  راه انــدازی  گفــت  بایــد 
کارهای فضای مجازی و اســتارتاپ ها 
بعد از کار در معدن جزو سخت ترین 
مشــاغل اســت. همیــن موضــوع هم 
بــا  زنــان  و  مــردان  می شــود  باعــث 
حــوزه  ایــن  در  زیــادی  چالش هــای 
روبه رو شوند که البته چالش های زنان 

نسبت به مردان هم پررنگ تر است.
زنان باید در کنار خانواده مطالعه 
کرده و کسب و کاری را راه اندازی کنند 
و بتواننــد کار خــود را پیــش ببرنــد. از 

آنجایــی که زنان مجبور هســتند وقت 
خــود را بــرای کار و خانــواده تقســیم 
کنند، بــا چالش های بیشــتری در این 
زمینه هــم روبه رو می شــوند بنابراین 
در بیشــتر موارد زنان مجبور می شوند 
تــا بیــن کار و خانواده یکــی را انتخاب 
کننــد، ایــن درحالــی اســت کــه ایــن 
شــرایط در بین مردان به ندرت دیده 
می شــود و همیــن خود عاملی اســت 
که زنان نقش کمرنگ تری نســبت به 
مــردان در حــوزه کســب و کارها حتی 

مجازی آن دارند.
موانــع اجتماعی از دیگر ســدهای 
پیش روی زنان اســت. عموم جامعه 
بخصــوص مدیــران اعتمــاد کافی به 
مدیریــت زنــان ندارنــد و به شــخصه 

ایــن واقعیــت را  با گوشــت و پوســت 
نــدرت  بــه  و  می کنــم  لمــس  خــود 
گزینــه ای برای زنان از بیــن ده ها مرد 
وجــود دارد. ممکن اســت زنی بســیار 
توانمندتــر از مــردی باشــد کــه نامزد 
یــک پســت مدیریتــی شــده، امــا در 
نهایت این مردان هستند که صاحب 
صندلــی مدیریــت در کســب و کارهــا 

می شوند.
زنــان در حــوزه کســب و کارهــای 
جــذب  مشــکل  بــا  مجــازی  فضــای 
ســرمایه روبه رو هســتند بــا اینکه آنها 
خوبــی  برنامــه  و  توانمنــدی  دارای 
برای بازگشــت ســرمایه هســتند ولی 
اعتمــاد  زنــان  بــه  ســرمایه گذاران 

نمی کنند.
به نظــرم بهتــر اســت زنــان برای 
برداشــتن موانــع کســب و کاری خــود 
تشــکلی را در این زمینه تشکیل دهند 
و یکپارچه تــر عمــل کــرده و با عقای 
جمعــی برای رفع موانــع خود تاش 
کننــد. زنــان می تواننــد بــا راه انــدازی 
کســب و کارهای خــوب و بــزرگ دید 
جامعه را نســبت به خود تغییر دهند 
و موانــع پیش پای راه اندازی کســب و 

کار را برای دیگران نیز رفع کنند.

شــاید بتوان گفــت بهترین نــرم افزار 
 Wheres اندرویــدی،  یــاب  گوشــی 
My Droid PRO اســت؛ نــرم افزاری 
کاربــردی و ضــروری بــرای هــر کاربــر 
اندرویــدی که در صورت گم شــدن یا 
سرقت گوشی، به  کاربر کمک می کند. 
کار با این نرم افزار بسیار آسان است و 
همچنین در صورت گم شدن گوشی، 
صدای تلفن شــما را بــه بااترین حد 
ممکــن افزایش می دهــد. در صورتی 
که شــما این صدا را نشنوید یا فاصله 
شما از صدا زیاد باشد هم طبق پیامی 
که قباً تنظیم کرده ایــد این نرم افزار 
به صــورت خــودکار روی گــوگل مــپ 
نقطه مکانی گم شــدن گوشــی شــما 
را مشــخص می کند و می توانید آن را 

پیدا کنید.
بــه  کــه گوشــی شــما  در صورتــی 
ســرقت رفتــه باشــد هــم می توانید با 
استفاده از این نرم افزار گوشی خود را 

قفل کرده و اطاعات و دسترسی های 
گوشی خود را پاک کنید. همچنین این 
نــرم افــزار از طریق گــوگل مپ مکان 
گوشــی را به شــما نمایش خواهد داد 
و می توانید ازاین طریق ســارق را پیدا 
کنید ولی اگر هم از پیدا کردن سارق و 
گوشی ناامید شدید می توانید تمامی 
حــذف  را  خــود  شــخصی  اطاعــات 
کنیــد تــا حریم شــخصی شــما نقض 
نشــود. از ویژگی هــای این اپلیکیشــن 

می توان به قابلیت پیدا کردن گوشــی 
با اســتفاده از موقعیت GPS، قابلیت 
درج متــن هشــدار مــورد نظر شــما و 
بــرای  رمــز  درج  قابلیــت  همچنیــن 
تغییــرات ناخواســته در نــرم افزارهــا 
اشاره کرد. ارسال پیام در مواقع تغییر 
سیم کارت، اضافه کردن بلک لیست 
و لیســت ســفید برای اســتفاده از نرم 
افزارهــا و همچنین کمترین اســتفاده 
از باتــری برای روشــن مانــدن هر چه 

بیشتر گوشــی از دیگر ویژگی های این 
نــرم افزار بــه شــمار مــی رود. از دیگر 
افــزار، قابلیــت  نــرم  توانمندی هــای 
تصویربــرداری از افــرادی اســت که با 

گوشی گم شده کار می کنند.
قابلیــت قفل شــدن با اســتفاده 
از ریمــوت، پــاک کــردن اطاعــات 
تلفــن از راه دور، پیــدا کردن حافظه 
داخلــی و مموری کارت با اســتفاده 
حــذف  از  جلوگیــری  و  ریمــوت  از 
برنامه توسط دیگران، بخشی دیگر 
دیگــر  از  توانمندی هاســت.  ایــن  از 
ویژگی هــای ایــن نرم افــزار می توان 
بــه پنهان کــردن آیکون نــرم افزار و 
قابلیــت راه انــدازی و اســتارت نــرم 
افــزار با تلفن ثابت اشــاره کــرد. اگر 
شــما هــم عاقــه مندیــد ایــن نــرم 
باشــید  داشــته  اختیــار  در  را  افــزار 
ســایت  وب  از  را  آن   می توانیــد 

P30world.com بارگذاری کنید.
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چگونهگوشیسرقتیراردیابیکنیم

لغورجیستری3400دستگاهموبایل
ســخنگوی انجمــن واردکننــدگان موبایــل، تبلــت و لــوازم جانبــی از لغو 
رجیســتری 3۴00 دســتگاه تلفن همراه خبر داد و گفت: این موبایل ها از 

طریق سوءاستفاده تجاری از رویه مسافری به کشور وارد شده بود.
به گزارش ایسنا، محمد رضا عالیان گفت: طبق قانون، کاایی که از طریق 
رویه مسافری به کشور وارد شده اجازه تجاری شدن ندارد. به عبارت ساده تر 
اگــر مســافری با پرداخت حقوق و عوارض گمرکــی تلفن همراهی با خود به 
کشــور وارد کنــد و هزینه رجیســتری را نیز پرداخــت کند، اجازه فــروش آن را 

ندارد یعنی نمی تواند کار تجاری با آن انجام دهد.
امــا به گفته وی بررســی ســامانه »همتــا« نشــان داد در روزهــای اولی که 
رجیســتری غیرحضوری شــد، تعداد زیادی تلفن همراه به شکل نامتعارف 
رجیستر شدند و انتقال مالکیت آنها صورت گرفت. این مسأله برای مسئوان 
همتا ادله شــد که نشان می داد از گوشی های مســافری استفاده تجاری شده 

است. بنابراین حدود 3۴00 تعداد از این گوشی ها لغو رجیستری شدند.
عالیان با تأکید بر اینکه ازم اســت حفره هــای قانونی به گونه ای برطرف 
شــود که کســبه و مــردم متضرر نشــوند، اظهار کــرد: حتی اگر تعــداد کمی از 
موبایل های لغو رجیســتری شده در دست مصرف کننده باشد که حاا دچار 
مشکل شده، با توجه به قیمت ها ضربه بزرگی به او وارد شده است. بنابراین 

باید با اصاح رویه ها جلوی سوءاستفاده گرفته شود.
سخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی با بیان اینکه 
طبق قوانین گمرک در صورت بروز تخلف، حقوق و عوارض گمرکی و ســود 
بازرگانی عودت داده نمی شود، تصریح کرد: همچنین اگر برای مجری قانون 
محرز شــود که از کاای مســافری اســتفاده تجاری شــده پیگــرد قانونی دارد. 
بنابراین حقوق و عوارض گمرکی 3۴00 تلفن همراه لغو رجیستر شده هنوز 
عودت داده نشده، اما در حال حاضر رایزنی هایی انجام می شود که مصرف 

کننده نهایی متضرر نشود.
وی در ادامه واردات تجاری موبایل به کشور را در سال های ۱3۹۸ و ۱3۹۹ 
به ترتیب ۹۴0 هزار و ۹۶0 هزار دســتگاه عنوان کرد و گفت: در آبان ماه ســال 
گذشــته و امســال به ترتیب ۱۶0 هزار و ۱0 هزار دستگاه به صورت مسافری به 
کشــور وارد شــده که نشــان می دهد اصاح رویه ها در یک سال گذشته کمک 

کرده سوءاستفاده از رویه مسافری به حداقل برسد.
به گفته عالیان در آذرماه سال گذشته و امسال نیز به ترتیب یک میلیون 
و ۱۱ هزار دستگاه و ۸۶0 هزار دستگاه موبایل به کشور وارد شده است. واردات 
مسافری موبایل نیز در آذر سال گذشته ۱۷0 هزار دستگاه بوده، اما در آذرماه 
امسال واردات مسافری به ۲0 هزار دستگاه رسید که نسبت به ماه قبلش دو 
برابر شده است که احتمااً علت آن غیرحضوری شدن رجیستری و تخلفاتی 
اســت کــه در روزهای ابتدایی صورت گرفته اســت. اما پیش بینی می شــود با 
اصــاح رویه در دی ماه مجدداً شــاهد کاهش واردات موبایــل از طریق رویه 

مسافری باشیم.

شورایعالیفضایمجازیتصمیمی
برایفیلتراینستاگرامندارد

عضو حقیقی شورای عالی فضای مجازی گفت: این شورا هیچ تصمیمی 
برای فیلترینگ شبکه اجتماعی اینستاگرام نگرفته است.

بــه گزارش مهر، عزت اه ضرغامی در حســاب شــخصی خــود در توئیتر 
نوشــت: خــوب یا بــد مردم بــا اینســتاگرام زندگــی می کننــد. اگر نتوانســتیم 
ســرویس مشــابه راه انــدازی کنیم، با کاهــش پهنای بانــد، مــردم را ناراضی 
نکنیــم. وی با تأکید بــر اینکه بزرگترین بازار خرید و فــروش مجازی ایران در 

اینستاگرام است گفت: بگذارید مردم زندگی کنند.
عضو شورای عالی فضای مجازی در ایو اینستاگرام نیز گفت: رهبری در 
جلســه ای فرمودند که هیچ چیــز به اندازه فضای مجازی در تاریخ بشــریت 
اهمیت نداشــته اســت. وی با بیان اینکه مخالف اینســتاگرام هســتم، افزود: 
اینستاگرام اان وجود دارد و هیچ تصمیمی برای فیلتر اینستاگرام در شورای 

عالی فضای مجازی صورت نگرفته است.
ضرغامی با انتقاد از برخی حواشــی در خصوص فیلتر اینستاگرام، گفت: 
فیلترینگ نباید دو قطبی شود، باید ســرویس داخلی قوی و ارزان راه اندازی 
کنیم و رقابت انجام شود؛ اگر مردم سرویس قوی داخلی ببینند به هیچ وجه 

به سمت اینستاگرام نمی روند.
عضو شــورای عالی فضای مجازی با اشــاره به اینکه مردم در اینســتاگرام 
در حال زندگی هســتند و کســب و کار مردم در اینســتاگرام است، گفت: البته 

فسادهایی در این حوزه وجود دارد.

تیکتاکبرایکودکانممنوعشد
یــک چالــش جدیــد در تیک 
تــاک کــه کاربــران را تشــویق 
می کند لحظات مــرگ بر اثر 
خفگــی را تجربــه کنند باعث 
مرگ یک کودک ۱0 ســاله در 
ایتالیا شــد. ایــن اتفاق باعث 
شــده است که مقامات ایتالیا 
دسترســی کاربــران زیــر ســن 

قانونی به اپلیکیشن تیک تاک را محدود کنند.
به گزارش انتخاب، این چالش خطرناک باعث شــده است دختر ۱0 ساله 
اهل پالرمو، با گره زدن یک پارچه دور گردن خود برای چند ثانیه از رســیدن 

اکسیژن به مغز جلوگیری کرده و دچار مرگ مغزی شود.
 »fainting و »بــازی »passout ایــن بازی خطرناک که به عنــوان »چالش
نیز شــناخته می شود، سعی دارد کاربران را تشویق کند برای لحظاتی جریان 
تنفسی خود را قطع کنند. اما این چالش خطرناک باعث شد کودک ۱0 ساله 

بدون اطاع از عواقب خطرناک کار خود، به استقبال مرگ برود.
والدیــن ایــن کــودک اجــازه داده اند اعضــای بدن دخترشــان اهدا شــود. 
کارشناســان حوزه پزشــکی پس از این جریان هشــدار داده اند که این چالش 

بسیار خطرناک، می تواند باعث غش، آسیب مغزی و تشنج شود.

»مکبوکایر«اپلباریکوسبکمیشود
شرکت اپل در حال ساخت مدل باریک تر و سبک تر مک بوک ایر است.

بــه گــزارش ایســنا، بلومبرگ به نقــل از منابــع آگاه خبر داد مــدل جدید 
مک بوک ایر در نیمه دوم سال ۲0۲۱ یا سال ۲0۲۲ عرضه خواهد شد و شامل 
فناوری شــارژ مغناطیسی »مگ ســیف« بوده و نسل جدید پردازنده ساخت 
اپل در ســاخت آن بکار خواهد رفت. اپل به دنبال کوچکتر کردن لپ تاپ با 
کوچک کردن لبه های صفحه نمایش است که ۱3 اینچ می ماند. مدل فعلی 

۲.۸ پوند )۱.۲۷ کیلوگرم( وزن دارد.
اپل ساخت مدلی از مک بوک ایر با صفحه ۱۵ اینچی را بررسی کرده بود 

اما برای مدل آینده این لپ تاپ چنین برنامه ای نخواهد داشت.
مک ســیف کــه در بازطراحــی ۲0۱۸ از مک بوک ایر حذف شــده بود یک 
سیســتم شارژ مغناطیســی اســت و اگر کابل برق به صورت تصادفی کشیده 
شود، تنها ارتباط آن با لپ تاپ قطع می شود. مدل جدید چهار پورت یو اس 

بی برای اتصال دستگاه های دیگر خواهد داشت.
لــپ تاپ جدیــد مدل بااتــر مک بــوک ایر فعلــی خواهد بود کــه انتظار 
می رود همچنان مدل استاندارد لپ تاپ اپل بماند. اپل آخرین بار در نوامبر 
محصول خود را با پردازنده Mac M۱ به جای پردازنده ساخت اینتل عرضه 

کرد.

میثم لطفی - آژانس فضایی اروپا )ESA( که در 
اصل دروازه قاره سبز به فضا محسوب می شود 
و مأموریــت آن شــکل دهــی فرآینــد توســعه 
توانایی هــا و اطمینــان از ادامــه ســرمایه گذاری 
در فضا برای منافع شــهروندان اســت با شروع 
زباله هــای  از  را  گزارشــی  میــادی   ۲0۲۱ ســال 
فضایی رها شــده و ردپای انسان در مدار زمین 
منتشــر کــرد و هشــدار داد اگــر انســان بخواهــد 
فعالیت هــای فضایــی خــود را به همین شــکل 
دنبــال کنــد، طی یک دهــه پیش رو باید شــاهد 
باران هایی از زباله های فضایی به زمین باشیم.
براســاس ایــن گــزارش هــم اکنــون حــدود 
۲.4 هــزار ماهــواره فعــال در حــال چرخش در 
اطــراف زمین هســتند کــه در کنار آنهــا بیش از 
3.6 هــزار ماهــواره فضایــی غیرفعــال نیــز رها 
شــده اند. عاوه بر این، در مــدار زمین و اطراف 
آن بیش از 34 هزار قطعه زباله فضایی بزرگتر 
از ۱0 ســانتیمتر و میلیون هــا قطعــه کوچکتــر از 
آن وجــود دارد که اگــر هر کدام از آنها به شــیء 
دیگــری برخــورد کنند، فاجعــه جبران ناپذیری 

به جا می ماند.
ë این زباله های آسمانی

زباله هــای فضایــی در اصــل نتیجــه پرتــاب 
ماهواره هــای مختلــف از زمیــن هســتند کــه تــا 
زمــان ورود مجدد بــه جو، در مــدار زمین باقی 
می ماننــد. برخــی از ایــن اشــیا کــه در آســمان 
رها شــدند در مدار پاییــن و در فاصله چندصد 
کیلومتــری کــره زمیــن بــا ســرعت بــاا در حال 
از  پــس  مــوارد  بیشــتر  در  و  هســتند  چرخــش 
گذشــت چنــد ســال وارد جــو زمیــن می شــوند 
کــه البتــه پیش از رســیدن به ســطح کــره زمین 
کــه  ماهواره هایــی  میــان  ایــن  در  می ســوزند. 
روزگاری بــا اهــداف ارتباطــی یــا آب و هوایــی 
پرتــاب شــده بودنــد و هــم اکنون بــه مأموریت 
خــود پایان داده انــد نیز در فاصلــه بیش از 36 
هزار کیلومتر از سطح زمین می توانند صدها یا 

هزاران سال دور کره زمین بچرخند.
آژانــس فضایی اروپــا در گــزارش اخیر خود 
اعــام کــرد از ســال ۱۹۷5 میــادی کــه انســان 
نخســتین ماهــواره خــود را به فضا پرتــاب کرد، 
تاکنــون بیــش از 5 هــزار راکــت پرتــاب کننــده 
ماهــواره نیز در مدار زمین قرار گرفته اســت که 
روز به روز بر تعداد آنها افزوده می شود. زمانی 

که راکت ها و ماهواره ها به مدار زمین می رسند، 
مأموریت هــای  انجــام  مختلــف  مراحــل  در 
فضایــی بخش هــای مختلف از بدنــه آنها جدا 
می شــود و ایــن فرآینــد باعث شــده اســت هم 
اکنون بیش از ۱۲۸ میلیون قطعه زباله فضایی 
با انــدازه کمتــر از یــک میلیمتر در مــدار زمین 
ســرگردان باشــند. در این میــان آژانس فضایی 
اروپا پیش بینی کرده است که یک مورد از هر ۱0 
هزار زباله فضایی که در مدار زمین رها شده اند 
خطــر برخورد بــا ماهواره های فعــال را دارد که 
ایــن اتفاق بســیار خطرناک اســت. این مســأله 
در چندیــن مورد خطر جدی ایجاد کرده اســت 
 )ISS( و از ایــن رو ایســتگاه بین المللــی فضایی
بیــن ســال های ۱۹۹۹ تــا ۲0۲0 میــادی مجبور 
شد ۲5 عملیات مختلف را برای منهدم کردن 
زباله های فضایی و عدم برخورد با این مرکز به 

اجرا برساند.
ë سقوط آزاد به زمین

از  بــزرگ  قطعــه  یــک   ۲0۲0 مــه  یازدهــم 
آســمان  از  عبــور  از  پــس  فضایــی  زباله هــای 
لس آنجلــس و پــارک مرکــزی شــهر نیویورک، 
در اقیانــوس اطلــس ســقوط کــرد و ایــن اتفاق 
زنــگ خطری بود تا ســازمان های فضایی برای 
زباله هــای رهــا شــده در آســمان فکــری بکنند. 
اتفــاق مذکــور بــرای ســازمان های فضایــی کــه 
مســیر ورود قطعه فلزی بزرگ بــه جو زمین را 
ردیابی می کردند چند ســاعت پرتنش را ایجاد 
کــرد و تا زمــان نزدیک شــدن به ســطح زمین، 
هیــچ ســازمانی نتوانســت محل برخــورد آن را 

مشخص کند.
در  یعنــی  اتفــاق  ایــن  از  قبــل  هفتــه  یــک 
تاریــخ پنجم مــه چیــن از مرکز پرتــاب فضایی 
»وانچانــگ« در جنــوب اســتان هاینــان راکــت 
نمونــه  همــراه  بــه  را  مارچ-5بــی«  »انــگ 
آزمایشــی یــک فضاپیمــای بدون سرنشــین به  
مــدار زمین فرســتاد کــه وزن آن حــدود ۱۸ تن 
محاســبه می شــد و یک هفته پس از این اتفاق 
هســته خالی راکت فضایــی به عنوان چهارمین 
زبالــه فضایــی بزرگ ســقوط کــرده بــه زمین و 
بزرگترین زباله فضایی پس از سقوط سال ۱۹۹۱ 

در اقیانوس اطلس افتاد.
ایــن  از  پیــش  کــه  بزرگتــری  زبالــه  فضایــی 
بــا زمیــن برخــورد کــرده بــود مربــوط بــه ســال 

۱۹۷۹ میــادی می شــود کــه در آن زمــان راکت 
ماهواره بــر »اســکای لب« بــه علــت نقص فنی 
به زمین ســقوط کرد و البته، ســقوط راکت دیگر 
»اسکای لب« در ســال ۱۹۷5 و »سالیوت ۷« در 
ســال ۱۹۹۱ میادی نیز اتفاقات مشابهی را رقم 
زد. آژانــس فضایی در گزارش خود توضیح داد 
برای اجســام بزرگی مانند راکت چینی که ســال 
۲0۲0 بــه جــو زمین برگشــت باید توجه داشــته 
باشــیم قطعــات موتورهــای موشــکی بواســطه 
نــوع ویــژه طراحی خــود می توانند پــس از ورود 
مجــدد به جو، بدون آتش گرفتن و ســوختن به 
ســطح زمین برســند. هنگامی کــه این قطعات 
فلزی غول پیکر به سطح پایین تر جو می رسند، 
ســرعت حرکــت آنها کمتــر می شــود و بنابراین 
بدتریــن اتفاق ممکن این اســت کــه در مناطق 

مسکونی سقوط کنند.
ë پاکسازی فضایی

آخریــن  اســاس  بــر  متحــد  ملــل  ســازمان 
تصمیمــات خود از همــه شــرکت های فضایی 
پرتــاب  از  پــس  ســال   ۲5 اســت  خواســته 
ماهواره هــای مختلــف به فضا و بــا پایان یافتن 
مأموریــت آنهــا، بقایــای ماهــواره از کار افتــاده 
توجــه  بایــد  البتــه  کننــد.  جمــع آوری  را  خــود 
داشــته باشــیم که انجام چنین عملیاتی بسیار 
دشوار است و بســیاری از پروژه های جمع آوری 
زباله های فضایی تا امروز بی نتیجه باقی مانده 

اســت. به منظور حل این مشــکل شــرکت های 
بزرگ با سرمایه گذاری های گسترده در تاشند 
راهکارهــای جدیــد برای جمــع آوری زباله های 

فضایی را به کار گیرند.
و  شــرکت ها  کــه  پروژه هایــی  جملــه  از 
ســازمان های مختلف این روزها دنبال می کنند 
می توان به جمع آوری ماهواره های از کار افتاده 
در مــدار زمین و انتقال آنها به جو زمین اشــاره 
کــرد تا در جریان ایــن پروژه به صــورت خودکار 
آتــش بگیرنــد و از بیــن بروند. بــرای انجام این 
پــروژه آژانــس فضایی اســپِیس اکس بــه تازگی 
یک تــور فضایی شــبیه بــه تورهــای ماهیگیری 
طراحــی کــرده اســت کــه بــا اســتفاده از نیروی 
و  افتــاده  کار  از  ماهواره هــای  مغناطیســی، 
قطعــات ریــز فلزی رها شــده در مــدار زمین را 
در خــود جمــع می کنــد و در نهایــت آنهــا را به 
جو زمیــن می رســاند. در ایــن پــروژه همچنین 
از اســلحه های لیزری برای شــلیک به قطعات 
فلــزی رهــا شــده در فضــا و سیســتم افزایــش 

کشش اتمسفر نیز استفاده می شود.
ë ماهواره چوبی

بــا افزایش حجــم زباله های فضایــی، هفته 
بــا  ســومیتومو  جنگلــداری  مؤسســه  گذشــته 
همــکاری دانشــگاه کیوتو ژاپن اعــام کرد برای 
نخســتین بار در تاریخ تحقیقات در مورد رشــد 
درخت منحصر به فرد و استفاده از مواد چوبی 

در امور فضایی را آغاز کرده است و سال ۲0۲3 
میــادی نخســتین ماهــواره چوبــی را بــه فضــا 

می فرستد.
براســاس ایــن طــرح مشــترک هــم اکنــون 
در  چــوب  مختلــف  انــواع  روی  آزمایــش 
مــدار  مشــابه  شــرایط  دارای  محیط هــای  
زمیــن آغــاز شــده اســت و ژاپنی هــا می گوینــد 
ماهواره های چوبی بدون آزاد کردن مواد مضر 
در جــو یا بــارش بقایــای زیانبار بــر زمین، هیچ 
گونــه آایندگــی را در فضــا برجــا نمی گذارنــد. 
»تــاکاو دوئــی« مدیــر دانشــگاه کیوتــو کــه یــک 
فضانــورد ژاپنــی هــم هســت در ایــن خصوص 
توضیــح داد کــه کشــور او در مــورد زباله هــای 
فضایی بسیار نگران است. زیرا ماهواره هایی که 
دوباره وارد جو زمین می شوند، پس از سوختن 
بــه طور کامــل ذرات ریز آلومینــا تولید می کنند 
کــه ایــن ذرات میکروســکوپی بــرای ســال های 
طوانــی در جــو زمین شــناور خواهند بــود. این 
ذرات ســرانجام به سطح زمین سقوط می کنند 
و می توانند برای سامت انسان ها مضر باشند. 
دانشــگاه کیوتــو به همــراه مؤسســه جنگلداری 
مــدل  نمونــه  ســاخت  حــال  در  ســومیتومو 
مهندسی نخســتین ماهواره چوبی جهان است 
کــه پس از آن مــدل قابل پرواز ایــن ماهواره به 
تولید می رســد تا در نهایت سال ۲0۲3 میادی 

این ماهواره نخستین پرواز خود را انجام دهد.
به صــورت  ماهواره هــا  داشــت  توجــه  بایــد 
گســترده بــرای ارتباطــات، پخــش برنامه هــای 
تلویزیونی، ناوبری و پیش بینی هواشناسی مورد 
اســتفاده قــرار می گیرند و متخصصــان فضایی 
بــرای  مختلــف  گزینه هــای  بررســی  حــال  در 
جمع آوری و کاهش زباله های فضایی هســتند. 
در مجمــوع از 6 هزار ماهــواره در حال چرخش 
بر مــدار زمیــن حــدود 60 درصد آنها اســتفاده 
نمی شــوند و از آنهــا به عنوان زبالــه فضایی یاد 
می شــود. پیش بینــی شــده اســت در یــک دهه 
پیــش رو بیــش از ۹۹0 ماهــواره بــه مــدار زمیــن 
پرتاب شــود و تعــداد کلی ماهواره هــای موجود 
در مدار زمین تا ســال ۲0۲۸ میادی به ۱5 هزار 
عــدد برســد. شــرکت اســپیس اکس متعلــق به 
»ایان ماســک« تاکنون بــه تنهایی ۹00 ماهواره 
پرتاب کرده اســت و قصد دارد هــزاران ماهواره 

دیگر را هم به مدار زمین بفرستد.

باران زباله های فضایی در راه زمین
گزارش ویژه آژانس فضایی اروپا اعام کرد

میتــرا جلیلی / شــیوع کرونا بر صنایــع مختلف از جمله فنــاوری تأثیرگذار بود و 
عاوه بر افزایش نرخ بیکاری سبب شد تا بسیاری از رونمایی ها به تأخیر بیفتد. 
هرچند این پاندمی ســبب رشــد درآمدزایی صنعت گیم شــد اما بازی ســازان 
برای ارائه بازی های جدید با مشــکات زیادی مواجه شدند و به دلیل دورکاری 
کارمندان و بازی ســازان، بســیاری از آنها از برنامه هایشــان در سال ۲0۲0 عقب 
ماندند و حاا خبر می رســد که گیمرها حتی در ســال ۲0۲۱ هم به برخی از این 
گیم ها نمی توانند دسترســی داشــته باشــند. در این گزارش کوتاه به بازی هایی 
اشــاره می کنیــم که قــرار بود در ســال ۲0۲0 از آنها رونمایی شــود ولی همچنان 

تأخیر آنها برای ورود به بازار ادامه دارد.
Outriders: ایــن بــازی که 
قرار بــود همزمان بــا ارائه 
کنســول های جدیــد بــازی 
در اواخــر ۲0۲0 به دســت 
گیمرهــا برســد بــه تأخیــر 
افتــاد. ابتــدا قرار شــد این 
گیم دوم فوریه ارائه شــود 
ولی حاا باز هم سازندگان 
بــازی اعــام کرده اند که با 
مشــکاتی مواجه شده اند 
و احتمــااً ایــن بــازی اول 
آوریل به دســت گیمرهای 
بی تــاب خواهــد رســید اما 
در ۲5 فوریــه بخش هایــی 
از این بازی به  صورت دمو 
بــه دســت عاقــه منــدان 
می رســد تا با حال و هوای 

کلی این بازی آشنا شوند.
Halo Infinite:ایــن بــازی 
 X ســری  باکــس  ایکــس 
ســال  در  بــود  قــرار  هــم 
امــا  ۲0۲0 رونمایــی شــود 
سازندگان این بازی، آن را 
به پاییز ۲0۲۱ موکول کرده 
تأثیــر  نیــز  را  آن  دلیــل  و 

پاندمی کرونا عنوان کرده اند.
Riders Republic: ایــن بــازی هم قرار بــود در فوریه ۲0۲۱ ارائه شــود اما ظاهراً 
کمپانی ســازنده این گیم یعنی Ubisoft هنوز نتوانسته زمان مشخصی را برای 
ارائــه ایــن بازی اعام  کند و تنها به ذکر این نکته اکتفا کرده که این گیم تا پایان 

۲0۲۱ راهی بازار خواهد شد.
Hogwarts Legacy:ایــن بــازی کــه به عنــوان یکــی از قدرتمندتریــن بازی هــای 
 Portkey ویدئویــی ســال ۲0۲۱ شــناخته شــده اســت در واقــع توســط کمپانــی
Games دنیای هری پاتر را روی پلی استیشــن 5 به تصویر خواهد کشــید. با این 
که انتظار می رفت در سه ماهه نخست ۲0۲۱ گیمرها به این بازی دسترسی پیدا 
کنند اما شــرایط نشــان می دهد که این گیم با تأخیری یک ســاله در سال ۲0۲۲ 
راهــی بــازار خواهد شــد. گیمرها می توانند ســال آینــده این گیــم را روی ایکس 

باکس وان، ایکس باکس سری X/S، PS4 و PS5 بازی کنند.
Pragmata:ایــن بــازی ســونی هم که قــرار بود در ســال ۲0۲۲ راهی بازار شــود، 
تأخیــری یکســاله خواهــد داشــت و رونمایی از آن به ســال ۲0۲3 موکول شــده 
است. حال باید منتظر ماند و دید با توجه به ادامه دار شدن کرونا صنعت گیم 

می تواند عقب ماندگی خود را جبران کند یا خیر.

رضا الفت نسب
عضو هیأت مدیره اتحادیه کسب و 
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محمــد محمدی ســدهی / دیــدار ذوب آهن 
و نفت مسجدســلیمان در هفتــه دوازدهم 
لیگ برتر با تساوی بدون گل به پایان رسید. 
دیداری که مهم ترین اتفاق آن مردود اعام 
شــدن گل صحیــح ذوب آهــن بــود و باعث 
شــد باشــگاه ذوب آهن بــا صــدور بیانیه ای 
نسبت به تصمیم رحیم شاهین، کمک داور 
آن دیــدار معتــرض شــود. ایــن کمــک داور 
پس از ایــن اتفاق مورد هجمه هــای زیادی 
احساســی  تصمیمــی  در  و  گرفــت  قــرار 
در  را  داوری  دنیــای  از  خداحافظــی اش 
صفحه شــخصی خود در اینستاگرام اعام 
کرد.رحیم شاهین درخصوص این تصمیم 
به خبرنگار »ایران« گفت: »16 سال است که 
در لیگ برتر، بااترین سطح فوتبال قضاوت 
می کنــم و در طــول این ســال ها اشــتباهات 
تأثیرگــذاری نداشــتم امــا در این بــازی و در 
آن صحنه اشــتباه کردم و از همین جا از تیم 
ذوب آهــن و کادر فنی ایــن تیم عذرخواهی 
می کنم. تصمیمم برای خداحافظی جدی 
است و رسماً نامه خداحافظی ام را به کمیته 
داوران خواهم داد چون اشتباهم در نتیجه 
بــازی تأثیرگــذار بــود از داوری خداحافظی 
کــردم.« او صحبت هــای خــود را این گونــه 
ادامه داد: »کارشناســان داوری در خصوص 
آن صحنه اظهارنظر کردند و معتقد بودند 
که گل ذوب آهن ســالم بود، من هم عذاب 
وجــدان گرفتــم. در آن صحنه آفســاید را با 
مکــث اعام کــردم و ناخودآگاه دســتم باا 

رفــت. حقیقتاً نتوانســتم تصمیم درســت 
بگیرم و از این تصمیمم منصرف شوم. باید 
همــان لحظــه تصمیمــم را برمی گرداندم 
اما نمی دانم چرا نتوانستم این کار را انجام 
دهم. به هر حال این بازی تمام شــد و حاا 

دیگر من از داوری خداحافظی کردم.«
داشــت:  بیــان  باســابقه  کمــک داور  ایــن 
»متأســفانه بعــد از آن صحنــه برخی ها در 
فضای مجازی فحاشــی کردند و حرف های 
بدی زدند. از نظر من اینها هواداران فوتبال 
نیســتند و همان مالباختگانی هستند که در 
شــرط  بندی می بازند و عقده های خود را با 
فحاشــی خالی می کنند. من با خداحافظی 
از داوری خودم را تنبیه کردم. شرایط نسبت 
به قدیــم کاماً تغییر کرده و در حال حاضر 
با وجود فضای مجازی همه اتفاقات شفاف 
اســت و مــردم به خوبــی قوانیــن داوری را 
می داننــد. مــن نمی توانم به شــعور مردم 
توهیــن کنــم. بازیکنان همانند داور اشــتباه 

می کننــد و داور هــم جزئــی از بــازی فوتبال 
است.«شــاهین اظهــار داشــت: »بیشــتر از 
200 بــازی قضــاوت کــردم و در بازی هــای 
مهم کمک داور بودم. در 2 دربی کمک داور 
بــودم و در طــول این ســال ها بــه هیچ وجه 
چنین اشتباهی نداشــتم. داوران مشکات 
و کمبودهــای زیادی دارند کــه از جمله این 
کمبودها نداشتن روانشــناس است. حدود 
3 ســال پیش کاس های روانشناســی برای 
داوران برگزار می شد و این اتفاق خوبی بود. 
بــه نظر خــودم تصمیم اخیر مــن به دلیل 
مشــکات روانشناســی بود.«این کمک داور 
فوتبال در خصوص دیگر مشــکات داوران 
از جملــه مشــکات مالــی افــزود: »حقیقتاً 
از حق الزحمــه داوران بی اطــاع هســتم و 
مبلغــی که فدراســیون بــرای داوران در نظر 
می گیــرد، مبلغــی نیســت کــه بخواهیم به 
آن تکیــه کنیــم. من 16 ســال در لیــگ برتر 
قضــاوت کــردم و پیش از آن 9 ســال هم در 

لیگ های دیگــر کمک داور بــودم و در طول 
این 25 ســال اگر در اداره ای مشــغول به کار 
می شــدم، تاکنون می توانســتم بازنشســته 
شــوم. همــه مشــکات داوران را می دانند و 
می گویند داوران در حد توانشــان کارشان را 
به درستی انجام می دهند. داوران مشکات 
زیــادی دارند.« او با تأکید بــر این که در طول 
این ســال ها تنهــا به خاطر عشــق بــه داوری 
ایــن کار را ادامــه داده اســت ، افــزود: »مردم 
فکــر می کنند که عشــق مرده اســت و به من 
می گوینــد کــه داوری شــما بــه خاطر عشــق 
نیســت. به من می گویند می توانــی به جای 
عشــق به داوری عاشــق خانواده ات باشــی. 
مردم بــاور نمی کننــد که برخی هــا به خاطر 
عشق قضاوت می کنند. آنها پیش خودشان 
می گویند که داوران دستمزد زیادی می گیرند 
و بــا تکیه بر آن قضــاوت می کنند. حقیقتاً از 
خودم انتظار نداشــتم که اشــتباه کنم و تا به 

حال چنین اشتباهی نداشتم.«

آخرین وضعیت درمان میناوند و انصاریان

علیکریمیبرایمهردادآمپولخرید
گروه ورزشــی/ در حالی 5 روز از 
بستری شــدن مهرداد میناوند 
در بخــش مراقبت هــای ویــژه 
بیمارســتان الــه می گــذرد که 
علی انصاریــان هم جمعه به 
ICU منتقل شد تا درباره او نیز 

نگرانی هایی ایجاد شود. دکتر محمدرضا  هاشمیان که از بیمارستان دانشوری به 
اله منتقل شده تا وضعیت میناوند را زیر نظر داشته باشد، درخصوص وضعیت 
میناوند به ایرنا چنین توضیح داد: »شرایط این پیشکسوت فوتبال ایران نسبت به 
روزهای گذشته بهتر شده اما باید روندی را طی کند. ما داروهایی را برای وی تجویز 
کرده ایم. حاا باید اقدامات خاصی انجام شود تا بتوانیم میناوند را از حالت خواب 
مصنوعی خارج کنیم. میناوند تحت ونتیاتور یا دستگاه تنفسی تهاجمی است 
و کارهای بســیار تهاجمــی انجام خواهیم داد.« دکتر  هاشــمیان درباره وضعیت 
انصاریان هم چنین نظر داد: »اگر وضعیت انصاریان را با میناوند مقایسه کنیم، 
باید بگویم که وضعیت او پایدار است. این 2 پیشکسوت در یک برنامه تلویزیونی 
به ویروس کرونا مبتا شدند و این نشان می  دهد که خطر کرونا هنوز در ایران وجود 
دارد. برخی می گویند چرا انصاریان به بخش آی ســی یو منتقل شــده؟ در پاسخ 
به این افراد باید بگویم که تمام بیمارانی که شرایط سخت تنفسی دارند، باید به 
این بخش منتقل شوند. شرایط انصاریان پایدار است و اکسیژن خون به او به باای 
90 رســیده اما روند درمانی را باید طی کند و تمــام داروهای خط درمان کووید 19 
باید برای او نیز تجویز شود.« میناوند و انصاریان در شرایطی در بیمارستان بستری 
شده اند که جامعه فوتبال طی روزهای اخیر با انتشار خبر وخامت حال آنها، برای 
سامتی این دو بازیکن، دست به دعا شدند. امیر قلعه نویی، سرمربی گل گهر نیز 
دیروز با انتشار یک استوری در صفحه اینستاگرامش، برای این دو بازیکن سابق تیم 
ملی و پرسپولیس آرزوی سامتی کرد. ناصر محمدخانی، مهاجم و مربی سابق 
پرسپولیس درباره وضعیت میناوند به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: »امیدوارم 
وضعیت جســمانی میناوند با لطف خدا و دعای مردم بهتر شــود. مهرداد برای 
معالجه خود دیر اقدام کرد. البته علی کریمی پیشقدم شد و تعدادی آمپول از دبی 
خریداری کرد و به میناوند این آمپول ها ترزیق شــد.« دیروز همچنین خبر رســید 
محمدحســین کنعانی زادگان برای پیگیری وضعیت میناوند راهی بیمارســتان 
شــده که بی گمان از نظر اخاقی ســتودنی است اما از نظر حرفه ای اقدامی کاماً 
نســنجیده و اشتباه اســت. بازیکنی که با قراردادی سنگین راهی باشگاهی بزرگ 
می  شــود، باید بداند نباید بی دغدغه در فضاهایی که ایزوله نیست، حاضر شود. 

چرا که می  تواند منجر به بیماری او شود و در نهایت ضربه خوردن تیم شود.

افرادی که در شرط   بندی می بازند، فحاشی می کنند
گفت وگوی »ایران« با رحیم شاهین، کمک داوری که این روزها مورد هجمه های سنگینی قرار دارد

صالحیامیری:IOCمتعهدشدهبههمه
ورزشکارانالمپیکواکسنکرونابرساند

ســیدرضا صالحی امیــری، رئیس کمیته ملــی المپیک دربــاره وضعیت مبهم 
المپیک توکیو اظهار داشت: »متأسفانه فضای رسانه ای با فضایی که در آن قرار 
داریم، متفاوت اســت. ما با کمیته بین المللی المپیک و ستاد اعزام به المپیک 
توکیــو در ارتباط هســتیم و تا روز پنجشــنبه، مجموعــه ارتباطات ما حاکــی از این 
است که مسابقات حتماً برگزار می شود. خبر لغو بازی ها توسط ژاپنی ها و کمیته 
بین المللی المپیک تکذیب شد و برای هماهنگی دوجانبه، جلسه ای با سفیر ژاپن 
در تهران داشــتم. او از قول نخســت وزیر و مقامات ارشد این کشور گفت المپیک 
حتماً برگزار می شود. کمیته بین المللی المپیک هم مصمم به برگزاری مسابقات 
است.«وی با بیان اینکه سه فرضیه برای برگزاری المپیک پیش بینی شده است، 
تصریــح کرد: »خوشــبختانه از دو فرضیه عبور کردیم و المپیک با فرضیه ســوم 
برگزار خواهد شــد. یک فرضیه، قرمز بودن شــرایط است که ورزشکاران دو هفته 
قرنطینه می شوند و سپس با تســت های PCR مسابقه می دهند. بازی ها در این 
شرایط با پخش تلویزیونی و بدون تماشاگر برگزار می شود. حالت دوم وضعیت 
زرد یــا نارنجی بود که به معنی حضور تماشــاگران به صورت محدود و با رعایت 

پروتکل های بهداشتی و ورزشکاران با قرنطینه ازم بود.«
رئیــس کمیته ملــی المپیک که بــا برنامه »تهــران ورزشــی« گفت وگــو می کرد، 
خاطرنشــان کــرد: »حالــت ســوم، واکسیناســیون همــه قهرمانان توســط کمیته 
بین المللــی المپیک، حضور بی دغدغه ورزشــکاران و افرادی اســت که واکســن 
زده اند و امکان حضور تماشاگر را هم دارد. اکنون در وضعیت سوم هستیم. همه 
در حال گرفتن واکسن هستند و کمیته بین المللی المپیک )IOC( متعهد شده به 

همه ورزشکاران در 206 کشور برای شرکت در المپیک، واکسن را برساند.«
صالحی امیری همچنین در مورد برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال بیان کرد: 
»سیاســت ما با وزارت ورزش همسان است. کمیته ملی المپیک، هیچ دخالتی 
در انتخابات نداشته و نداریم. انتخابات به مفهوم رقابت و حضور حداکثری همه 
کســانی است که عاقه مند به فوتبال هســتند و اگر قرار است فوتبال در این کشور 

بدرخشد، باید بستر رقابت را برای کسب کرسی های فوتبال فراهم کنیم.«

ره
چه

قدوس:ازفشارمسابقاتدرانگلیسسردردمیگیرم
برنتفورد در مرحله چهارم جام حذفی انگلیس، 
امشب میزبان لسترسیتی است. سامان قدوس 
که در 2 مســابقه اخیر برنتفورد درخشــان ظاهر 
شده و توانسته گلزنی کند، امیدوار است مقابل 
لسترســیتی هم بدرخشــد. او به ســایت باشگاه 
برنتفورد چنین گفت: »بازی مقابل لسترسیتی 
برایــم خیلی معنــا دارد. من هــر جایی می روم 
همه درخصوص جام حذفی صحبت می کنند 

و می فهمــم چقــدر ایــن رقابــت هــا برایشــان اهمیــت دارد.« او درخصوص 
رضایت از حضور در برنتفورد چنین نظر داد: »جا افتادن در اینجا هم سخت 
است و هم آسان. البته باید بگویم 3 بازی در هفته برایم یک اتفاق شوکه کننده 
است. تمام مسابقات هم بسیار سخت و نزدیک است. بعد از بازی من کاماً  
احساس می کنم از خستگی در حال مردن هستم. سردرد می گیرم و واقعاً این 

لیگ سخت است اما از این سختی لذت می برم.

 گوچی:سالگذشته4گلزدم،اان3گل
در هفته هجدهــم لیگ هلند، زووله مقابل ویلم 
بــه برتری 3-1 رســید و رضا قوچان نــژاد مهاجم 
سابق تیم ملی که از شروع نیمه دوم وارد ترکیب 
زووله شــده بود، توانست در 12 دقیقه هت تریک 
کند. طبق گزارش ســایت اوپتا، گوچی توانست با 
گلزنــی در دقایــق 58، 62 و 69 بــه اولین بازیکن 
تاریخ لیگ هلند بدل شــود که 2 بــار به عنوان یار 

تعویضــی به میدان آمده و هت تریک کرده اســت. او در گذشــته در ســپتامبر 
2019 )شــهریور 98( مقابل والویک توانســت 4 گل به ثمر برساند. قوچان نژاد 
 در این خصوص گفت:»ســال گذشــته در اولین مســابقه ام 4 گل زدم و اکنون 
3 گل، بــرای همیــن بســیار خشــنود و خوشــحالم.« قوچان نژاد که توانســت 
بهترین بازیکن زمین نام گیــرد، ادامه داد:»در تمامی لحظاتی که بازی نمی 

کردم، سخت تمرین و تاش کردم و اکنون جایزه اش را گرفتم.«

رفعتی:گفتندداوررویفانتیمشرطبندیکرده
داوود رفعتــی، رئیــس ســابق دپارتمان داوری فدراســیون فوتبال دیروز در برنامه تلویزیونی »ســام صبــح بخیر« درباره 
شرایط داوران گفت:»سال پیش قبل از بازی پلی آف لیگ برتر فردی تماس گرفت که 200 میلیون به داور داده اند تا نتیجه 
بــازی را عــوض کنــد و یک تیم برنده شــود؛ در واقع هدف این بود که با اتهام داور را عوض کننــد. کمیته داوران هم این کار را 
کرد و دقیقاً همان تیم برنده شد! یعنی هدف شان این بود داور را عوض کنند که با این اتهام عوض کردند. یک بازی در لیگ 
یک بود. سردبیری از یک روزنامه با ما تماس گرفت و گفت داور روی فان تیم شرط بندی کرده و برای آنها پنالتی می گیرد. 
ما اما داور را عوض نکردیم ،البته به ناظر و همین طور حراســت فدراســیون فوتبال گفتیم. جالب بود که داور قضاوت کرد و 

اصاً چیزی که می گفتند اتفاق نیفتاد؛ در واقع یک شگرد بود برای آنکه بخواهند داور را عوض کنند.«

ش
ــر

بــ

گروه ورزشــی / هفتــه دوازدهم لیگ برتر 
دیروز با انجام 2 مسابقه ادامه یافت. گل 
گهــر و تراکتور از ســاعت 15 در ورزشــگاه 
امــام علــی )ع( ســیرجان برابرهــم قرار 
گرفتنــد کــه تیم تبریزی توســط احســان 
حــاج صفــی )44( و محمدعبــاس زاده 
)76( بــه گل رســید و تــک گل میزبــان را 
یونس شــاکری )64( به ثمر رساند. یاران 
مسعود شجاعی به پیروزی 2-1 رسیدند و 
شکستی خانگی در کارنامه شاگردان امیر 
قلعه نویــی به ثبت رســید. در ایــن بازی، 
محمدرضــا اخبــاری دروازه بــان تراکتــور 
پــس از برخورد به گادوین منشــا مهاجم 
گل گهر آسیب دید و بینی اش شکست و 
دقیقه 20 جای خود را به حبیب فرعباسی 
پزشــک  مــداوای  از  پــس  اخبــاری  داد. 
تراکتور راهی بیمارستان شد تا ادامه روند 
درمان را طی کند. در دیگر بازی استقال 
ورزشــگاه  در   1۶:۴۵ ســاعت  از  ســایپا  و 
آزادی تهران به مصاف هم رفتند. پیش 
از آغــاز دیدار، محمد دانشــگر و داریوش 
شــجاعیان 2 بازیکن استقال با پوشیدن 
پیراهنی که تصویر حشــمت مهاجرانی، 
مهرداد میناوند و علی انصاریان  روی آن 
بود، برای آنها آرزوی ســامتی کردند. در 
این دیدار که دراگان اســکوچیچ سرمربی 

تیم ملی و دســتیار او وحید هاشــمیان از 
نزدیــک تماشــاگر آن بودند، اســتقال با 
همان ترکیب دیدار با تراکتور وارد میدان 
شــد. با شروع بازی آبی پوشان با طراحی 
حماتی، قصد رسیدن به دروازه سایپا را 
داشــتند که دقیقه 18مهدی قایدی روی 
ضدحملــه ســریع صاحــب تــوپ شــد و 
شــوت فنی به سمت دروازه ســایپا زد که 
توپ بعد از واکنش خوب محمدحسین 
اکبرمنــادی دروازه بان نارنجی پوشــان به 
تیر افقی دروازه برخورد کرد و در بازگشت 
شــوت شــیخ دیاباته با اصابت به مدافع 
ســایپا بــه کرنــر رفــت. دقیقــه 3۵ درپی 
ناهماهنگی میــان مجید علیــاری و اکبر 
منادی برای کنترل توپ، دیاباته از پشت 
سر به توپ رســید ولی ضربه او از فاصله 
یک متری، به تور کنار دروازه برخورد کرد. 
دقیقه ۴۴، سایپا در تدارک گشودن دروازه 
اســتقال بود که نفوذ حسین ماهینی به 
داخل محوطه جریمه و پاس رو به عقب 
او توســط مهــدی مهدی پــور دفع شــد و 
در ریباند شــوت مهــرداد عبدی از مقابل 
چارچــوب  داخــل  در  جریمــه  محوطــه 
نبــود تا نیمه اول با تســاوی بــدون گل به 
پایان برســد. در پایان نیمه اول دانشگر با 
یکی از بازیکنان ســایپا درگیر شــد و کارت 

زرد گرفــت. در ادامــه دانشــگر اعتــراض 
شــدیدی بــه یاســر همرنــگ، داور بــازی 
داشت و چیزی نمانده بود اخراج شود که 
با وساطت کادر فنی و بازیکنان استقال، 

داور از تصمیم خود صرفنظر کرد.
با شــروع نیمه دوم این ســایپا بود که 
به گل رسید. دقیقه 49 علیاری با حرکت 
تکنیکی و تماشایی در سمت چپ زمین 
3 مدافع اســتقال را فریب داد و پاس رو 
بــه عقب او به پشــت محوطــه جریمه را 
حسین مالکی با سر توپ مقابل مسعود 
دروازه  وارد  چــپ  پــای  شــوت  و  ریگــی 
محمدرشــید مظاهــری کــرد. در ادامــه 
مسابقه اســتقالی ها تاش زیادی برای 
جبــران انجــام دادند و توپ هــای زیادی 
شــاگردان  ریختنــد.  ســایپا  دروازه  روی 

محمــود فکــری در زدن ضربــات آخــر 
دقت ازم را نداشــتند و از تصاحب توپ 
و موقعیــت هــا اســتفاده ازم را نبردنــد. 
دقیقه 87 ضربه ایستگاهی زیبای قایدی 
را اکبرمنــادی با ســیوی خــوب دفع کرد و 
در برگشــت هم ضربه سر دیاباته را مهار 
کرد. دقیقه 93 شوت فرشید اسماعیلی را 
اکبرمنادی دفع کرد و در ادامه هر چه آبی 
پوشــان توپ ریختند به نتیجه نرســیدند 
تــا این بازی 1-0 به ســود ســایپا بــه پایان 
برسد و اولین شکســت خانگی شاگردان 
محمــود فکــری ثبــت شــود. شــاگردان 
ابراهیم صادقی هم به دومین برد پیاپی 
خود دست یافتند. استقال با این باخت 
صدرنشــین مانــد و ســایپا بــه رده هفتم 

جدول صعود کرد.

ادامه هفته دوازدهم با برد تراکتور و باخت استقال

جوانانسایپاترمزآبیپوشانراکشیدند

س
فار

ی آنا
زار

برگ
خ

در پایان بازی تراکتور و گل گهر  میان بازیکنان دو تیم  درگیری شدیدی رخ داد و باعث اخراج 
سعید مهری و آرمین سهرابیان شد
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13هزارو400نفربهتماشایآثارجشنوارهفیلمکوتاهنشستند

ë  »فیلم سینمایی »شیشلیک
تازه تریــن ســاخته ســینمایی 
و  مهدویــان  محمدحســین 
اولین تجربه این فیلمســاز در 
حوزه ســینمای کمدی، پس از 
اعمال اصاحات اعام  شــده 
از سوی شورای پروانه نمایش، 
برای ســومین بار تحویل این 

شورا شــد تا پس از اخذ پروانه 
اکــران  جــدول  در  نمایــش، 
ســی ونهم  جشــنواره  داوران 

فیلم فجر قرار بگیرد./مهر
ë  محمــد اه یــاری، مدیرکل

رئیــس  و  موســیقی  دفتــر 
رضــا  حکمــی  در  جشــنواره 
دبیــر  عنــوان  بــه  را  مهــدوی 
بخش پژوهش سی و ششمین 
فجــر  موســیقی  جشــنواره 

منصوب کرد./ایرنا
ë  بهــروز تاجیــک،  اختــر 

ســیف اه  و  غریب پــــــــــور 
صمدیــان، داوری آثــار بخش 
عکس ایــن دوره از جشــنواره 
 - تهــران  عروســکی  نمایــش 
مبارک را انجام می دهند./مهر

ë  عمارت »نوفل لوشــاتو« که
به تازگی بــه محل جدید خود 
نقــل مــکان کــرده بــا نمایش 
»هولودومور« به نویســندگی 
»علی صفری« و تهیه کنندگی 
طاهریان  »سیدمحمدمهدی 
مخاطبان  میزبــان  مهدوی« 
خواهد بود. این نمایشنامه به 
نویسندگی علی صفری روایتی 
از قحطی کشــور اکراین بعد از 
جنگ جهانی اســت، اتفاقی 
که باعث مرگ میلیون ها نفر 
شــد. عمارت نوفل لوشــاتو در 
مکان جدیــد خود به نشــانی 
تهران، خیابان حافظ، خیابان 
نوفل لوشــاتو، تقاطع خیابان 
رازی فعالیــت خــود را از ســر 

گرفته است. /ایسنا
ë  بلقیس ســلیمانی از انتشار

رمــان تــازه خــود بــا عنــوان 
ایــن  داد.  خبــر  شــر«  »تخــم 
ایــن  دربــاره  داســتان نویس 
رمان گفــت: این رمان یکی از 
حجیم ترین کتاب هایم است. 
عشــق  داســتان  شــر«  »تخم 
بن مایه هــای  منتهــا  اســت 

فلسفی هم دارد. / ایسنا
ë  کامبیــز آثــار  نمایشــگاه 

هنرمنــد  درم بخـــــــــــــــش، 
کارتونیســت که قرار بود تنها 
در روزهای پنجشــنبه و جمعه 
)دوم و ســوم بهمــن مــاه( به 
امــکان  حضــوری  صــورت 
بازدید داشــته باشــد، به مدت 

یک هفته تمدید شد./ایسنا
ë  سلســله ادامـــــــــــــــــه  در 

گفت وگوهای تاریخ شــفاهی 
موزه سینما اینبار »ابوالفضل 
ســینما،  بازیگــر  پورعــرب« 
تئاتر و تلویزیون میهمان این 

بخــش شــد. تاریــخ شــفاهی 
شامل  که  پورعرب  ابوالفضل 
نوجوانــی،  کودکــی،  دوران 
نحوه آشنایی و ورود به سینما 
نقش آفرینی هــا  خاطــرات  و 
فیلم هــای  و  ســـــــریال ها  در 
سینمایی است، در گفت وگو 
با هوشــنگ گلمکانــی ۱۴ دی 

ماه ۱۳۹۹ ضبط شد./ایرنا
ë  صدابــردار آلــدرد،  جــان 

بریتانیایی شماری از فیلم های 
شاخص هالیوود که ۲ نامزدی 
داشــت،  کارنامــه  در  اســکار 
 درگذشــت. وی ۹۹ ساله بود.

/مهر

جشــنواره فیلــم کوتــاه در حالی به ایســتگاه ســی وهفتم 
رسید که به خاطر موج سوم کرونا در دو بخش برگزار شد. 
در زمان مقرر جشنواره در تقویم جهانی یعنی اوایل آبان 
ماه کارگاه ها و نشســت های تخصصــی به صورت آناین 
برگــزار و به خاطــر وضعیت قرمز تهران نمایــش آثار به 
زمــان دیگــری موکول شــد. با فروکــش آمــار پاندمی در 
تهران برگزار کنندگان جشنواره در اولین فرصت تصمیم 
بــه نمایــش آثــار به صــورت فیزیکــی و آنایــن گرفتنــد. 
سرانجام این دوره از جشنواره با بیش از دوماه تأخیر، اول 

بهمن افتتاح شد و از ساعت 10 صبح نمایش فیلم های 
کوتــاه بــا حضور صاحبــان آثــار بــا رعایــت پروتکل های 
بهداشــتی در 9 ســالن پردیس ســینمایی ایران مال آغاز 
شــد. طرفداران بخش فیزیکی جشــنواره بیشــتر فعاان 
این عرصه هســتند که همراه با تماشــای آثار تبادل نظر 
کرده و در گعده های هر روزشان در جریان احوال و اخبار 
این حوزه قــرار می گیرند. همچنیــن به صورت همزمان 
آثــار حاضــر در جشــنواره هــم از اول تا پنجــم بهمن ماه 
به صــورت آناین در ســامانه های برخط هاشــور، ودیو و 

تیوال به نمایش در می آید. طبق اطاعات ارائه شــده از 
ســوی روابط عمومی این جشــنواره تا پایان روز دوم این 
جشنواره بیش از 8000 مخاطب از اکران های آناین این 
رویداد استقبال کردند و در روز سوم این رویداد سینمایی 
تعداد 5400 بازدید از سامانه های برخط نمایش آثار به 
ثبت رســید. با این حساب تا شامگاه جمعه سوم بهمن 
مــاه 13 هــزار و 400 نفر به تماشــای آثار در ســامانه های 
برخــط نشســتند. این آمــار تنها مربــوط به آثاری اســت 
که بــا موافقــت و رضایت صاحبانشــان در ســامانه های 

آنایــن اکــران شــده اند. از بخش هــای جانبی ایــن رویداد 
نشســت های تخصصی اســت که به همت ایسفا از طریق 
ســامانه هاشــور برگــزار می شــود. این نشســت ها در چهار 
نوبــت یعنــی در ســاعات 11:30، 1۴، 1۶ و 18 برگــزار و هــر 
روز از طریق سامانه های ودیو، هاشور، تیوال و ایو انجمن 
ســینمای جوانان ایران به نشانی iycs.ir@ قابل دسترسی 
اســت. در این دوره از جشــنواره 63 فیلم از کارگردانان 19 
کشــور جهــان و همچنین 146 فیلــم از کارگردانــان ایرانی 
 شامل آثار داستانی، مستند، پویانمایی و تجربی به نمایش 
فیلــم  جشــنواره  از  دوره  ایــن  آثــار  بیــن  از  می آیــد.  در 
کوتــاه تهــران، 39 فیلــم بــه جشــنواره فجــر راه  یافته انــد. 
ناصــر  دلپــاک،  محمدرضــا  عســگرپور،  محمدمهــدی 

صفاریــان، اســماعیل منصــف، بهــرام توکلــی، روح اه 
حجازی، رقیه توکلی، اشکان رهگذر و حمیدرضا لطفیان 
فیلم های بخش مســابقه ملی ســی و هفتمین جشــنواره 
بین المللــی فیلــم کوتاه تهــران را داوری می کننــد. بهنام 
بهزادی، لیا بلترامــی کارگردان ایتالیایی و کیون گیون کیم 
مدیــر برنامه ریزی جشــنواره بین المللی فیلم »بوســان« 
کــره، ۶3 فیلمــی که در بخــش »رقابتــی بین الملل« این 
دوره از جشــنواره برای تصاحب تندیس جشنواره و جایزه 
داوری  را  رقابــت می کننــد  بــا همدیگــر  ســه هزار داری 
می کننــد. ایــن رویــداد بــه دبیــری ســید صادق موســوی 
 ششــم بهمن  نیز با معرفــی برگزیدگان بــه کار خود پایان 

خواهد داد. 

ارکستر ســازهای ملی ایران، برای نخستین 
بــار تجربــه اجرای آنایــن خود را بــا عنوان 
»شــوق بهــار« دوم بهمــن مــاه از طریــق 
اپلیکیشن لنز پخش کرد که البته بازپخش 
این کنســرت به مدت 10 شــب ادامــه دارد. 
ارکســتررا  ایــن  رهبــری  قربانــی  علی اکبــر 
برعهــده داشــت و رشــید وطــن دوســت و 
وحید تاج به عنوان خواننــدگان این برنامه 
حضور داشــتند.رپرتواراین کنســرت شامل 
موســیقی  و  ایرانــی  موســیقی  بخــش  دو 
آذربایجانــی بــود که به صورت بــی کام و با 
کام شــنیده شد؛ آثاری از هنرمندان بزرگ 
موســیقی همچون علینقی وزیری، حسین 
دهلوی، فرهاد فخرالدینی، علی ســلیمی، 
اوزیــر حاجــی بیــک اف، توفیــق قلــی اف و 
ویلیام کتلبی در تاار وحدت برگزار شد. این 
کنســرت در حالی برگزار شــد که وحید تاج 
ســاعاتی قبل از اجرای کنســرت در صفحه 
اینستاگرام خود از عدم صدور مجوز از سوی 
صداوســیما بــرای دو قطعه از رپرتــوار این 
کنســرت خبر داد:»به نظر شــما جز داشتن 
تعهد به مخاطبی که منتظر کنسرت آناین 

امشب ما است چه راه دیگری می ماند؟«
ë قوانین عجیب

علی اکبــر قربانی در خصوص این اجرا 
و تجربــه نخســت خــود به صــورت آناین 
بــه »ایــران« گفت: »برگــزاری ایــن برنامه 
به پیشــنهاد خود من بود کــه دراین زمینه 
بنیاد رودکی در هرچه بهتر اجرایی شــدن 
آن همکاری و تاش های بسیاری داشتند. 
البتــه پیــش از ایــن دو اجــرای خانگــی بــا 
همکاری بنیــاد رودکی و همراهی ارکســتر 

سازهای ملی ایران داشته ایم.«
این رهبر ارکستر درادامه افزود: »در حال 
حاضر شــرایط برگزاری اجرای کنسرت های 
آناین با مشــکاتی روبه روشده است، بویژه 
ممیزی هایــی که از ســوی صداوســیما اباغ 
و اعــام شــده و برایــن اســاس کارما بســیار 
ســخت ترازگذشــته خواهــد بــود. به عنــوان 
مثــال اپلیکیشــنی که پخــش ایــن برنامه را 
انجام می دهد یک تلویزیون اینترنتی است 
و کارهایــی کــه به نمایش گذاشــته می شــود 
بــا مجوز صداوســیما اســت امــا به تازگی در 
صــدور مجوز هــا تغییراتــی اعمــال کرده اند 
بدیــن معنــا کــه حضــور افــراد روی صحنه 
یعنــی خواننده و نوازنده هــا باید مورد تأیید 
آنهــا باشــد و همچنیــن تأییــد قطعاتــی که 
قراراســت اجــرا شــود، بخصــوص قطعات 
با کام که با حساســیت و مشــکاتی مواجه 
شــده اســت تا آنجا که حتی اجرای برخی از 
قطعات تا دقایق آخر قابل پیش بینی نبود و 
این احتمال را می دادیم که بخشی از برنامه 
ما حذف شــود و همین اتفاق هم افتاد و دو 
قطعه کارما مجوز اجرا نگرفت. این درحالی 
اســت که قطعه »ساغر شکنم« بارها توسط 
خواننــدگان مختلــف از صداوســیما پخش 
شــده اســت. نکتــه دیگــر اینکــه بخشــی از 
تصاویــر ارکســتر و نوازنــده و حتی ســازهای 
آنهــا به نمایش گذاشــته نشــد و ایــن اتفاق 
ناگــواری اســت چراکــه مــردم مــا حتــی از 
طریق شــبکه های مجــازی هــم نمی توانند 

به تماشای سازهای ایرانی بنشینند.«
ë  عــدم نــگاه کارشناســی صداوســیما بــه

موسیقی
»موســیقی  کــرد:  بیــان  درادامــه  او 
هنرمهجوری است و دراین سال ها به سختی 
توانسته خود را سرپا نگاه دارد من نمی دانم 
چرا به جای تســهیل در اجرا و شــنیده شدن 
موســیقی دائمــاً در مســیر آن ســنگ اندازی 
می کننــد؟ ممیزی های عجیــب و غریبی که 
بیشــتر به بهانه جویــی شــباهت دارد تا یک 
نــگاه کارشناســی. قطعاتــی که مــا تصمیم 

فروش ۱۲۳ میلیارد و ۴۳0 میلیون ریالی کتاب تا اواسط روز چهارم

ایرانرکورددارثبتمرسواتپستیکتاب

 علی اکبر قربانی در گفت و گو با »ایران« 
از نخستین اجرای آناین ارکستر سازهای ملی ایران و ممیزی های عجیب صدا وسیما می گوید

 اعمال سلیقه یا سیاست یک بام و دوهوا!
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گروه فرهنگی/ تعداد مرسوله های پستی ثبتی کتاب طی تنها سه روز نخست برپایی 
نمایشگاه مجازی کتاب تهران، این رویداد نشر را در جایگاهی بااتر از نمایشگاه های 
کتاب فرانکفورت و بولونیا قرار داد و رکوردهای پیشین را جابه جا کرد. به رغم برخی 
مشــکات فــروش 123 میلیــارد و 430 میلیــون ریالی هم حاکی از اســتقبال مردم 
اســت. تــا ابتــدای روز چهارم 243 هــزار و 867 نســخه کتاب از ســوی عاقه مندان 

خریداری شده است.
ë ضرورت ارسال کتاب ها در پاکت های استاندارد

حســن عمیدی، مدیرکل                   روابــط عمومی، دفتر مدیرعامل و امور اســتان های 
شــرکت ملی پســت روز گذشــته با انتشــار پســتی در فضای مجازی از میزان ثبت 
باای مرســوات پستی خبر داد و نوشــت: »افتخاری دیگر برای پست ایران؛ تنها 
پس از گذشــت سه روز از نمایشــگاه مجازی کتاب تهران، تعداد 31 هزار مرسوله 
پســتی ثبــت شــد.« بــه گفته مدیــرکل                   روابــط عمومــی، دفتــر مدیرعامــل و امور 
اســتان های شرکت ملی پســت تنها طی سه روز نخســت این نمایشگاه، رکوردی 
بااتر از نمایشــگاه کتاب فرانکفورت با 21 هزار مرســوله در یک هفته و نمایشــگاه 
کتــاب بولونیــا با 1۶ هزار مرســوله در 10 روز ثبت شــده اســت. او از بازنشــر توئیت 
اتحادیه جهانی پســت در خصوص نخســتین نمایشــگاه مجازی کتــاب هم خبر 
داده که بر اســاس آن اتحادیه جهانی پســت در حســاب توئیتری خود از همکاری 
نخســتین نمایشــگاه مجازی کتاب تهران و اداره پســت کشــورمان نوشــته است. 
عمیــدی گایه ای هم از ناشــران مطرح کرده، اینکه برخی توجهی به اســتفاده از 
پاکت های استاندارد برای ارسال کتاب ها ندارند. این در حالی است که پیش تر در 
خال نشست خبری نمایشگاه کتاب تهران تأکید شده بود که نیمی از مسئولیت 
آسیب به کتاب های ارسالی به عهده خود ناشران و مابقی هم با اداره پست است. 
البته آماری که مهرداد ملک محمدی، مدیر سامانه کتاب نمایشگاه مجازی کتاب 
تهران روز گذشته در گفت وگو با ایبنا مطرح کرده با کمی اختاف همراه است، او از 
ارسال 35 هزار و 611 مرسوله از سوی ناشران برای خریدار خبر داده است. به گفته 
ملک محمدی طی جمعه ای که گذشت، 29 هزار و 971 مرسوله از سوی ناشران 
در ســامانه پســت نمایشگاه مجازی کتاب تهران به ثبت رســیده، عاوه بر این در 
ســه روز گذشــته، به 810 نقطه روستایی مرسوله از نمایشگاه مجازی کتاب تهران 
ارسال شده است. بر اساس خبر روابط عمومی نمایشگاه کتاب، آمار مرسوله های 
پســتی ارسالی ناشران به اداره پست تا اواسط روز گذشته به 55 هزار و 448 بسته 

پستی رسیده بود.

ë اختصاص بیشترین سفارش ها به تهران و اصفهان
بر اســاس آمــار روز گذشــته )شــنبه( بعــد از تهــران، اصفهــان و ســپس خراســان 
جنوبــی، بیشــترین ســفارش در ســامانه پســت را داشــته اند؛ همچنیــن 87 درصــد 
ارســال  مرسوله های پستی نمایشگاه از تهران ثبت شــده است. ملک محمدی درباره 
بیشــترین میزان خرید گفته: »27 درصد کل ســفارش ها نیز به مقصد تهران به ثبت 
رســیده اســت. بر اســاس نســبت جمعیت و مطابق با سرشماری ســال 1395، مردم 
قم و ســمنان، بیشــترین حجم سفارش خرید را داشته اند.« نکته جالب  توجه از گفته 
این مقام مســئول خرید کتابی 22 گرمی به عنوان ســبک ترین مرسوله پستی چند روز 
ابتدایی نمایشــگاه بوده، اما دورترین مقصد ثبت شــده برای ارســال مرســوله از شهر 

زاهدان بود که مشتری، کتاب را از ناشری تبریزی، خریداری کرده بوده است.
 از بحث مرسوات پستی که بگذریم یکی از کارکردهای مهم برپایی نمایشگاه های 
کتاب را می توان کمک به تحقق دیپلماسی فرهنگی و از سویی تقویت روابط فرهنگی 
میــان میزبان و کشــورهای میهمان آن دانســت. »گییرمو آلخاندرو پونتــه اوردوریکا« 
ســفیر مکزیک در کشــورمان با ارســال پیامی به مجریان برگزاری ایــن رویداد مجازی 
نشــر، هدف از مشــارکت مکزیک در ایــن رویداد را کمک به گســترش روابط فرهنگی 
و دوســتی با ایران دانســته و تأکید کرده هر دو کشــور مهد اقوامی با ریشه های اجدادی 
و فرهنگ هــای هزاران ســاله هســتند. از همین رو نیــز گفت وگوی میــان دو فرهنگ را 

ضروری دانسته چراکه معتقد است می تواند به شناخت بیشتر از یکدیگر کمک کند. 
آن طور که در خبر روابط عمومی نمایشگاه آمده با ورود به چهارمین روز نمایشگاه 
مجازی کتاب تهران؛ 243 هزار و 867 نسخه کتاب به مبلغ 123میلیارد و 430 میلیون 
و 243هزار و 467 ریال از ســوی مردم خریداری شــده اســت. البته انتشــار این آمار به 
معنــای برپایی بی نقص نمایشــگاه مجازی کتاب تهران نیســت، بویــژه که همچنان 
مشــکاتی در دسترســی خریــداران به ســایت گزارش می شــود. بــا این حــال به گفته 
سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی در آیین افتتاحیه این رویداد مجازی 
نشــر، حتی نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران هم باوجود سال ها برپایی همچنان با 
مشکات روبه رو است؛ حاا این نمایشگاه که تجربه  تازه ای در عرصه جهانی به شمار 
می آید. در همین راســتا هم هومان حســن پور، رئیس اتحادیه ناشــران و کتابفروشان 
تهــران در خــال گفت وگوهای متعــدد تأکید کرده که ســطح توقع مان را با شــرایط و 
امکانات فعلی هماهنگ کنیم و بدانیم که در تجربه نخســت وجود برخی کاســتی ها 
گریزناپذیر اســت. گفتنی اســت که نخستین نمایشــگاه مجازی کتاب تهران از یکم تا 
ششم بهمن ماه 99 از طریق نشانی الکترونیکی https://book.icfi.ir در حال برگزاری 
است. ارسال کتاب های خریداری شده در این رویداد نشر به شکل رایگان از سوی اداره 
پســت انجام می شــود؛ افزون بر این خریداران از تخفیف 20 درصدی برای کتاب های 

داخلی و تخفیف 50 درصدی برای کتاب های خارجی برخوردار خواهند بود.  

به اجرای آن داشــتیم بارها و بارها با اســتاد 
فخرالدینــی و با همراهی ارکســتر ملی اجرا 
شده اســت اما این دوســتان می گویند فان 
قطعه مضمــون عاشــقانه دارد و نباید اجرا 
شــود و براین بــاورم که این ســخت گیری ها 
از نگاه کارشناســی نیســت بلکه تنها اعمال 
سلیقه اســت. یک تعداد افراد که نگاه شان 
به موســیقی چیــز دیگری اســت و به فضای 
هنری آشنایی ندارند، تنها تصمیم گیریشان 
در تنگنا قراردادن هنرمندان موسیقی است؛ 
اگــر صداوســیما نگاه درســت و کارشناســی 
بــه موســیقی داشــت امــروز شــاهد پخــش 
آثــاری بی محتوا، بی قاعــده و بی مضمون از 
این رســانه نبودیــم تا آنجا که بــا پخش این 
کارهــا ســطح شــنیداری و ســلیقه مــردم را 
تنــزل داده انــد. صحبت من با این دوســتان 
این اســت کــه حتی یک روز هــم نمی توانند 

موسیقی را از مردم بگیرند.«
ë ضرورت فرهنگ سازی

قربانــی در ادامــه در خصــوص شــرایط 
امــروز موســیقی در دوران کرونا گفت:»کرونا 
بــر زندگــی همه مــردم تأثیر گذاشــته اســت 
بخصــوص اجــرای برنامه هــای فرهنگــی و 
هنــری که به صــورت آناین پخش و شــنیده 
می شــود. البته شــرایط اکنون و بیماری کرونا 
موجــب شــد مــن هــم تجربه های بســیاری 
کســب کنــم و دراین مــدت تدریــس آناین 
برگزار کردم که شاید پیش از این هرگز انجام 
چنین کاری را قبول نمی کردم اما شــرایط به 
گونه ای شــد که بایــد خود را بــا آن وفق داد و 
ســازگاری کرد. ناگفتــه نماند اجرایــی کردن 
این کارها در بخش موســیقی بســیار مشکل 
اســت چــرا کــه موســیقی متفــاوت از دیگــر 
هنرها بوده و براین اساس در انتقال مطالب 
و مفاهیــم بــا مشــکل روبــه رو هســتیم اما از 
ســوی دیگر توانســتیم بخش آموزشــی را در 
فضای گســترده تری ببینیم و با هنرجویانی 

از نقــاط مختلــف کشــور در ارتبــاط باشــیم. 
نکته دیگر اینکه اجرای برنامه های موسیقی 
به صــورت آنایــن بــا فیلــم و تئاتــر متفاوت 
اســت و به نظر من تا به امروز هم مشــکاتی 
در اجــرای کنســرت های آنایــن وجــود دارد 
و همه گیر نشــده اســت، چرا کــه مخاطب و 
هنرمند نمی توانند بخوبی با یکدیگر ارتباط 
برقــرار کننــد بویــژه در بخش موســیقی پاپ 
کــه شــور و هیجــان متفاوتــی دارد البتــه در 
اجرای موســیقی کاسیک یا موسیقی ایرانی 
ایــن ارتباط بهتر انجام می گیرد و به نســبت 
موسیقی پاپ مشــکات کمتری وجود دارد. 
امیدوارم مردم بیشــتر با این موضوع ارتباط 
بگیرند چرا که دیر یا زود این اتفاق باید انجام 
می گرفت اما امروز که درشرایط الزام اجرای 
این برنامه ها هســتیم می بایســت مسئوان 
فرهنگــی و دســت انــدرکاران نســبت به این 
موضوع فرهنگ ســازی کننــد.« او درباره کم 
اقبالی اجراهای آناین موســیقی نســبت به 
ســینما و تئاتــر گفت:»نکته نخســت تمرین 
گروه های موســیقی بویــژه اجرای ارکســترها 
اســت کــه بایــد بــا حضــور تعــداد بســیاری 
نوازنــده انجام بگیرد که قطعــاً نگرانی هایی 
چنیــن  نوازنده هــا  از  خیلــی  و  دارد  وجــود 
ریســکی نمی کننــد و نکتــه بعدی بازگشــت 
مالــی ایــن اجــرا اســت کــه شــاید بازگشــت 
مالی خوبی نداشــته باشــد.« در اجــرای تازه 
ارکسترسازهای ملی ایران بهزاد رواقی )تار(، 
شیما شاه محمدی )قیچک(، مریم مشهدی 
خدابخش )عود(، مژگان حســینی )قانون(، 
علیرضا دریایی )کمانچه(، بهنام معصومی 
محمــد  )تــار(،  صفایــی  شــاهین  )تنبــک(، 
صانعــی )تاربــاس(، مســعود فیروزی نــژاد 
)قیچک باس(، فروغ فضلــی )پیانو(، وحید 
اســداللهی )نقــاره(، علی عابدین )ســنتور(، 
پاشــا هنجنــی )نــی( و حمیدرضــا آفریــده 

)کمانچه( با این ارکستر همراهی داشتند. 

کی
رود

یاد 
ی بن

موم
ط ع

رواب



 سال بیست و هفتم  شماره 7549  یکشنبه   5 بهمن 1399

صاحب امتیاز: خبرگزاري جمهوري اسامي
مدیرمسئول: مهدی شفیعی

سردبیر: جواد دلیری

فردا 7/09 آفتاب  طلوع  فردا 5/42      اذان صبح  نیمه شب شرعی 23/33     مغرب 17/44     اذان  ظهر 12/17     اذان 

پیامبر اکرم)ص(:
آنکه ساعتی خواری فراگرفتن علم را تحمّل نکند، برای همیشه در خواری نادانی خواهد ماند.

ُ بحار اانوار، ج ۱، ص ۷۷  سخن روز

 تلفن: 88761720  نمابر: 88761254 ارتباط مردمی: 88769075 
 پیامک: 3000451213  روابط عمومی / نشانی: تهران خیابان خرمشهر،شماره 208 

صندوق پستی: 5388-15875 / امور مشترکین: 88748800
چاپ: شرکت چاپ جام جم / سازمان چاپ و انتشارات دانشگاه آزاد اسامی/ چاپخانه 

جام جم برتر برنا
 NISCERT سازمان آگهی هاي روزنامه ایران: دارنده گواهینامه ایزو 9001 از شركت

تهران خیابان خرمشهر شماره 16 / پذیرش سازمان آگهي ها: 1877 )021(  
انتشارات مؤسسه فرهنگی مطبوعاتی ایران: 88548892-5

http://irannewspaper.ir

و  ابتــای مهــرداد میناونــد 
علــی انصاریان بــه بیماری 
کرونــا یکــی از خبرهــای این 
روزها بــود که بازتاب زیادی پیدا کرد. بخصوص 
به دلیل اینکه مهرداد میناوند شــرایط مناســبی 
نــدارد. در کنار آرزو برای ســامتی او و انصاریان 
پرســپولیس  طرفــداران  کری خوانــی  گاهــی  و 

در  میناونــد  بــه  رســیدگی  نحــوه  اســتقال،  و 
شــبکه های اجتماعــی مــورد توجه قــرار گرفته و 
البته خیلی ها هم از رعایت نشــدن پروتکل های 
بهداشتی در برنامه ای که میناوند و انصاریان در 
آن حضور داشتند، می نوشتند: » یک اپلیکیشن 
کنــار  شــهرآورد  بــرای  را  و  انصاریــان   میناونــد 
هم قــرار می دهد. حــاا یکی به خاطــر  کووید۱۹ 
در حــال احتضــار اســت و دیگــری حــال بهتری 
نــدارد.۱- آیــا قبــل از آن برنامه از این دو  تســت 
کرونــا گرفته شــده؟ ۲- چرا هــر دو اینقدر دیر به 
پزشــک مراجعــه کردنــد؟ ۳- کــی می فهمیــم 
مــرگ فقــط بــرای همســایه نیســت؟«، » پاشــو 
مــرد بزرگ مــا همچنــان منتظریم بیایــی برای 

ما طرفداران  اســتقال کری بخونی«، » خاله ۵۰ 
ســاله مــن، ۵۰ روز پیش با همین شــرایط آقای 
میناوند در عرض یک روز وقتی اکســیژن رســید 
بــه 5۰، فــوت کــرد«، » دو روزه می خــوام بــرای 
میناونــد و علــی انصاریــان چیزی بنویســم ولی 
دستم به نوشــتن نرفت.روزی ۷۰، ۸۰ نفر فوت 
میکنن و فرق شــون و مظلومیت شــون این همه 
دیده و شــنیده نمیشه. کاش خدا کاری کنه برای 
وضعیــت فعلی دنیــا. من واقعاً نگران کســایی 
هســتم کــه دوستشــون دارم... چــه نزدیکانــم و 
چه میناوندها و انصاریان ها«،  » کنعانی زادگان 
دقایقــی قبــل بــا حضــور در بیمارســتان الــه از 
مهــرداد میناونــد عیادت کــرد. یا خــدا. بابا مگه 
کرونایی عیادت داره؟«، »بیمار کرونایی عیادت 
نداره. چیه ملت برای خودنمایی همش باا سر 
میناوند تو بیمارستانن«، » این آمپول هایی را که 
بــرای ســلبریتی ها یــا فوتبالیســت های کرونایی 
پیــدا می کنــن یا پاکســازی ریــه که انجــام میدن 
براشــون، چــون سرشناســن و رســانه ای میشــه 
ابتاشــون، چیــه و چرا برای مــردم عادی انجام 
نمیــدن که با درگیری ریه ۲۰ درصدی از دســت 
نرن؟«، »  میناوند خوب بشــه، عکسش با بکهام 
رو اســتوری می کنــه، می نویســه مــن بکهــام رو 
شکســت دادم، کرونا که چیزی نبود.«، » پزشک 
مهــرداد میناوند هر لحظه و هــر وقت که ببینید 
در حال مصاحبه با یه جا هست و درباره آخرین 
وضعیــت ایشــون داره توضیــح میــده، حتــی با 
ســایت ها و پیج های اینســتاگرام پر فالوئر! چرا؟ 
اصــاً کی بــه بیمارانــش میرســه؟«، » امیدوارم 
حــال  مهــرداد میناونــد و  علی انصاریــان خوب 
بشــه. ولــی جدی تو کرونــا با عائــم کرونا میری 

برنامــه. بعدش هــم دکتر بهت 
میگه برو آزمایش نمیری؟«

هشتـگ

#مهرداد_میناوند

 به شادمانی انتشار دفتر شعر »کرانه پیدا« 
اثر تازه محمود نائل

آنصدایرمیدهدرخویش
محمود نائل از شــاعران محجوب خوزستان 
اســت. آنقدر که اگر قرار باشــد پای شعر چند 
دهه اخیر خوزستان را امضا بزنند حتماً یکی 
از ایــن امضاهــا  او خواهد بود؛ بــا این همه او 
چنــدان که باید شناســا نیســت و نســل امروز 
شــعر خوزســتان، از محبت و موهبت شــعر 
محمــود نائــل برخــوردار نیســت. محمــود، 
معلّم بوده اســت؛ شــاید از همیــن معلّمی 
است که شعر او برساخته ای از عاطفه عمیق 
و کارکردی حکمیانه اســت. او شــاعری است 
که درک و دریافت هایش را در خال تصویرهای شــاعرانه و شــیوه ها 
و شــگردهای شــخصی شــده به مخاطب ارجــاع می دهــد و عموماً 
انســان شــعر نائل، انســان رمیده از معاصرتی است که جز تنهایی و 
ترس و افســردگی، میراثی نداشــته اســت. انســان مهجور و مغموم 
شــعر نائل، شــبیه همه خوزستانی هایی اســت که جنگ را زیسته اند 
را  مصیبت هایــش  و 
شــمایلی  چشــیده اند؛ 
پریشان که در هیچ کدام از 
شعرهای او کتمان نشده 
اســت: با افسردگی هایم/ 
تلخــی  بــا  دریــاب/  مــرا 
پلک هایی مات/ بر پلکان 
نیلوفر/ که ســتاره ستمی 
اشــتیاق  بــر  ابدی ســت/ 
پرنده.../ مرا با چشم هایم 
کــه  غریبانــی  دریــاب/ 
هر کلبه را/ شــبی بیشــتر 
نمی مانند/ با پریشــانیم 
مرا دریاب/ انسان/ سیاره 
آبی دلتنگی ست/ بر مدار 
گندم و تیغ/ و شبنمی که بر برگ می نشیند/ حکیمی/ که در غفلت تو 
بلور می شــود. »کرانه پیدا« تازه ترین دفتر شعر محمود نائل است 
که به همت نشر خوزان منتشر شده است؛ مجموعه ای که از پس 
»ماه خسته« و »نهیب سنگ« حتماً می تواند مخاطبان محمود را 
به جان و جهان تازه او پیوند بزند. در »کرانه پیدا« دقت به زندگی 
و روزمرگی هــای انســان و خلق فضاهای فکــری تأمل پذیر در کنار 
وجوه اســتعاری زبان و رویکردهای تئوریک ادبیات اتفاق می افتد 
و ســیر تحول شــعر او حرکت مایم به ســمت شــخصی تر شــدن 
فضاهای غالب ذهنی و لحن ورزی های شبه گفتاری است. سادگی 
این شــعرها به گونه ای اســت که هم به اقناع شــاعر می انجامد و 
هم افســون وار، مخاطب را در حجمی از احســاس و اندیشه غرق 
می کنــد. آن چــه کــه از آن می توان به صداقت شــاعر یــاد کرد در 
شــعر نائل به وضوح پیداست. شعر او هم چون رودخانه ای زال 
اما عمیق اســت که ایه های معنایی هم چون ســنگ های نشسته 
در بســتر رودخانــه نزدیک به نظــر می آیند وُ دورنــد. نائل با تکیه 
بــر ریتم طبیعی گفتار و اندوخته های خویش در تجربیات جریان 
شــعر ناب، شــعری بر جای گذاشــته اســت که به بنیه ادبی شــعر 
امروز خاصه شــعر خوزســتان افزوده اســت. با انتخاب شــعری از 

این دفتر، »کرانه پیدا« را به عاقه مندان شعر پبشنهاد می کنم:
با تو تازیانه خورده ام/ بی تو تازیانه خورده ام/ از تو/ تازیانه خورده ام/ 
نــان/ ای شــقاوت بی پایــان/ ای آن همــه صمیمی/ بــه خواب ها/ و 
این همــه گریزپای/ به بیداری/ ای همیشــه آتشفشــان آشــوب های 
تنهایی/ غیابت/ نهایت رسوایی/ من/ بی قرارِ/ لحظه های وصل تو/ 
هرگز نبوده ام/ اما/ بگذار فریاد برآورم/ چه باک/ که بی تو این کام 

نیز/ هرگز نبوده است. 

فریدون فرخ فرشته نبود
ز مشک و ز عنبر سرشته نبود 

به داد و دهش یافت این نیکویی
تو داد و دهش کن فریدون تویی

فردوسی

 به نام 
تاریخ

ë 5 بهمن
۳۱۱ روز از سال ۹۹ گذشته است و در روزهای 
پایانی این ســال ســخت مروری می کنیم بر 
زندگــی و آثار چهره هــای فرهنگی و هنری ایــران و جهان که 

تولد یا درگذشت شان در برگه تقویم امروز ثبت شده است.
ë تولدها

فرهاد هراتی: آهنگســاز و رهبر گروه کر ســال 
۱۳4۸ در چنیــن روزی بــه دنیــا آمــد. فرهاد 
هراتــی در رشــته آهنگســازی تحصیــل کــرد 
و پــس از آن تدریــس آهنگســازی و نواختن 
اولیــن گــروه کــر مســتقل  را آغــاز کــرد. ســال ۱۳۷5  پیانــو 
غیردولتــی ایــران پــس از پیــروزی انقــاب اســامی را با نام 
»گــروه کر نامیرا« تأســیس کــرد که در هجدهمین جشــنواره 
موســیقی فجر به عنوان گروه برتر انتخاب شد. هراتی در این 
ســال ها عاوه بر فعالیت در این گروه آلبوم هایی مانند »حد 
صفــر«، »خورشــید اقیانــوس آرام«، »خلــوت خاکســتری«، 

»بانوی سایه ها« و »فصل سکوت« را منتشر کرده است.
شــارون تیت: بازیگــر امریکایی ســال ۱۹4۳ 
متولد شــد. شارون تیت ابتدا به عنوان مدل 
فعالیــت می کــرد و ســال ۱۹6۱ بــا بــازی در 
فیلم »بارابــاس« در کنار آنتونی کویین وارد 
ســینما شــد. »ماجراهای یک مرد جوان همینگوی«، »مستر 
اد«، »امریکایــی شــدن امیلــی«، »مــرغ دریایــی«، »چشــم 
شــیطان«، »موج درست نکن« و »خون آشام کشان نترس« 
دیگــر فیلم هایــی بودند کــه با بازی تیت ســاخته شــدند و با 
فیلم »دره عروســک ها« در ســال ۱۹6۷ به شهرت رسید. اما 
شــهرت تیت بیشــتر به دلیل درگذشــتش اســت. سال ۱۹6۹ 
تیت که همســر رومن پوانســکی شــده و باردار بود با هجوم 

اعضای گروه چارلز منسون به خانه شان کشته شد.
نویســنده  و  آهنگســاز  هوفمــان:  ارنســت 
چهره هــای  برتریــن  از  یکــی  و  آلمانــی 
رمانتیســم در ادبیات آلمان ســال ۱۷۷6 به 
دنیا آمد. ارنســت هوفمــان از کودکی عاقه 
زیــادی بــه موســیقی و نقاشــی داشــت و در ایــن زمینــه هم 
پیشــرفت کرد و رهبر ارکستر شــد. پس از سال ها فعالیت در 
زمینه موســیقی و نقاشــی، داســتان نویســی را دنبال کرد و با 
نوشتن داستان هایی مانند »گلدان زرین«، »اکسیر شیطان«، 
»فندق شــکن« و »شــاه موش ها« مطرح شد. داستان های او 
بــه دلیل ســبک خیــال انگیز و سرشــار از طنز شــهرت دارند. 

هوفمان سال ۱۸۲۲ درگذشت.
   ســالروز تولــد مارتیــن لینگــز نویســنده انگلیســی، فارینلی 
خواننــده ایتالیایی، رابرت مادرول نقاش امریکایی، ارنســت 
بورگناین بازیگر امریکایی، نیل دایمند خواننده و گیتاریســت 
امریکایی، آرون نویل خواننده امریکایی، دیوید میلز نویسنده 
امریکایــی، بــث هارت خواننده و شــاعر امریکایی، ســیروس 
عدی شــاعر، احمد غامی داســتان نویس و محمــد وجدانی 

شاعر و نقاش هم امروز است.
ë درگذشت ها 

محمــد همایــون: مؤســس حســینیه ارشــاد 
درگذشــت.  روزی  چنیــن  در   ۱۳56 ســال 
محمد همایون متولد ۱۲۷۳ بود و به عنوان 
مردی نیکوکار شــهرت داشــت کــه مدارس 
و مســاجدی برای مردم ســاخت. او ســال ۱۳46 با همکاری 
ناصر میناچی و عبدالحســین علی آبادی حســینیه ارشــاد را 
در باغی در جاده قدیم شــمیران ساخت و خودش هم یکی 
از اعضــای هیــأت امنــای آن شــد و همراه آیــت اه مطهری 
و ناصــر میناچــی بــرای ثبت آن تــاش کرد. هدف تأســیس 
حســینیه ارشــاد ایجــاد یک مرکــز مذهبــی و فرهنگــی برای 

مردم فرهیخته و روشنفکر بود.
کارگــردان مشــهور یونانی  تئــو آنجلوپولوس: 
تئــو  روزی درگذشــت.  ســال ۲۰۱۲ در چنیــن 
آنجلوپولوس متولد ۱۹۳5 بود و هنر و ادبیات 
و پس از آن رشــته ســینما را در فرانسه خواند. 
پس از بازگشت به کشورش یونان به عنوان روزنامه نگار و منتقد 
مشــغول به کار شــد و نخســتین فیلمش را ســال ۱۹6۷ ساخت 
و در دهــه ۷۰ میــادی بیشــتر فیلم هایــی دربــاره یونــان مدرن 
کارگردانی کرد. »بازســازی«، »روزهای ۳6«، »بازیگران سیار«، 
»شــکارچیان«، »اســکندر کبیر«، »سفر به ســیترا« و »زنبوردار« 
از فیلم های اوســت و پس از آن بــا فیلم »گام معلق لک لک« 
که در ســال ۱۹۹۱ ســاخته شد به شهرت رســید و نامزد دریافت 
جایزه نخل طای جشــنواره فیلم کن فرانســه شد. »نگاه خیره 
اولیس«، »لومیر و شــرکا«، »ابدیت و یک روز«، »چشم اندازی 
در مــه«، »علفــزار گریان«، »هرکس ســینمای خودش«، »غبار 
زمــان« و »دریایــی دیگر« فیلم هــای بعدی تئــو آنجلوپولوس 
بودند. او برای »ســفر به ســیترا« نخل طای بهترین فیلمنامه 
را از جشــنواره فیلم کن فرانسه گرفت و برای »چشم اندازی در 

مه« برنده جوایز جشنواره های ونیز و برلین شد. 
  ناصر میناچی مدیر حسینیه ارشاد، جرج کیوکر کارگردان امریکایی 

و کریس پن بازیگر امریکایی هم در چنین روزی درگذشتند.

همه علوم قرآنی درصدد خدمتگزاری به آستان مقدس قرآن و شناخت آن هستند. ما نیز موظف به ادای 
خدمت به آستان مقدس قرآن هستیم، چراکه قرآن، سامان بخش همه پریشانی ها و دشواری ها در میان انسان 

دیروز، امروز و فرداست. همه در مقابل معنای قرآن مسئول هستیم. چه شایسته تر اینکه علوم آلی و اصالی را 
در خدمت به یکدیگر و با هم به کار گیریم و در شریان فرهنگ دینی در برخورد با جامعه استفاده کنیم.

معاون قرآن و عترت وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی  در مراسم اختتامیه 
پانزدهمین دوره جشنواره تاوت مجلسی »فجر تاوت«/ ایکنا

عبدالهادیفقهیزاده:همهدرمقابلمعنایقرآنمسئولهستیم

آنایــن  نســیم  خبرگــزاری 
» شــنیده ها  نوشــت:  دیــروز 
حاکــی از آن اســت که یکی از 
نمایندگان مجلس شــورای اسامی روز گذشته 
بــه علت ممانعت ســرباز راهــور از ورود وی به 
خط ویــژه اتوبوس، عصبانی شــده و به صورت 
ایــن خبــر در  ایــن  ســرباز ســیلی زده اســت.« 
شــبکه های اجتماعــی بســیار مــورد توجــه قرار 
گرفــت و کاربــران زیــادی از این رفتــار نماینده 
مجلــس انتقاد کردند و خواهان بهبود شــرایط 
سربازان شــدند: »نماینده مجلس چطور دلت 
اومــد امــروز بزنــی تــوی گــوش ســرباز وظیفــه 
راهــور؟ چــون اجازه نداد وارد خط ویژه بشــی؟ 
چون ســرباز بود کتک خــورد؟«، »  وظیفه دفاع 
از حقوق ســرباز وظیفه با کیه؟ سیلی به صورت 
ســرباز رو چــه نهــادی توهین به خــودش تلقی 
میکنــه؟«، » آخریــن ســخنان شــهید ســتاری، 
ســاعاتی قبــل از شــهادت، در ســفارش تکریم 
مقام ســرباز بوده. ســرباز زینت کشور است، هر 
کس با ســرباز درســت برخورد نمی کند، شأنی 
نــدارد.«، »  هنــوز جای کتک هــای ســرباز بابلی 
درد میکنه که ســرباز تهرانی هم ســیلی خورد، 
به دلیــل ممانعــت از عبــور آقــای نماینــده از 
خــط ویــژه اتوبــوس.«، » نماینــده مجلســی در 

دوره نهــم زد تــو گوش یک بخشــدار، بــا وجود 
شــکایت قضایــی راه بــه جایــی نبــرد، حــاا اما 
یکی دیگــر از نماینــدگان مجلس ســرباز راهور 
را به علــت ممانعت از اســتفاده ازخــط ویژه با 
ســیلی نوازش کــرده؟! اگر این آقایان مجلســی 
خود را تافته جدابافته ندانند، مشــکل ترافیک 
حل می شــود«، » اگر نظام وظیفه نگاه انســانی 
نســبت بــه ســرباز وظیفــه داشــته باشــد، بایــد 
مدافــع حقوق نیــروی خود باشــد.«، » نــگاه به 
سرباز وظیفه همین اســت. ضعیف ترین قشر. 
در ایــن بلبشــو ایــن مجلــس می خواهد شــکل 
فعلــی ســربازی را اصــاح کنــد.«، »راســته کــه 
یــک نماینده مجلــس به خودش جــرأت داده 
بزنه تو گوش یک  ســرباز؟ دوســتانی که به اسم 
 انقابــی رفته انــد تــوی مجلــس کجان؟ کســی 
نمی خــواد قضیــه را پیگیری کنــه؟ اگر واقعیت 
داره کمتریــن مطالبه باید عذرخواهی رســمی 
و اســتعفای ایشــون از نمایندگی باشــه«، »اون 
ســرباز بیچــاره ماهــی ۳۰۰,۴۰۰ تومــن میگیره 
آخــر هم هــر کس از راه می رســه بایی ســرش 
میــاره آخر هــم مجبور به عذرخواهی میشــه«، 
»  عیــب نداره ســربازها هم خدایــی دارند آقای 
مســئول، مواظب باش خدا جواب ســیلی را که 

زدی بهت نده.«

ماجرا

حمایتازسرباز

شهروند 
مجـــازی
یگانه خدامی

احسان نوری نجفی
نــــگاره

تا مرد سخن نگفته باشد       
عیب وهنرش نهفته باشد
سعدی

راهکاری برای کمک به ادامه حیات نشر
ایــن روزهــا شــاهد برپایــی نخســتین نمایشــگاه 
مجــازی کتــاب تهــران به عنــوان راهــکاری بــرای 
برقرار ماندن صنعت نشــرمان هستیم؛ بویژه که 
شــیوع بیمــاری کرونا طــی یک ســال اخیر حیات 
صنعت نشــر را با مشــکاتی جدی روبــه رو کرده 

است. 
کاهــش  شــاهد  کــه  شــرایطی  چنیــن  در 
فعالیت هــای ایــن بخــش از صنعــت و از ســویی 
فرهنگ مان هستیم بهره مندی از فضای مجازی 
به منظور بازگشــت بخشــی از ســرمایه ناشــران و 
کمک به روشــن ماندن چراغ نشــرمان اتفاق بســیار خوبی اســت. خود 
من تا حدی که در توان داشــته ام در راســتای اطاع رســانی درخصوص 
برگزاری این نمایشــگاه تاش کرده ام و حتی در صفحه شخصی ام هم 
در ایــن بــاره نوشــته و از مردم درخواســت کرده ام که حمایت از نشــر و 
فعــاان آن را در روزگار ســخت امروزمــان فرامــوش نکننــد. البتــه نفع 
برپایــی ایــن نمایشــگاه تنها نصیب ناشــران و صاحبان آثار نمی شــود، 
حتی مردم و جامعه کتابخوان هم از نتیجه اش بهره مند خواهند شــد. 
طی سال های گذشته که بیماری کرونا گریبان مان را نگرفته بود هرساله 
شــاهد برگزاری نمایشــگاه بین المللی کتــاب تهران بودیــم؛ اتفاقی که 
شــرایطی برای دسترسی عموم عاقه مندان به تازه های نشر کشورمان 

را فراهم می کرد. 
متأســفانه محدودیت هــای برآمــده از شــیوع بیمــاری کرونــا منجــر 
بــه لغو برپایی نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران در ســال جاری شــد، 
هرچنــد کــه تصمیــم گریزناپذیــری بــود و تعطیلــی دیگــر رویدادهای 
بین المللی صنعت نشــر در ســایر نقاط جهان را هم به دنبال داشــت. 
بــا این حــال این اتفــاق افزون بــر وارد آمدن زیــان مالی قابــل  توجه به 

نشرمان، دسترسی مردم به تازه های نشر را قدری سخت کرد. 
حاا با  شــرایطی که در برپایی شــکل مجازی این نمایشــگاه فراهم  
شــده خوشــبختانه عموم عاقه مندان از جای جای کشورمان می توانند 
از طریق ارسال پستی به کتاب های مورد نظر خود دسترسی پیدا کنند. 
از ایــن بابــت می توان قــدری امیدوار بود کــه لغو برپایی نمایشــگاه 
مذکــور منجر به قطع ارتباط میــان تولیدکنندگان کتاب با مخاطبان آن 

نشده است. 
از جمله نکات قابل  توجه در شــکل مجازی این نمایشگاه، بی نیازی 
عاقه منــدان ســاکن دیگــر شــهرها از مراجعــه بــه تهــران بــرای خرید 
کتاب هــای موردنظــر آنــان اســت؛ بویژه کــه بخــش عمــده ای از دفاتر 
نشــر مــا در پایتخت متمرکز شــده اند و از طرفی سیســتم توزیع چندان 

کارآمدی هم نداریم. 
از همیــن رو امیــدوارم مجریــان برگــزاری ایــن نمایشــگاه بــا تجربه 
به دســت آمده از دوره نخســت، بــرای برطــرف کــردن کاســتی های آن 
اســتفاده کــرده و طــی ســال های آینده هــم شــاهد برگزاری نمایشــگاه 
کتــاب مجــازی به عنــوان مکملــی در برپایی شــکل فیزیکی همیشــگی 
آن باشــیم. از ایــن طریــق می توان امیدوار شــد آن هایی کــه طی ۱۰ روز 
برگزاری نمایشــگاه بین المللــی کتاب تهران امکان ســفر به پایتخت را 
ندارند حداقل از طریق نمایشــگاه مجازی به کتاب های مورد نظر خود 
دسترســی پیدا خواهند کرد. مســأله ای که نباید فرامــوش کرد ضرورت 
قــدری صبــوری بــه خــرج دادن در مواجهــه با کاســتی های نمایشــگاه 
مجازی کتاب فعلی، هم از ســوی مردم و هم ناشران است. به  هر حال 
نمی توان شــرایط ســخت و پیچیده ای را که در آن قرار گرفته ایم نادیده 
گرفت و توقع برپایی رویداد بی نقصی را داشت، هرچند که این گفته ام 
به معنای نادیده گرفتن مسئولیت متولیان در برطرف کردن مشکات 
نیســت. در این بین خواسته ای هم از مســئوان و همه دست اندرکاران 
فرهنگی- اقتصادی دارم؛ این که بدانند نشــر، بخش مهمی از فرهنگ 
ایــن مــرز و بوم را تشــکیل می دهــد و بیش از پیش بــرای حفظ و کمک 
به اعتای آن بکوشــند.  به عنوان فردی که  سال هاســت در عرصه نشــر 
و حتــی موســیقی فعالیت جدی داشــته می دانم که موانع و مشــکات 
پیش روی برنامه ریزان هم کم نیستند؛ با این  حال صنعت نشرمان به 
حمایت هایی بیش از این نیاز دارد. ای کاش مسئوان تصور نکنند که با 
برگزاری این نمایشگاه شرایط به روال قبل بازمی گردد. این روزها برای 
روشــن نگاه  داشــتن نشــرمان به همراهی همــه مردم و مســئوان نیاز 
اســت؛ هرچند که می دانم جامعــه کتابخوان، حتی به رغــم مواجهه با 
این شرایط سخت اقتصادی هم برای کتاب جایگاه جدی قائل هستند 
و تــا جایی که شــرایط مالی آنان اجــازه بدهد، خود و خانواده شــان را از 

خرید آن محروم نخواهند کرد.   

 روایتیداستانی

ازدوجنگموازی
ایــن روزهــا، طــی برپایــی نخســتین نمایشــگاه مجــازی 
کتــاب تهــران بهتریــن فرصــت اســت بــرای جلب توجه 
کتاب دوســتان به آثاری که در حوزه دفاع مقدس نوشــته  
شــده اند؛ آثــاری کــه در میــان آن ها مجموعه داســتان ها 
و رمان هــای خوبــی دیــده می شــود اما کمتر مــورد توجه 
قرار گرفته اند و صحبت چندانی درباره آن ها نمی شــود. 
بــا تکیــه  بر چنین نگاهی رمــان »رُنج« را اثــری خواندنی 
می دانــم که از ســوی »محمد محمــودی نورآبــادی« در 
اختیــار عاقه مندان قرار گرفته اســت. محمــودی در این 
رمان به سراغ جنگ، از دریچه نگاه اقوام لر و سیاه چادرها 
رفتــه اســت؛ او به این مضمون پرداختــه که اتحاد برآمــده از جنگ تحمیلی در 
میــان اقــوام، کــه البته تنها بــه هموطنان لر محدود نمی شــود، چطــور منجر به 
تلطیــف و حذف برخی تعصبات قومی می شــود. موضوع رمــان »رُنج« روایتی 
است از همزمانی دو جنگ. یکی جنگ طایفه ای و دیگری هشت سال جنگی که 
عراق بر سرزمین ما تحمیل کرد. محمودی که خودش هم  لر، منتها بزرگ شده 
شــهر اســت، آشــنایی خوبی با فرهنگ اقوام دارد و از این بابت توانسته تصاویر 
واقعی و از ســویی همــراه با جزئیات 
کاملــی پیش روی مخاطــب بگذارد. 
امــا اجــازه بدهیــد اشــاره مختصری 
ایــن رمــان شــود؛  هــم بــه داســتان 
ماجــرا از قتلــی شــروع می شــود کــه 
یکی از شخصیت های اصلی »رُنج« 
ســبب می شود. اتفاقی که برای ختم 
درگیری هــای بعدی به رســم »خون 
بَس« می انجامد، خواهر جوان قاتل 
به همســری پســر مقتــول درمی آید. 
با این  حال هنوز شــرایط آرام نشــده، 
قاتل از ترس جانش به میدان جنگ 
پناه می برد و پسر مقتول هم که هنوز 
کینــه اش را بــه دل دارد بــه دنبــال او 
عازم خط مقدم می شــود. مخاطب 
در ایــن رمــان همپــا با اتفاقــات و شــرایطی که بــرای شــخصیت های اصلی رخ 
می دهد می بیند که چطور وقوع جنگ تحمیلی به رغم همه تبعاتی که به دنبال 
داشــته همدلی بیشــتر میان مردم و اقوام مختلف ایرانی را رقم زد. اما خواندن 
ایــن رمان را تنهــا از منظر مضمون توصیه نمی کنم چراکــه محمودی از جهت 
ســاختاری هم اثری قابل  تأمل خلق کرده، آن چنــان  که می تواند به عنوان اثری 

خوب مورد توجه نویسندگان جوان نیز قرار بگیرد.
ë رُنج 
ë نویسنده: محمد محمودی نورآبادی
ë  انتشارات: کتابستان معرفت

یادداشت

 محمدعلی بهمنی
شاعر

زیرزمینی  کتابفروشی 
آندرگراوند در استرالیا 
خاص تریــن  از  یکــی 
کتابفروشــی های جهان است چون در 
یک معدن قدیمی ســاخته شده است.  
این کتابفروشــی در شــهر کوبر پدی قرار 
گرفته و در میان دیوارهای سنگی محل 
خوبی برای دوری از شلوغی دنیا و سپری 
کــردن ســاعت هایی در کنــار کتاب هــا 
است. کوبرپدی در واقع مسکن بسیاری 
از کارگــران معدن اوپال استرالیاســت 
ولی حاا با وجود این کتابفروشی تبدیل 
به محل بازدید جهانگردان شده است. 

 عکس 
نوشت

پیاده رو

ارمغان بهداروند
شاعر

پیشنهاد

اکبر صحرایی
نویسنده


	Iran (1)
	Iran (2)
	Iran (3)
	Iran (4)
	Iran (5)
	Iran (6)
	Iran (7)
	Iran (8)
	Iran (9)
	Iran (10)
	Iran (11)
	Iran (12)
	Iran (13)
	Iran (14)
	Iran (15)
	Iran (16)
	Iran (17)
	Iran (18)
	Iran (19)
	Iran (20)

